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Spomenik po 
sili vojal€om 

Od sredine leta 1942 do 
konca Il.svetovne vojne je 
nemški okupator v svoje 
vrste mobiliziral preko 70 
tisoč slovenskih fantov in 
mož. Društvo mobilizira
nih Slovencev v nemško 
vojsko 1941-45 s sedežem 
v Celju pripravlja za sobo
to, 6. maja, v spomin pad
lim sotrpinom slovesnost 
z odkritjem spomenika na 
celjskem pokopališču. 

V društvu so se za posta
vitev opomnika-spomenika 
odločili zato, ker le oni ve
do, kako se je v vojni vihri 
padalo in umrle pokopava
lo, zvečine brez znamenj, 
zato naj bo vsaj skromno 
znamenje na celjskem po
kopališču postavljeno 
v spomin vseh tistih, kate
rih »trupla leže pod afri
škim peskom, rusko rušo 
ali kjerkoli od Francije do 
Narvika in do Sicilije.« 

Praznični program so
botne spominske slovesno
sti se bo začel ob 10. uri 
z mašo zadušnico v cerkvi 
svetega Danijela, ob 12. uri 
pa bo odkritje ter blagoslov 
znamenja na celjskem po
kopališču. Pokrovitelj spo
minske komemoracije je 
Mestna občina Celje. 

IS 

Poistoietna svoiioiia 
Praznično ob 50-letnlcl zmage nad nacizmom 

Osrednje državne priredi
tve ob 50-letnici zmage nad 
nacizmom v Sloveniji se bo
do začele konec prihodnjega 
tedna, na Celjskem pa bo 
glavnina prireditev v dneh 
okoli samega praznika, 9. 
maja. 

Državne praznične sloves
nosti se bodo začele v soboto, 
13. maja, z glasbeno akade
mijo v Cankarjevem domu, 
nagovorom predsednika dr
žave Milana Kučana in na
stopom filhannoničnega or
kestra, nadaljevale pa v ne
deljo s slavnostno sejo dr
žavnega zbora in državnega 
sveta ter osrednjo prireditvi
jo na Trgu republike v L jub
ljani. Govornika na sloves
nostih bosta predsednik v la
de dr. Janez Drnovšek in 
predsednik Državnega zbora 
Jožef Školjč, na osrednji ne
deljski slovesnosti pa bodo 
sodelovali borci in udeležen
ci N O B Slovenije, vojaki 
Slovenske vojske in veterani 
zavezniških vojska in pred
stavniki armad Francije, V e 
like Britanije, Z D A in po 
vsej verjetnosti tudi Ruske 
federacije. 

V Celju pripravljajo na 

predvečer praznika, v pone
deljek ob 19. uri, v vel iki 
dvorani Narodnega doma 
skupno akademijo v počasti
tev 50-letnice zmage nad na
cizmom in konca I I . svetovne 
vojne ter v spomin upora 
Slovencev 1918-1945-1991. 
Slavnostna govornica bo p o 
slanka državnega zbora D a 
nica Simšič, v kulturnem 
programu pa bodo nastopili 
orkester A k o r d pod v o d 
stvom dirigenta Matjaža 
Breznika in s solistom teno
ristom Marjanom Trčkom 
ter Celjski oktet pod v o d 
stvom dirigentke prof. A l e n 
ke Firšt. Poldrugo uro zatem 
bo na Golovcu kresovanje 
z nastopom Godbe na pihala 
Emo Celje. 

Prav tako na predvečer 
praznika bodo v Topolšici 
(ob 20.30. uri) odprli spo
minsko sobo, kjer je 9. maja 
1945 nemški generalpolkov-
nik Alexander Lohr podpisal 
kapitulacijo nemških enot za 
jugovzhodno Evropo. S lav
nostna govornika na spo
minski proslavi, ki bo 
v zdraviliškem parku v T o 
polšici, bosta minister za 
obrambo Jelko Kacin in 

predsednik republiškega od
bora Zveze združenj borcev 
in udeležencev N O B S love 
nije Ivan Doiničar. 

V Šaleški dolini pa bodo 
obletnico obeležili še z neka
terimi drugimi prireditvami. 
Tako bodo v ponedeljek do
poldne mladi l ikovniki pred 
velenjskim Domom borcev 
in mladine slikali na ameri
ški tank iz U. svetovne vojne. 
V prostorih Doma borcev in 
mladine bo na ta dan pričel 
slovesno delovati tudi odde
lek novejše zgodovine, 
v zdraviliškem parku v T o 
polšici pa bodo zvečer odprli 
vrata nove spominske sobe 
nemške kapitulacije. V spo
minski sobi bodo poskrbeli 
za podoben ambient, kakr
šen je bil ob podpisu kapitu
lacije, obiskovalcem pa omo
gočil i , da si bodo lahko og le 
dali multimedijsko predsta
vi tev dogodka. Osrednji ek
sponat, razstavljen v stekle
nem kvadru, pa bo pištola 
generala Lohra. 

Občine Slovenske Konjice, 
Vitanje in Zreče pripravljajo 
skupno osrednjo proslavo ob 
50-letnici zmage nad naciz

mom in konca I I . svetovne 
vojne v petek, 5. maja, v K u l 
turnem domu v Slovenskih 
Konjicah. Slavnostni govor
nik bo akademik Ciril Z lo
bec, v avli Kulturnega doma 
bodo ob 18. uri odprli raz
stavo, posvečeno uporu in 
boju proti okupatorju, ki jo 
pripravlja Muzej novejše 
zgodovine iz Celja, pred do
mom pa bo igrala domača 
godba na pihala. Uro zatem 
bo osrednja slovesnost, na 
kateri bodo v ktdtumem 
programu nastopili Mladin
ski pevski zbor OŠ Zreče, re-
citatorji osnovnih šol Vi ta 
nje, Zreče, Ob Dravinji, Pod 
goro in Loče , solistka na 
harmoniki Bojana Matavž in 
pianist Samo Ivačič. 

V Šentjurju, v Ipavčevi hi
ši, pripravlja župan Jurij 
Malovrh v ponedeljek, na 
predvečer praznika, sprejem 
za predstavnike borčevske 
organizacije iz celotne ob
čine. 

V soboto, 13. maja, bo na 
Poljeuii na Koroškem poča
stitev 50-letnice zaključnih 
bojev I I . svetovne vojne na 
slovenskih tleh. 

Peterle ne bo ve( 
kandidiral 

LJUBLJANA, 2. tnt;^ 
(Delo) - Vodstvi krščaj 
skih in liberalnih deitio. 
kratov sta obravnavali p .̂ 
loža j v koaliciji po glasovj. 
nju za predsednika parla. 
mentamega odbora 
mednarodne odnose, za ka, 
terega je neuspešno kancJi. 
diral Lojze Peterle. V Ube. 
ralni demokraciji se nagi, 
bajo k njegovi ponovm 
kandidaturi, Peterle pa S ( 
ne namerava več potegova. 
ti za predsednika tega od. 
bora. 

Jasno določiti 
pristojnosti 

LJUBLJANA. 2. maj, 
(Delo) - Samo ta mesec je 
še čas, da se popravi zakon 
o upravi oziroma njegov 
101. člen, ki po odločbi 
ustavnega sodišča velja le 
do 1. junija. Če parlament 
do takrat ne bo sprejel od
ločitve, po kateri bo nedvo.̂  
umno, katere pristojnosti 
ima država in katere nov̂  
občine, si bodo slednje lah-
ko to pristojnost vzele kat 
same. 

Brez ustrezne 
izolirazbe 

LJUBLJANA, 2. maja 
(Dnevnik) - Po lanski razi
skavi o učiteljih splošno-
izobraževalnih predmetov 
v osnovnih in srednjih šo
lah je imela petina učite
ljev v osnovnii šolah kon
čano le srednjo šolo, v sred
njih pa jih je imelo ustref| 
no izobrazbo tri četrtim' 
Zaradi dolgoletne p>odce-
njenosti učiteljskega pokli
ca se povsod ubadajo s po
manjkanjem učiteljev in 
zato ni čudno, da na šolali 
učijo tudi neustrezno izo
braženi ljudje. 

Polovico čaka 
b l i iml postopale 

LJUBLJANA, 2. ma« 
(Delo) - Znan je seznam 61 
srednjih šol, ki bodo za pri
hodnje šolsko leto omejil« 
vpis, saj se je nanje vpisala 
polovica vseh osnovnošol; 
cev, ki želijo nadaljevati 
šolanje. Na razpisanimi 
32.563 mest se je do 24j 
marca prijavilo 29.52J 
kandidatov. Največ mlad« 
se želi vpisati v ginmazijft 
srednje ekonomske in nej 
katere poklicne šole. Šol̂  
z omejenim vpisom bo<l» 
do 8. maja obvestile kandi' 
date o izbirnem postopki'' 
tisti, ki bodo sprejeti, ^ 
bodo lahko vpisali do 26 
junija. 

— N O V I TB)NIK-J 
Odgovorni uiednik: Branih 
Stamejčič. 

Pomočnica odgovornega 
nika: Milena Brečko-Poklič-

Uredništvo: Marjela f4f^ 
Irena Baša, Tatjana Cvim. *̂ 
nja Intihar, Brane Jeranl* 
Ksenija Lekič, Edi Masnec, IĴ ' 
ška Selišnik, Ivana Stameĵ *' 
Željko Zule. Tehnično » r ^ 
nje: Franjo Bogadi, BoW^ 
Kojterer, Igor Šarlah. Oblik' 
vanje: Minja Bajagič. Tajo"^ 
uredništva: Mojca Marot. 

Naslov uredništva: Prešeil«*| 
19, Celje. Telefon: (063) 
500, fax 441-032. . 
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Nove meje 
tudi med šolami 

Občinski svet Laško je na 
zadnji seji sprejel paket odlo
kov, s katerimi so ustanove 
s področja vzgoje, izobraževa
nja in kulture postale samo
stojni javni zavodi- Sedež 
glasbene šole bo v Radečah, 
knjižnice pa v Laškem. 

Z odloki so v laški občini, 
kmalu bodo tudi v Radečah, 
uskladili organiziranost jav
nih zavodov z novimi občin
skimi mejami ter z vsemi za
koni in predpisi, ki so bili 
sprejeti v zadnjih štirih letih. 
Na področju organiziranosti 
šol kakšnih večjih sprememb 
ne bo, spremenil se bo le šolski 
okoliš osnovnih šol v Radečah 
in v Rimskih Toplicah. Z no-
\'im šolskim letom se bo na
mreč podružnična šola v Zida
nem Mostu, ki sedaj še sodi 
k Radečam, priključila šoli 
Anton Aškerc v Rimskih T o 
plicah. 

Novost bo tudi samostojnost' 
vrtca v Radečah, ki je doslej 

sodil pod skupni zavod s sede
žem v Laškem, vendar pa v ra-
deški občini na področju pred
šolske vzgoje komajda zado
stujejo kriterijem za samostoj
nost. Strogi kriteriji in norma
tivi so tudi razlog, da bosta 
obe občini morali imeti skupni 
zavod na področju osnovnega 
glasbenega šolstva. Sedež 
glasbene šole bo v Radečah, 
v Laškem pa bo le organizacij
ska enota. Podobno bo tudi na 
področju knjižničarstva, le da 
bo sedež knjižnice v Laškem, 
v Radečah in Rimskih Topli
cah pa bosta njeni organizacij
ski enoti. IzposojevaUšča bo
do, tako kot doslej, v Zidanem 
Mostu ter v Jurkloštru in Šen-
trupertu. 

JI 

Z d a l le na vrsti v l ada 
CelIskI Zavod za varovanje naravne In kulturne dediščine dal 
soglasje za ureditev zdravilišča Rimske Toplice 

čeprav v Zavodu za varo
vanje naravne in k id tume 
dediščine še vedno menijo, 
da bi arhitekturna zasnova 
zdravilišča Rimske Topl ice 
morala ostati takšna kot je 
sedaj, so vendarle načelno 
podprti enega od zadnjih 
predlogov novomeške K r k e 
za ureditev zdraviliškega 
kompleksa. 

Pri izdelavi štirih novih 
inačic za obnovitev Rimskih 
Topl ic so, kot je povedal di
rektor Krkinih zdravilišč 
Vladimir Petrovič, njihovi 
projektanti zelo pazili , da 
z nujnimi posegi v prostor ne 
bi preveč okrnili parka in da 
bi čimbolj ohranili nekdanjo 
arhitekturo. Z a v o d se je od
ločil za tako imenovano 
»inačico D « , ki je najbolj 
všeč tudi Krk i , in ki pred
stavlja nekakšen kompromis 
med željami in dovoljenim. 

Po zamislih Krkinih projek
tantov naj bi tako sredi par
ka vendarle zrasel nov ob
jekt z zaprtim bazenom in 
s sobami s 70 posteljami. P e 
trovič trdi, da bo izgradnja 
nove zgradbe v zdraviliškem 
kompleksu edini veliki poseg 
v prostor, ki pa ne bo tako 
občutno okrnil bogate dediš
čine. Krka in celjski zavod se 
bosta v naslednjih tednih 
morala dogovori t i še o vseh 
podrobnostih pri prenovi 
Rimskih Toplic , vendar na 
obeh straneh ne pričakujejo 
nikakršnih težav ali večjih 
nesoglasij. Vsestransko p o 
moč pri izdajanju potrebne 
dokumentacije obljubljajo 
tudi v laški občini, pa čeprav 
je celoten zdraviliški kom
pleks zavarovan s posebnim 
občinskim odlokom, k i ne 
dovoljuje prav nobene nove 
gradnje. 

Konec aprila so o obnovi 
zdravilišča Rimske Topl ice 
spet govori l i tudi v slovenski 
vladi, vendar k projektu, 
v katerem sodeluje tudi mi 

nistrstvo za obrambo, še niso 
dali dokončne privoli tve. 
Največ pr ipomb so imeli 
v ministrstvu za finance, ki 
zahteva nekatere spremem
be v pogodbi, s katero bo 
ustanovljeno podjetje za 
upravljanje zdravilišča. 
O pripombah vlade so pred 
dnevi govori l i tudi v K r k i in 
ugotovili , da jih v celoti ne 
morejo sprejeti. Krka se na
mreč v družbi, ki jo bodo 
ustanovili skupaj z ministr
stvom za obrambo in Petro-
lom, ne misli odreči uprav-
Ijalski funkciji, vztraja pa 
tudi, da se v novem podjetju 
kot Krk in delež že v naprej 
prizna in ovrednoti tudi ce 
lotno znanje, ki so ga doslej 
v loži l i v obnovo zdravilišča. 

Kdaj bodo stroji v Rimskih 
Toplicah končno zabmel i , 
Vladimir Petrovič ne želi g o 
vori t i . Pravi , da je sedaj, ko 
so končno našli kompromis
no rešitev s celjskim z a v o 
dom, vse odvisno od uspeš
nosti pogajanj s slovensko 
vlado. 

J. I N T I H A R 

Soglasle z a Celiske lekarne 
čeprav neradi, so tudi laški svetniki sprejeli akte, ki so 

potrebni za ureditev statusa Celjskih lekarn. 
Laška občina bo za zdaj še naprej soustanoviteljica 

Celjskih lekarn, ali bo tako tudi v prihodnjih letih, pa se 
bodo v občini odločili takrat, ko bo znano, kako se bodo 
lastninsko preoblikovali javni zavodi. Svetniki so menili, 
naj lekarno ustanovi kar Celje samo. Laško namreč zdaj^ 
ko ima svojo zasebno lekarno, celjske ne potrebuje več,] 
torej ne bi bilo nobene škode, če bi se soustanovitelj stvuj 
odpovedali. i 

Jli 

V Preboldu o bazenu 
Svet krajevne skupnosti Prebold pripravlja v sredo, 10. maja, 

v dvorani domačega gasilskega doma razgovor o problematiki 
krajevnega bazena. 

Bazen v Preboldu so pred več kot štirimi desetletji krajani 
s prostovoljnim delom preuredili iz lesenega v betonskega, pred 
leti je bila sanirana le notranjost bazena, zato so zdaj zaradi 
dotrajanosti celotnega bazena v kraju pred dilemo ali bazen 
temeljito prenoviti ali ga zapreti. Ker ne gre zgolj za ozko 
krajevno problematiko - v bazenu so plavalni tečaji za otroke iz 
vse doUne - so Preboldčani na razgovor povabili tudi odgovorne 
iz občine, upravne enote Žalec in predstavnike političnih 
strank. 

IS 

Cvetlični park med prazniki 
Savinjski gaj v Mozirju, kjer so ljubiteljem cvetja odprli vrata že v začetku aprila, je v teh dneh 

zacvetel v vsej svoji lepoti. Paša za oči in dušo je med prazniki privabila števibie obiskovalce, 
v gaju so jih našteli več kot sedem tisoč. Imeli so kaj videti. Trate krokosov, hijacint, različnih 
vrst tulipanov, od belih do temno vijoličastih, urejene sprehajabie poti, žuboreča voda . . . Cvetoča 
podoba Savinjskega gaja pa je letos nekoliko drugačna, saj si imajo obiskovalci priložnost 
ogledati več domačega cvetja kot v prejšnjih letih. Vrtnarji so obogatili park s približno 50 tisoč 
sadikami trobentic, marjetic, mačeh in spominčic. Čas najbujnejšega cvetenja se šele začenja. 

K L 

SI. I t . - 4. ma| 1995 
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pražji in 
cenejši plin 

V Šentjurju so se prete-
teden odločili, d a je ce-

^ za kubični meter plina 
^ogrevanje 33,79 SIT, kar 

glede na izkoristek \ T e d -
^$ti za približno 3 odstot
ke ceneje o d cene »ekstra 
Igbkega« kurilnega olja. 

Šentjurski svetniki so se 
to ceno odločili šele pre-

jglcli teden, saj so poprej 
jalitevali primerjavo z dru
gimi občinami. V župano
vem uradu so ugotovili, da 
plačujejo plin najdražje 
v Ljubljani (41,75 SIT) , 
dražji pa je tudi v Sevnici 
(35,90 SIT). Nižje cene 
jjnajo v Mariboru (33,17 
SIT) ter v Celju (31,90 SIT) , 
pri čemer trdijo, da celjska 
ter mariborska cena ne 
vsebujeta investicijskih 
stroškov. Ti so bili k šent
jurski ceni prišteti zato, da 
so omogočili nižje cene 
priključkov, trdijo v župa
novem uradu. 

V občinskem svetu se 
z obrazložitvijo strinjajo, 
zato bodo sprejeto ceno 
upoštevali za čas od 25. ja
nuarja naprej. 

BJ 

Kdo bo plačal? 
Težave zHravstvenega Horna v Radečah 

Laška in radeška občina se 
še vedno nista dogovorili, 
kako bosta razpletli vpraša
nje financiranja za dogradi
tev novega zdravstvenega 
doma v Radečah. Dolgovi pa 
so iz dneva v dan večji. 

N o v i zdravstveni dom 
v Radečah je pred sedmimi 
leti začela graditi laška obči
na, laški izvršni svet pa je 
lani svoje investitorstvo pre
nesel na radeški zdravstveni 
dom. Z ustanovitvijo lastne 
občine je formalni investitor 
nove giadnje postala občina 
Radeče, ki pa sama s svojim 
skromnim proračunom nika
kor ne bo mogla zagotoviti 
denarja za dokončno uredi
tev doma. Za dela, ki so že 
bila opravljena, so namreč 
dolžni 40 milijonov tolarjev, 
kar predstavlja dobro četrti
no celotnega letošnjega pro
računa. T o pomeni, da občini 
letos ne bi ostalo prav nič 
denarja za druge nujne na
ložbe. Pr i tem pa v Radečah 

tudi ne vedo, kje bodo dobili 
še dodatnih 40 milijonov to
larjev, ki jih bodo potrebo
vali na nakup opreme v no
vem zdravstvenem domu in 
za ureditev okolice. 

Radeški svetniki vztrajajo, 
da mora skrb za dograditev 
zdravstvenega doma prevze
ti tudi nova laška občina. 
Pravijo, da je za naložbo f i 
nančno odgovoren tisti, ki jo 
je začel in zato zahtevajo, 
naj vse dolgove, ki so nastali 
do letošnjega 1. januarja, 
prevzame prvi investitor. 
Prav zato tudi nočejo potrdi
ti zaključnega računa laške 

občine za lansko leto, zahte
vajo pa še, da zdravstveni 
dom ostane kot postavka tu
di v letošnjem proračunu, ki 
je še vedno za obe občini 
skupen. 

Ob vseh zapletih, ki jih bo
sta morali občini prej ali slej 
rešiti, pa pestijo zdravstveni 
dom v Radečah še drugi pro
blemi. Poleg prostorske sti
ske in slabe opremljenosti so 
zaradi administrativno po
stavljenih meril, ki upošte
vajo število prebivalstva, 
ostali še brez specialistov 
oziroma specialističnih am
bulant. J I . 

Vrečko za načelnika 
Po pozitivnem mnenju, ki so ga k imenovanju Damjana 

Vrečka za načelnika upravne enote dali štorski svetniki, 
so tako odločili tudi v Celju. 

Načelnika upravne enote skladno z zakonodajo imenuje 
Vlada Republike Slovenije, predhodno pa morajo k pred
logu dati soglasja občinski sveti vseh občin, za katerih 
območja je organizirana upravna enota. Tako bodo o ime
novanju Damjana Vrečka, ki je zdaj v.d. načelnik Upravne 
enote Celje, odločali še v vojniškem občinskem svetu. 
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Začetek nove 
volne? 

ZAGREB, 2. maja 
(Dnevnik) - »Vsa zahodna 
Slavonija je svobodna,« je 
sporočil hrvaški predsed
nik dr. Franjo Tudjman. 
Operacija osvobajanja av
toceste in železnice se je 
končala po tistem, ko je hr
vaška vojska zasedla Oku-
čane, od koder so se neneh
no vrstili napadi uporni
ških Srbov. Hrvati so za
sedli tudi okoliške kraje, ki 
so bili štiri leta v rokah Sr
bov ter prevzeli nadzor nad 
območjem okoli Pakraca. 
Osvobodili so tudi ujete 
jordanske pripadnike mi
rovnih sil. 

Na pogajanjih sta se hr
vaška in srbska stran dogo
vorili, da bodo uporniški 
Srbi v 24 urah predali tež
ko orožje, v petih dneh pa 
se mora predati srbska voj 
ska v hribih južno od Pa
kraca. 

V torek dopoldne je nato 
Zagreb zadelo več raket, 
izstreljenih s srbskih polo
žajev, ki so ubile pet ljudi, 
121 pa jih ranile. Komen
tarji napovedujejo novo 
vojno na Balkanu, čeprav 
Hrvati trdijo, da je akcija 
končana. 

Samovollna 
odločitev Turčile 

Turška parlamentarna 
delegacija v Svetu Evrope 
(SE) je zaradi resolucije, ki 
jo je izglasovala skupščina 
SE, samovoljno zapustila 
skupščinsko zasedanje, kar 
se je zgodilo prvič v zgodo
vini te evropske organiza
cije. Z resolucijo je parla
mentarna skupščina SE 
zahtevala izključitev Tur
čije, ki je bila ena od usta
novnih članic SE, če se ta 
ne bo uklonila ultimatu: po 
njem naj bi v dveh mesecih 
umaknila svoje čete iz se
vernega Iraka, kjer poteka 
operacija proti uporniškim 
Kurdom. Z glasovanjem za 
resolucijo so poslanci obso
dili množično kršenje člo
vekovih pravic v Turčiji, 
nasilno zatiranje Kurdov, 
vojaško zasedbo severnega 
dela Cipra in nedavni tur
ški vdor na iraško ozemlje. 
Predstavniki iz nekdanjih 
komunističnih držav pa so 
se še posebej zavzeli za 
uvedbo sankcij proti Tur
čiji. 

Sestanek 
finančnikov G7 

V Washingtonu je bilo 
srečanje finančnih mini
strov in guvernerjev cen
tralnih bank skupine G-7, 
sedmih industrijsko naj
bolj razvitih držav sveta. 
Udeleženci srečanja so 
sprejeli sklepno izjavo, 
v kateri so izrazUi zaskrb
ljenost zaradi nenehnih gi 
banj na menjalniških trgih. 
Ena od nalog držav G7 
v prihodnje bo tako varče
vanje na proračunskem po
dročju in povečanje zaupa
nja na trgu kapitala, s tem 
pa želijo ustvariti ugodne 
pogoje za znižanje dolgo
ročnih obrestnih mer. Ru
sijo so pozvali, naj začne 
hitro ure.sničevati drugi del 
programa lastninjenja ter 
naj pripravi ustrezno zako
nodajo za razvoj zasebnega 
sektorja. Izrazili so tudi 
podporo poteku gospodar
skih reform v Ukrajini. 
V Washingtonu pa je tudi 
zasedal Mednarodni de
narni sklad (IMF), ki bo 

v prihodnje okrepil svojo 
nadzorno vlogo v medna
rodnem gospodarskem si
stemu, da bi preprečil po
novitev nedavne krize 
v Mehiki. Pomladnega se
stanka IMF in Svetovne 
banke sta se udeležila tudi 
slovenski finančni minister 
Gaspari in guverner Banke 
Slovenije Arhar. 

Soienle vojnim 
zločincem 

Prvo mednarodno sodiš
če za vojne zločine po drugi 
svetovni vojni - sodišče Z N 
v Haagu - je začelo s prvo 
sodno o b r a v T i a v o proti bo
sanskemu Srbu Dušanu 
Tadiču, ki je obtožen ra
zličnih grozodejstev v Bos
ni in Hercegovini. Tadič je 
prvi obtoženec, ki mu sodi
jo za vojne zločine po tokij
skih in niirenberških pro
cesih. Sodišče v Haagu je 
sprožilo preiskavo tudi 
proti voditelju bosanskih 
Srbov Karadžiču zaradi 
suma povzročitve genoci
da. Poleg Karadžiča sta 
zločinov proti človeštvu 
osumljena tudi general 
Mladič in nekdanji povelj
nik posebnih policijskih 
enot bosanskih Srbov Sta-
nišič. 

Obletnica 
černobilske 
katastrofe 

26. aprila 1986 je še iz 
nepojasnjenih vzrokov 
odjeknila eksplozija na če
trtem bloku jedrske elek
trarne v Černobilu. Nesre
ča je pretresla ves svet, nje
ne posledice pa so vidne še 
danes. Zaradi nesreče je ta
krat umrlo okoli sedem ti
soč ljudi; nekateri takoj ob 
nesreči, nekateri za posle
dicami. Število žrtev do 
danes še ni povsem znano, 
saj je na tisoče ljudi takrat 
obolelo ali pa so postali ne
ozdravljivi invalidi. Ven
dar je kljub vsemu jedrska 
elektrarna odprta še danes. 
Ukrajinska vlada je tako 
ob obletnici nesreče skleni
la, da bo elektrarno zaprla 
do leta 2000, pri tem pa ra
čuna na podporo tujine, saj 
bo samo zapiranje zloglas
ne nuklearke državo stalo 
dobre 4 milijarde dolarjev. 

Močni eksploziji 
plina 

v severni ruski republiki 
Komi je na delu plinovoda, 
ki vodi od naselja Uhta do 
Toržoka, odjeknila močna 
eksplozija. Ogenj iz plino
voda, ki je speljan po vseh 
delih Rusije in na Zahod, je 
zajel več hektarov gozdnih 
površin. Nesreča ni terjala 
žrtev, zato pa je povzročila 
veliko gmotno in še večjo 
ekološko škodo. Regija Uh
ta v ruski republiki Komi, 
1000 kilometrov severov
zhodno od Moskve, je bo
gata z naftnimi in plinski
mi nahajališči, vendar pa je 
v zadnjem času zaradi za
starelega energijskega 
kompleksa prizorišče šte
vilnih nesreč. Po mnenju 
strokovnjakov je 73 odstot
kov ruskih naftovodov in 
plinovodov starejših od 10 
let in njihova varnost ni 
več zagotovljena, več kot 
deset odstotkov omrežja pa 
so napeljali že pred več kot 
35 leti. V južnokorejskem 
mestu Tegu, okoh 240 kilo
metrov od Seula, pa je na 
gradbišču podzemne želez
nice odjeknila močna eks
plozija plina. Nesreča je 
terjala več kot 100 življenj, 
mnogo ljudi je tudi ranje
nih. Eksplozija je odjeknila 
v jutranjih urah, v času, ko 
je vladala največja promet
na gneča in ko je veliko šte
vilo ljudi odhajalo v službe 
in v šole. 

Z a c e s t e b o n e k o l i k o v e č 
\l Rogaški Slatini se pllnIfIkacUa zatika; zdraMlIlšče ponutillo pomoč pri urejanju 
m i l a 

Na zadnji seji občinskega 
veta občine Rogaška Slati-
I so sprejeli predloga ob-inskega statuta ter letošnje-
I občinskega proračuna, 
bravnavali pa so še številne tuge točke. 
Predlog statuta so sprejeli 

Kasno , brez večjih zaple-
H saj so upoštevani vsi 
ptniški amandmaji. Prav 
KO brez posebnih zapletov, 
oglasno, so sprejeli tudi 
redlog letošnjega občinske-
a proračuna, v vrednosti 
ekaj nad 456 milijonov to-
irjev. Od tega namenjajo 

217 milijonov za področje 
družbenih dejavnosti, saj 
imajo v občini kar pet v z g o j -
novarstvenih ustanov. Za ra
zliko od osnutka proračuna 
namenjajo v predlogu za 
cestno gospodarstvo 3 mil i 
jone več (vsega namenjajo 
zanj po novem 22,5 mil i jo
na), manj denarja pa bo zato 
za stanovanjsko dejavnost. 
K o t ocenjujejo, pa tega ne 
bodo bistveno občutili, saj so 
po delitveni stanovanjski bi
lanci bivše občine Šmarje 
prejeli nekaj več denarja, kot 
so ga sprva pričakovali. 

Del i tvi sredstev stano
vanjskega sklada za stano
vanjske naložbe v novih ob
činah so sicer namenili po 
sebno točko. Predstavnica 
Stanovanjskega sklada no
vih občin je pojasnila merila 
za delitev sredstev, od števi
la prodanih stanovanj do 

prejetih kupnin ter najem
nin. Svetniki so zahtevali 
dodatna pojasnila, nato pa 
z letošnjo delitvijo soglašali. 

Na seji so posebej obrav
navali poročilo o samopri

spevku, ki ga plačujejo Sla-
tinčani. Največjo pozornost 
so namenili plinifikaciji ter 
zaključevanju njene prve 
etape. Pristojni pravijo, da 
se z rednim dotokom sred
stev zatika, zato bi za nemo
teno delo pridobili kredit. 
Med odmevnejšimi točkami 
je bila tudi ponudba zdravi
liških Servisnih dejavnosti, 
da bi zdravilišče ter občina 
ustanovila skupno podjetje 
za urejanje parkov ter dru
gih javnih površin. Svetniki 
so dvomili ali gre za najpri
mernejšo obliko, zato bodo 
za lažje odločanje pripravili 
dodatna pojasnila. 

Odločili pa so se za letoš
nje pooblastilo šmarskemu 
Centru za socialno delo, ki 
bo lahko v slatinski občini 
urejal višino prispevka upo
rabnikov pomoči na domu 
v okviru javnih del. 

B R A N E J E R A N K O 

Zaradi nezdružljivosti funk
cij bo nov občinski svetnik 
namesto župana, mag. Bran
ka Kidriča, Franc Koražija 
( S K D ) , iz iste stranke pa bo 
tudi namestnik dosedanje 
svetnice Kristine Kampuš 
( S K D ) , ki je zaposlena v sla
tinski občinski upravi. 

Celjska mladina na delu za obnovo 
Veselo vrvenjepo celjskih uli-

Jh. Dekleta z lopatami in »etlami pridno čistijo in od-
siajo zdrobljeno opeko, osta
li pa zlagajo na kup. Mladina 
Ifla na obnovi. 40 deklet je 'fišlo delat s pesmijo na ustih, 
"fihajajo s Titovo zastavo iz 
'«čovnika, Zagrada, Nove va-

Košnice in Polul. Celjska "ladina se z delom pripravlja 
"* svoj I I . kongres. 

Naši pionirji tekmujejo: îstili so si sami mladinski 
'"ff in pripravili sobo, kjer 

imeli svoje sestanke in 
"'o - telovadnico. S kakšnim 
'^Ijem delajo! Pometli so ce-
* in odstranili iz hiš švabske '̂Pise. Organizirali so svoje J 
"onirske udarne čete ter na-s 
'^li 13.500 delovnih ur. 

nedeljo 10. junija bo |̂'̂'52na konferenca Zveze slo-
"̂̂ke mladine, na kateri si 
ĴHo izvolili svoje predstav-Jstvo - okrožni odbor ZSM. 
"^el jo bomo tudi izvolili 

f'̂ gate za I I . kongres ZSM. *lDoljše mladinke bodo šle 
.,'3 kongres. Zato tekmujmo, 
^^delajmo! Nadina iz Celja-okolice je jiĵ kala partizane - ranjence. 
?^rovala jih je s priboljški 
5j ^ni, obsula jih je s cvetjem, 
(̂ ''î ni s o se zahvaljevali, gi-

S o spoznali, da mladina, 
i^mladina, ki je v.sa leta 

skrbela zanje, tudi sedaj 

ni pozabila na svojo sveto 
dolžnost. 

Mladina mesta Celja že za
čenja živeti in delati tako, kot 
je dolžnost vseh mladincev 
v novi Titovi Jugoslaviji. Svoje 
delo bomo še bolj organizirali, 
da bomo s svojimi delovnimi 
četami naredili še več, kot smo 
do sedaj; da bodo besede, ki 
jih je izrekel naš dragi maršal 
Tito, veljale tudi nam, celjski 
mladini: »Mladina, ti si steber 
našega naroda!« 
(Nova pot, 9. junija 1945, str. 

3) 

Umik za gospodarsko cono 
Celjski svetniki bi morali na svojem zadnjem zasedanju odlo

čati o spremembah in dopolnitvah zazidalnega načrta Gospo
darska cona v Celju, a o tem bodo govorili kdaj drugič. 

Na predlog odbora za okolje in prostor, ki deluje pri celjskem 
mestnem svetu, so namreč gradivo imiaknili iz obravnave vse 
dotlej, dokler podjetje Petrol ne bo predložilo natančnega raz
vojnega programa svoje dejavnosti na tem območju. Spre
membe in dopolnitve zazidalnega načrta sicer zajemajo 
območje na desnem bregu Hudinje med Delavsko ulico, Kidri
čevo cesto in kompleksom Ema, nanašajo pa se na gradnjo 
poslovnih in proizvodnih dejavnosti na tem območju. 

IS 

Telovadnica pri gimnazij i 
v Gimnaziji Celje se bodo 

po besedah ravnatelja prof. 
Jožeta Zupančiča v naslednjih 
letih trudili za gradnjo nove 
telovadnice, prvi korak k temu 
pa je sprejem sprememb in do
polnitev obstoječega zazidal
nega načrta Otok 1. 

Celjski svetniki so minuli 
teden v prvem branju sprejeli 
spremembe in dopolnitve zazi
dalnega načrta Otok 1, ki do
ločajo gradnjo telovadnice in 
preureditev športnega igrišča 
med Malgajevo in Trubarjevo 
ulico. Na severozahodnem de
lu gimnazijskega poslopja je 
predvidena gradnja nove telo
vadnice v izmeri 35 x 17 m, ki bj. 

bila na severnem delu z vez
nim hodnikom povezana z ob
stoječo. Izgradnja telovadnice 
je predvidena na mestu, ki je 
bilo po prostorskih aktih celj
ske občine iz leta 1979 določe
no za gradnjo zaklonišča, zato 
je bUo glede na spremenjeno 
zakonodajo (neobvezna grad
nja zaklonišč) treba pridobiti 
soglasje Občinskega sekretari
ata za obrambo. 

Gradnja telovadnice bo zah
tevala manjšo korekcijo atlet
ske steze in ureditev igrišč, 
spremenjen pa bo tudi pro
metni režim. Ukinjen bo seda
nji dovozni priključek iz Mal-
gajeve ulice, od koder bo mo

goč le peš dostop. Dovoz z in
terventnimi vozili bo iz Tru
barjeve ulice, zaposleni pa bo
do svoja vozila parkirali na 
bližnjem javnem parkirišču. 
Ob predvideni gradnji telo
vadnice bodo na gimnazijskem 
dvorišču ohranili vsa obstoje
ča drevesa, odstranili pa neu
strezne lesene garaže. 

V krajevni skupnosti Karel 
Destovnik-Kajuh ob javni raz
grnitvi prostorskih aktov ko
nec lanskega poletja ni bilo 
pripomb na predvideno grad
njo, prav tako pa so spremem
be in dopolnitve zazidalnega 
načrta v prvem branju sprejeli 
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G O S P O D A R S T V O 

400 novih 
deiovnili mest 
v Siovensicili 
Konjicali? 

v prazni stavbi načrto
vanega Konusovega in
stituta v Slovenskih Ko
njicah naj bi ameriško 
podjetje Emerson razvilo 
svoj program in zagotovi
lo nova delovna mesta. 

O sodelovanju z Amer i 
čani so se najprej začeli 
pogovarjati v sosednji b i 
striški občini, kjer naj bi 
podjetje Emerson odku
pi lo in razširilo proizvod
njo Gorenja Programa-
torji. K e r v bistriški obči
ni niso našli primernih 
prostorov, so se začeli p o 
govori o nakupu opušče
nega Konusovega inštitu
ta v Slovenskih Konjicah. 
Pogovor i so v teku s seda
njim lastnikom stavbe, to 
je zreški Unior, ki je ob 
jekt odkupil od Ljubljan
ske banke. Če bo tudi 
v resnici prišlo do podpi
sa pogodbe, naj bi po ne
uradnih informacijah do
bilo zaposlitev približno 
400 delavcev. m 

Napredeic 
z lastnim 
znanjem 

v Tovarni izolacijskega 
materiala Laško so pred 
kratkim predstavili računal
niško vodeno napravo za ra
zrez penastih materialov. 
Naprava pomeni novost na 
tržišču in je v celoti plod do
mačega znanja, nastala pa je 
kot rezultat raziskovalne na
loge, ki jo je sofinanciralo 
ministrstvo za znanost in 
tehnologijo. 

Po razpadu jugoslovan
skega trga in zaradi spreme
njenih pogojev gospodarje
nja so se morali v T I M Laško 
sami še bolj intenzivno lotiti 
razvoja naprav za izdelavo 
in obdelavo penastih materi
alov. Eden od rezultatov 
takšne usmeritve je prav ra
čunalniško vodena naprava 
za razrez penastih materi
alov, ki so jo v tovarni že 
vključili v poskusno proiz
vodnjo termoizolacij in em
balaže. Naprava omogoča 
enostavno, hitro in poceni 
rezanje vseh tistih izdelkov 
zapletenih oblik iz stiropora 
in drugih penastih materi
alov, ki so jih doslej rezali 
ročno ali na kakšen drug na
čin. Z napravo je, na primer, 
mogoče izrezati elemente za 
toplotno in zvočno izolacijo, 
črke in simbole različnih 
oblik in velikosti, kulise za 
gledališča in izložbe, pri
merna pa je predvsem za i z 
delavo manjših in srednjih 
serij. 

V primerjavi s klasičnim 
postopkom pri izdelovanju 
izdelkov iz penastih materi
alov je z računalniško vode
no razrezovalno napravo po
stopek bistveno krajši, 
manjša pa je tudi poraba 
električne energije. S tržno 
raziskavo so v T I M Laško 
ugotovili , da njihova nova 
naprava nima konkurence 
v Sloveniji pa tudi ne v za
hodni Evropi. Zato bodo ra
čunalniško vodene naprave 
lahko tržili doma ter na trgih 
zahodne in vzhodiie Evrope, 
poskusili pa bodo tudi na 
področju bivše Jugoslavije. 

JI 

V osmili meseciii certifikat kakovosti 
Prvi slovenski ISO za storitve čiščenja In varovanja Ima ISS Servisvstem Slovenija 
Iz Maribora, ki opravlja storitve tutJI na Celjskem 

Podjetje ISS Servisystem 
Slovenija ima po komaj šti
rih letih obstoja že skoraj 
900 zaposlenih, pred krat
kim pa je dobilo mednarodni 
certifikat kakovosti ISO 
9002. 

K o n c e m ISS je bil usta
novljen leta 1901 na Dan
skem s sedežem v Kopenhag-
nu in danes zaposluje preko 
130 tisoč ljudi v 23 državah 
sveta. Podjetje ISS Servisy-
stem d.o.o. je bilo registrira
no marca 1991 kot podjetje 
v mešani lastnini s sedežem 
v Mariboru. Prvih 15 delav
cev so zaposlili v Zdravilišču 
Atomske toplice. V lanskem 

letu so povečali prihodek za 
151 odstotkov, s skoraj 900 
zaposlenimi so po številu de
lavcev postali največje za
sebno podjetje v Sloveniji, 
v kratkem pa načrtujejo za
poslitev tisočega delavca. 

Podjetje ISS Servisystem 
se ukvarja z čiščenjem bol
nišnic, pisarn, železniških 
postaj in mobilnih sredstev, 
letališč, hotelov in zdravi
lišč, urejanjem okolja ter va 
rovanjem objektov. Na Cel j 
skem opravljajo storitve čiš
čenja konkretno v Banki Ce
lje, Agencij i za plačilni pro
met Celje, Splošni bolnišnici 
Celje, zdraviliščih Atomske 

Toplice in Topolšica ter 
Elektru Celje, za njihove sto
ritve varovanja pa so se od
ločili v šentjurskem Alposu 
ter zdravilišču in Hi t Casino 
Rogaška. 

V dobrih osmih mesecih je 
temu slovenskemu podjetju 
uspelo pridobiti tudi certifi
kat kakovosti po standardu 
ISO 9002. ISS Slovenija se 
s tem rekordno kratkim ro
kom v okviru koncema uvrš
ča na prvo mesto pred belgi j 
skim ISS, ki je certifikat ISO 
9002 pridobil šele po dveh 
letih. m Bojan Rajtmajer, direktor ISS 

Servisystem Slovenija 

Manj davka od 
dobička 

Poslanci so sprejeli za, 
kon o spremembah in do« 
polnitvah zakona o dav. 
ku od dobička pravnih 
oseb, ki prinaša nižjo 
davčno stopnjo za obdav. 
čitev dobička. Le-ta jj 
namesto dosedanjih 3o 
odstotkov znižana na 25 
odstotkov. Po oceni mini. 
stra Gasparija bo imela 
Slovenija eno najnižjih 
stopenj davka na dobi
ček, saj je v evropskih dr-
žavah povprečna davčna 
stopnja dobička od 35 do 
40 odstotkov. 

Podjetniške 
delavnice 

žalska zbornica zaseb
nega gospodarstva bo 
v d m g i polovici maja or
ganizirala podjetniške 
delavnice, namenjene 
vsem tistim, ki se name
ravajo usmeriti ali že de
lujejo na področju po
djetništva. Na delavnici 
bodo predstavili osnovne 
pojme o podjetništvu, 
pravnih vodikih, marke
tingu, financah in davkih 
ter pripravi poslovnih 
načrtov. Prispevek vsa
kega udeleženca na de
lavnici znaša tisoč to
larjev. 

Odkovki na prvem 
mestu 

Unior Zreče je sicer 
najbolj znan po svojem 
kakovostnem ročnemj 
orodju, v zadnjem časuj 
pa postaja vse pomemb-J 
nejša proizvodnja homo-| 
kinetičnih zgibov in od-
kovkov. Odkovke iz tega 
zreškega podjetja mno
žično vgrajujejo številni 
večji evropski proizvajal
ci avtomobilov, kot so 
B M W , Rover, Renault in 
Peugeot. 

Altachem 
- Cinkama 
v Mozirju 

Celjska Cinkama že od 
leta 1975 proizvaja Pur-
pen, enokomponentno 
poliuretansko peno, letno 
jo na tržišču prodajo med 
60 do 80 tisoč komadov. 
Da bi povečali proizvod
njo in prodajo, so se 
v Cinkarni povezali z bel
gijskim podjetjem Altac
hem in ustanovili skupn" 
trgovsko podjetje Altac-
hem-Cinkama d.o.o. s se
dežem v Mozirju. Ustano
vitveni kapital podjetja 
znaša 1,5 milijona tolar
jev, na račim nove firme 
naj bi še letos povečali 
proizvodnjo na 500 tisoc 
komadov, do leta 1997 pa 
naj bi proizvodnja purpe* 
na znašala milijon 200 ti
soč komadov. 

Predstavitev na 
Madžarskem 

Območna gospodarska 
zbornica Celje bo tudi 
tos podobno kot lani ot' 
ganizirala udeležbo ^ 
sejmu v Bekescsabi 
Madžarskem. Sejem ^ 
od 13. do 18. junija, v^« 
podrobnejše informacij 
pa so interesentom na vO' 
Ijo v območni zbornici-^ 

Bo Šibka lira odvrnila Italijane? 
Najštevilnejši ter najboljši gostje v Rogaški Slatini 

v najpomembnejšem slo
venskem zdra\ilišču, v Roga
ški Slatini, predstavljajo Itali
jani v skupnem številu kar če
trtino vseh gostov, med vsemi 
tujci pa so najštevilnejši ter 
nasploh najboljši gosti. Lani 
so v Rogaški Slatini zabeležili 
kar 63 tisoč italijanskih ter 54 
tisoč avstrijskih nočitev, pri 
čemer je število prvih naraslo 
za 4 odstotke. Kako pa se se
danji padec vrednosti lire 
izraža v obsoteljskem tu
rizmu? 

V največjem slovenskem 
Zdravilišču so povedali, da 
odpovedi iz Italije zaenkrat ni 
bilo, pa tudi pri številu itali
janskih gostov nasploh se va
lutne težave ne poznajo. Fran
ci Križan, direktor Zdravili
škega marketinga, je povedal, 
da jih je padec lire precej pri
zadel, saj so njihovi ceniki v l i 

rah. Zdaj so v precepu, kaj sto
riti - v primeru povišanja cen 
se bojijo osipa italijanskih go
stov. Znano je, da je gosta tež
ko pridobiti ter lahko izgubiti, 
še zlasti zaradi novejše konku
rence čeških in madžarskih 
zdravilišč. V Rogaški, kjer je 
med skupnim številom kar 60 

odstotkov tujcev, pa se nas
ploh pritožujejo zaradi razko
raka med porastom stroškov 
(Križan omenja porast od ene 
četrtine do ene tretjine), pa tu
di to, da se je vrednost nemške 
marke povišala le za 5 odstot
kov, kar jih teži na nemškem 
in avstrijskem trgu. » K o t iz
vozniki nismo v zavidljivem 
položaju,« ugotavljajo v zdra

viliškem marketingu. 
Sicer pa so v začetku tega 

tedna zabeležili razmeroma 
ugodne številke, kar tiče števi
la gostov. V zdravilišču je bilo 
v ponedeljek nad 800 gostov, 
pri čemer ponavadi omenjajo 
960 za goste primernih postelj. 
Tujcev je bilo 60 odstotkov, 
s prevladujočimi Avstrijci, ta
ko kot je za ta čas običajno. 

V času do 20. marca pa so ugo
tovili za odstotek slabšo zase
denost posteljnih zmogljivosti 
kot v istem času lani. 

Kar tiče statistike, se Sla 
tinčani z največjim ponoson^ 
spominjajo počitniškega kon
ca letošnjega februarja, ko so 
zabeležili rekordno zasedenost 
zadnjih let, z nad tisoč gosti. 

BRANE JERANKO 

V Zdravilišču Rogaška pri
pravljajo nekatere ukrepe za 
racionalizacijo stroškov, kar 
pa naj ne bi bilo v škodo kako
vosti. 

Gre za lani jeseni priprav
ljeno analizo svetovalne orga
nizacije Halapier, z denarno 
pomočjo avstrijske vlade, ki je 
primerjala hotelske stroške na 
področju Srednje Evrope. 
V Rogaški ugotavljajo, da so 
edino slovensko zdravilišče 
s takšno študijo, s pripravlje
nimi racionalizacijskimi ukre
pi pa skušajo pridobiti to, kar 
zaradi padca lire ter zaostaja
nja tečaja marke izgubljajo. 

P O N U D B A I N P O V P R A Š E V A N J E 
Ponudba: 

-Francosko podjetje PHD 
Partners nudi zastopništvo in 
predstavitev slovenskih bla
govnih znamk in izdelkov na 
francoskem trgu. Informacije: 
tel. 0033/88-600-740 in fax 
0033/88-602-308 (Pierre-Hen-
ry Dumontet). 

-Belgi jsko podjetje Cordis 
predstavlja svoj informacijski 

katalog in nudi usluge na po
dročju informiranja in tehno
loških ponudb ter vstopa 
v RTD - podatkovno bazo teh
noloških izdelkov. Katalog in 
dodatne informacije so na vo
ljo v Informacijski pisarni 
GZS. Informacije: tel. 0032/2-
280-17-44 in fax 0032/2-280-
17-49 (Ailie Menzies). 

— AmeriškopodjetjeXenosys 
Corporation (uvoznik in izvoz
nik tehnologije in blaga) nudi 
slovenskim podjetjem sodelo
vanje na področjih sestavnih 
delov računalnikov in raču
nalniške periferije, industrij
skih strojev in izdelkov, suro
vin in prehrambenih artikov, 
oblačil ter kemije. Informaci
je: tel. 001/408-744-9009 in 
fax 001/408-744-9007 (Bili 
ChadMdck). 

— Madžarsko podjetje Moon-
line nudi kable, ojačevalce, 
merilne naprave, omrežja, raz-
delilce in končne priključke. 
Informacije: tel. 00361/186-
9522 in fax 00361/186-4832 
(Janos Gazdak). 

— Italijansko podjetje Pluvi-
tec nudi široko paleto poli-
memih bitumenskih nepro
pustnih membran. Informaci
je: tel. 0039/45-700-1888 in 
fax 0039/45-700-1997 (Jože 
MehegheUo). 

-Bolgarsko podjetje Peter 
Shterev Co. nudi različne tek
stilne izdelke, pretežno iz 
bombaža. Informacije: tel. 
00359/331-27-825 in fax 
00359/331-27-839 (Peter 

Shterev). 
- Romunsko podjetje Balant 

SA nudi mehanične, gospo
dinjske in elektronske tehtnice 
ter stroje za pakiranje vaflov. 
Informacije: tel. 0040/69-433-
523 in fax 0040/69-433-373 
(Constantin Sacarelis). 

-Avstr i jsko podjetje EDV 
Betriebsberatimg nudi sveto
valne in izobreiževalne usluge 
na področju računalništva 
- Sof tware in Hardware. Infor
macije z dopisnimi obrazci so 
na voljo v Informacijski pisar
ni. Informacije: tel. in fax 
0043/185-6241 (N. Hertel). 

Povpraševanje: 
- Avstralsko podjetje Phar-

makon (izdelovalec farma
cevtskih izdelkov) išče komer
cialne partnerje ali distribu
terje svojih izdelkov na slo
venskem tržišču. Informacije: 
tel. 00619/321-1317 in fax 
00619/322-1958 (Albert 
Badia). 

Vse podrobnejše informacije 
dobite pri Centru za Informa
cijski sistem Gospodarske 
Zbornice Slovenije, telefon 
(061) 150-122 interno 290, 292, 
293 ali direktno 215-631. 



I N T E R V J U go p o l d n e d i r e k t o r , p o p o l d n e 
e l a v e c s k r o j n o p o l o i n S I v a n k o 

,prolzvaJalcl nismo tisti, ki bi pobirali smetano,^ pravi eden naluspešnelših ceUsklb podjetnikov Roman Gracer 
gotnan Gracer je prijazen in lepo urejen gospod, ki se 

^fino in povsod oglasi brez dlake na jeziku. Marsikomu 
njegova kritična ost ni po volji, a sam zase pravi in tudi med 
pečino Celjanov je slišati, da v življenju še ni naredil ničesar 
Ijkega, da bi si prislužil črne pike v stanovskih ali političnih 
ffstah. Podjetje Miroteks, ki sta ga pred dobrimi desetimi 
|{ti ustanovila skupaj z ženo, je danes drugi največji proiz-yajalec perila v Sloveniji. A pri 46 ljudeh v proizvodnji šteje 
pjihova administracija le tri ljudi. Roman Gracer je 
jopoldne direktor, predsednik upravnega odbora celjskega jldada za razvoj obrti in podjetništva, vmes še podpredsed
nik upravnega odbora Celjskega sejma, popoldne je delavec 
f tnodrem plašču. V njegovih rokah je še danes kompletna 
priprava dela in krojenje vseh izdelkov, ki nosijo oznako 
l^roteks. Ali kot pravi Roman Gracer: » D o desetih zvečer je 
gioja izmena.« 

Skoraj petnajst let ste bili 
komercialist v tekstilni Oranži, kako ste zajadrali 
v zasebne vode? 

Letos teče 16-to leto, kar 
sem izbral svet obrtništva, 
od leta 1989 pa tudi svet po
djetništva. Takoj , ko je zako
nodaja dopuščala odpiranje 
lastnih firm, sem ustanovil 
jasebno podjetje. Ka j me je 
vodilo? Predvsem to, da se 
v sistemu, kjer sem prej de
lal, nisem mogel dokazati 
v tistem obsegu, v katerem 
sem se čutil sposobnega. 
Ljudje so razmišljali druga
če kot sem razmišljal sam, 
kapital je bil družben in 
imeti si moral dovolj močno 
Dzadje, da so drugi podprli 
tvoje ideje. Nisem bil pristaš 
lobijev, zato tudi nisem mo
lel ustvariti tistega, kar sem 
lotel. 

Kje ste bili zaposleni? 
.Bil sem komercialist v L a -

B i i industriji Osijek, zad-
la tri leta pa vodja pred-
itavništva za Slovenijo 
vDomiteksu, to je bi lo tek
stilno podjetje, kjer so se uk
varjali z konfekcijo postelj
nega perila in prešitih odej. 

S podobno dejavnostjo ste 
potem nadaljevali v zaseb
nem podjetju Miroteks. 

Skupaj z ženo sva odprla 
samostojno delavnico, kjer 
smo z dvema zaposlenima ši
vali takrat popularne jogi 
rjuhe in rjuhe za francoske 
postelje, v naslednjih dveh, treh letih pa smo razvili p ro
gram posteljnega perila. Bil i 
smo velik odjemalec blaga 
v MTT Maribor, to so bile 
količine 30 do 50 tisoč metrov vsak mesec. Posel je re
lativno dobro C ve tel, potem 
seje začela inflacija. Dnevno 
smo izgubljali na vrednosti 
•Dateriala, tekstil je bil ena 
listih branž, kjer je proiz
vodnja morala kreditirati tr
govino. Prisiljeni smo bili 
Razmišljati o tehnologiji, 
•tjer bi porabili manj materi
ja in v loži l i več dela in to je 
''il začetek nove poti M i r o -
teksa. 

Koliko je zaposlenih, 
^kšna je letna proizvodnja? 

V letošnjem letu načrtuje
jo proizvodnjo blizu milijon 
komadov, lani smo naredili 
l̂ ekaj več kot pol milijona 
"^delkov. V slovenskem pro-
t̂oru naj bi naše perilo nosil 
ŝak drugi Slovenec. Trenut-

zaposlujemo 46 delavcev, 
J*̂  koncu leta naj bi bilo 
''tirmi 100 ljudi. 
, Samo v Celju ali razmi-
Jate še o kakšni drugi loka

ciji? 
I ^ Celju, načrtujemo pa na-

ali izgradnjo novih pro-orov, vendar natančne lo-
^^ie še nismo izbrali. 

.Kam potem prodajate svo-
»zdelke? 

., ^ b l i ž n o 90 odstotkov na-
^ proizvodov kljub močni 

konkurenci iz držav Daljne
ga vzhoda prodamo na slo
venskem tržišču. Pred leti je 
država na široko odprla vra
ta tujim tekstilnim izdel
kom, vendar so kupci kmalu 
spoznali, da je poceni blago 
največkrat tudi najdražje 
blago. V tistih časih smo 
imeli leto, dve krize, rdečih 
številk sicer ni bilo, marsiče
mu pa se je bilo treba odpo
vedati, da smo prebrodili 
najhujše. Tekstil pač ni do
nosna branža, vendar s prid
nimi ljudmi, ki vedo, kaj po 
meni vsakega petega v mese
cu redno izplačilo osebnega 
dohodka, varnost delovnega 
mesta, če vedo, da lastnik 
vloži svoje imetje v podjetje, 
potem je jasno, da takšno 
podjetje ne bo šlo v stečaj in 
da se ni treba bati rdečih šte
vilk. 

To pomeni, da ste vi vložili 
osebno premoženje v po
djetje? 

Smo 100-odstotni lastniki 
podjetja, to podjetje danes 
ima relativno visoko vred
nost in strah, da bi prišlo do 
večjih finančnih problemov, 
je zaenkrat odveč. 

Menda imate podjetje tudi 
v Angliji? 

Tudi. Na samem začetku je 
bilo na področju takratne 
Jugoslavije relativno težko 
priti do kvalitetnih surovin. 
Na§ glavni repromaterial je 
preja, iz katere potem kroji
mo in delamo perilo. V ta
kratni Jugoslaviji je bil uvoz 
preje nemogoč, ker je bila 
domača industrija zaščitena 
in leto, dve smo imeli vel ike 
probleme s proizvajalci pre
je, predvsem s predilnico L i 
tija. Danes jih razumem, ker 
vem, da so takrat na svetov
nih tržiščih kupovali četrto 
ali petorazredni bombaž, ki 
ima po svoji strukturi kratka 
vlakna in iz katerih ni mogo
če narediti kvalitetne preje. 
M i smo potem odprli lastno 
pletilnico, ker samo na ta 
način lahko preživimo in za
gotavljamo kvaliteto. P o 
djetje v Angl i j i je posebna 
zgodba. Slovensko tržišče je 
zasičeno, zato smo se odločili 
za lasten izvoz. Če nimaš 
lastnega izvoza ali izvažaš 
preko določenih firm, j im 
moraš plačevati odstotke, to 
pa povečuje končno ceno iz 
delka na tržišču. Zato smo 
z nekaj podjetniki iz Celja, 
dva sta iz Ljubljane, odprli 
skupno predstavništvo v A n 
glij i v ugledni četrti. En sam 
v tujini težko uspe. Najemni
ne za prostore so visoke, 
prav tako cene poslovnih se
kretarjev, zato smo podpisali 
sporazum, skupno plačuje
mo tajnico ter prostor, da 
lahko plasiramo svoje izdel
ke pod lastno znamko M i r o 
teks L T D . Začeli smo v naj
nižjem cenovnem razredu, 

po štirih letih smo se prebili 
na višji cenovni nivo, a še 
vedno daleč od naših želja. 
Lobiranje je prisotno tudi 
v tujini in z lastno blagovno 
znamko je težko uspeti. 

Z a delovna mesta Je 
potreben denar, ne 
obliube 

Po vaši zaslugi je v Celju 
nastal tudi sklad za razvoj in 
pospeševanje podjetništva, 
ste tudi predsednik upravne
ga odbora sklada. Je ta sklad 
odigral svojo vlogo? 

Sklad je nastal v času mo
jega mandata v izvršnem 
svetu, kjer sem pokrival po 
dročje drobnega gospodar
stva. Ideja je uspela s po 
močjo vseh ostalih članov, ki 
sem jih prepričal, da lahko 
sklad na kratek rok prinese 
dobre rezultate. Trdim, da 
imamo danes enega najmoč
nejših občinskih skladov 
v Sloveniji in ta sklad je dal 
možnost zaposlitve 250 lju
dem. V letu in pol je to kar 
zavidljiva številka. 

Zanimiv je bil način zbira
nja denarja za ta sklad, zara
di česar ste si menda nako
pali jezo stanovskih ko
legov? 

V proračimu je bilo za te 
namene najprej 6 milijonov 
tolarjev, naslednje leto 15 
milijonov, kar je bistveno 
premalo. Veliko hodim po 
svetu in nič mi niso bile všeč 
najenuiine za poslovne pro
store, ki jih je v najem dajala 
občina. Zasebniki so plače
vali po 2 marki za kvadratni 
meter na mesec. Vedel sem, 
da dolgo ne bomo mogli ime
ti tako nizkih najemnin in da 
bodo slej ko prej postale trž
ne, kar se je v kratkem času 
uresničilo. Predlagal sem, da 
najemnine postopoma zvišu
jemo, tako da bi po letu in 
pol znašale 15 mark za kva

dratni meter. K o sem predla
gal vire financiranja sklada, 
je bilo vel iko vroče krvi, 
a isti ljudje, ki so se takrat 
upirali mojim predlogom, 
plačujejo danes dvakrat več
jo najemnino. Najemnine so 
maksimalno ovrednotene na 
15 mark, vsi pa vemo, da 
lastniki, ki so dobili vrnjeno 
premoženje, zahtevajo po 25 
do 30 mark. V primerjavi 
s tem je bila moja ideja 
skromna, hotel sem le to, da 
se občina začne obnašati kot 
relativno dober gospodar, 
dober tako ne more biti, ker 
je pač občina. 

Ste tudi vi plačevali višjo 
najemnino za svoj lokal 
v Gosposki ulici? 

Tudi. Sam sebi sem iz pe
tih tisočakov krepko povišal 
najemnino. Ideja je zaživela, 
prepričal sem ljudi, vendar 
pod pogojem, da četrtino na
jemnin namenimo za kredi
tiranje in da bodo obrtniki in 
podjetniki lahko prišli do 
denarja za posodabljanje 
svojih lokalov in uresničeva
nje svojih idej. 

Po kakšnih kriterijih zdaj 
delite denar? 

Predvsem smo se dogovo
rili, da trgovina in gostinstvo 
ne prideta v poštev. Te de
javnosti so v Celju suficitar-
ne, če hočemo s tem denar
jem kaj storiti, ga je treba 
vlagati v proizvodnjo in sto
ritveno dejavnost. To so de
javnosti, ki lahko dobijo kre
dite in ki j im preko sklada 
subvencioniramo obrestno 
mero. 

Se v resnici držite teh do
govorov? 

Se, niti tolarja ni bilo raz
deljenega mimo pravilnika. 

Kaj pa vi osebno, ste si 
odobrili kakšen kredit? 

K o smo pripravljali pra
vilnik in kriterije, sem sam 
zahteval klavzulo, da člani 
upravnega odbora na čelu 

s predsednikom v svojem 
mandatu ne morejo koristiti 
sredstev tega sklada. T o v e 
lja tudi za družinske člane. 
Sem človek, ki ne gledam sa
mo papirjev, vse kredite, ki 
sem jih podpisal, sem si ogle
dal skupaj še z drugimi člani 
tudi na terenu. Ljudje že v e 
do, da sem pri teh odločitvah 
dokaj rigorozen in niti ne 
poskušajo izigravati pravil 

Prijateljev si s tem zagoto
vo niste pridobili. 

Mislim, da sem si na ta na
čin nakopal kar precej ne-
prijateljev. Ljudje so mislili, 
da so stvari enostavne, am
pak sam nisem šel v polit iko 
z namenom, da bom od tega 
imel osebne koristi. Mandat 
mi poteče čez tri leta in ko 
bom šel, bi rad zapustil 
sklad urejen in finančno 
trden. 

Po Celju pa krožijo govori
ce, da preko sklada kupujete 
Prevozništvo. Vaš komentar? 

Ja, ideja je res moja, Pre
vozništva pa nisem kupil 
sam, ampak je v lasti občine. 
V Celju se je pred leti začel 
plaz stečajev in propad firm, 
eden takšnih nesrečnih g i 
gantov med prevozniki je 
celjsko Prevozništvo. K o je 
prišlo do stečaja in ko je bila 
razpisana prva dražba, se mi 
je porodila ideja, da bi ure
dili obrtno cono. Urbana 
sredina mesta ne daje več 
možnosti razvoja ljudem, ki 
imajo svoje dejavnosti v sre
dišču mesta, razen tega šte
vilne dejavnosti v center tudi 
ne sodijo. Porodila se je ide
ja, da bi nakup Prevozništva 
sofinancirali skupaj stano
vanjski sklad, sklad stavb
nih zemljišč in naš sklad za 
razvoj obrti in podjetništva. 
Cena Prevozništva je bila na 
začetku krepko previsoka. 
Govori lo se je, da bodo firmo 
kupili Nemci , pa Avstrijci in 
da bodo vse razprodali, zato 
smo na prvi dražbi položil i 
23 milijonov tolarjev varšči
ne. Na prvi licitaciji smo bili 
kljub vsemu edini interesen
ti, a smo odstopili, ker je bila 
cena previsoka. Na drugi 
dražbi smo spet edini položi 
li varščino, cena je bila pre
visoka, potem nam je stečaj
ni senat poslal dopis, da pri
pravimo ponudbo, ker smo 
bili očitno edini resni kupci. 
Vendar stečajni senat ni pri
stal na našo ponudbo v vred
nosti 1,5 milijona mark. 
Stvari so se vlekle do tretje 
dražbe, izklicna cena je bila 
1,8 milijona mark, končno 
smo potem februarja podpi
sali pogodbo o nakupu Pre
vozništva za 1,5 milijona 
mark. 

Kdaj bo torej zaživela ta 
obrtna cona? 

Prevozništvo je v 100-od
stotni lasti občine, v pol leta 
mora naložba dati prve re
zultate. Že pred razpisi smo 
imeli preko 60 interesentov, 
ki bi bili pripravljeni vzeti 
prostore v najem ali jih od
kupiti. Občina je zainteresi
rana, da prostore na dolgi 
rok proda. Načrt cone je ja
sen: razbremeniti mesto Ce
lje z dejavnostmi, ki v mest
no jedro ne sodijo, predvsem 
so to kovinsko-predelovalne 
dejavnosti. T o bo industrij
ski center, ki bo pokrival 
servis, prodajo avtomobilov, 
vulkanizerje, brusilce, pral
nice, proizvodnjo zavornih 
oblog, hidravlične sisteme in 
podobno. Interesenti morajo 

položiti 20-odstotni depozit, 
ker občina ne bo zmogla sa
ma financirati zazidalnega 
načrta, v obstoječih prosto
rih pa naj bi bili najemniki 
znani še pred poletnimi do
pusti, najem bo trajal dve l e 
ti in imeli bodo predkupno 
pravico. 

S svojim delom ste dali pe
čat še dvema dejavnostima 
v Celju: ste podpredsednik 
upravnega odbora Celjskega 
sejma, Miroteks pa sponzor 
kegljavk. 

Mislim, da je Celjskim se
jem dosegel velik napredek 
in dobre rezultate. Med 
športom in sejemsko dejav
nostjo bo letos treba najti 
kompromis, kjer se bo del se
jemskih sredstev namenjalo 
za šport, ampak tudi šport se 
bo moral zavedati, da Celje 
ne ž ivi od športa ampak od 
sejma. Šport in jaz osebno: 
žena kot solastnica podjetja 
je sponzor okteta Podoglarji, 
sam sem ljubitelj nogometa, 
rokometa, včasih sem aktiv
no kegljal in zato smo podpi
sali pogodbo o generalnem 
sponzoriranju naših znanih 
kegljavk, državnih prvakinj, 
od katerih veliko pričakujem 
tudi na svetovnem prvenstvu 
v Celju. 

Marsikdo vam najbrž za
vida vse to, kar ste dosegli 
v teh letih. K je je po vaše 
ključ tega uspeha? 

Naše podjetje je v bistvu 
družinska firma. Nikol i ne 
bom pozabil, kako smo vsi 
člani družine skoraj vsako 
soboto in nedeljo šivali, tudi 
otroka sta šivala gumbe na 
posteljnino. Delo je bilo roč
no, država ni dovolila več 
kot 5 zaposlenih v obrato
valnici. S povprečno 12-ur-
nim delavnikom leta in leta 
se ustvari določen kapital, če 
ga pametno nalagaš, vlagaš, 
obračaš, mora dati rezultate. 
Če enkrat napačno vložiš ka
pital, lahko začneš od začet
ka ali pa sploh ne moreš več 
začeti. N e smeš pa dolgo raz
mišljati, kajti ideje imajo tu
di drugi in če si neodločen, 
lahko zamudiš pravi trenu
tek. N e bi rekel, da sodim 
med najuspešnejše, sam sebe 
ne smeš hvaliti, hvalijo te 
lahko kupci. V Celju je ve l i 
ko ljudi, ki jih okolica ne 
pozna ali niso tako znani, 
pač se ljudje neradi i zpo
stavljajo. Preveč prisotnosti 
v medijih je za podjetnike 
samo breme. In proizvajalci 
nismo eni tistih, ki bi pobi
rali smetano, obsojeni smo 
na delo, razlike v ceni pobi
rajo trgovci. 

Glede na to, da ste otroke 
že od malega navajali na de
lo v podjetju, najbrž ne bo 
težav pri nadaljevanju po
djetniške tradicije? 

Veste,otroci odraščajo in 
ugotavljajo, da se da živeti 
tudi na lažji način in že da
nes pravijo, da ne mislijo to
l iko delati kot sva midva. 
Zmotno je prepričanje, da je 
našim otrokom vse poklonje-
no. Sam sem bil špartansko 
vzgojen, vsako stvar- sem si 
moral z delom prislužiti in 
tudi naši otroci so vzgojeni 
v istem duhu. Sin letos kon
čuje pravno fakulteto, od fir
me ima povsem normalno 
štipendijo, s katero se mora 
preživljati, vse ostalo si mo
ra prislužiti z delom. Delo bo 
znal ceniti, sem prepričan. 

I R E N A B A Š A 
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Zdravljenje holnišnice 
če razmere y ceUsM bolnišnici ne bodo sanirane, bomo to na svoji koži najbolj čutili IJuHJe 

Na pobudo celjskega ob
činskega odbora S K D so 
mestni svetniki za eno pri
hodnjih sej na dnevni red 
uvrstili problematiko Sploš
ne bolnišnice Celje. Dotlej , 
so sklenili, pa mora župan 
Jože Zimšek z občinskimi 
strokovnimi službami pri
praviti natančno poročilo 
o položaju v bolnišnici, 
predsednik občinskega sveta 
Lojze Oset pa zagotovit i vr
sto odgovorov ministrstva za 
zdravstvo o tem, kako vidi 
država prihodnost celjske 
bolnišnice. 

Svetniki iz vrst S K D so se 
za takšno potezo odločili za
radi vse večje zaskrbljenosti 
ob položaju v bolnišnici. 
»Stalna nelikvidnost ustano
ve, pomanjkanje ustreznega 
strokovnega kadra, nepri
merne delovne in bivanjske 
razmere tako za bolnike kot 
za zdravstvene delavce, sko
rajda 80-odstotna izrablje
nost medicinske opreme ter 
vel ike težave pri izgradnji 
novega dela bolnišnice in sa
niranju zaradi poplave po
škodovanih prostorov, so 
glavni vzroki za našo pobu
d o , « pojasnjuje odločitev 
S K D tajnik Brane Nezman. 

Glava bo bolela 
bolnike 

v stranki so nanizali še ne
kaj alarmantnih podatkov, 
med drugim tudi tega, da je 
dejanska lanska izguba bol 
nišnice za nekaj več kot 170 
milijonov tolarjev višja od 
683 milijonov, ki j ih bolniš
nica izkazuje po letnem zak
ljučnem računu. Za znesek 
razlike so namreč del amor
tizacije preknjižili v breme 
lastnega kapitala. Celotna 
izguba na zadnji lanski dan 
pa znaša nekaj manj kot mi 
lijardo 240 milijonov tolar
jev, v kar je všteta nepokrita 
izguba iz prejšnjih let, dolg 
do Javnega zavoda Zdrav
stveni dom Celje (115 mil i jo

nov), terjatve do Psihiatrične 
bolnišnice Vojnik (36,6 mil i 
jonov) , nepokrita škoda za
radi poplave in tekoča iz 
guba. 

Zapadle obveznosti do do
baviteljev za lansko drugo 
polletje znašajo dobrih 636 
milijonov tolarjev, zamudne 
obresti pa skoraj 82 mili jo
nov. Zaradi tega nekateri 
dobavitelji že grozijo z usta
vitvi jo dobave zdravil in 
hrane. 

Bolnišnici je bilo po po
plavi v novembru 1990 povr
njeno samo 15,3 odstotkov 
ocenjene škode, zato so mo
rali v zavodu sanirati škodo 
iz tekočega poslovanja. D o 
tok denarja za bolnišnično 
novogradnjo pa se je iz pred
videnih 3,4 milijarde znižal 
na 1,9 milijarde tolarjev. 

» K e r ima bolnišnica za la
ni skoraj 5 milijard tolarjev 
celotnega prihodka in je 
imela na zadnji lanski dan 
1601 zaposlenega delavca 
- za celjske razmere je torej 
vel iko »podjet je« - še posebej 
pa, in to je tudi najpomemb
nejše, ker se v njej zdravimo 
mi sami, je nujno, da Občin
ski svet Mestne občine Celje 
obravnava njeno problema
t iko ,« so svojo pobudo ute
meljili v S K D . Ob tem ne gre 
pozabiti, da celjska bolnišni
ca ni samo zdravstvena usta
nova, ampak je Mestna obči
na tudi solastnica novograd
nje, ki se je financirala iz sa
moprispevka občanov. 

Natočimo si čistega 
vina 

štirje svetniki S K D Franc 
Kač, Janez Lampret, Lojze 
Oset in Majda Slokan so 
mestnemu svetu v sprejem 
predlagali vrsto sklepov. 
Z natančnimi odgovori na 
vprašanja, ki so jih naslovili 
predvsem na ministrstvo za 
zdravstvo, bi si v Celju konč
no lahko natočili čistega v i 
na in dobili jasno sliko 

o tem, kakšno bolnišnico bo
mo ljudje s širšega celjskega 
območja imeli in kolikšne 
ravni zdravstvenih storitev 
bomo deležni v domačem 
okolju. 

D o ene prihodnjih sej bo 
tako župan Jože Zimšek 
z občinskimi strokovnimi 
službami pripravil natančno 
poročilo o položaju v celjski 
bolnišnici. Občinski svet so 
svetniki S K D pozvali , naj 
potrdi mandat Ediju Stepiš-
niku kot predstavniku Mest
ne občine Celje v Svetu 
Splošne bolnišnice Celje in 
ga vključi v skupino, ki bo 
pripravila poročilo o položa
ju v bolnišnici. Stepišniku je 
mandat podelila že prejšnja 
občinska skupščina, aktivno 
je deloval kot predsednik 
odbora za izvedbo samopri-
speveka, še naprej pa je tudi 
sam pripravljen sodelovati 
v razpletanju bolnišničnih 
težav. 

Predsednika celjskega 

mestnega sveta Lojzeta Ose-
ta so svetniki zadolžili , da od 
ministrstva za zdravstvo pri
dobi natančna stališča in po
jasnila o tem, kakšen bo po
ložaj Splošne bolnišnice Ce
lje v nastajajoči mreži slo
venskih bolnišnic, saj je 
upravičena bojazen, da bi se 
lahko v Celju raven zdrav
stvenih storitev skrčila. Ce
ljani zahtevajo jasen odgo
vor, kako bo z nadaljeva
njem bolnišnične novograd
nje, modernizacijo starih 
stavb in zamenjavo dotraja
ne medicinske opreme. Ob 
tem zahtevajo odgovor, kako 
bo s pokritjem celotne škode, 
nastale zaradi poplave v letu 
1990, in nenazadnje tudi, ka
ko sploh namerava ministr
stvo sanirati izgubo v bolniš
nici. Za konec pa ministrstvo 
sprašujejo, ali so odgovorni 
v slovenskem zdravniškem 
vrhu prepričani, da je seda
nje bolnišnično vodstvo še 
sposobno ustrezno vodit i po 
slovanje bolnišnice. Razmi

šljanja o tem, da je v logo di
rektorja treba razdeliti na 
menedžersko funkcijo in na
loge strokovnega vodje, je 
nanu-eč že bilo slišati, zato bi 
Celjani zdaj o tem radi slišali 
še uradno stališče ministr
stva za zdravstvo. 

Bodo recepti pravi? 
v občinskem odboru S K D 

Celje so nanizali vrsto bole
zenskih simptomov celjske 
bolnišnice, pristojne pa poz
vali , naj čimprej postavijo 
pravo diagnozo in začnejo 
z zdravljenjem. 

Receptov za zdravila, ki bi 
prinesla ozdravljenje osred
nji zdravstveni ustanovi na 
Celjskem, pač ne morejo p i 
sati ne v političnih strankah, 
ne v občinskih svetih in tudi 
ljudje, ki si od vsega še ved
no najbolj želijo zdravja - če 
pa že zbolijo, pa ustreznega 
zdravljenja in nege - ne zmo
rejo tega. 

I V A N A S T A M E J Č I Č 
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Ginekološko-porodniški oddelek celjske bolnišnice je bil med prvimi urejen z denarjem, ki 
so ga s samoprispevkom zbirali občani. Pa bosta tudi novorojenčka s fotografije, zdaj 
malčka kakšnih petih, šestih let, v času ko odrasteta deležna vsaj takšne ravni zdravstve
nega varstva, kot smo je danes mi? 

Slavnostno 
zasedanje 

LJUBLJANA, 27. aprila 
(Delo) - Ob dnevu upora 
proti okupatorju je bilo 
v Ceinkarjevem domu slav-
nostno zasedanje skupšči
ne Zveze združenj borcev 
in udeležencev NOB Slove
nije. Srečanja pod geslom 
Mir, svoboda, sožitje so se 
udeležile delegacije bor
čevskih organizacij iz vse 
Slovenije in zamejstva. 
Slavnostni govornik je bil 
predsednik ZZB NOB Ivan 
Dolničar. 

Novi oddelki na 
srednjih šolah 

LJUBLJANA, 27. aprila 
(Delo) - Vlada je dala so
glasje k omejitvam vpisa 
na srednje šole in obenem 
potrdila odpiranje 38 novih 
oddelkov na srednjih šolah 
v Sloveniji. Število vseh 
razpisanih mest se tako po
večuje na 33.649, zanje pa 
kandidira 29.839 mladih. 
Največ dodatnih oddelkov 
bodo imeli v ljubljanski re
giji in sicer 14, v celjski 9 in 
v mariborski 3. Kljub temu 
bo na posameznih šolah še 
vedno premalo mest za vse, 
ki bi se želeli vpisati na 
gimnazijo, srednjo eko
nomsko in nekatere poklic
ne šole. 

Brez zapore 
v Dolgi vasi 

L E N D A V A , 27. aprila 
(Delo) - Napovedanezapore 
magistralne ceste v Lenda
vi in blokade mejnega pre
hoda v Dolgi vasi ni bilo, 
saj so se prevozniki z mini
stroma Igorjem Umkom in 
Pavletom Gantarjem dogo
vorili za način in dinamiko 
reševanja problematike 
mejnega prehoda. Vlada je 
v bistvu pristala na vse bi
stvene zahteve Lendavča-
nov. Tako je sklenila, da bo 
v proračunu prihodnje leto 
zagotovila denar za grad
njo 4,2 kilometra dolge ob
voznice mimo Lendave do 
Dolge vasi. O vseh ostalih 
podrobnostih pa naj bi se 
dogovorili 4. maja. 

Divje privatizacije 
LJUBLJANA, 28. aprila 

(Delo) - Revizije, ki jih v več 
kot tisoč podjetjih, prijav
ljenih zaradi dvomljivih 
privatizacij, od srede leta 
1993 opravlja Agencija za 
plačilni promet, se počasi 
iztekajo. Doslej so ugotovi
li za dobrih 48 milijard to
larjev škode in hkrati dose
gli, da so podjetja pristala 
na prostovoljno uskladitev 
tovrstne škode v vrednosti, 
ki presega 30 milijard to
larjev. Agencija je vložila 
77 ovadb, v katerih je zaje
tih 177 kaznivih dejanj, 
s katerimi je povezanih 142 
fizičnih oseb. 

Aprila nižje cene 
LJUBLJANA, 28. aprila 

(Delo) - Po podatkih slo
venskega statističnega za
voda se je aprila podražilo 
manj stvari, kot pa se jih j« 
pocenilo. Tako smo prvič 
po Markovičevem junij'^ 
1990 in drugič po juliju 
1970 doživeli uradno, če
prav simbolično 0,1 odstot
no znižanje povprečmh cen 
glede na letošnji marec-
Glede na lanski april pa so 
bile cene vLšje za 14,1 od
stotka. 

Svetina hoče poroko s Cel jem 
V novi občini Štore zavračajo očitke — Svoje naj povedo tudi Celjani 

Na referendumu pred re
formo lokalne samouprave 
so krajani Svetine z 82-od-
stotno večino odločil i , da že
lijo tudi v prihodnje ostati 
v celjski občini. Državni 
zbor je kasneje ob sprejema
nju zakona odločil drugače 
in Svetino umestil znotraj 
meja nove občine Štore. 
A kaže, da se Svetinčani 
s tem še vedno niso sprijaz
nili , saj so na Državni zbor 
naslovili peticijo, v kateri 
zahtevajo priključitev 
k Mestni občini Celje. 

V peticiji, ki so jo na dr
žavni zbor naslovili konec 
marca, pišejo, da so bile 
z vključitvijo naselja v novo 
občino Štore kršene njihove 
pravice in ni bila upoštevana 
volja ljudi. Za občino Štore 
menijo, da ni sposobna zado
voljevati potreb njihovih 
krajanov, vodstvu nove obči
ne očitajo, da tudi po treh 
mesecih s Svetinčani ni na
vezalo nobenih stikov, pose
bej pa opozarjajo, da sta na 
območju krajevne skupnosti 
Svetina dve demografsko 
nerazviti območji, ki sta po 
trebni še posebne skrbi in 
pomoči občine ter države. 
V peticiji opozarjajo na ve l i 
ko stopnjo ogroženosti svo-
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jega kraja zaradi elementar
nih nezgod in dodajajo, da so 
v občini Celje posledice le -
teh znali in zmogli uspešno 
odpravljati. 

Predsednik krajevne 
skupnosti Svetina Janez 
Gradišnik in predsednik ini
ciativnega odbora Anton R o 
mih, ki sta v imenu krajanov 
pripravila besedilo peticije, 
poslancem državnega zbora 
sporočata, da stališča inici
ativnega odbora za priklju
čitev Svetine k Mestni občini 
Celje podpirajo skoraj vsi 
polnoletni prebivalci Svet i
ne, Kanjuc, Svetlega Dola in 
Javomika. Poslance držav
nega zbora, ki jih Svetinčani 
smatrajo za »uresničevalce 
tudi naših interesov« v peti
cijo prosijo, naj upoštevajo 
njihovo voljo, ki je bila do
slej že tolikokrat neupošte
vana in večkrat tudi zlorab
ljena, hkrati pa jih vabijo na 
obisk, saj so prepričani, da 
bi v neposrednem stiku 
s krajani pozorneje prisluh
nili njihovim problemom in 
bojaznim. 

V Štorah zavračajo 
očitke 

Konec aprila so besedilo 
peticije, ki so jo Svetinčani 

poslali tudi v vednost obči
nama Štore in Celje, obrav
navali štorski svetniki. 
Z vsebino besedila se niso 
strinjali in obtožbe Svetin-
čanov označili za neupravi
čene oziroma neresnične. 
Župana Franca Jazbeca so 
tudi pooblastili, da pisno od
govori državnemu zboru in 
pojasni dejanske razmere 
v občini. 

Štorski župan pojasnjuje, 
da so vsa naselja v novi obči
ni enakopravno obravnava
na, zavrača pa tudi očitke, 
da bi občinsko vodstvo na 
kakršenkoli način zapostav
ljalo Svetinčane. Tako so 
pred tedni na lastno pobudo 
sklicali sestanek z vodstvom 
krajevne skupnosti Svetina, 
v okviru svojih pristojnosti 
in finančne zmogljivosti pa 
v občini hočejo in želijo po 
skrbeti za vse kraje in nase
lja znotraj novih občinskih 
meja. Tudi tajnica občine 
Štore Tončka Križnik meni, 
da Svetinčani niso v ničemer 
zapostavljeni ali kako dru
gače obravnavani kot drugi 
občani. Poudarja, da imajo 
svojega predstavnika v ob
činskem svetu, glede na i z 
kušnje iz prejšnjih let 
v skupni občini Celje, pa 

ocenjuje, da so imeU v Što
rah s Svetinčani vedno dobre 
in prijateljske odnose. 

Celjani zaenkrat 
molčijo 

Svetinčani so svojo petici
jo poslali v vednost Mestni 
občini Celje in pričakujejo, 
da bodo svoje o pobudi za 
priključitev njihovega kraja 
k ozemlju mestne občine po
vedali tudi v Celju. T o priča
kujejo tudi v Štorah. 

Stališče celjskega župana 
Jožeta Zimska glede občin
skih meja je bolj kot ne zna
no. Že pred voli tvami se je 
zavzemal, da celjska občina 
ostane v starih meja, razoča
ranje, da je država Celju 

skrojila novo, a žal manjšo 
obleko, pa je izrazil tudi 
v slavnostnem govoru ob 11. 
aprilu, celjskem občinskem 
prazniku. Občinski svet 
Mestne občine Celje o pobu
di Svetinčanov še ni raz
pravljal, vendar tajnik mest
ne občine Celje Aleš Vrečko 
opozarja, da se v primeru 
izločitve Svetine iz novou
stanovljene občine Štore po
stavlja vprašanje smiselnosti 
reforme lokalne samouprave 
na tem območju. 

Pričakovanja vseh so zdaj 
uprta v državni zbor, pred
vsem Svetinčani pa bi radi 
čimprejšen - če že ne obisk 
- pa vsaj odgovor poslancev 
na svoje zahteve. 

I V A N A STAMEJČIČ 



I N T E R V J U - D O G O D K I 

fee se ne boš učil, boš kmet! 
nikoli nI aržalo, trai kmetllski minister tir. J o ž e Osterc, sat Je tlelo na kmetiji zahtevnejše kot tlelo v tovamalt 

j(o so se pred dnevi na Gomilskem sestali 
uvenski krščanski demokrati, so med dru-
'L govorili tudi o problemih slovenskega 
Lpetijstva in njegovega vključevanja Ujvropsko. V marsičem se že lahko primer
no z razvitimi evropskimi državami, tre-
^ pa bo razrešiti še kar nekaj problemov. 
gospod minister, že nekajkj-at ste pove-

jiji, da je Slovenija edina država v tranzici-
i iijer obseg kmetijske proizvodnje naras
li V kolikšni meri je to zasluga vašega 
jinistrstva? 
To je zasluga našega ministrstva, pred

am pa zasluga kmetovalcev. Kol iko smo 
•ij prispevali k temu, da so kmetje poslušali 
jrokovne nasvete, je težko reči. Nesporno 
U je, da imamo med državami v tranziciji 
ijjbolje organizirano svetovalno službo, 
fvsej državi je približno 300 svetovalcev, ki 
p dobili neposredno od mene nalogo, da 
jorajo vsem, ki kmetujejo, dati nasvete, ki 
jji potrebujejo. Vem, da vse več kmetov 
ipošteva te nasvete. Tudi to je prispevalo 
[temu, da se je začela proizvodnja poprav-
jati oziroma da narašča fizični obseg kme-
Ijske proizvodnje. 
Govedorejci bi imeli ob teh ugotovitvah 

^rjetno kar nekaj pripomb. 
Problem v govedoreji je v tem, ker je ge -

leracijski interval zelo dolg, saj krava 
fnajboljšem primeru teli le enkrat na leto. 
»adec govedorejske proizvodnje je bil velik 
a kar nekaj časa bo trajalo, da se bodo 
adeve uredile. 
Že nekaj let, gospod Osterc, trdite, da je 
snova za razvoj slovenskega kmetijstva 
^žinska kmetija, ob tem pa ne smemo 
»zabiti še pojma mešana kmet i ja . . . 
Mnenja o tem še nisem spremenil. Tudi 
bgajanja pri nas in drugod v razviti Evropi 
otrjujejo pravilnost tega pogleda. Moram 
a reči, da ljudje marsikdaj narobe razume-
I pojem družinske kmetije. Pravijo, da so 
ružinske kmetije tiste, na katerih ves do-
jdek ustvarijo zgolj iz kmetijstva. T o seve-
ani res. Družinska kmetija je po definicija 

vsaka kmetija, kjer večino dela opravijo 
člani družine sami. To pomeni, da so lahko 
tudi mešane kmetije, kjer je denimo gospo
dar zaposlen kje drugje, pa po službi dela na 
svoji kmetiji, družinske kmetije. Pri tem 
lahko pomagajo še sorodniki, sosedje, prija
telji in znanci. Družinska kmetija je lahko 
torej tudi kmetija, kjer dohodek ustvarjajo 
iz dveh virov, iz zaposlitve ter kmetovanja. 
K o t dopolnilno dejavnost pa bi lahko vzeli 
tudi obrt, turizem in še kaj. V vsakem pri-
menr so lahko mešane in družinske kmetije 
pomembne za obseg in ohranjanje proiz

vodnje, kultiviranost in ne nazadnje pose
ljenost Slovenije. 

Kako si predstavljate zaščito slovenskega 
kmeta? 

V prvi vrsti moramo slovenskega kmeta 
tako dobro izobraziti, da bo upošteval so
dobne in napredne strokovne nasvete in da 
bo lahko vsak trenutek prišel do potrebnih 
nasvetov, pa naj si bo to preko sredstev 
javnega obveščanja, svetovalcev ali telefon
skih odzivnikov. Na drugem mestu bi ome
nil stimuliranje parcelne in posestne kon
centracije, in ne čisto na koncu ustrezno 
tržno cenovno politiko. Tu lahko naredimo 
nekaj z vzdrževanjem primernih cen, nekaj 
pa s subvencijami. Pri tem mislim na kom
binacijo ustreznih cen, ki bi naj pokrivale 
stroške nadpovprečne produktivnosti ter 
cen, ki pokrivajo stroške proizvodnje ter na 
subvencije za težje pogoje pridelovanja. Te 
stvari bi lahko slovenskega kmeta pripeljale 
v položaj, ko bi bil ob vstopu v Evropsko 
zvezo podobno zaščiten, kot so v razvitih 
državah Evrope. 

Problem je verjetno tudi denacionalizaci
ja. Še sedaj je v Sloveniji 137 komasacij, ki 
so se pričele v osemdesetih letih, še vedno 
pa niso dokončane. Dokler ne bodo, verjet
no tudi denacionalizacije ne bo mogoče 
uspešno izpeljati. 

Imate prav. Največ je takšnih komasacij, 
nad katerimi se pritožujeta eden ali dva 
lastnika zemljišč. Dokler te stvari ne bodo 
urejene, ne bo mogoče izpeljati denacionali-
zacijskih postopkov. Gre za nove razmeji
tve, postavljanje novih mejn ikov . . . Nihče 
več ne ve , kje so bile stare meje. T o so veliki 
problemi in na ministrstvu smo se odločili, 
da bomo nekaj denarja, ki ga bomo prejeli iz 
državnega proračuna, namenili za to, da bi 
letos in prihodnje leto dokončali nedokon
čane komasacije. 

Za usodo slovenskega kmetijstva je po
trebna tudi dobra organiziranost zadrug. 

Tako je. Smo v položaju, ko vključevanje 
v Evropo preprečuje, da bi se vsak posamez
nik lahko znašel na trgu in se sam oskrboval 
z repromaterialom. Slovensko kmetijstvo se 
mora zato dobro organizirati in boljšega 
načina organiziranosti za tako majlmega 
kmeta kot je naš, ne v id im nikjer drugje kot 
v zadrugah. Na to smo mislili tudi, ko smo 
pripravljali Zadružni zakon, ki temelji na 
klasičnih zadružnih principih. Gre za vza
jemnost in solidarnost. Je pa res, kar pravi 
tudi gospod Ivan Oman, da bo slovensko 
zadružništvo zaživelo šele takrat, ko bodo 
zadružniki in tisti, ki so zaposleni v zadru
gah, nehali socialistično razn^šljati. M i vsi 
smo še obremenjeni s takšnimi razmišljanji, 
ki so tuja klasičnemu zadružništvu. 

Ob vsem skupaj vendarle ne gre zgolj za 
proizvodnjo, pač pa tudi za prodajo izdel

kov in tu bi morale zadruge še veliko storiti. 
Slovenska kmetijska proizvodnja je večja 
kot jo potrebuje domači trg. 

Osebno menim, da bi se morali kmetje 
preko zadrug tesneje povezati s predeloval
no industrijo. Tudi zato določa Zakon o za
drugah v 46 podjetjih, od klavnic do mle
karn, 45 % delež za kmete. Tudi tako bi bila 
možna dobra prodaja izdelkov po zadruž
nem principu. Prav pri organiziranosti pre
delovalne industrije in trženju teh pro izvo
dov v primerjavi z razvitimi deželami Evro
pe bolj zaostajamo kot na področju primar
ne proizvodnje. 

Toda tu je še vprašanje kakovos t i . . . 
Osvojiti bomo morali norme kakovosti, ki 

veljajo v državah evropske zveze. Glede na
še primarne kmetijske proizvodnje lahko 
m i m o rečem, da v ničemer ne zaostajamo za 
večino teh držav. Naš spitan bik ni po kako
vosti nič slabši kot tisti, ki so ga spitali 
v Nemčiji , Avstrij i , Franciji ali Veliki Brita
niji, tudi za pšenico velja to in še bi lahko 
našteval. Naši primarni kmetijski proizvodi 
so po kakovosti kvečjemu še boljši. Nismo 
pa konkurenčni na področju živilske prede
lave. N e v kakovosti in ne v cenah. Tu pa bo 
treba še marsikaj storiti. 

Zakaj kmetje kar naprej poudarjajo, da 
imajo občutek manjvrednosti, da se počuti
jo kot nekakšni sovražniki države? T o so 
govoril i v bivši državi in to še kar naprej 
govorijo. 

Ta občutek je pri naših kmetih res zelo 
zakoreninjen in mislim, da bi se ga morali 
čim prej znebiti. Zelo težko pa je kar na 
hitro pozabiti, kaj se je dogajalo pod drugi 
svetovni vojni. » K m e t « je bila skoraj dobe
sedno psovka in v šolah so otrokom govoril i , 
da če ne bodo pridni, bodo pač šli delat na 
kmetije. V kmečkem poklicu država ni v ide
la nobenih vrednot in jih tudi ni znala pred
staviti prebivalcem. L e p čas bo še trajalo, 
da se bomo znebili tega nezaupanja. Menim, 
da je treba Slovence kar naprej osveščati in 
j im pripovedovati o vrednotah kmečkega 
poklica in o nalogah, ki jih opravlja kmeti j
stvo. Vedenje o pomembnosti kmečkega po
klica pa mora priti tudi v glavo slehernega 
kmeta. T o je rešitev za slovensko kmeti j
stvo. Kmetov je namreč pri nas premalo, da 
bi lahko zgolj z argumentom moči dosegli 
svoje upravičene zahteve. 

Gospod minister, ampak marsikje v šolah 
so govori l i tudi to, da bodo morali tisti, ki se 
ne učijo dobro, na delo v tova rne . . . 

T o je na žalost res, pri tem pa so pozablja
li, da je delo na kmetiji, če hoče biti zares 
strokovno, bistveno zahtevnejše kot je delo 
v tovarnah! 

J A N E Z V E D E N I K 
Foto: T O N E T A V Č A R 

ta dom se bo treba boriti 
proračunu šentjurske občine prihotinjič 
Osrednja točka zadnje seje 
mtjurskega občinskega 
(eta naj bi bilo sprejemanje 
redloga občinskega prora-
ina, svetniki pa so se odlo-
ili, da se ga bodo lotili šele 
rihodnjič, konec maja. 
Z dnevnega reda so ga 

unaknili na predlog ene od 
lolitičnih strank, saj se med 
trankami še niso uskladili, 
itrokovna služba bo spreje
mala pisne pripombe do 12. 
naja. K o pa so na zadnji seji 
losebej govori l i o osnutku 
epubliškega proračuna, je 
Upan ter poslanec Malovrh 

predstavnike političnih 
strank povabil , naj skušajo 
pridobiti podporo za šent
jurske amandmaje v držav
nem zboru. Med drugim so 
vloži l i amandma s potrebo 
po 126 milijonih tolarjev za 
začetek gradnje šentjiu^ke-
ga ' doma upokojencev, 
amandma za sanacijo v o d o 
tokov (skupno z občino L a 
ško), za ceste ter mostove in 
podobno, v skupnem znesku 
370 milijonov tolarjev. M a 
lovrh je omenil tudi letošnja 
prizadevanja za asfaltiranje 
odseka regionalne ceste med 

Slivnico ter Kozjem, pa tudi 
za urejanje ceste Planina-
Sevnica. 

V šentjurski občini torej 
predloga občinskega prora
čuna še nimajo, pred dnevi 
pa so vendar le prišli do svo
jega občinskega statuta, si
cer s posameznimi amand
maji. N a zadnji seji občin
skega sveta so sprejeli tudi 
predloga odlokov o organi
zaciji občinske uprave ter 
o občinskih javnih ter gospo
darskih službah. 

BJ 

D spornih vprašanjih 
^Iha Zakošek Je preiJsetJnlk občinskega sveta 

seji občinskega sveta 
' Kozjem so pretekli teden Neli sporni zaključni ra-
i*"!. osnutek letošnjega prora-
'"a ter občinski stdtut. Izvo-

so tudi predsednika občin-
'*ga sveta. 

^ed odmevnejšimi točkami 
'bilo sprejemanje lanskega 
^jučnega račima bivše 
Jiarske občine. Posamezni 
*̂ tniki so bih z dosedanjimi 
JSovori glede financiranja 

vodovodov ter razporeja-
^ demografskega denarja, 
?^adovoljni. To se je kazalo 

predzadnji, izredni feeji 
^<:inskega sveta, vmes pa je 

do sestanka med pred-
iJ^ki občine Kozje, uprav-
. enote v Šmarju ter komu-
Ij.^ Pretekli teden so zak-

račim z večino glasov 
J îarle sprejeli. 
0̂ sprejetju zaključnega ra-

so se lahko lotili osnutka 

letošnjega proračima občine 
Kozje. Skupni prihodki so 118 
milijonov tolarjev, pri čemer 
pa bodo, na primer, 10 milijo
nov tolarjev odšteli zgolj za 
šolske prevoze. Pri tem imajo 

na skrbi še dve šolski naložbi, 
telovadnico v Lesičnem ter 
šolski prizidek v Kozjem. Za 
komunalno področje bo na vo
ljo komaj 30 milijonov tolar

jev, od tega za ceste približno 
10 milijonov, kar je zanemar
ljiv znesek. Denarja bo bistve
no premalo, pripombe pa bodo 
sprejemjdi do 15. maja, konec 
meseca pa bi svetniki spreje
mali predlog prol-ačuna. Svet
niki so sicer pripravljeni župa
nov osnutek, v okviru danih 
možnosti, ugodno ocenili. 

Manj težav je bilo s spreje
manjem občinskega statuta. 
V času sprejemanja osnutka je 
bilo precej pripomb, pri spre
jemanju p r ^ o g a pa se je zato 
pojavil le še en sam amandma. 
Na seji so se odločili tudi za 
predlog organizacije kozjan
ske občinske uprave. Občinski 
urad bo župan Sok, vsaj zaen
krat, vodil nepoklicno, zapo
slili pa bi tri delavce ter tajni
co. Na seji so za občinsko taj
nico imenovali Suzano Frece 
iz Vrenske Gorce. 

BRANE JERANKO 

Pretekli teden so v Kozjem 
uspeli izvoliti predsednika ob
činskega sveta. Na zadnji red
ni seji sveta sta oba kandidata, 
Bevc in Klobasa, prejela enako 
število glasov, tokrat pa sta se 
kandidaturi odpovedala. Za 
predsednika so izvolili dose
danjega podpredsednika sve
ta, Miha Zakoška (DeSUS) iz 
Lesičnega, na eni prihodnjih 
sej pa bodo zato spet volili 
podpredsednika. 

Ceilsici teden v Singenu 
Konec maja gospotlarska, kulturna, turistična In komercialna 
preiJstavItev Celja z okolico v partnerskem nemškem mestu 

Prvi del prireditev iz pro
grama sodelovanja partner
skih mest Celja in nemškega 
Singena se je zvrstil v marcu, 
minuli teden pa so celjski 
svetniki potrdili še program 
osrednjega dogodka - Cel j 
skega tedna v Singenu - 10-
dnevne gospodarske, kultiu:-
ne, turistične in komercialne 
predstavitve Celja z okolico 
v času od 20. maja do 1. ju
nija. 

V začetku marca je Celje 
in Slovenijo obiskala skupi
na nemških novinarjev, 
v Mestni hranilnici v Singe
nu je bila sredi meseca na 
ogled razstava celjskih v e -
dut, o osamosvojitveni poti 
Slovenije pa je v Singenu 
predaval zgodovinar dr. Jan
ko Prunk. 

U v o d v Celjski teden 
v Singenu in predstavitev 
Celja z okolico ter vse Slove
nije bodo štirje gala nastopi 
lipicancev, ki jih med 20. in 
25. majem pripravljajo nem
ški organizatorji. Komerci 
alna predstavitev se bo v se

jemski mestni dvorani (pre
ko 800 m^) začela 24. maja, 
ko bosta zbranim spregovo
rila župana obeh partner
skih mest ter predstavnika 

nemške in slovenske vlade. 
Slovenijo bo v Singenu za
stopal minister za ekonom
ske odnose in razvoj Janko 
Deželak. 

Preostalih 7 dni so organi
zatorji ob redni sejemski 
predstavitvi vsebinsko zao
krožili po posameznih po
dročjih. Tako bo 25. maja v i 
narski dan, na katerem bo 
predstavljena Slovenija kot 
dežela najboljših vin, dan 
zatem bo namenjen predsta
vi tvi Celja, sobota bo turi
stični, nedelja pa znova v i 
narski dan. Ponedeljek bo 
v znamenju gospodarstva in 
poslovnosti, torek, 30. maj, 
nosi naslov »Singen Celju,« 
sreda bo obrtniški dan. Cel j 

ski teden pa bo v četrtek, 1. 
jvmija, zaključen s kulturnim 
dnevom. Vse predstavitvene 
dneve v Singenu bodo pope
strili celjski kulturniki s svo
j imi nastopi, med drugim pa 
bodo mesto ob Savinji v tem 
času zastopali Komorni zbor 
Celje, orkester Žabe, plesna 
skupina, citrar in harmoni
karji, v program so vključe
na predavanja strokovnja
kov, organizatorji pa so po
skrbeli tudi za degustacije 
slovenskih vin in kulinarič
nih specialitet. 

I. S T A M E J Č I Č 

V tem času bo v mestni hiši 
v Singenu na ogled tudi raz
stava sodobne slovenske 
grafike. 

Učila v Uubliani 
Ljubljanski sejem priprav

lja med 9. in 13. majem 15. 
mednarodni sejem igre, vzgoje 
in izobraževanja. 

Na sejmu Učila bo sodelova
lo več kot 120 razstavljavcev, 
organizatorji pa so pripravili 
bogat program spremljajočih 
prireditev, saj v okvir sejma 
sodijo tudi Dnevi slovenskega 
izobraževanja. 

IS 
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Nova stara podoba 
Pošte Celje 
y petek, 5. mala, slovesna otvoritev poštne zgradbe — 100-
letnlco bo palača na Krekovem trgu pričakala v prvotnem 
vlilezu 

N a dvorišču poštne zgrad
be na vogalu Krekovega trga 
in Cankarjeve ulice v Celju 
pripravljajo jutri, v petek 5. 

maja, ob 15. uri slovesnost 
ob otvoritvi prenovljene in 
posodobljene Pošte Celje. 
Slavnostna govornika bosta 

direktor celjske poslovne 
enote Pošte Slovenije Štefan 
Zidanšek in župan Mestne 
občine Celje Jože Zimšek, 
v kulturnem programu pa bo 
sodeloval P i h a l i orkester 
K U D Pošta Maribor. 

Poštarska tradicija v Celju 
sega daleč nazaj, saj je imelo 
mesto svojo pošto že takoj po 
koncu srednjega veka. Bila 
je deželno-knežja ustanova, 
kot donosno, najenmo g o 
spodarsko podjetje pa je de

lovala do sredine druge po
lovice 19. stoletja. Dve leti 
pred iztekom stoletja je Celje 
dobilo sodobno poštno pala
čo, zgrajeno po tipskih načr
tih, saj je isti arhitekturni 
pristop viden tudi na poštnih 
poslopjih v Gradcu, Mar ibo

ru, Ljubljani in Trstu. Cel j 
ska pošta je bila v tem času 
namenjena izključno poštni 
dejavnosti, tehnološki razvoj 
je bil zasnovan na področju 
telegrafije, razvoj telefonije 
pa je v pomembnejšem obse
gu beležen od konca dvajse
tih let tega stoletja. Sprva so 
bila v poštni zgradbi tudi 
stanovanja za uslužbence, 
s širitvijo dejavnosti in raz
vojem telefonije pa je zgrad
ba postajala premajhna in 
premalo fvmkcionalna celo 
za redno delo. Večjih prenov, 
razen tiste v letih 1941/42, 
celjsko poštno poslopje ni 
bUo deležno, to pa se je 
v zadnjih letih že krepko 
poznalo. 

Temeljita prenova, ki je 
slovenske poštarje veljala 
200 milijonov tolarjev in po
meni eno največjih investicij 
v pošto zadnjih desetih let, je 
bila tako še kako potrebna. 
Lani so dejavnost Poštnega 
centra oziroma novega pre-

tovomega centra preselili na 
lokacijo v Koso vi ulici, ne
posredno delo z občani so 
v času prenove opravljali 
v sosednji zgradbi v Ašker
čevi 2, poštno poslopje pa je 
v tesnem sodelovanju s stro
kovnjaki Zavoda za ohranja

nje kulturne dediščine dobi
valo prenovljeno staro podo
bo. Vse obokane odprtine, ki 
so bile doslej zazidane, So 
obnovili , odkrili še vrsto ar
hitekturnih prvin prvotnih 
prostorov in uredili dovoz za 

invalidske vozičke, saj je bj 
pristop v celjsko poštno po 
slopje doslej ena večjih arhi 
tektonskih ovir za invalide 
Za uporabnike poštnih stoR 
tev so uredili preko 400 u 
dodatnih površin, 500 pošt 
nih predalov, 15 telefonsl^ 
govorilnic in sodobn 
opremljena okenca za denai 
ne in pisemsko paketne sto 
rit ve. 

Čez 3 leta bo tako celjsk 
poštna palača svojo 100-le( 
nico pričakala v novi, funj 
cionalno posodobljeni, a ai 
hi tektumo gledano prvoti 
podobi. , 

I V A N A STAMEJČJ 
Foto: SHERPl 

Nekdanje PTT podjetje Slo
venije se je z lanskim decem
brom razdelilo na dve po
djetji: Telekom in Pošto Slo
venije. Poslovna enota Celje 
je ena od devetih enot Pošte 
Slovenije, zaposluje 571 de
lavcev, pokriva pa področje 
22 občin s skupno 252 tisoč 
prebivalci. Devetim deseti
nam prebivalcev je zagotov
ljena dnevna (šest oziroma 
petkratna) dostava, 27 tisoč 
ljudi prejema pošto 2 oziro
ma 3-krat tedensko, le 619 
ljudi pa živi na območjih, 
kjer delijo pošto enkrat na 
teden. 

Pošta Slovenije, Poslovna 
enota Celje je konec lanske
ga leta odprla novo pošto na 
Kosovi ulici v Celju in s tem 
približala svoje storitve pre
bivalcem južnega dela me
sta. Letos, predvidoma sep
tembra, načrtujejo še odprtje 
nove pošte v naselju Nova 
vas, s tem pa bodo v Celju 
tudi zaokrožili mrežo pošt. 

Hitreje kot z avtom 
Obnova železnice Stranle-lmeno 

Nekaj več kot 8 kilometrov 
obsoteljske železniške proge 
med Stranjem ter železniškim 
postajališčem Podčetrtek naj 
bi povsem obnovili do 20. ma
ja. Tako je pretekli teden zatr
dil vodja celjske sekcije za 
vzdrževanje prog, Marjan No
vak, ki obljublja, da bodo ce
lotni odsek Stranje-Imeno do 
državne meje obnovili do 15. 
julija. Iz Obsotelja bo mogoče 
poslej v Celje ali v nasprotni 
smeri, v Atomske Toplice, 
z vlakom hitreje kot z osebnim 
avtomobilom. 

Po prvomajskih praznikih 
bodo med Stranjem ter Podče
trtkom še opravili varjenje ti
rov ter končno regulacijo ti
rov, potem pa bo mogoče poto
vati z vlakom do 80 kilometrov 
na uro, tudi brez dosedanjih 
transportnih omejitev glede 
teže vagona. Znane so doseda
nje stroge prometne omejitve, 
z odločbo republiške inšpekci
je, ki je zaradi slabega stanja 
proge predpisala hitrost 20 ki
lometrov na uro, s tem pa po
sredno porušila celotni vozni 
red. Vlak je sicer vozil, vendar 
brez pravega voznega reda. Za 
obnovo odseka sta poskrbela 
Železniško gradbeno podjetje 
Ljubljana ter Sekcija za vzdr
ževanje prog Celje, kjer so 
projekt izdelali, med gradnjo 
pa še izvajali nadzor. 

Na odseku med Stranjem ter 
Podčetrtkom so tako zamenja
li tirnice, pragove ter gredo, 
pri dveh mostovih pa so poskr
beli tudi za izolacijo. Z delom 
so začeli 27. marca, 26. aprila 
zvečer pa je spet peljal prvi 
potniški vlak. V tem tednu si 
bodo, zaradi posameznih zak

ljučnih del, še pomagali z av
tobusi, pravijo v celjski sekci
ji. Vrednost obnove 14-kilo-
metrskega odseka med Stra
njem ter Imenim znaša 278 mi
lijonov tolarjev, do Podčetrtka 
pa je stala 178 milijonov. 

Pa obnova preostalega odse
ka med Podčetrtkom ter Ime
nim oziroma državno mejo? 
Vmes je približno 2 kilometra 
proge, ki so jo obnovili pred 
tremi leti, do meje pa ostaja še 
nekaj nad 4 kilometre kritične 
proge. Marjan Novak je pove
dal, da bodo začeli z obnovo 
tega dela približno 15. junija, 
delo pa bi naj trajalo dvajset 
dni. V tistem času bodo poskr
beli za nadomestni, avtobusni 
prevoz, zaključili pa bi naj 
z republiškim tehničnim pre
gledom približno 15. julija. 

Obnovljena proga naj bi pozi 
gotovilih iz celjske sekcije i 
vzdrževanje prog vzdržala pr 
hodnjih trideset let. Pri te 
poudarjajo, da so pragovi p« 
vsem novi, tirnice, ki so jih p« 
ložili, pa le malo rabljene. 

S pomembno naložbo bod 
znova omogočili normalno p« 
vezavo demografsko ogrozi 
nega južnega Obsotelja s O 
Ijem ter Rogaško Slatino, P 
tudi z Mariborom in Ljublji 
no. Gre tudi za nadomestn 
progo med Ljubljano ter "U 
grebom, posebni pomen F 
ima za Atomske Toplice, ki' 
v lasti Slovenskih železn« 
Tudi v to priljubljeno kopalij 
če z velikimi načrti bo mogo' 
v prihodnje po tirih hitreje k' 
pa z avtomobilom. 

BRANE JERANS 

Javna dela do konca leta 
Celjska enota zavoda za zaposlovanje je laški občini 

podaljšala javna dela za pomoč in nego ostarelih na 
domu še do konca tega leta. 

V javna dela je trenutno vključenih 20 nezaposlenih 
žensk, dela pa bodo najverjetneje podaljšali tudi v pri
hodnjem letu, saj je izgradnja doma ža ostarel« 
v Laškem za sedaj še dokaj negotova. Trenutno j« 
v domovih po vsej Sloveniji 138 ostarehh LaščanoV. 
mesto pa bo v najboljšem primeru dobilo svoj dom šel« 
čez tri leta. Pa tudi sicer je potreba po tovrstni usta
novi v laški občini izredno velika, saj je v občini 1̂  
odstotkov prebivalstva starejšega od 60 let. 

Vloge za pomoč pri delu v okviru javnih del sta 
občinski upravi vložila še laška knjižnica in območna 
organizacija Rdečega križa. Knjižnica nujno potrebuj« 
nekoga, ki bi pomagal pri vzdrževanju knjižničnega 
gradiva, Rdeči križ pa potrebuje pomoč pri urejanju i" 
izdajanju paketov za begunce in socialno ogrožene. 

0^ 
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B a č u n a l n i k d a a l i n e 

I poiiien računalnikov je 
0 i i š e m času izredno velik. 

^ 2 njih so finančne organi-
^jje ohromljene, arhitekti, 
^piki in pisatelji počasni, 
uavna uprava nemočna, po
dvodni organi brez kompasa 

prav zato jih srečujemo 
Msod, čedalje pogosteje tudi 

in zagotovo v šoli. 
Toda računalnik je le oro-
5̂  ki brez vas nemočno leži 
I niizi. Da bi ga oživili in 
[oristili v svojo prid, je po-
jbno znanje in obvladovanje 
ličnih programskih orodij, 
temi orodji boste lahko 

tvarjali ali delali, pisali, 
feračunavali tabele, načrto-
jli ali risali, komponirali in 
pravili marsikaj drugega, 
favzaprav so možnosti ne-i 
pejene in čudovite. . . -
Čeprav je računalnik že 
lOČno prisoten v našem vsak-j 
Uljem življenju, je pričako-! 
ati, da bosta miška in tipkov-
ica z ekranom čedalje hitreje 
podrivali še tako sodobne pi-
ilne stroje, namizne kalkula-
(rje, šolske učbenike in svinč-
ilte. Ni dvoma, da sodobna 
ičunalniška tehnika prinaša 
seboj tudi vrsto novih pro-
lemov predvsem glede vpliva 
1 počutje in zdravje uporab-
ikov. 

rejevalniki besedil 
Poleg urejevalnikov besedil, 
so pisani za DOS aplikacije, 

I se razširile tudi za W I N -
OWS aplikacije, kot so Word 
r Windows podjetja Micro-
t (znan pod nazivom Win 
rd), Wordperfect for Win-
s podjetja Novell , Word-
for Windows, A M I Pro po

lja Lotus. Le-ti niso samo 
(jevalniki, temveč tudi obli-
ftalniki tekstov. Vendar se 
Sloveniji daleč največ upo-
iblja Word for Windows, ki je 
sel tudi v slovenščini. 
Win Word je eden od najbolj 
pularnih urejevalnikov be
lil v svetu. Izdalo ga je ame-
iko podjetje Microsoft, ki je 
di avtor samega okolja Win-
)ws. V Win Word je vgrajeno 
liko možnosti, da lahko re-
mo, da ni nikogar, ki bi jih 
)treboval vse. Zadnja verzija 
In Worda ima številko 6. 

Win Word nudi ustrezne re
šitve tudi zahtevnejšim upo
rabnikom, ki združujejo slike 
in besedilo, saj vsebuje skoraj 
vse elemente namiznega raču
nalništva. 

Urejevalnik besedila Win 
Word nam omogoča izdelavo 
dokumentov profesionalnega 
izgleda. Nžištejmo le nekaj 
možnosti tega programa: 
Preprosto vnašanje in spremi
njanje besedila. 
Oblikovanje znakov, pisav, ve
likosti, odstavkov in strani. 
Samodejno poravnavanje, raz
deljevanje na strani, številče
nje strani, izdelava kazal. 
Risanje črt in okvirjev. 
Zdniževanje tekstov in gra
fike. 
Učinkovito delo s tabelami. 
Izdelava besedila v več stol
pcih. 
Izdelava kompleksnih elemen
tov besedila (matematičnih in 
drugih formul) 
Delo z več dokumenti hkrati. 
Tiskanje serijskih pisem, ovoj
nic in nalepk. 
Uvažanje (import) besedil, ki 
so natipkana in urejena v ure
jevalnikih, kot so Wordstar, 
WordPerfect, Ami Pro in 
drugi. 

Kaj potrebujemo z a 
delo z Win Wordom? 

Za uspešno učenje in upora
bo programa Win Word je po
trebna naslednja strojna in si
stemsko programska oprema: 
PC računalnik s procesorjem 
vsaj 386, zelo priporočljivo pa 
je imeti procesor 486 (ali pa 
seveda boljšega); vsaj 4 MB 
R A M delovnega spomina, sicer 
se delovanje programa močno 
upočasni. Ce je le mogoče, na
bavite 8 MB R A M ; disk vsaj 30 
MB prostega spomina - prosto
ra. Razen tega potrebujete še 
nekaj prostora za besedilo, ki 
ga obdelujete. Vsaj eno disket
no enoto; grafično kartico 
V G A ali boljšo, ter seveda 
ustrezni monitor; tiskalnik. Ta 
sicer ni obvezen za delo s pro
gramom, vendar v praksi naj
pogosteje žehmo izdelek spra
viti na papir; windows verzijo 
3.1 ifi DOS 3.3 ali novejši. 

Miška je nepogrešljiv del 

opreme za delo v okolju Win-
dows. 

Največja prednost Win 
Worda je njegova enostavna 
uporaba. Besedilo lahko prak
tično v celoti napišemo, obli
kujemo in izpišemo, ne da bi 
bilo treba poznati mnogo uka
zov, dovolj je, če uporabljamo 
ikone, ki so na zaslonu stalno 
prisotne. 

Na zaslonu imamo več ikon
skih vrstic - orodjarn, ki skraj
šajo čas dostopa do pogosto 
uporabljanih ukazov. Ikone in 
ikonske vrstice lahko tudi sa
mi dodajamo, brišemo, rišemo 
ali zamenjujemo. 

Zelo praktičen je prikaz 
dolgega in zahtevnega besedi
la na zaslonu, ki ga lahko po
večujemo in pomanjšujemo. 

Pri pisanju besedila lahko 
določamo različne oblikovne 
atribute (lastnosti), kot so na 
primer poudarjin, podčrtan, 
dvignjen, spuščen tisk. Pisavo 
lahko spreminjamo, kakor tu
di velikost črk. 

Ena zelo uporabnih lastno
sti Win Worda so stili. S stili 
določamo oblikovne atribute 
odstavkov, s čemer prihrani
mo veliko časa za ponovno 
oblikovanje odstavkov. Tako 
imamo posebne šablone za pi
sanje pisem, dopisov, knjig, 
navodil, obrazcev, nalepk in 
drugega. 

Zelo enostavno je prenaša
nje in kopiranje besedila 
v istem ali med različnimi be
sedili - dokumenti. 

Če pišemo daljša besedila, 
jih lahko »razbijemo« na več 
manjših in združimo v poseb
nem besedilu (master), ki se 
obnaša kot celota. Zelo prak
tična je možnost izpisa cirku-
lamih pisem. Isto besedilo 
lahko izpišemo na poljubno 
število naslovov, vsako pismo 
pa je naslovljeno na svojega 
naslovnika. Na podoben način 
lahko izpisujemo tudi nalepke. 

Win Word omogoča poveza
vo podatkov med njim in dru
gimi aplikacijami. V besedilo 
lahko vključimo graf iz Exce-
la, tabelo iz Quattro pro, sliko 
iz Corel Draw ali Paintbrusha 
in podobno. Microsoft je po
skrbel za enostavno in hitro 
povezavo med svojimi aplika
cijami Excel in Access z Win 
Wordom. 

Povezave lahko potekajo na 
več različnih načinov. Naj 
boljše možne povezave pa za
gotavljajo sprotno ažuriranje 
sprememb podatkov v Win 
Wordu s spremembami v izvir
ni aplikaciji (to je dinamična 
povezava). 

Razen besedila imamo 
v Win Word na voljo tudi izde
lavo tabel z uporabo formul in 

poljubnih velikosti. Za razliko 
od Excela ali drugih aplikacij 
za izdelavo kalkulacij je Win 
Word manj primeren za izde
lavo tabel. To pomanjkljivost 
pa lahko nadomestimo z uvo
zom tabel, narejenih v drugih 
aplikacijah. 

Delo s preglednlcani 
- tabelami 

Na voljo je več programskih 
orodij, ki omogočajo obdelavo 
računskih preglednic. Najbolj 
znani programi, ki delujejo 
v grafičnem okolju Windows, 
so Excel, Ouattro pro for Win-
dows in Lotus 1-2-3 for Wui-
dows. 

Ocenjuje se, da je Excel 
5 trenutno eden najboljših 
programov za obdelavo pre
glednic - tabel. 

Za razumevanje in uporabo 
Excela je potrebno le osnovno 
predznanje uporabe okolja 
Windows, t.j. le nekaj ur za
četnega dela v tem okolju. T i 
sti, ki obvladajo kakšno drugo 
Windows aplikacijo, imajo do
volj predznanja za začetek de
la z Excelom (izobraževanje za 
vse aplikacije poteka na B2 
- Računalniškoizobraževanje). 

V račimalniških pregledni
cah je lahko med drugim vse
bina besedilo, številke, formu
le in grafi. 

Uporaba preglednic je mož
na povsod tam, kjer smo do 
sedaj uporabljali kakršenkoli 
način preračimavanja, kot je 
statistika, planiranje, različni 
obračimi, kalkulacije, analize, 
ceniki, stroški, transakcije in 
podobno. 

Namen vseh tabel s podatki 
je njihova obdelava, preraču
navanje za vnaprej določene 
potrebe. V Excelu pa lahko iz
delate še eno vrsto tabel, to je 
baza podatkov. Še bolj za to 
pa je primerna aplikacija A c 
cess, o kateri bomo še sprego
vorili v nadaljevanju tega pri
spevka. Izmenjava podatkov 

med Excelom in Accessom je 
zaradi medsebojne kompati-
bilnosti prav prijetno in ele
gantno opravilo. 

Povedali smo, da je značil
nost Excel aplikacije preraču
navanje. V ta namen ima vgra
jenih preko 300 fimkcij. Funk
cije lahko razdelimo v več po
dročij: matematične in trigo
nometrične, statistične, tek
stovne, finančne, amortizacij
ske, inženirske, datumske, lo
gične in druge. ^ 

Delo z bazami 
podaUcov 

Za delo z bazo podatkov so 
med najbolj znanimi aplikaci
je dBASE, Fox Pro for Win in 
DOS, Paradox for Windows in 
DOS in Access. Zadnja verzija 
Accessa ima števiko 2. 

Pri Win Wordu smo ugoto
vili, da je njegov temeljni na
men oblikovanje besedila, pri 
Excelu pa preračunavanje in 
izdelava tabel. Kaj pa je na
men Accessa? 

Za razliko od prvih dveh 
aplikacij je naloga Accessa 
upravljanje z veliko količino 
podatkov", ki jo imenujemo ba
za podatkov. Tako je baza po
datkov zbirka informacij, ki 
jih povezuje skupna tema aU 
namen. Microsoft Access vam 
pomaga pri upravljanju baze 
podatkov tako, da vam nudi 
učinkovito strukturo za shra
njevanje in zajemanje po
datkov. 

Namen baze podatkov je 
shranjevanje kupa podatkov 
v urejenem okolju. Ustvarite 
lahko na primer bazo podat
kov z imeni in naslovi vseh va
ših strank, kupcev, dobavite
ljev, pacientov, delavcev, kon
tov v glavni knjigi, telefonskih 
številk in podobno. Tako ure
jene podatke lahko s pridom 
uporabite za različne namene, 
kot je poizvedovanje po različ
nih kriterijih, sortiranje, se
števanje, celotno ali debio pre

našanje in analiza v aplikaci
jah za preračunavanje, kot je 
Excel, Lotus 1-2-3 for Win-
dows ipd. 

Z Microsoft Access lahko 
uporabite za shranjevanje po
ljubnih količin raznovrstnih 
informacij, ki so vam z nekaj 
pritiski na tipko miške vedno 
pri roki. Sploh ni pomembno, 
ali ima vaša baza podatkov 
stotine, tisoče zapisov, ker Ac 
cess najde in uredi podatke 
točno tako, kot mu ukažete. 

Microsoft Access vam po
maga izboljšati vse sestavine 
baze podatkov s tem, da ima 
vgrajene samodejne eksperte 
(vvizards). Wizardi prihranijo 
veliko vašega časa in opravijo 
vrsto daljših operacij namesto 
vas. 

Z aplikacijo Access lahko 
obdelujete podatke po več v i 
dikih in oblikah prikaza. Obli
ke prikaza so tabele, obrazci, 
poizvedovanja in poročila. Za 
nepoučenega bralca so to vse 
navidez tabele, kar tudi drži. 
Toda če greste globlje k pro
blemu, lahko ugotovite, da se 
te oblike — načini prikaza 
- močno razlikujejo med seboj, 
pač glede na to, kaj želite zve
deti iz teh podatkov. 
Značilnosti teh oblik so: 
- v tabeli se odločite, kakšne 
podatke boste zbirali o vsa
kem predmetu z isto temo, kot 
so recimo podatki o strankah: 
ime, priimek, naslov in tele
fonska številka. 
- v obrazec vpisujete, spremi
njate in iščete informacije po 
bazi podatkov o vaših stran
kah, odjemalcih, kupcih, paci
entih ipd. 
- s poizvedbo iščete posebej 
zahtevane podatke, ki so vam 
zanimivi za ukrepanje in odlo
čitve, kot je na primer ugoto
vitev zneska plačane realizaci
je za vse ali določene kupce 
v določenem času. 
- sporočilomnatisnete rezulta
te prejšnjega dela, opravljene
ga v tabelah, obržizcih, pa tudi 
poizvedbah. Čeprav bi lahko 
na tiskalniku izpisali kar ta
belo ali poizvedbo, si vzamite 
malo časa in naredite poročilo, 
ki iste podatke predstavi v bolj 
pregledni in lepši obliki. 

Tabele zagotavljajo raci
onalno obnašanje, ker se vsak 
podatek shranjuje samo en
krat. S tem pridobimo na spo
minu in večji hitrosti in na
tančnosti iskanja želenih po
datkov. 

V našem vsakodnevnem de
lu so vam znani obrazci, ki so 
na papirju, kot je faktura, do
bavnica, virmanski nalog, po
ročilo o prodaji in številni dru
gi. Z Accessom imate neštete 
možnosti, da obrazce oblikuje
te po svojih željah, tako glede 
obUke, velikosti, barv, pisav in 
še kaj. 

Slika lahko nadomesti tisoč 
besed, vendar le, če jo ljudje 
lahko vidijo. Slike, grafe in 
druge predmete, ki ste jih na
redili z drugimi programskimi 
paketi, lahko vključite v poro
čila in na obrazce. 

Zlasti dobra lastnost Acces
sa je enostavna možnost izme
njave podatkov med njim in 
nekaterimi aplikacijami, kot 
so Win Word, Excel, Paradox 
for Windows, Lotus 1-2-3 for 
Windows, Fox Pro in drugi. 

S tem je omogočeno kvali
tetno delo na več prostorsko 
ločenih mestih in programsko 
različnih paketih sodelujočih 
ljudi, kakor tudi nadaljnja 
analiza podatkov in preraču
navanje za namene poslovnega 
odločanja. 

B O G D A N V U N J A K 
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Častitljiv pevski juhilei 
75 let Moškega pevskega zbora KUD »Ivan Cankar^ Celje 

z jubilejnim koncertom 
bodo pevci Moškega pevske
ga zbora K U D » Ivan Can
k a r « Celje v četrtek, 11. maja 
1995, ob 19.30 uri v celjskem 
Narodnem domu proslavili 
7 5-letnico nenehnega dela 
na področju vokalno glasbe
ne ustvarjalnosti. 

Zbor je nastal leta 1919, 
ustanovili pa so ga slovenski 
Primorci, ki so se morali 
umakniti, ker so Italijani za
sedli Primorsko. Sprva je 
zbor deloval kot mešani pev
ski zbor in se je imenoval 
»Primorski pevski zbo r« , 
kasneje pa se je reorganiziral 
v moški zbor, z imenom » O l j 
k a « , v katerem se je čutila 
nostalgija za primorskimi 
kraji, ki so jih takratni pevci 
morali zapustiti. Zbor je pr
vih 15 let vodil znani sloven
ski skladatelj dr. Anton 
Schwab, ki je pod njegovo 
taktirko kakovostno zelo na
predoval. Pod imenom » O l j 
k a « je zbor deloval vse do 
leta 1948, ko se je preimeno
val v S K U D in nekaj časa za 
tem v Kulturno umetniško 
društvo » Ivan Cankar«. Pod 
tem imenom deluje še danes. 
Vojna vihra I I . svetovne v o j 
ne je pustila posledice tudi 
temu pevskemu zboru. Ž e l e 
ta 1940 so se v njegove vrste 
vrinili petokolonaši, ki so 
pripravljali uničenje notne
ga materiala in ostale doku
mentacije, kar so 1941. leta, 

po prihodu nacistov, tudi 
v celoti uresničili. Po čud
nem naključju je zboru ostal 
le klavir, ki so ga pevci skrili 
na kozolcu v Medlogu, ob 
koncu vojne pa pripeljali na
zaj v pevsko sobo. Seveda je 
v vojnem času, ob kulturnem 
molku, zamrla tudi pesem 
pevskega zbora » O l j k a « . 

V vseh letih po I I . svetovni 
vojni zbor nenehno deluje. 
Doslej ga je vodi lo že kar ne
kaj dirigentov. Posebej je 
treba omeniti prof. Marjana 
Lebiča, ki je v zadnjem ob
dobju zbor vodil kar celih 32 
let! V tem času je bilo čutiti 
nenehno zborovsko rast in 

kakovost petja, za kar so mu 
pevci še danes hvaležni. N a 
sledil ga je prof. Franc Kli-
nar, prav tako izredno spo
soben zborovodja, zato so 
pevci prepričani, da bodo tu
di pod njegovo taktirko na
predovali na področju vo
kalne glasbe. 

Zbor vsako leto pripravi 
redni letni koncert, redno 
sodeluje na občinskih in me
dobčinskih pevskih revijah, 
s svojim prepevanjem so 
stalni gostje zdravilišč na 
Celjskem in še kje. V zad
njem obdobju redno sodelu
jejo z Ženskim pevskim zbo

rom »Skladateljev I p v c e v « iz 
Šentjurja, pred leti pa so so
delovali tudi z madžarskim 
pevskim zborom Elektrogo
spodarstva južne Madžarske 
iz Szegeda. Po jubilejnem 
koncertu ob svoji 75-letnici 
imajo pevci Moškega pev
skega zbora K U D »Ivan 
Cankar« v planu še kar nekaj 
koncertov in sicer v Šentjur
ju, na Dobrni, v Laškem, ze
lo lepo pa njihovo prepeva
nje zazveni tudi v cerkvah, 
tako kot bo to ob zaključku^ 
sezone, jimija meseca v cerk
vi na Prihovi. 

Ž I V K O B E Š K O V N I K 

Z A P I S O V A N J A 

Madame Z . 
in P. Picasso 

Piše: Tadej Čatef 

Slovenska javnost, zlasti ti
sta kulturna, je kot muhe na 
drek »navalila« na razstavo, ki 
jo je v Cankarjevem domu 
v Ljubljani pripravila in orga
nizirala ameriška Slovenka 
Zorana de Kide. In, namesto, 
da bi obisk sčasoma ponehal, 
da bi se skratka zmanjšal, seje 
pred Picassojevimj umetina-
mi, platni in keramičnimi iz
delki, iz dneva v dan trlo vse 
več ljudi. Kjer pa je veliko lju
di, pride ponavadi do zmeš
njave. In tako se je zgodilo tu
di z ljubljansko postavitvijo 
Picassa. Ljudje so pričeli celo 
dvomiti o verodostojnosti Pi-
cassojevih umetnin, o njegovi 
legitimnosti, eden izmed obi
skovalcev pa je celo na glas 
razmišljal, ali ni morda Picas
so le izmislek ameriške in za
hodnoevropske likovne indu
strije. Show businessa, takore-
koč. No ja, Picassojevega geni
ja vsekakor ne gre niti omalo
važevati niti vanj dvomiti. In, 
če je Zorana de Kide nekoli-
kanj kontroverzna osebnost, 
ki ji ne gre ravno vsega verjeti, 
potem to še ne pomeni, da je za 
to kriv Pablo Picasso. Še več; 
Zorane de Kide, ameriške Slo
venke, ki je Picassu požirala; 
ne smemo povezovati s slikar-
jevim genijem niti takrat, ka
dar govorimo o parafemalijah, 
ki spremljajo ustvarjalnost 
slehernega umetnika. Bodisi 
velikega bodisi majhnega. Pi
casso pa je bil, jasno, velik ge
nij. In neka Zorana de Kide 
mu avtoritete pač ne more zbi
jati. 

Toda, za slovensko postavf-^ 
tev Picassojevih del, je morda 
zanimiva druga plat medalje. 
Tisto, kar je imela Zorana de 
Kide s Picassojem in še z dru
gimi umetniki, politiki, šport
niki, avto-štoparji itd., je po
stranskega pomena.. Kot je po
stranskega pomena tudi deba
ta o tem, kdo je v resnici Ma
dame Z., Picassojev portret 
ženske, za katerega bijeta bit
ko vsaj dve, če ne celo več 
dam. In med njimi jasno tudi 
Zorana de Kide. 

Kontroverzna Slovenka iz 
Združenih držav torej, ki si je 

drznila prebiti se tako zeio, 
soko v ameriško in zahodj^ 
vropsko družbo, da smo ji ̂  
nes kar nekako zavistni, j 
venci, pač, ki jim ne gi-e v j 
vo, kako je lahko tam ena \ 
bava kmetica, ki se je pĵ  
luže podala z enim samim J 
nim ciljem, ki je bil orientii 
v njeno trebušno votlino,; 
dovolj iti lakoto torej, »p 
štancala« kot Cankarjeva tn 
Francka v gojzarjih naravn 
v slikarjev atelje. Hja, 
moji, imela je pač nekaj v 
nekaj kar je sililo iz slovenj 
ga povprečja. Pa tudi, če st 
za Picassojevo priljubljen 
morala boriti s svojim spolu, 
kraterjem, ji tega ne gre zaa 
riti. Če bi šteli, kolikokrat. 
Slovenke legle že zavoljo bi 
še službe, potem res ne bi p 
šli nikamor. In se v Slove, 
najdejo primerki, ki skusi 
Zorano de Kide umazati \ 
način, ki nima popolnoma i 
bene zveze s tistim, kar ta ti 
nutek razstavlja v CanJcaij 
vem domu. Naj bo njen znaj 
še tako gnil, naj bo še ta| 
»greznica od človeka«, to nit 
popolnoma nobene zvj 
z njeno postavitvijo Picassdj^ 
vih del v Ljubljani. Za razsi 
vo, ki jo je pripravila in oij 
nizirala, ji lahko zgolj česti\ 
mo. Tisto, kar pa določene f 
sameznike veže z njenim 
sebnim življenjem, pa naj 
razrešijo zasebno. Javnod 
popolnoma nič ne briga. 1 
slovenske. Javnost zaA 
zgolj razstava in Picasso. ' 

Meja med zasebnim in jm 
nim je namreč zelo zelo taš 
In le malo je takih, ki se zmj 
obvladati in je ne prestopi 
Vsi tisti, ki so se spravili u 
njene osebne »zločine«, kij 
je imela s tukajšnjimi Slon 
ci, tega očitno ne vedo. M 
se preprosto ne znajo obv dati. j 

Nove izdaje 
Miadinslce Icnjige 

Pri založbi so pred kratkim 
izdali več novih knjig, ki te
matsko sodijo na najrazličnej
ša področja in so zanimive za 
kar najširši krog bralcev. 

Kot obsežen intervju je se
stavljena knjiga Prestopiti 
prag upanja, kjer na zastavlje
na vprašanja odgovarja seda
nji papež Janez Pavel II. Nje
gova razmišljanja se nanašajo 
na osnovna vprašanja sodob
nega človeka o eksistenci, do
stojanstvu, vojni ter o obstoju 
boga in katoliški veri. 

Svet, ki čaka da se bo rodil 
je uspešnica, ki jo je napisal 
dr. Scott Peck. V njej analizira 
današnji čas,v katerem občut
no primanjkuje omike v med
sebojnih odnosih v družini, 
službi in v obči komimikaciji. 
Na podlagi svojih izkušenj da
je konkretne nasvete o tem, 
kako je mogoče spremeniti na
še razmišljanje in vedenje. 

V zbirki Cicero, ki je zasno
vana iz izobraževalnih progra
mov za individualno učenje 
tujih jezikov, je izšel priročnik 
Poslovna angleščina. Sestav
ljen je iz obsežne knjižice ter 

štirih avdio kaset s posnetimi 
pogovori, namenjen pa je 
vsem, ki želijo osnovno znanje 
dopolniti z izrazoslovjem iz 
poslovnega sveta. Za vse, ki jih 
zanima botanika, predvsem pa 
za mlajše bAlce , so izdali Sli
kovni slovar rastlin. Nazorno 
so prikazane različne vrste 
rastlin od mahov, praproti, 
cvetnic, žužkojedih, vodnih 
z ilustracijami in besedilom, ki 
nazorno pojasnjuje njihove 
posebnosti. 

Ljubitelji kriminalnih ro
manov pa bodo lahko posegli 
po romanu Umor v Mezopota
miji, ki ga je napisala znana 
pisateljica Agatha Christie. 
Tokrat Hercule Poirot razi
skuje skrivnostno smrt žene 
vodje arheološke ekspedicije, 
ki je kot kaže, imela vrsto ne
poravnanih računov s svojo 
okolico. 

BORIS GORUPIČ 

Upokojenci bodo prepevali 
Današnji večer, 4. maja bo v Celju popestril Mešani 

pevski zbor Zveze društev upokojencev Celje, in sicer 
s svojim redni letnim koncertom ob 19.30 v Narodnem 
domu. Pevke in pevci tega zbora so ostali zvesti slovenski 
narodni pesmi, ki bodo v večini tudi sestavljale program 
nocojšnjega koncerta. 

Zbor je bil ustanovljen leta 1961, najprej kot moški 
zbor, po nekajletnem delovanju pa je prerasel v mešani 
zbor. V vseh letih delovanja je zbor s strokovno dirigent
sko roko vodilo kar nekaj zborovodij: Rafko Gorenšek, 
Jože Kink, Tone Teržan, zadnja leta pa zbor vodi neutrud-
Ijiva dirigentka Jožica Soko. V Mešanem pevskem zboru 
Zveze društev upokojencev Celje je vrsta znanih Celjanov, 
pevcev, ki si še vedno z aktivnim petjem polepšajo svoj 
vsak dan in tako bi ga radi polepšali tudi vsem ljubiteljem 
vokalne glasbe na nocojšnjem koncertu, zato naj velja ta 
prispevek tudi kot vabilo za vaš obisk, ki ga bodo pevke in 
pevci s hvaležnostjo sprejeli. 

Ž IVKO BEŠKOVNIK 

Prešeren drugače 
Cankarjeva založba je izda

la knjigo Neznani Prešeren,v 
kateri Janko Kos opise življe
nje in delo našega največjega 
pesnika iz manj znane in do
slej zamolčane perspektive. 

Avtorjeva pozornost velja 
predvsem odnosu Prešerna do 
njegove poezije, oziroma v ko
liki meri so njegova zasebnost 
in življenjske izkušnje pogoje
vale literarno ustvarjalnost. 
France Prešeren je v prvi polo
vici devetnajstega stoletja bil 
podoben mnogim intelektual
cem tistega časa, ki so izhajali 
iz siromašnega kmečkega oko
lja, zaradi česar so kmalu odšli 
od doma in staršev na pot izo
braževanja ter poznejše kari
ere. Tako kot vsak posameznik 
pa je tudi on imel povsem svo
je izkušnje in se je srečeval 
z razmerami, katere so ukroji
le njegovo življenjsko pot, ki je 
bila v preteklosti že večkrat 
predmet mnogih njegovih bio
grafov. Ko so ga opisovaU so 
izhajali iz raznih ohranjenih 
dokumentov, ki verodostojno 
pričajo o njemu ter na podlagi 
raznih pričevanj ljudi, ki so ga 
poznali ali zgodb, ki so krožile 
o njemu. Zaradi avtoritete, ki 
jo ima France Prešeren po za

slugi svojega bogatega literar
nega opusa, so se biografi za
drževali zgolj pri splošnih oz
načbah o njegovem življenju 
ter poudarjali dosežke, ki mu 
jih je uspelo realizirati, med
tem ko so manj prijetne detajle 
preprosto zamolčali. Seveda 
pa ostaja dejstvo, da je bil ve
lik pesnik tudi povsem običa
jen človek, vključno z vsemi 
slabostmi, ki so lastne vsake
mu posamezniku, in značil
nost Koso ve knjige je ravno 
v tem, da se tovrstnih poseb
nosti ne izogiba, temveč jih si
cer diskretno.a vendar brez 
večjih predsodkov predoči 
bralcu. Knjigo je razdelil na 
več tematskih poglavij, ti pa 
obravnavajo sledeče teme: 
erotika, religija, socialni 
vzpon, pesniško poslanstvo, 
politika in smrt. Kos je tako 
napisal zelo berljivo knjigo, ki 
ji ne moremo očitati senzaci-
onalnosti, saj gre za dovolj ar
gumentirana razmišljanja in 
predstavitev dejstev, ki prika
zujejo velikega pesnika v ne
koliko drugačni podobi od 
običajne, kar pa nam tudi po
maga bolje razumeti njegova 
dela. 

BORIS GORUPIČ 

Generacija 82 
razstavlja 

Jutri, v petek, bodo v Gale
riji sodobne umetnosti v Celju 
odprli novo skupinsko razsta
vo umetnikov, ki so pred tri
najstimi leti diplomirali na 
Akademiji za likovno umet
nost v Ljubljani, naslov raz
stave pa je Generacija 1982. 
Umetrdki bodo predstavili 
svoja dela, za katera je značil
no individualno iskanje izvir
nih konceptov. Na razstavi bo 
sodelovalo dvanajst avtorjev 
in sicer: Mitja Berce, Rajko 
Čuber, Igor Fistrič, Cvetko 
Maršič, Samo Perpar, Zmago 
Posega, Ivo Prančič, Zmago 
Rus, Vlado Stjepič, Jože Šubic, 
Konrad Topolovec, Klavdij 
Tutta in Boris Zaplatil. 

B.G. 

Naravne formulacije oblik 
Do 30. maja bo v Savino-

vem salonu v Žalcu postav
ljena kiparska razstava Fe-
renca Kiralyja iz Lendave. 

Umetnik je bil rojen leta 
1936 v Dolnjem Lakošu, po 
oblikovalski šoli je študiral 
na Akademij i za l ikovno 
umetnost v Ljubljani pri 
prof. Franišku Smerduju, di
plomiral pa je v Zagrebu leta 
1964. Od takrat je pripravil 
več samostojnih razstav, da
nes pa živi v Lendavi, kjer je 
tudi zaposlen kot vodja 
v mestnem muzeju. 

Za razstavo v Žalcu je K i -
raly pripravil večje število 
del, v katerih je izrazil svoje 
zanimanje za različne moti
ve, do katerih ima podoben 
likovni pristop. Material, 
v katerem ustvarja, je les, in 
že ob površnem pregledu 

gledalec opazi, da je njegov 
odnos do snovi izredno sub-
tilen. Hkrati je tudi dober 
poznavalec tehnoloških po
stopkov, s katerimi obdeluje 
surov les, zato so posamezne 
skulpture skrbno in natanč
no obdelane, to pa avtorju 
omogoča jasno izražanje 
svojih idej. 

Poteze, ki jih Ferenc Kiray 
vnaša v plastike, gredo pred
vsem v smeri organskega 
pojmovanja mase. Površine 
so gladko izbrušene in meh-
kobno zaobljene, brez izrazi
tejših ostrejših prehodov. 
Ena od posebnosti plastik je 
tudi v tem, da so dodatno 
obarvane v različnih barvah, 
posamezne predele pa še 
vedno pušča v naravnem to
nu, pri čemer ostaja razvid
na struktura materiala. G le 

de na njegovo slogovno n̂ l 
njenost k naravnim oblil̂ ^ 
je razumljivo, da tudi 
motivov išče podobno usDj 
ritev. Iz njegovih lesew 
skulptur lahko razpozna"^ 
podobe živali , npr. bikoV; 
jih spremlja specifična s"" 
bolika, mnogo je tudi 
linskih upodobitev, debe' 
stiliziranih listov, avtor! 
se rad vrača tudi k člov^ 
figuraliki, na razstavi 
nimo več verzij para zaM 
Ijencev v strastnem in pr*l 
nem objemu. Zanimiva 
di kiparjeva umetno^ 
opredelitev, saj so r a z ^ 
vpl ivi primitivnih umet""̂  
ter modernizma, kar 
uspelo združiti in nadgr^ 
s posebno samosvojo a o ^ 
ranostjo. J 

BORIS GOK^̂ '̂̂  

Kamnita Celeia 
v okviru IV. mednarodnega kolokvija o problemih rim

ske provincialne umetnosti, ki bo v Celju od 8. do 12 
maja, je Pokrajinski muzej v Celju pripravil razstavo 
z naslovom »Kamnita Celeia«. Odprli jo bodo jutri, 
v petek, 5. maja ob 18. uri v Likovnem salonu. Gradivo za 
razstavo je pripravila Irena Lazar, oblikoval pa jo je 
Radovan Jenko. 



D K U L T U R A 

idlični pevci s Šentlursicega 
y Šentjurju, ki slovi po do-
L pevcih, so pretekli te-
r pripravili 5. Jurjevo re-

^ pevskih zborov ter okte-
}2 šentjurske občine. 

jtevilni obiskovalci so 
jjj možnost prisluhniti jati ustvarjalnosti žen-
ji in moških pevskih zbo-
,iz Dramelj ter iz Šentjur-
pa mešanemu iz Šentvida 
j planini, moškemu s P o -

ter oktetu Trte z Dolge 
jre, pogrešali pa so zbore planine, Žusma ter komor
na s Ponikve. Vsi pozna
jo zborovske ustvarjalno-
03 Šentjurskem so bili po 
jameznih točkah prijetno fsenečeni, v dvorani pa so 
, nagradili z dolgim lavzom. 
Uevijo šentjurskega zbo -vskega petja je posebej fenaljal strokovni svetova-. Zveze kulturnih organi-
tij Slovenije, Marko Stu-
B, ki si je zapisoval posa-
gne ocene. Jiu-jevo revijo tako prvič spremljali tudi 
strokovni plati. Zbo rovo -jbodo prejeli pisna stro-
vna mnenja, kar naj bi b i -
V pomoč pri nadaljnjem 
lu. 

Prireditev je povezovala lita Kolesa, dvorana kultnega doma pa je bila rašena s posebnimi cvetnimi aranžmaji domačina, 
nf. Draga Jančiča, profe-
ja celjske vrtnarske šole. 
pevsko revijo so oznanili ttec šentjurskega Jurjeva-
1 95, hkrati pa počastili 
1 upora proti okupatorju. 

B.J. 
X Foto: S H E R P A 

Mešani pevski zbor iz Šentvida pri Planini. Pod vodstvom Mateja Romiha so zapeli skladbe 
Pitonija, Mendelssobaa ter Gobca. 

Novi del zbirke X X . stoletja 
v pomladanskem delu 

zbirke X X . stoletje, ki izhaja 
pri Cankarjevi auiložbi, je iz
šlo pet novih knjig, oziroma 
štirje romani uglednih sve
tovnih pisateljev, ki so svoji
mi deli zaznamovali sodobno 
literarno ustvarialnost. 

Roman Čas nedolžnosti se 
šteje kot najboljše delo ame
riške pisateljice Edith Whar-
ton in pripoveduje o dilemi 
mladega pravnika v drugi 

polovici prejšnjega stoletja. 
Mladenič je namreč zaročen 
z dekletom iz njegovega 
meščanskega okolja, vendar 
ga hkrati privlači starejša 
ženska svobodomiselnega 
vedenja. Po tej predlogi so 
pred kratkim posneli tudi 
zelo uspešen film. 

Tudi po romanu z naslo
vom Ostanki dneva, ki ga je 
napisal britansko-japonski 
pisatelj Kazuo Ishiguro so 
naredili odmevno filmsko 
priredbo. Osrednja figura 
zgodbe je ostareli butler, ki 
je pred drugo svetovno vojno 
vdano služil svojemu aristo
kratskemu gospodarju, 
v poznejši liberalnejši dobi 
pa se zdi njegovo ravnanje 
togo, a nam njegova usoda 
razkriva tudi posebnosti in 
tradicije tistega časa. 

Ruski pisatelj Vasilij 
Grossman se je pri pisanju 
obsežnega romana Življenje 

je usoda, ki je izšel kar 
v dveh knjigah, lotil temati
ke iz zadnje svetovne vojne. 
Opisal je širok krog oseb, ta
ko na sovjetski kot na nem
ški strani, in ustvaril speci
fično kroniko časa, v kateri 
raziskuje človeške značaje, 
kot se izoblikujejo v vojnih 
razmerah. 

Jiri Šotola, češki pesnik in 
pisatelj je s svojim romanom 
Jezusova družba posegel še 
globlje v zgodovino, v se
demnajsto stoletje. Napisal 
je dramatično, psihološko 
niansirano pripoved o mla
dem duhovniku iz vrst jezu
itov, ki gre po nalogu svojega 
reda k vdovi grofici, ki bi jo 
naj prepričal, da naj njim 
izroči svoje premoženje, pri 
čemer se duhovnik vse bolj 
zapleta v moralna nasprotja 
s samim sabo. 

BORIS G O R U P I Č 

P R I R E D I T V E 

V Slovenskem ljudskem gledališču v Celju bodo danes, v četrtek 
ob 10. uri najprej za 1. abonma Gimnazije Celje, ob 19.30 pa še 
za Abonma četrtek in izven, gostovali člani Primorskega dram
skega gledališča iz Nove Gorice, s predstavo Plešasta pevka 
- delirij v dvoje. Jutri, v petek ob 19.30, bodo isto predstavo 
uprizorili za abonma premiera in izven, v soboto ob 19.30 pa za 
abonma sobota večerni in izven. V ponedeljek, 8. maja, bodo 
gostje isto predstavo uprizorili tudi za abonma sobota popoldan 
in izven, v torek ob 19.30, pa za abonma torek in izven. V sredo, 
10. maja ob 15.30, pa bodo za abonma 4. šolski in izven, 
domačini ponovno uprizorili Shakespearovo predstavo Beneški 
trgovec, režiserja Ivice Kunčeviča. 
V kulturnem domu Zarja v Trnovijah bo danes, ob 19.30, 
v okviru Novačanovih gledaliških srečanj, domači gledališki 
ansambel Zarja uprizoril Nušičevo komedijo Mister DoUar. 
V soboto ob 19.30, pa si lahko ogledate kabaret v izvedbi 
gostujoče Gledališke skupine Tabor iz Opčin pri Trstu. , 
V Kulturnem centru Laško bo v soboto, 6. maja ob 19.30, 
monolog Toneta Gogale, z naslovom Andrej Smole - znameniti 
Slovenec, avtorja Matjaža Kmecla. Režijo je prispeval Dušan 
Mlakar. i 

V Narodnem domu v Celju bo drevi ob 19.30, redni letni koncert 
Mešanega pevskega zbora Zveze društev upokojencev Celje, pod 
vodstvom Jožice Soko. 
V dvorani Zdraviliškega doma na Dobrni bo danes ob 19.30, 
koncert Moškega pevskega zbora K U D Kajuh iz Dobrne, ki ga 
vodi Emil Lenarčič. 

V Likovnem salonu v Celju bodo jutri, v petek 5. maja ob 18. uri, 
odprU razstavo Kamnita Celeia, ki jo je pripravil Pokrajinski 
muzej Celje. Na ogled bo do 21. maja. 
V Savinovem likovnem salonu v Žalcu bo do 15. maja na ogled 
razstava plastik akademskega kiparja Ferenca Kiralyja. 
V Pokrajinskem muzeju v Celju je odprta razstava Meščanstvo 
v provinci, iz življenja celjskega meščanstva v 19. stoletju. 
V Galeriji sodobne umetnosti v Celju bodo jutri, v petek ob 20. 
uri, odprli razstavo Generacija 82, dela trinajstih umetnikov, ki 
jih veže leto diplome na Akademiji za likovno umetnost v Ljub
ljani. 
V pop Teatru v Celju si lahko ogledate razstavo fotografij 
Jasmine Vidmar. 
V Osrednji knjižnici v Celju je odprta razstava Gimnazija skozi 
čas, avtorja Branka Lesjaka. 
V galeriji Radeče papir v Radečah razstavlja likovna dela aka
demski slikar Janez Knez. 
V Muzeju novejše zgodovine v Celju sta odprti stalni razstavi in 
sicer Razvoj mesta Celja v letih 1945-1980 in Slovenska zoboz
dravstvena zbirka. 
V Cafe galeriji Kljub bo do sobote na ogled razstava fotografij 
Dušana Merklina in računalniških grafik Matije Praznika. 
V avli hotela Dobrna bo do 19. maja razstavljal dela Vlado 
Vero-Renčelj, od 20. maja dalje pa bodo na ogled likovna dela 
Zlatka Praha, profesorja likovne pedagogike iz Slovenskih K o 
njic. 
V prostorih nove pošte v Rogatcu so v maju na ogled dela v olju 
Vlada Geršaka. 
V Zdravstvenem domu v Celju razstavlja Vlado Ver-Renčelj. 
V butiku Steklar so na ogled dela Stjepana Vrbaniča. 
V Bolnišnici v Celju bo do 20. maja na ogled skupinska razstava 
likovnikov Februar Celje. 
V Razvojnem centru v Celju si lahko ogledate dela Tonija 
Moharja. 
V Muzeju grafičnih umetnosti v Rogaški Slatini bo do sobote, 
13. maja na ogled razstava starih grafičnih listov v različnih 
tehnikah z naslovom Vodne ptice. 

Union od 4. do 11.5. ob 17. uri, risani film 101 dalmatinec, ob 19. 
in 21. uri pa ameriški film Utemeljeni sum; Mali Union 4.5. ob 
20. uri, francosko-švicarski-poljski film Tri barve-modra, od 
5.5. dalje ob 20. uri pa ameriški film Hulahop; Metropol od 4. do 
11.5. ob 17., 19. in 21. uri ameriški film Ulični bojevnik. (Eano-
podjetje Celje si pridržuje pravico do spremembe sporeda). 
Kino Rogaška Slatina 5.5. ob 18. in 20. uri ter 6.5. ob 18. uri, 
slovenski film Halgato, 6.5. ob 20. uri ameriški film Franken-
stein. 
Kino Žalec od 4. do 7.5. ob 20. uri ameriški film Pred dežjem, 
6.5. ob 17. uri risani film 101 dalmatinec. 
Kino Dobrna 6.5. ob 19. uri in 7.5. ob 17. uri, ameriški film 
Končna hitrost. 

V Levstikovi sobi Osrednje knjižnice v Celju bo danes, v četrtek 
4. maja ob 18. uri, predstavitev knjige z naslovom Četrt stoletja 
v Afriki: Etiopija in Eritreja, avtorja Danila Jelenca, ki bo svojo 
knjigo predstavil tudi ob diapozitivih. 

N A C E U S K I H P l A T N i H 

Hulahop, Z D A , 
»črna« komedija 

Režija: Joel Coen, scenarij: Ethan Coen, Joel Coen in Sam 
Raimi; vloge: Tim Robbins, Jennifer Jason Leigh, Paul 
Newman 

Norville Bames (T. Rob
bins) leta 1958 diplomira in 
se naravnost iz kohdža po
da v New York, kjer je pri
pravljen začeti z delom na 
dnu in se počasi prebijati 
v vrh poslovnega sveta. 

Z Waringom Hudsucker-
jem (Charles Dimiing) pa 
je ravno nasprotno. V tre
nutku, ko Norville pristane 
kot delavec na poštnem od
delku ogromnega podjetja 
Hudsucker Industries, Wa-
•^g, ustanovitelj podjetja, 
skoči skozi okno svoje pi
sarne v 44. nadstropju po
slopja in pristane daleč 
spodaj, na pločniku. 

Upravnega odbora se 
'polasti panika. Hudsucker-
ieva smrt pomeni, da bo 
[ N j e g o v lastniški delež kma
lu na voljo javnosti. Samo 
1̂ mož ostane presenetlji-

J'0 miren. Sidney J. Muss-
burger (P. Newman), Hud-
^uckerjeva desna roka, ima 
JĴ črt. Na mesto predsedni
ka podjetja bo postavil po
polnega tepca in s tem raz-
^ednotil delnice, da bi si 
^bor pridobil nadzor nad 
kapitalom družbe. Toda 
"̂Je bo dobil bebčka, ki bo 
sprejel službo in ne bo po-
?^vljal nezaželenih vpra
šanj? 

I^astopi Norville Bames. 
Mussburgerjev načrt je 

?Prva uspešen. Pod Norvil-
ovim upraviteljstvom po-
Ĵ tje začne svojo pot Szdol. Toda položaj 

^a lu pritegne pozornost 

novinarke Amy Archer (J. 
J. Leigh), Pulitzerjeve na-
grajei^^e, ki namerava j 
stvar pod krinko pobliže i 
spoznati in dokazati to, kar j 
se ji dozdeva: da je Norville i 
slepar. Ne pričakujte pa, i 
da bo do človeka, ki ga ho- ̂  
če razkrinkati, kmalu čuti
la veliko več kot le naklo
njenost . . . 

In še glede Mussburger-
ja: načrte mu utegne pre
križati prav NorviUe, ko 
razkrije, da vendarle ve, 
kaj bi njegovo podjetje lah
ko izdelovalo - nekaj take
ga, kot sam pravi »saj ve 
ste, za o t roke« . . . 

Joel (režiser in scenarist) 
in Ethan Coen (producent 
in scenarist) sta bila doslej 
znana po manjših, nekon-
vencionalnih filmih. Če
prav sta enako zaslužna za 
scenarije, režijo in produk
cijo svojih del, se kot reži
ser vedno podpisuje Joel, 
kot producent pa Ethan. 
Njim zadnji uspeh je Bar-
ton Fink, ki je bil 1. 1991 
v Cannesu nagrajen z Zlato 
palmo in je bil predlagan 
za tri Oskarje, njuna filmo-
grafija pa obsega filme kot 
so Krvavo preprosto (Blood 
Simple, 1984), Arizona Ju-
nior (1987), Millerjevo kri
žišče (Miller's Crossing, 
1990) - filmi, ki so vsi po 
vrsti visoko stilizirane, 
osebne, ekscentrične stva
ritve. In Hudsucker Proxy 
prav nič ne zaostaja za nji
mi po nezgrešljivem, edin
stvenem stilu bratov Coen. 

Ptice na grafilcah 
V Grafičnem muzeju zdravi

lišča v Rogaški Slatini je do 
srede maja na ogled razstava 
starih grafičnih listov, na ka
terih so prikazane vodne ptice. 

Poznamo mnoge vrste ptic, 
ki živijo izključno v predelih, 
kjer so velike količine vode, na 
primer ob morju, jezerih in re
kah. To je pogojeno predvsem 
z njihovimi prehranjevalnimi 
navadami, oziroma s S c u n o kli
mo, bodisi, da gre z toplejše aU 
hladnejše geografske predele. 

Določene vrste poznamo tudi 
pri nas, v primorju galebe, 
v notranjosti race, labode, 
čaplje, štorklje in mnoge dru
ge. Razstava se ne omejuje 
zgolj na prikaz domačih ptic, 
temveč poleg zajema takšne iz 
drugih dežel in med njimi je 
tudi več eksotičnih vrst. 

Avtorji grafik so manj znani 
umetniki, katere pri izdelova
nju ni vodila toliko individu
alna kreativnost, kot pred
vsem obrtniška brezhibnost. 

Kajti dela so bila namenjena 
predvsem strokovnjakom, lju
biteljem ter za poučevanje, saj 
je bilo grafično razmnoževanje 
odtisov najpripravnejši način 
za razširjanje kvalitetnega sli
kovnega gradiva v dobi, ko še 
niso poznali fotografskih re
produkcij. Zaradi nazorne 
predstavitve ptic so grafike še 

ročno obarvane z naravnimi 
toni, kar povečuje jasnost in 
gledalcu z največjim mogočim 
realizmom predoči razlike 
med posameznimi ptičjimi vr
stami. 

Na razstavi sodeluje še fila-
telistično društvo iz Rogaške 
Slatine in v delu muzeja so 
razstavljene serije poštnih 
znamk, ki so tematsko prav ta
ko vezane na motiv vodnih 
ptic, prikazujejo pa vrste, po
sebej značilne za države v ka
terih so bile znamke natis
njene. 

BORIS GORUPIČ 



Zdravnik z žogo in smučmi 
Dr. Silvestra Krelja pozna veliko ljudi. Poz

najo ga vsi, ki so v zadnjih desetih letih obi
skali zdravilišče v Laškem, poznajo ga v Žalcu, 
kjer ima enkrat na teden ambulanto za fizikal
no medicino in rehabilitacijo, poznajo ga tudi 
v celjskem domu upokojencev, ki ga obišče 
dvakrat v mesecu. Predvsem pa ga prav dobro 
poznajo vsi, ki so bili zadnja štiri desetletja 
tako ali drugače povezani z rokometom. 

Ne vem, kaj je v življenju dr. Silvestra Kre
lja bolj pomembno: šport ali medicina. Najver
jetneje kar oboje, saj mu šport pomeni zelo 
veliko že od najbolj rosnih let, pa tudi odloči
tev, da bo zdravnik, je dozorela v njem zelo 
zgodaj. »Imel sem štirinajst let, ko je zdravnik 
napačno ocenil, da imam gripo. Imel sem vnet
je slepega črevesa in v bolnišnici so me komaj
da rešili. Takrat sem začel razmišljati,« pravi 
danes dr. Krelj, »da bi tudi sam postal zdrav-

^ nik. V letih do začetka študija odločitve nisem 
nikoli spremenil in ni mi žal. Notranje zado
voljstvo ob vsakem ozdravljenem bolniku je 
tako veliko, da si drugačnega poklica ne bi 
želel za nič na svetu.« 

O športu 
Dr. Silvester Krelj se ukvarja s športom, 

odkar ve zase. Najprej je plaval in igral vater
polo, veliko je smučal in celo tekmoval na 
številnih regijskih tekmah, potem pa se je za
ljubil v rokomet. Ljubezen traja še danes, le da 
na drugačen način kot na začetku. Dr. Krelj je 
bil kar štirinajst let aktivni igralec v Rokomet
nem klubu Celje, napornim treningom in tek
mam se ni odpovedal niti takrat, ko je moral 
kot študent pošteno »garati« tudi v Ljubljani. 
Pravi, da ga šport ni nikoli oviral pri študiju 
ali kasneje pri poklicu. Prav nasprotno. »Vsi iz 
kluba, ki smo tudi študirali, smo študij uspeš
no končali.« Kot igralec je rokomet pustil 

kmalu po diplomi. Pa ni vzdržal dolgo, saj je 
v Domžalah, kjer se je prvič zaposlil kot sploš
ni zdravnik, treniral rokometni klub iz Kam
nika. Potem pa mu je uspelo, da je v eno 
združil obe svoji ljubezni. Pred dvajsetimi leti, 
približno takrat, ko se je zopet vrnil v svoje 
Celje, je postal zdravnik celjskega rokometne
ga kluba. Zadnja tri leta pa bdi nad rokomet
nimi reprezentanti. 

»Športniki so prav zanimivi pacienti,« pravi 
dr. Krelj. » L e stežka priznajo, da jih kaj boli 
ali da imajo težave, saj se bojijo, da potem ne 
bodo smeli igrati. Povsem drugačni so od dru
gih pacientov, ki ponavadi raje še kaj dodajo 
kot pa zamolčijo.« 

O naravi 
Zelo spoštuje in upošteva naravo in njene 

zakone. Pravi, da je treba živeti čimbolj v so
žitju z naravnimi ciklusi, jih izkoristiti sebi 
v prid. »Zdravnik in zdravila pomagajo bolni
ku prehoditi le tretjino poti do ozdravitve. Vse 
ostalo je v rokah narave in človeka samega.« 
Zaradi svoje globoke vere v naravo se je dr. 
Krelj pred leti začel ljubiteljsko ukvarjati tudi 
z akupunkturo. Sprva je sicer nekoliko dvomil 
v to starodavno zdravilno veščino, danes pa je 
prepričan, da lahko pomaga pri določenih bo
lezenskih stanjih gibalnega aparata. Mogoče 
prav zaradi akupunkture je dr. Krelju bolj kot 
druge filozofije blizu vzhodnjaška filozofija 
jina in janga. 

Pa še nekaj je, kar dr. Krelj tesno povezuje 
in razlaga z redom v naravi. »Ženske so na 
svetu zato, da rodijo otroke. Ne, nisem noben 
mačist, saj priznavam, da so ženske bolj spo
sobne od moških, vendar naj bodo doma in 
vzgajajo otroke vse do njihovega odhoda v šo
lo. Otroci morajo občutiti družinsko življenje, 
se naučiti vseh vzorcev obnašanja, saj jim bo to 
kasneje še kako prišlo prav. Šele ko bodo šli 
otroci v šolo, naj začno ženske delati svojo 
kariero. Ne vem, zakaj se temu tako vztrajno 
upiramo. Ne samo, da doslej še nič nismo nare
dili za prevzgojo moškega, ampak smo ženski 
obesili še službo že kmalu po porodu. Saj je 
narava že s tem, ko je ženskam podaljšala 
življenjsko dobo, tako lepo poskrbela za vse.« 

O POlCiiGU 
Če bi bil mlajši, bi se zagotovo odločil za 

zasebno splošno prakso. Pravi, da je bilo naj
lepše takrat, ko je delal kot splošni zdravnik. 
V neposrednem stiku lahko svetuješ pacientom 
ne le kot zdravnik, ampak tudi kot človek 
človeku, poleg telesa lahko pozdraviš tudi du
šo. »Zdravniki pogosto pozabljamo, da sta du
ša in telo tesno povezana. Za bolečinami, pa 
naj je to le glavobol, se lahko skriva marsika
tera stiska. In bolezen lahko velikokrat preže-
nemo z odkritim in razumevaj očim pogovo

rom. Žal je v splošnih ambulantah vedn,, 
malo časa, saj je pacientov preveč in težk̂''' 
za vsakega odmeriti toliko časa, kot si ga 
zaprav zasluži.« Prav preobilica dela t 
kriva, da je dr. Krelj, kot sam pravi, po^J 
iz splošne medicine v fizikalno medicini 
rehabilitacijo. Takrat, ko se je odločil zA 
šen korak, je bila fiziatrija v Sloveniji še ^ 
mlada veja medicine in zato ne čudi, da j ! 
končani specializaciji sam vodil oddelej; 
rehabilitacijo v Celju. Vzdržal je dve leti 
tem pa se je leta 1982 zaposlil v laškem zdî ' 
lišču. Predvsem zato, ker je po njegovem vi 
škem v primerjavi z drugimi slovenskimi 
vilišči najbolj razvita medicinska rehabilij, 
ja. »Laško je, še vedno, zame velik izziv,« 
dr. Silvester Krelj, ki je zadnjih pet let v 
vilišču šef zdravnik, »saj lahko tudi tukaj 
redim veliko za ljudi. K nam prihajajo i 
težki pacienti, marsikoga moramo zopet 
učiti hoditi, oblačiti aU jesti. Rad sem v 
škem, saj ima zdravilišče bogato tradicijo 
veliko izkušenj. Delo je skupinsko in ko sto 
mo skupaj vsi, sestre, delovni terapevti inoj 
li, kmalu dosežemo želene rezultate. Prav j 
mi je rehabilitacija všeč. Ker pomeni piko,? 
pomembno piko do dokončne ozdravitve.« | 
dročje fiziatrije je dr. Krelju blizu tudi zj 
ker lahko pri svojem delu in pri načinih zdj 
Ijenja uporablja veliko naravnih sredstev. 1 
do, toploto, masažo.. . 

O Siivestni Krelju 
z vsem, kar je doslej v življenju dosegi 

naredil, je zadovoljen. Cilj mu nikoli ni k 
kariera, ampak predvsem zadovoljna družj 
Prepričan je, da je zdaj, ko hčera in sin štî  
rata, vse nekako na svojem mestu. Želi si 1̂  
no hišo in vrt okoli nje, in najverjetneje bd 
svojo željo tudi uresničil. Tudi zato, da mu 
skrb ob gradnji pomagala premagovati navi 
čanost v poklicu. »Človek mora stalno razbi 
ti monotoni jo vsakdanjega življenja. Pravzl 
mi šport pomeni tako zelo veliko.« 

JANJA INTIH 
Foto: SHEE 

Štirje O d sedmih mostov 
v Taboru je bila v soboto 

zaključna prireditev ob le
tošnjem krajevnem praz
niku. 

Po kulturnem programu, 
ki so ga pripravili člani me
šanega pevskega zbora Ta 
bor pod vodstvom Milana 
Kasesnika Ln rogisti, je o de
lu v K S govori l predsednik 
sveta K S Lojze Topovšek. 

Poudaril je, da so čas, denar 
in vsa prizadevanja v minu
lem času posvetili sanaciji 
poplav, ki so lani prizadele 
to krajevno skupnost. D o se
daj so zgradili že štiri od 
sedmih mostov, obnavljajo 
približno 4 km krajevnih 
cest, v zaselku Šmatevž pa je 
lani dobilo vodovod 40 g o 
spodinjstev. Dela pri sanaci
ji je še veliko, predvsem na 
vodotokih. 

V nadaljevanju so podelili 
priznanja K S Tabor, ki so jih 
prejeli: Srečko Pustoslemšek 
za požrtvovalno delo pri i z 
peljavi zahtevnih projektov 
pri komunalni infrastruktu
ri, Občinski odbor R K Žalec, 

ki se je izkazal pri lanskih 
poplavah, prof. Milan Natek, 
ki je zaposlen pri Slovenski 
akademiji znanosti in umet
nosti in j im je vedno pri
pravljen pomagati ter Obči
na Žalec, ki j im je v zadnjem 
času pomagala narediti velik 
skok v razvitost, dobre od
nose pa dokazujejo s skup
nim uspešnim delom: Dom 

krajanov, ceste, vodovod, te
lefonija itd. 

Za zaključek pa so ljub
ljanski študentje prikazali še 
raziskovalno nalogo Tabor 
95, na temo Celosten razvoj 
podeželja. Na sliki: Predsed
nika sveta K S Tabor pode
ljuje priznanja prof. Milanu 
Nateku. 

T. T A V Č A R 

P L A N I N S K I K O n " I C E K 

Iziet v zaiiodne 
Karavanice 

Planinsko društvo Celje va
bi v nedeljo, 14. maja, na 1932 
m visoko Trupejevo poldne, 
najvišjo vzpetino na grebenu 
zahodno od Kepe in tudi lepo 
razgledno točko na meji s so
sednjo Avstrijo. Odhod bo ob 
6. uri, s parkirišča na Glaziji. 

Izhodišče vzpona bo gozd 
Martuljek, pot pa bo od tam 
vodila najprej skozi vasico 
Srednji Vrh, nato nad sotesko 
potoka Hladnika in se nato ob 
bistri Žlebnici usmerila proti 
vrhu. Sestop bo vodil v samot

no dolino Železnico, zatem čez 
senožeti Hudi Hlevi, ter ob po
toku Jermanu nazaj v Srednji 
Vrh. Pot je lahka, hoje pa bo za 
približno šest ur. S seboj vse
kakor vzemite primemo obu
tev. Prijave sprejemajo v dru
štveni pisarni PD Celje. 

Na Kosteisici poiiod 
Planinsko društvo Zlatarne 

Celje vabi na Kostelski pohod 
v soboto, 20. maja, z odhodom 
ob 6. uri, s posebnim avtobu
som s parkirišča na Glaziji. 

M. M 

Vojničani na 
Šentjungert 

v Vojniku so letos ustanovili 
samostojno planinsko društvo, 
v programu letošnjih izletov in 
pohodov pa je tudi tradici
onalni majski pohod po obron
kih vojniške občine z vzponom 
na Šentjungert. Pohodniki se 
bodo na pot izpred mostu čez 
Hudinjo (Brezovnikova ulica) 
odpravili v nedeljo, 7. maja, ob 
9. uri, startnina za odrasle je 
200, za otroke pa 100 tolarjev. 
Planinsko društvo Vojnik za 
vse pohodnike pripravlja čaj 
in malico na cilju, za uspešno 
prehojeno pot pa bodo udele
žencem razdelili izkaznice. 

IS 

Tekmovanje bodočiii strugarjev 
v industrij sko-obrtni šoli 

Eugena Kumarička v Rovi-
nju v hrvaški Istri, je bilo 19. 
in 20. aprila 3. mednarodno 
tekmovanje učencev — stru
garjev med ekipami Sloveni
je, Italije in Hrvaške. Ekip je 
bilo deset in sicer tri iz Slo
venije, dve iz Italije in pet 
ekip iz Hrvaške. Med njimi 
so bili tudi učenci Srednje 
strojne šole Štore. 

Vsaka ekipa je imela dva 
tekmovalca. Na tekmovanju 
so se ekipe iz Slovenije lepo 
odrezale. Ekipno je zmagala 
Ljubljana, drugi so bili do
mačini. Srednja strojna šola 

iz Štor je zasedla odlično 
tretje mesto. Še lepše so se 
odrezali posamezniki, saj je 
Jože Topole, učenec 3. letni
ka za poklic strugarja na 
Srednji strojni šoli v Štorah, 
dosegel zavidlj ivo drugo me
sto. Pri ocenjevanju praktič
nega izdelka pa je naredil 
najboljši izdelek. 

Tekmovanje je bilo odhč-
no organizirano in nepri
stransko. Pohvala velja ko
lektivu Industrijske obrtne 
šole Rovinj in učiteljem, ki 
so neposredno vodil i in pri
pravili tekmovanje pod ime
nom Tokari 95. 

Ob samem tekmovanju, ki 
je bilo pod okriljem hrvaške
ga Ministrstva za šolstvo, ki 
ga je zastopal pomočnik mi

nistrice g. Ivan Rušak, je I 
še posvetovanje o sista 
izobraževanja v Sloveniji 
Hrvaški. Slovensko strjH 
zastopal Boštjan Zgonc. 9 
veni j a se je predstavila 
s svojimi razvojnimi dio 
tičnimi projekti »Mehano* 
» L e o n a r d o « ter hidravličn 
kompletom H U P 2 za uča 
strojništva in elektroteh 
ke. Projekte so udeleže 
zelo dobro sprejeli in polJ 
l i l i . I 

Podobno tekmovanje 1 
je bilo v Rovinju, bo tudii 
žavno prvenstvo strojnii 
19. maja v Štorah in v Cd 
kjer se bodo pomerili si 
garji in strojni mehaniki' 
slovenskih strojnih šol. 

T O M A Ž ŠTOU 

Vodnik po jamali 
21 slovenskih turističnih lam 
v transverzall 

Konec maja je izšla knjižica 
Slovenska jamska transverza-
la, ki bo za vse turiste, ki jih 
zanima obisk naših turističnih 
jam, dragocen vodnik z vsemi 
najvažnejšimi podatki, obe
nem pa bo obisk jam s to knji
žico nekoUko cenejši. 

Za vsako od 21 slovenskih 
jam, vključenih v knjižico, so 
nanizani pregledni podatki, ki 
turista seznanjajo z lego jame, 
njeno ponudbo, morebitnimi 
posebnostmi, trajanjem in ur
nikom ogleda ter posebnimi 
opozorili. Takšne preglednice 
turističnih jam do zdaj še ni
smo imeli. Ljubiteljem jam bo 
knjižica ponudila uporabno 
vrednost s podrobnimi infor
macijami in nenazadnje tudi 
s 30 odstotnim popustom, ki 
ga lahko imetniki knjižice 
uveljavljajo pri obisku jame. 
Vendar pa je pogoj za uvelja
vitev popusta v Postojnski ja
mi, da si turisti pred ogledom 

te najbolj obiskane slovet 
jame ogledajo tudi že vse O 
le, vključene v transveii" 
Skupen popust za obisk V 
jamah znaša 2700 tolarjev, 
na knjižice pa je 500 tolai 
Izšla je v nakladi 5000 
dov, za zdaj pa jo je m"̂  
kupiti v vseh slovenskih *• 
stičnih jamah. Vodnik p<'/ 
mah je leto dni pripravljal-
vo Ramšak, član prebolds^ 
jamarskega kluba Črni 
ki vsem turistom svetuje, 
knjižico dobro preberejo,] 
bodo na ta način pridobil'^ 
ve informacije o naših i^^J 

Zanimanje za obisk v ]A 
ni majhno. V Sloveniji s'.J 
mreč turistične jame og' 
skoraj 350 tisoč ljudi 
med temi jih največ, kâ  
odstotkov, obišče Postoj^ 
jamo, medtem ko večino P j 
stalih jam obišče manj ko^i 
soč obiskovalcev letno. « 



sreča je bila na moji strani 
^ 0 pravi ar. Herbert Zaveršnik, ko se spominja 50-leinlce z m a g e nad nacizmom 
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l̂ el sem silno srečo, da sem preživel 
v Q svetovno vojno. Streljali so name, 

.pa zajca, pa sem se vedno rešil. Nekaj 
^ega me je ves čas varovalo, sreča je 
^pa moji strani,« pravi doktor in profe-
{{erbert Zaveršnik, odličen specialist 

jtroenterolog, ki je svoje bogato življenje 
,il v knjigo. 

Î a nekaj več kot tristo straneh je opisal î jvetja iz mladosti, študijska leta, Ijube-ijdo planin in gorske reševalne službe, 
tovanja s komornim moškim zborom, pi-
[je o strasteh do gledališkega nastopanja, 
• strani pa je namenil partizanskim ča-kjer dogodke opisuje z vedre strani, ijiga bo izšla konec oktobra ali pa v za-
[1(U novembra, naslovil pa jo je » Z d r a v -
[na razpotju«. 

poktor Zaveršnik ima že od nekdaj zelo 
1 glasbo, saj je tudi sam želel postati igent, kot otrok pa je nastopal v števil-
I operetah. K o se je moral odločiti, se je 
ločil za medicino in danes mu ni žal. 

ubezen do 
edicine 
•Zaljubljen sem v medici-
brez nje ne bi mogel ž ive 
to nikoli je nisem imel za Idic, temveč za hobi. Med 
|no sem bil zdravnik v 13. 
ačičevi brigadi, delal sem 
ludih pogojih, v dežju ali 
gu sem moral operirati, 
ah kar kleče v kakšni v o -
Imel sem set za kirurgijo, 
je vseboval vse potrebno, 
sem lahko operiral zunaj, 
kko rečem, da smo imeli 

v naši brigadi vse, kar smo 
potrebovali, od zdravil do 
morfija, tako da so lahko 
operacije potekale tudi pod 
narkozo. Imeli smo nosila za 
ranjence in tudi konje. Skrb 
za ranjene je bila izredno do
bra, le penicilina ni bilo do
vol j . K o je bilo že konec v o j 
ne, smo se 11. maja z Nemci 
hudo tepli pri Boroveljskem 
mostu. Napadli so nas, ko so 
že odhajali. Sto jih je umrlo, 
126 pa je bilo ranjenih in za 
njih smo nujno rabili penici
lin. Angleški major nam ga 

je dobavil in nihče od ra
njencev ni umrl .« 

Hudičev most 
»Odloči l i smo se, da zju

traj 28. novembra leta 1944 
napademo z bunkerji zava
rovano Paško vas. Naša ob 
veščevalna služba je bila to 
krat slabo obveščena, saj so 
se to jutro tudi Nemci pri
pravljali za preboj ravno iz Paske vasi. Naši napadi niso 
bili uspešni in po treh dneh 
bojev smo se začeli umikati, 
ter v začetku decembra za

pustili Zgornjo Savinjsko 
dolino. T r i š l i smo do Rim
skih Toplic, v bližino mostu 
ali bolje rečeno brvi, ki je 
ležala štiristo metrov sever
no od železniške postaje. Tla 
na mostu so bila skoraj odtr
gana, ograja pa prepletena 
z bodečo žico. Savinja je za

radi dežja močno narasla. 
Potrebno je bilo priti na dru
go stran in čez spraviti tudi 
konje. Nekako smo uspeli 
usposobiti most, saj smo ga 
prekrili z vrati, lesenimi 
oknicami in podobnimi 
stvarmi, ki smo jih dobili 
v okoliških vaseh. Onstran 
so bili seveda Nemci v zase
di. Uspešno smo se prebili, 
brigada je šla naprej, jaz pa 
sem se moral vrniti nazaj čez 
most, preveriti, če ni slučaj
no kje ostal še kakšen ranje
nec. Pregledal sem okolico in 
ko sem se vračal, so začeli 
streljati Nemci , na srečo mi
mo moje glave. Kaj zdaj? 
Preko mostu sem moral, ven
dar bi bil to pravi samomor. 
Odločil sem se, da bom Savi
njo preplaval, čeprav je ime
la voda le okoli deset stopinj. 
Šel sem v grmovje in si po 
spominu iz knjig Karla Maya 
spletel splav, se slekel do g o 
lega ter z vsemi močmi za
plaval v mrzlo vodo. A l i je 

May pretiraval ali pa sem bil 
tako neroden, da sem zbral 
premalo šib j a, sem se vpra
šal, ves premočen na drugi 
strani. Po štirih urah sem 
prispel na zbirališče v St. 
Lenartu nad Laškim, kjer je 
bilo zbirališče brigade. Šele 
tam sem preoblekel premo

čena oblačila. Mislite, da 
sem zbolel? Kje pa, še naho
da nisem staknil. Ampak, 
most nam jo je pa vseeno za
godel .« 

In kako na zmago gleda 
doktor Herbert Zaveršnik po 
petdesetih letih? 

»Zmaga l je narod. Vojne 
niso dobili le partizani, am
pak tudi kmetje, ki so nam 
pomagali. Brez pomoči do
mačinov tega ne bi zdržali. 
Kadar je bilo na vasi nevar
no, smo mi odšli, kmetje pa 
so morali ostati in čakati. 
Požgali so j im domove in 
ostali so brez vsega. Bilo je 
težko. Kljub vsemu se rad 
spominjam partizanskih ča
sov. Bili smo kot ena družina 
in ni se zgodilo, da bi koga 
pustili in zbežali. Nihče ni 
mislil le nase. 

Danes mi seveda ni vse
eno, ker nas tako blatijo, češ, 
da smo bili komunisti. Ja, 
kaj mi je pa preostalo, kot da 
sem šel k partizanom. V ž iv 

ljenju mi ni nihče rekel, naj 
podpišem, da bom postal 
član K P , ker tudi ne bi. Za 
Štajerca sploh ni bilo izbire 
- ali si bil za partizane ali pa 
za Nemce. Žalostno je, da že 
lijo zdaj kar izbrisati ta 
osvobodilni boj ljudi. Tega si 
ne pustimo vzeti . 

Vesel sem, da sem se vedno 
postavil na pravo stran in da 
nikoli nisem bil političen. 
Politika je grozna. In dokler 
bo parlament mislil, da smo 
mi zaradi njega in ne, da je 
on zaradi nas, ne bo nič bol j 
še. Oni morajo skrbeti za naš 
blagor, ne pa mi za njihove
ga, ki je že tako dovolj dober. 
Toda, preživeli smo vse, celo 
nemško okupacijo, pa bomo 
tudi porodne težave naše 
mlade države.« 

Doktor Herbert Zaveršnik 
je bil politični zapornik, an-
tistalinist, ki je vedno pove
dal, kar je mislil. Kri t iziral 
je vse po vrsti, od diktature 
in vse do tega, da ni bilo de
mokracije. Izobraževal se je 
v Londonu, v celjsko bolniš
nico pa je prinesel gastroen-
terologijo, kjer se je v Slove
niji najprej razvila. Za medi
cino je ogromno naredil. Če
prav je danes že upokojen, še 
vedno dela dvakrat tedensko 
v Rogaški Slatini. Gledanje 
v želodce mu je priraslo 
k srcu. 

D A M J A N A S E M E 

m pa le tebe treba bilo 
! boš ti meni 

\jhud'ga napravu, 

ej da boš tudi 

\zib'ko skup' 

favu. 

ola di dreja, 

ila di d r o . . . 

(koroška ljudska) 

W i j o tudi, da so na K o -
fem manj obrekljivi, če 
š̂na »gre v k impet« pre-

use poroči. Za izgovor za-
'jo krsta pred poroko, je 
" tam slišati, da pač (on 
ženin) ni hotel mačka 

iaklju. 
1̂0, niso bili vsi in povsod 
'̂0 liberalni. Menda nobe-
hvropska književnost, po 
lja in tudi ljudska pesem 
^ tolikšne tragičnosti 
"li nezakonskega rojstva, 
'favno slovenska. A je tu-
^aradi tega bilo pri nas 
'precej nesrečnih splavov 
"^nim izidom nosečnice, 
'udi detomorov, zaradi 
^osti okolja ni bilo malo. 
^ed vsaj tremi desetletji 
" v neki župnijski krstni 

preverjal rojstni da-
sto let stare ženice, ker 
pač podvomil , da bi si 

i*a tako dobrega izgleda 
%orila deset križev na 
'̂̂ a. Bila je res toliko stara, 

^ Sem že obračal liste in 
s pogledom po vpisa-

Podatkih, mi je farni g o -
1 ^ kaj hitro vzel knjigo iz jiJo zaprl in odnesel. Opa-

kako se mi oči ustav-
na razdelku o očetih, 

Ĵ a je bil vsak tretji krš-
^ nezakonski. 
J ̂ nameniti gotski cerkvi
jo P^zno-renesančno zidno 
j^^ijo, v Marija Gradcu 

laškem je ob desnem 

oknu v prezbiteriju naslika
na podoba detomorilke, ki 
meče otroka v kotel. Grozl j i 
va podoba, v vsem evrop
skem kulturnem krogu zna
ne Luxurije tam nemo opo
zarja. Tudi ljudska pesem 
o materi, ki na svatbi doživ
lja grozovito obsodbo, ko ji 
preživel zavrženi otrok očita 
zločin: 
.. .saj niste imeli samo mene, 
saj ste imeli troje nas. 
Enega ste svinjam vrgli, 
da so ga raztrgale. 
Enega ste v vodo vrgli, 
da se utopilo je. 
Mene ste pod klado djali, 
pod to klado bukovo... 

V povesti in romanih naj
demo čudna, nevsakdanja 
imena po svetnikih, ki na
vadno niso bili v obči rabi. 
Tako v Cankarjevi zgodbi 
nastopa neki Polikarp. Tako 
ime so dobili predvsem neza
konski otroci. Težko je reči, 
ali so j im jih župniki dajali, 
da bi imeli vsak nekaj častil
cev ~ godovnikov, ali tudi za
to, da so z nenavadnim ime
nom opozarjali na svoj greš
ni izvor. 

N o , cerkev ni zavračala 
zakramentov nad temi dru
gorazrednimi farančki, jih je 
pa nekoč omejevala. Mihael 
Tiffemus, ki je bil najdenček 
po nekem turškem vpadu, in 
je v začetku 16. stoletja do
končal teološko fakulteto na 

Dunaju, ni bil posvečen za 
duhovnika. Neugotovljen i z 
vor tega učenega humanista, 
ki ga je posvojil bogat laški 
meščan Erazem Stich, je bil 
vzrok. Lahko bi bil otrok ne
zakonske matere ?! 

Prav tako bi lahko trdili, 
da so kar vsi najdenčki brez 
izjeme bili otroci nezakon
skih mater. In kot so neporo
čene matere nosile vse ž iv l je 
nje pečat javne obsodbe in 
ogovarjanja, so tudi njihovi 
otroci bili zaznamovani. 
Najbolje so jo odnesli tisti, ki 
so jih očetje priznali, ali pa 
tisti, ki so imeli srečo, da so 
dobili krušnega očeta. 
V obeh primerih je bil takšen 
»pankr t« deležen vsaj nujne
ga deleža kot dedič. 

Tudi pri zaničevalni bese
di »pankr t« se je treba usta
viti . Domneva je, da prihaja 
beseda iz angleščine, bank-
art, pomeni nehaj narejene
ga, ustvarjenega na klopi, 
torej mimogrede. Predsodek 
pač, ki izključuje ljubezen, 
če pa jo upušteva, jo ima za 
grešno, nedovoljeno. 

Krutost obsojanja neza
konske matere na primer bo
de iz mnogih očitnih dejanj 
in postopkov. Na primer to, 
da so perice ob žehti odgnale 
nezakonsko mater, če je pri
šla prat plenice in otroške 
reči k skupnemu perišču, češ 

da se ne bi v vodi mešalo 
pošteno in grešno perilo. 

Dlje ko sežemo nazaj 
v preteklost, bolj boleča in 
tragična je bila usoda neza
konskih mater, ki jo je ob 
Prešernu literarno obdelalo 
vel iko slovenskih piscev. 
»Dobro ime« hiše in družine 
je bilo nad resničnim pošte
njem. Če se je zgodilo, da je 
gruntarski sin omrežil in za
peljal mlado hišno deklo. 

bajtarsko hčer, so našli koga, 
ki je za lep denar prevzel 
očetovstvo. Če je bil to hla
pec, je bil hiši zagotovljen 
hlapčevski »podmadek« . 

Prej omenjeno številčnost 
nezakonskih otrok v polpre
tekli dobi je moč pripisati 
tudi temu, da sta se posvetna 
in cerkvena oblast protivil i 
zakonskim zvezam med re
veži . Brez imetja se še poro
čiti nisi mogel in tako so ra

sli nezakonski pobiči v pa
stirje in hlapce, deklici pa 
v pasteme in dekle. Bistvene 
spremembe je prinesel m o 
deren čas, možnost zaposli
tvene samostojnosti tudi za 
dekleta. Kakšnih sto let na
zaj so začeli nastajati »mate
rinski domovi« , kamor so se 
zatekale neporočene otroč-
nice pred porodom in tudi po 
njem. Ob skrbi zanjo in za 
otroka so te, večinoma ver
sko utemeljene organizacije 
in društva poskrbela tudi za 
zaposlitev, najprej mater, 
pozneje za vzgojo in šolanje 
otrok ter končno poskrbele 
za zaposlitev le-teh, da so se 
v odraslosti osamosvojili. Na 
žalost so takšne ustanove bi
le vseeno preredke, pred
vsem pa gmotno prešibke, da 
bi zajele vse nesrečnice in 
njih otroke pred zares kruto 
usodo. Temu je, roko na srce, 
botroval moški šovinizem, ki 
se je bohotil tudi v črki za
kona. 

V večkrat omenjeni zbirki 
slovenske ljudske pesmi, ki 
jih je zbral in natisnil dr. 
Karel Štrekelj, med ljube
zenskimi nu-goli tesnoba, bo
jazen in bolečina. 

K o vznesena vasovalska 
zapoje: 
tam doli po polju, 
pa stopa nekdo, 
on cvet je utrgal, 
zdaj vriska glasno, 

ji otožno in nesrečno odgo
varja recimo tale: 
Šla bom na goro visoko, 
vrgla bom sinka v Donavo. 

Vse to in še marsikaj po
dobnega pomaga razumeti, 
zakaj je bila pred desetletji 
poroka za dekleta tako neiz
bežna nuja in cilj. 

Ljubezen gre menda res 
skozi želodec, je pa človeku 
potrebna kot kruh. 

it.lS. - 4. Mai ^99S 
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Srečno pot konliški kavarni! 
Obsežni načrti poiUeUa Jelen s hotelom Dravinja 

Slovenske Konjice so 26. 
aprila ponovno dobile mestno 
kavarno v prostoru nekdanje 
pivnice hotela Dravinja. Lah
ko bi celo rekli, da so s to pri
dobitvijo ponovno postale me
sto, saj je v kraju kavama že 
bila, in sicer pred drugo sve
tovno vojno. 

Boris Klančnik, direktor go
stinskega podjetja Jelen je 
pred odprtjem mestne kavarne 
na novinarski konferenci raz
grnil obsežne načrte vsebin
skih sprememb v hotelu Dra
vinja, ki so ga zgradili pred 
desetimi leti. Hotel B katego
rije ima 60 ležišč v eno in dvo
posteljnih sobah z dvema 
apartmajema, z lovsko sobo 
Artemidin hram, prireditveno 
dvorano ter narodno in klasič
no restavracijo. 

Najprej so pivnico preuredi
li v mestno kavarno s teraso, 
konec junija bodo odprli pre
urejen zabavni center v dose
danji prireditveni dvorani, 
sledil mu bo zimski vrt na ti
stem delu hotela, ki gleda pro

ti Dravinji in staremu mestne
mu jedru. Do konca leta 2000 
pa nameravajo v kletnih pro
storih urediti še savno, bazen 
in fitnes center. 

Prva je torej odprla svoja 
vrata mestna kavama, ki je le
po urejena in opremljena. Pre
vladuje les, na stenah so stare 
fotografije iz mestnega življe
nja Slovenskih Konjic. Kavar
na naj bi postala središče utr
jevanja in širjenja kulture di
aloga, manjših komomih veče
rov z znanimi Slovenci pa tudi 
z domačini. 

Svojevrstna je tudi ponud
ba, saj bodo v kavami našli 
nekaj zase tisti, ki jim ni za 
velike mjilice v dopoldanskem 
času in se navdušujejo nad 
malimi, a domiselnimi po-
grinjki, (v kavami boste lahko 
naročili tudi dobro hrenovko), 
dovolj vsega bo tudi za tiste, ki 
prisegajo na slaščice, zlasti na 
torte. Na voljo je vsaj pet vrst 
kave, pa cela paleta čajev in 
brezalkoholnih napitkov. 
A kdor si bo zaželel le en ko

zarček odličnega vina, tudi 
šampanjca, ga bo dobil, ne da 
bi mu bilo treba naročiti celo 
buteljko. In kot se za kavarno 
spodobi, so na voljo ti^di čas
niki in revije, poskrbljeno pa 
je tudi za ljubitelje kraljevske 
igre - šaha! 

Kavarno je na svojstven na
čin odprl Miha Istenič iz znane 
Isteničeve družine in podjetja 
Barbara International iz Stare 
vasi pri Bizeljskem, ki so prvi 
med zasebniki na Slovenskem 
začeli s pridelovanjem klasič
nih penečih vin. Steklenici 
šampanjca iz bogatega Isteni-
čevega izbora je po stari hu-
zarski navadi s sabljo odbil 
vrat z zamaškom in tako sim
bolno kavarno tudi krstil. 
Srečno pot je kavarni in načr
tom podjetja Jelen zaželel tudi 
konjiški župan Janez Jazbec. 
Konjiška mestna kavama si 
dobrodošlico tudi zasluži, saj 
kavamo naredijo ljudje! 

DRAGO MEDVED 
Foto: MATEJ N A R E K S 

Strela ne izbira 
V ponedeljek, 24. aprila, je 

v krajevni skupnosti Vinska 
Giora v zaselku Lipje udarila 
strela v gospodarsko poslopje 
znanega zbiralca starin Fran
ca Avbrehta. Poslopje je zago
relo okoli 17. ure. 

Med prvimi so priskočili na 
pomoč sosedje, zatem pa gasil
ci iz Vinske Gore, Bevč, Vele
nja, Žalca, Šempetra in Pireši-
ce. V silovitem ognju so reše
vali vse, kar se je rešiti dalo. 
Pred plameni so rešili nekaj 
živine, zgorelo pa je seno, ko
ruza, mlatilnica in samorezni-
ca. Gospodarskega poslopja 
gasilci niso več mogli ubraniti, 

pač pa so pred ognjem zavaro
vali stanovanjsko hišo. 

Avbrehtovim bo ponudil po
moč tudi občinski štab za ele-
mentame nesreče mestne ob
čine Velenje, in sicer jim bodo 
pomagali z denarjem in pri 
pridobivanju načrtov za novo 
gospodarsko poslopje. Neka
teri okoliški kmetje, ki imajo 
gozdove, pa bodo prispevali 
les za novogradnjo. V Zavaro
valnici Triglav, pri kateri so 
imeli Avbrehtovi gospodarsko 
poslopje zavarovano kar 38 
let, pa so obljubili, da bodo 
odškodninski postopek reše
vali po hitrem postopku, da bi 

lahko zavarovalnino izplajJ 
čimprej. ^ 

Franc Avbreht, upokoje, 
rudar in obenem navduši 
zbiratelj starin, ima v svoji ij 
seni kašči z dimnico in čin 
kuhinjo mini etnografski m 
zej, ki ga pozna domala vj 
Slovenija. Ta čas, ko so drugj 
praznovali, pa so na njeg« 
domačiji v Lipju garali, daj 
čimprej odstranili vse, kan 
pogorelo. Prizadevajo si, da| 
gospodarsko poslopje obnoy 
li, predvsem pa ga v čim kr̂  
šem času pokrili s streh 
Franc in Marija Avbreht s, 
v nesreči vsekakor spoznal 
kaj jima pomeni nesebična a 
sedska in prijateljska pomot 

L O J Z E O J S T E R S K 

Na Jurjevo je pogorelo gospodarsko poslopje Franca Avbrehta iz Lipja v Vinski Gori. 

Priznanja za aktiviste 
Rdeči križ Laško je pred dnevi na volilni skupščini 

podelil priznanja Rdečega križa Slovenije za leto 1994. 
Zlati znak je dobila aktivistka Velja Hudoklin iz Radeč 

za 35 let dela v organizaciji, srebrni znak je dobila Zofija 
Vogrinc iz Šentmperta za dolgoletno rejništvo, diplomo 
pa so podelili Mihi Kuneju za 25 let aktivističnega dela in 
za uspešno vodenje krajevne organizacije Rdečega križa 
Radeče. 
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Franc Sušnik, predsednik 
KS Vransko: »Dela na petem 
odseku avtoceste Ar j a vas-
Vransko so se pričela. Izvajalci 
so pričeli z zemeljskimi deli, 
na Vranskem pa so tudi že de
lavci DARS. Moram reči, da 
zaenkrat uspešno rešujemo vse 
probleme, ki nastajajo pri ' 
gradnji avtoceste. To smo tudi 
pričakovali, saj brez kon-
stmktivnega sodelovanja pač 
ne gre. Kar pa zadeva druga 
dela v KS, še vedno odpravlja
mo posledice lanskoletnih po
plav. Tako je večina mostov že 
zgrajenih ali so v gradnji, re-
konstmirajo pa tudi poškodo
vane ceste. Pri dmgih investi
cijah smo v fazi priprav, naj
več sredstev pa pričakujemo iz 
občinskega proračuna, ki ga 
v tem času sprejemajo.« 

T. T A V Č A R 

Z a Debeli rtič 
Rdeči križ Slovenije pri

pravlja med 8. in 15. majem 
Teden Rdečega križa, ki bo 
v znamenju prizadevanj za ob
novo njihovega zdravilišča za 
otroke in mladino na Debelem 
rtiču. 

Prva prireditev bo v pone
deljek, 8. maja, v ljubljanskem 
Svetovnem trgovinskem sre
dišču na Dimajski cesti, ko bo 
odprtje knjige donatorjev. 
R K S vabi vse, ki nameravajo 
darovati svoj prispevek za ob
novo znanega otroškega in 
mladinskega zdravilišča. 
Z vpisom darovalcev bodo za
čeli takoj po slovesnosti, z za
četkom ob 11. uri, njihov sez
nam pa bo javno objavljen. Vsi 
darovalci bodo prejeU potrdi

lo, pri tem pa se pravnim ose
bam prispevek v človekoljub
ne namene prizna kot odhodek 
do višine 0,3 odstotka ustvar
jenih prihodkov, fizičnim ose
bam pa za zmanjšanje osnove 
za dohodnino. Na ogled bodo 
tudi vsa likovna dela, ki bodo 
v sredo, 10. maja, tudi na
prodaj. 

Avkcijo, ki bo v sredo ob 19. 
uri v ljubljanskem hotelu 
Slon, bo povezoval Sašo Hri
bar, dela ter avtorje pa bo 
predstavila Polona Škodič. Pr
vič doslej bo avkcija mogoča 
tudi po računalniški mreži In
ternet. Likovna dela so daro
vali umetniki ter podjetja iz 
različnih krajev Slovenije, 
s Celjskega Anton Herman iz 
Velenja, Goran Horvat z Reči
ce ob Savinji, Jože Horvat-Ja-
ki iz Nazarij ter Vasilije Čet-
kovič-Vasko. 

BJ 

Darujte kri! 
Rdeči križ Slovenije nas je 

obvestili o majskih krvodajal
skih akcijah na celjskem ob
močju. Za 11. maj so napove
dali akcijo v Grižah, 25. maja 
pa bo v Kozjem. Postanite tudi 
vi krvodajalec, krvodajalka! 
Darovana kri pomeni tudi lep
ši in vamejši dan, vabijo iz 
Rdečega križa Slovenije! 

Diabetiki na Madžarsko 
Dmštvo za boj proti sladkorni bolezni Celje pripravlja 

v soboto, 6. maja, izlet na Madžarsko. Prijave zbirajo v diabetič
nem dispanzerju Celje, odhod s parkirišča na Glaziji bo ob 6. uri 
zjutraj. j g 

Pevska tradicija Braslovč 
Braslovče se lahko pohvalijo 

z bogato pevsko tradicijo, saj 
je bUo njihovo pevsko društvo 
ustanovljeno pred 102. leti, 
medtem ko neprekinjeno pre
pevajo že celih 37 let. Sedanji 
moški pevski zbor Karla Vi -
ranta vodi Marko Slokar, ki je 
ob tako pomembnem jubileju 

pripravil samostojni koncert 
domače in umetne pesmi. Na 
vabilo so med dmgim napisali 
»Pesem nas razveseljuje, zdm-
žuje, plemeniti in bogati.« Da 
je to res, je dokazala tudi pol
na dvorana zadružnega doma, 
kar je bilo pevcem najlepše 
plačilo za trud, voljo, čas in 

ljubezen, ki jih skrivajo iM 
ubrano petje. Koncert s o f l 
jim nastopom popes t r i l i • 
folklome skupine OŠ B n f l 
če z venčkom ljudskih plm 

Podelili so tudi deset bM 
stih Galusovih značk. Srel 
sta prejela Franci Kumer' 
in Kondi Marčinko, zlate 
Vinko Rak, Branko SlokaJi 
Milan Strojanšek. Jubil« 
koncert je povezovala Jô  
Ocvirk. Na sliki: Pevski f 
Karla Viranta iz Braslovc, 
ga že osmo leto vodi diriŽ* 
Marko Slokar. ^ ^ ^ ^ ^ 

Plesnikov hotel že skoral nared 
Hotel Plesnik v Logarski 

dolini, ki so ga pričeli graditi 
maja 1992, je med prvomaj
skimi prazniki za pokušino 
že odprl vrata prvim gostom, 
uradna otvoritev hotela pa 
bo predvidoma 16. junija. 
Martina Plesnik, lastnica 
hotela, je povedala, da mora
jo do takrat poskrbeti še za 
ureditev okolice, medtem ko 
je notranja ureditev hotela, 
v katerem lahko nudijo biva
nje 64 gostom, že zaključena. 
Ob prvovrstnih hotelskih so
bah bodo imeli turisti na v o 
ljo bazen, solarij in savno, 
restavracijskih mest pa bo 
okoli 200. Po mnenju Mart i 
ne Plesnik bi lahko hotel, 
s katerim se bo nedvomno 

zaokrožila turistična ponud
ba Logarske doline, uvrstili 
v A kategorijo. 
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gnezdo iz drobnih reči 
Mfilks Grofelnlk Iz Mozirja prebira Novi teUnlk že 3U let 
Ulimo Savinjskega gaja, 
î aju že močno razcvetene-

' vodi cesta v mozirske L o -
( k j e dom Fanike Gro-
jflik i e več kot štirideset 
(̂ prikupna hiša je za Gro-

^Inikovo babico, njeno hči 
^g^o in vnukinjo Leonido 
ŷno dovolj velika. Sploh 

\ je življenje v tem koncu 
[gornje Savinjske doline do-
p in lepo, meni Fanika 
Ifofelnik, celo lepše kot 
daljni Ameriki, ki jo je obi-
^ l a kar dvakrat. 
I ĵen mlajši brat Franc si 
, ustvaril dom v Clevelan-
5, zato je imela priložnost 
deti tuj svet z ljudmi, ki 
iiajo povsem drugačne na
pade. » B i l o je lepo oditi na 
(hišk,« pravi, »vendar sem se 
[čno rada vrnila domov, če-
irav bi lahko tam navsezad-
ije tudi ostala. Pa nisem m o 
la, preveč drugačni so. Pred 
fojimi hišami imajo zemljo, 
la nič vrtičkov. Ni t i trava ni 
ilco zelena. N e vedo, kako 
obra je naša domača goveja 
j h a . . . Ne , tam res ne bi mo
la ž ivet i .« 
Spomin jo popelje v otro

ka leta, v Ljubijo blizu M o -
irja, kjer se je rodila v revni 
mečki družini. Ž e kot otro-
i so morali vel iko delati, 
prejeti nekatere naloge in 
remena. Tako so pridobiva-
idelovne navade za vse ž iv -
jenje. K o se je začela vojna, 
petnajstletna Fanika pri-

fla služiti denar. Poslali so 
)na kmetijo, kjer je služila 
jI leta kot gospodinjska po-
ločnica, nato pa v Rečico, 
jer je bila dekla na eni i z -

| d kmetij polni dve leti. 
^ t e dni je vojna našo dru

žina zelo prizadela,« se spo
minja, »najmlajšo sestro, ki 
še ni bila stara niti šest me
secev, je ubila granata, sta
rejšo sestro pa hudo ranila.« 
Njen oče in najstarejši brat 

pa sta bila v partizanih. 
Kljub temu, da j im v po

vojnem času ni bilo lahko, se 
tega obdobja spominja kot 
zelo lepega, morda zanjo 
najprijetnejšega; »Oče je ob 

večerih zaigral na harmoni
ko, pri nas so se zbrali prija
telji in velikokrat smo zaple
sali. Pogovarjali smo se, po-
veselili, največ pa je bilo naj
brž vredno to, da smo bili 
mladi in brez vseh skrbi. P o 
tem, ko dobi človek družino, 
se življenje zanj zresni, prev
zame nove odgovornosti in 
bremena.« Tako je bilo tudi 
s Faniko. Pet let in pol je bila 
delavka na Glinu v Nazar
jah, kjer ni opravljala prav 
nič nežnega ženskega dela. 
Potem, ko je spoznala svoje
ga moža Slavka, sposobnega 
in pridnega zidarja, je mora
la kmalu pustiti službo in se 
posvetiti otrokoma Marjanu 
in Ivani. N i bilo vrtcev, kjer 
bi lahko prevzeli del skrbi za 
mladež. Mlada zakonca sta 
pričela graditi hišo v Nov ih 
Lokah in ustvarila sta si pri
jetno družinsko gnezdo. 
Vendar pa je bilo Grofelni-
kovim usojeno, da so kmalu 
izgubili moža in očeta, otro
ka sta bila stara komaj devet 
in deset let: »Ostali smo sa
mi, preživljali pa smo se 
s skronmo moževo pokojni
no. Bi lo je zelo težko, vendar 
mati nikoli ne sme obupati. 
Na srečo mi otroka nista 
povzročala prav nobenih 
preglavic, in kadar je bilo 
treba, sta me ubogala. Posta
la sta dobra in poštena člo
veka. Vedno sem si želela, da 
bi bila moja otroka taka, da 
bi lahko živela zraven njiju. 
In res lahko ž iv im.« 

Fanika je že štirikrat babi
ca. V življenju je bila dolgo 
najraje mama, zdaj pa je že 
tisti čas, ko je najraje babi
ca: »Vnuki mi polepšajo ž iv 
ljenje, me vedno znova raz
vedri jo .« Še vedno rada dela 
in prepričana je, da bo tako 
tudi ostalo, vse dokler ji bo 
služilo zdravje. Pri devetin-
šestdesetih letih vsak dan 
pospravlja na bencinski čr
palki, tako je že več kot 
dvajset let. 

Loke so kraj, v katerem 
nadvse rada živi, dobro se 
razume tudi s sosedi in oni 
z njo. Včasih poklepetajo in 
krajšajo čas drug drugemu. 
Fanika Grofelnik pa ima še 
eno razvedrilo, to pa so živa
li . Zlate ribice, majcena či -
vava Pusa in papagaj Koko . 

K njeni sreči prispevajo 
največ ljudje, ki jih ima ra
da. Pa loški travniki, čisto 
drugače zeleni kot ameriški, 
pa pametne živalce. Vse to je 
njen dom. 

K S E N I J A L E K I Č 

»Fri nas je Novi tednik branje za tri generacije. Prebiramo ga, 
vse po vrsti, najprej hči, potem jaz, nato še vnukinja,i< pravi\ 
Fanika Grofelnik. ^ 

Raziskovaln i Tabor ' 9 5 
v KS Tabor v žalski občini 

^pripravili od 24. do 29. apri-
j •^aziskovalni tabor. Tabor 

na temo celostni razvoj po-
*̂ elja. 

j z v e d l i so ga študentje eko-
["%ke in filozofske fakultete 
Mubljani, ki študirajo geo-
* îjo, etnologijo, slovenšči-
'' Z g o d o v i n o in sociologijo, 
["̂ r je vodil študent drugega 
'•̂ ika zgodovine in sociologi-
'̂ s i c e r domačin, Uroš Zo -

d"̂ '̂ mentor je bil prof. Milan 
^ % ki dela na znanstvenem 
r'skovalnem centru Sloven-
^ akademije znanosti in 
^''^nosti v Ljubljani. O Ta-
J|* 95 nam je povedal: Blamen t a b o r a ]e b i l na 

kratko ugotoviti, zbrati osnov
ne podatke o dosedanjem ce
lostnem razvoju tukajšnjih 
krajev, kakor tudi prikazati 
današnje stanje in iz tega na
kazati perspektive prihodnje
ga razvoja. Hvalevredno je, da 
so se raziskovalci pod vod
stvom študenta Uroša Zorenča 
usmerili predvsem v to, da so 
prikazali, kateri so tisti osnov
ni krajevni potenciali in na 
podlagi katerih bodo lahko 
usmerjali prihodnji razvoj. 
Zavedajo se, skupaj z vod
stvom krajevne skupnosti, da 
je ves prihodnji gospodarski, 
socialni in družbeni razvoj 
treba zastaviti na domačih po
tencialih, ki so predvsem 
v kmetijstvu. Študentje razi

skovalci so raziskovali nižin
ska in hribovska naselja. Za 
dolinska naselja je značilno, 
da tukaj še vedno prevladuje 
hmeljarstvo, ki se kombinira 
z živinorejo, mlečno in mesno 
industrijo, medtem ko se je 
v hribovskih naseljih hmeljar
stvo začelo umikati drugim 
kulturam v sedemdesetih le
tih. Ugotovili so tudi, da na 
teh območjih živijo predvsem 
starejši ljudje, mlajše je po
brala industrija in se pravilo
ma ne vračajo, zato je vedno 
več opustelih kmetij in nepo
ročenih moških, saj so bile ce
ste, ki povezujejo višinske 
kmetije z dolino, zgrajene pre
pozno.« 

T. T A V Č A R 

V Vitanju opozarjajo na slabo 
urejene ceste 

Na regionalni cesti Stranice-Dolič se promet iz leta 
v leto povečuje, kar povzroča vedno večje prometne zama-
ške v Vitanju. Kot ugotavlja vitanjski župan Stanislav 
Krajnc, je najhuje na mostu čez reko Hudinjo, ki stoji na 
križišču z lokalno cesto Vitanje-Celje. 

Širina mostu ne zadošča niti za nonnalni promet oseb
nih vozil. Še večji problem pa je ob navalu tovornih vozil 
in avtobusov. Težave v prometu stopnjuje tudi ozko grlo 
v centru Vitanja, ki onemogoča sprotno praznitev križi.šča 
(mostu) v smeri proti centru. Ob križišču je osnovna šola, 
tako da se morajo otroci ob neurejenem križišču med 
vozih prebijati v šolo in iz nje. 

Letos nameravajo pričeti z obnovo dela ceste Velenje-
Mislinja v Hudi Luknji. Ob tem je predviden obvoz skozi 
Vitanje, kar bo povzročilo še gostejši promet skozi Vita
nje. Po mnenju predstavnikov vitanjske občine je zato 
potrebno še pred zaporo v Hudi Luknji nujno urediti 
križišče v Vitanju. Rešitev vidijo v širitvi mostu. Obnoviti 
pa bi morali tudi regionalno cesto v smeri Vitanje-Stra-
nice, ki je v zelo slabem stanju in bi jo povečanje prometa 
popolnoma uničilo, menijo v Vitanju. 

Z .B. 

Kje bo najlepše? 
Tekmovanje slovenskih krajev 

V evropskem letu narave 
ima tekmovanje Moja dežela 
- lepa, urejena in čista poseben 
pomen, pri čemer daje poudar
jajo urejenost naselij. Med 
tekmovanjem bomo v Sloveni
ji najbolj pozorni na urejenost 
krajev kot celote, kakovost 
življenja, varovanje dediščine 
ter okolja nasploh, pa tudi na 
gostoljubnost. 

Tekmovanje prireja Turi
stična zveza Slovenije, pokro
vitelj je Ministrstvo za okolje 
in prostor, pomagajo pa števil
ni soprireditelji ter sponzorji. 
Tekmovanja se lahko udeležijo 
prebivalci vseh krajev v Slove
niji, kraje pa so razdelili na 
večja mesta, srednja ter manj
ša mesta, izrazito turistične 
kraje, turistične kraje, kraje 
s prehodnim turizmom, izlet-: 

niške kraje, hribovske kraje, 
druge kraje, večja zdravilišča, 
manjša zdravilišča, pa osnov
ne ter srednje šole. 

Rezultati tekmovanja bodo 
uporabili pri pripravi in ures
ničevanju marketinških načr
tov in poslovne politike nosil
cev turistične ponudbe. 
V zdraviliščih bodo najbolj 
pozorni na splošno urejenost, 
urejenost zdraviliških objek
tov, turistično ter kopališko 
ponudbo za goste in obisko
valce ter na zunajpenzionske 
storitve. V šolah poudarjajo 
urejenost okolice in notranjih 
prostorov ter igrišč. 

V državi bodo tekmovanja 
na ravni kiajev, občin in regij. 
Priznanja bodo podelili na 
javnih prireditvah. 

BJ 

Zopet v Nerezinah 
Po treh letih bodo laški 

otroci zopet napolnili počitni
ški dom v Nerezinah na otoku 
Mali Lošinju. Letos je zanima
nje za letovanje zelo veliko, ta
ko da bo marsikdo, žal, moral 
ostati doma. 

»Letovanje naših otrok 
v počitniškem domu, ki je last 
hrvaške občine Vrbovec, je ena 
redkih vezi, ki se je še ohranUa 
od nekdanjega prijateljstva 
med obema občinama,« pravi 
vodja oddelka za družbene de
javnosti v laški občinski upra
vi Pavla Lapomik. Šolarji iz 
Laškega letujejo v domu v N e 
rezinah že od leta 1981, vendar 
so po vojni sodelovanje za ne
kaj let prekinili. Obnovili so 
ga zopet lani, ko sta na morje 
odpotovali dve skupini po 50 
šolarjev. Letos bo v mesecu ju
niju na počitnice najprej odšlo 
petdeset predšolskih otrok in 
nato še sto šolarjev, konec av
gusta in v začetku septembra 
pa bo v Nerezinah imelo šolo 
v naravo še dvesto otrok. Za 
deset dni letovanja bodo starši 
morali plačati nekaj manj kot 

13 tisoč tolarjev, občina bo iz 
proračuna za vsakega otroka 
plačala še po 15 tisoč tolarjev, 
nekaj denarja pa bo za zdrav
stveno šibkejše in socialno 
ogrožene prispeval tudi Zavod 
za zdravstveno • zavarovanje 
Slovenije. 

Kot pravi Pavla Lapomik, 
so v občini zelo veseli zaradi 
ponovnega velikega zanima
nja za letovanje na Lošinju, saj 
se je v zadnjih letih med laški
mi osnovnošolci izjemno pove
čal odstotek neplavalcev. Jl 

Nallepši filmi 
Tokrat še ne bomo objavili 

naslova filma iz prejšnje na
slovnice tednikovega TV vodi
ča, saj imate čas za odgovore 
do prihodnjega ponedeljka, 
ker pošta med prazniki ni de
lala. Torej lahko kupone z re
šitvami iz prejšnje in te števil
ke pošljite do torka, 9. maja. 
Prihodnji teden bomo objavili 
izžrebane nagrajence za dva 
tedna hkrati. 
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Imamo močnejšo ekipo 
¥ sredo na Skalni kleti pnra finalna tekma nogometnega pokala med Puttllkumom In Muro - Matlaž 
Stancar: »Zmagati z dvema goloma raz 11 kol'' 

Gregor Blatnik, Robert 
Goršek, Bojan Romih, Mat
jaž Štancar in Aleš Turk so 
edini iz zdajšnje celjske eki
pe, ki so leta 1993 na Skalni 
kleti igrali v finalu pokala 
proti Olimpiji (1:2), pred 
zaključnim dvobojem za 
drugo Publikumovo uvrsti
tev v nogometno Evropo pa 
je v najbolj stalni formi Mat
jaž Štancar, za katerega se 
menda vse bolj zanima celo 
Olimpija. 

»Predlani je bila v pokalu 
samo ena tekma, bili smo ne

izkušeni in zaman smo lovil i 
vodstvo Ljubljančanov. Že 
proti Odenseju v pokalu p o 
kalnih zmagovalcev je bilo 
veliko boljše, liga je vsako 
sezono močnejša in med tem 
ter drugim finalom smo ve l i 
ko pridobiU. Če je bila takrat 
Olimpija izrazit favorit, je 
zdaj naš položaj bistveno 
ugodnejši,« pravi 25-letni 
Matjaž Štancar. 

V dveh tekmah ima po
temtakem Publikum več 
možnosti za uspeh? 

Zanesljivo. V eni tekmi je 
vel iko odvisno od dneva, 
dvkrat pa z istim nasprotni
kom ni mogoče igrati slabo 
ali izrazito dobro. Z Muro 
imam na Skalni kleti dobre 
izkušnje: ko sem bil v ekipi, 
smo vedno zmagali. V Mur
ski Soboti je bilo doslej bolj 
slabo, le enkrat smo izvlekli 

točko, toda v pokalu smo l e 
tos že zrušili marsikatero ne
ugodno tradicijo. 

Kje je močnejši Publikum 
in kje Mura? 

Pomurci imajo boljše po
sameznike. V igri ena na ena 

so močnejši, naša prednost 
pa je v kolektivu. Homoge
nost nam priznavajo tudi 
drugi, čeprav se lahko zgodi, 
da ho odločil tudi navdih po
sameznika. Denimo Goršku, 
ki ima pri strelih na vrata že 
lep čas smolo in našemu ka-
petanu želim, da se mu v f i 
nalu pokala končno odpre. 

Prva tekma bo v sredo 
v Celju, povratna 24. maja 
v Murski Soboti. Kdo bo 
v prednosti? 

Mnenja so deljena, toda 
osebno sem prepričan, da je 
bolje prvo tekmo igrati do
ma. Motivacija je maksimal
na, na povratnih tekmah pa 
je vel iko odvisno od rezulta
ta. Proti Rudarju in Mar ibo
ru smo si na prvi tekmi 
ustvarili lepo zalogo za pro
dor v finale, toda to je bilo le 
naključje. 

Kakšen rezultat bo zado

stoval za mimo pot v Po-
murje? 

Zmaga z 1:0 ne bo dovolj , 
vsaj dvakrat bomo morali 
zadeti, če ne celo trikrat. Za 
dovoljen bi bil z zmago z 2:0, 

za Evropo pa bo tudi v g o -
steh potreben gol. V sredo 
bomo verjetno morali čakati 
na svojo priložnost in ne 
brezglavo drveti v napade. 

Spomladi se številne Pu-
blikumove akcije za gol zač

nejo na levem boku prav 
Štancarju, ki je bil že pozaj,, 
Ijen. Zakaj? 

Jeseni so me pestile 
škodbe, prodor v ekipo pa ^ 
bil težak. Pri Jarcu je drugg. 
če, pravzaprav je super. Ve^. 
no sem igral na boku, na telj. 
mi z Muro pričakujem dvo, 
boj z Belcem, ki tudi veliko 
preteče. Razen, če ne bo zaj. 
gral v konici napada. 

Kdo bo jeseni iĝ ^ 
v evropskih pokalih? 

Olimpija bo prvak, v p o ^ 
U E F A gre Maribor, v pokal 

pokalnih zmagovalcev 
blikum. Upam, da bo tako 
Z Muro imamo povsem enâ  
ke možnosti, fifty-fifty ]• 
moja napoved, seveda p 
stavim na Publikum. 

Ž E L J K O ZUL 

Pri Celjanih bosta zaradi 
dveh mmenih kartonov 
manjkala Bauman in Blat
nik, že ves čas pa v pokalu 
nimajo pravice nastopa Bu
la j ič, Usnik in Plevnik. 

Poical v števliicali ^ 
Dosedanji fmali: 1992 - 01in^)ija-Maribor 3:4 (0:0, 0:0), 

11-m; 1993 - Publikum-Olimpija 1:2(0:1); 1994 - Mura-Maribor 
1:0 (0:0), 1:3 (0:1). 

Publikum-Mura v DP: 1991/92 - 1:0, 1:3; 1992/93 - 0:1, 0:3 
1993/94 - 0:4, 0:0; 1994/95 - 0:1. Pokal - 1992/93: 3:0; 1993/94 
- 0:2. 

Pot do finala: Publikum - Železničar 3:0 (v gosteh), Naklo 2 o 
(doma). Rudar 2:0 (g), 0:1 (d), Maribor 1:0 (d), 1:1 (g); Mur, 
- Serdica 9:1 (g), Korotan 2:0 (d), Izola 0:0 (g), 3:2 (d) , Beltinci 
1:1 (g), 0:0 (d). ^ 

Matjaž Štancar v akciji. 

Drugo pričakovanje Mure 
Pomurci so lani v finalu Izgubili z Mariborom In upajo na zmago — Brez Bakule, 
Štamferja In Džafiča, a mogoče s CIfrom 

Mura je dmgič zapored fi
nalist pokala in črao-beli bi 
končno . zelo radi ponovili 
uspeh iz leta 1975, ko so v fi
nalu pokala N Z S v dveh tek
mah premagali Primorje (2:1 
in 7:3) ter nato v šestnajstini 
jugoslovanskega pokala 
v Skopju izpadli po porazu 
z drugo ekipo Vardarja. 

Mura je lani praznovala 70-

letnico delovanja in sodelova
la v pokalu U E F A (na startu je 
obakrat izgubila s švicarsko 
ekipo Aarau z 0:1), zato bi 
v Murski Soboti zelo radi na
daljevali tradicijo sodelovanja 
v mednarodni areni. V prven
stvu za Mariborčani zaostajajo 
za tri točke, zato je novi pro
dor v Evropo veliko bolj realen 
v pokalu. 

Ob lanskem jubileju so po
lepšali mestni štadion, ki ima 
kar 2200 sedežev z naslonjali, 
zgradili so severno tribuno, ta
ko da lahko zdaj objekt v Fa-
zaneriji sprejme blizu 7 tisoč 
gledalcev. Ob takšnih pogojih 
- večja sta samo štadiona za 
Bežigradom in v Ljudskem vr
tu — so ustrezno velika tudi pri
čakovanja pred finalom po
kala. 

V Murski Soboti se po uspe
hu Celjanov proti branilcu na
slova Mariboru zavedajo, da 
so možnosti obeh ekip za 
končni uspeh skoraj enake. 
V mestu s 14 tisoč prebivalci je 
na štadionu na vsaki tekmi 
vsaj tisoč ljudi, na derbijih 
z Beltinci, Mariborom in 
Olimpijo po 5 tisoč in številni 
navijači bodo Muro spremljali 
tudi na Skalni kleti. 

» V pokalu je vsako srečanje 
negotovo. Dve tekmi sta ideal

na rešitev, psihološka pred
nost pa je na naši strani, ker 
bo povratna tekma v Murski 
Soboti,« meni trener Marin 
Kovačič. »Zadovoljen sem, ker 
sta v finalu ekipi iz vrha slo
venskega nogometa in se na
dejam skupnega uspeha moje
ga moštva.« 

Vlado Kokol je edini soboški 
reprezentant, na treh tekmah 
pa je bil tudi enkrat strelec. »S 
Celjani imamo ugodno rezul-
tatsko bilanco. Toda v pokalu 
bo drugače kot v prvenstvu: na 
Skalni kleti so temeljito anali
zirali naše slabosti, a tudi mi 

njihove. V sredo nam bi usti 
zal že izid 0:0, če bomo dosej 
gol, nam bo v povratni teki 
veliko lažje.« 

V soboškem taboru so zad 
voljni že z drugo uvrstitvi 
v finale, vendar si odkrito že 
jo še več. V sredo bodo igr 
brez kaznovanega Baku 
manjkala bosta tudi Štampl 
in nekdanji Kladivarjev golf 
ter Džafič. Kot preseneča 
previdno napovedujejo vrnit 
rekonvalescenta Cifra, ki i 
bi bil v vsakem primeru nai 
vsaj za povratno tekmo. 

T O N Č E K GID] 

M N Z Celje: v 13. krogu Ga-
lero-Štraus 0:3, Aranžerji-
Goldhorn 3:0 bb, AUo Al lo -
Sportklub 3:7, Rebus-Juven-
tus 0:26 (Brečko 11 golov!). 
Dnevi želja prosti. Vrstni red: 
Juventus ( - ) 23, Sportklub ( - ) 
21, AUo AUo, D. želja ( - ) , Aran-
žerji 13, Galero ( - ) , Straus 10, 
Rebus, Goldhom 7. 

Slovenske Konjice: v 15. 
krogu Blato-Ecotip 4:3, Ba
zar-Nirvana 2:1, Vitanje-Loče 
3:7, D. vas-Stranice 8:3, 
Oplotnica-Dobrava 6:2, Mine-

ral-Zlakova 11:1. Vrstni re 
Oplotnica 22, Ecotip, D. vi 
20, Vitanje 19, Blato ( - ) 1 
Nirvana 17, Mineral 15, Ld 
( - ) , Dobrava 13, Bazar 8, Zl» 
kova, Stranice 6. • 

Šentjur: v 13. krogu Juva 
t\is-Jakob 6:0, Mara tonil 
Črički 5:2, Gremlini-Loka l:i 
SUvnica-M. Dobje 2:2, Trai 
na-Dramlje 2:3. Vrstni red 
Loka 23, Juventus 21, Čričld 
Dramlje 19, Jakob 14, Marato 
nik 11, Slivnica 9, Tratna I 
Gremlini 4, M. Dobje 3. 

Čez dober teden dni se bo začel 10. revialni pokal SRP, v katerga sta se vključili tudi ekipi D^^f, 
vasi in Oplotnice (na sliki), ki je bila v zadnjih štirih letih vselej finalist, osvojila štiri turni^^r^ 
zmage in predlani igrala v finalu. Stojijo (z leve}: Bobik (podpredsednik), Cencelj (trener), LeS}^" 
T. Tič, Leskovar, B. Tič, Satier )predsedmk); čepijo: Brečko. Kos, Perbil, S. Tič. Kiinc. Vebet-

Zadnj i žv i žg Spilerja 
Minuli teden se Je končala sodniška kariera Slavka Špilerja 
Iz Laškega — Pokal Šentjurju, ki spomladi še nI oddal točke 

Nogometaši Šentjurja so 
z golom Kidriča proti Dravinji 
dobili tudi povratno tekmo fi
nala pokala M N Z Celje (1:0) in 
s skupnim izidom 4:0 prvič 
osvojili lovoriko, medtem ko 
so Konjičani že tretjič zapored 
izgubili finale. 

Šentjurski finale je bila tudi 
zadnja tekma s piščalko v bo
gati karieri laškega sodnika 
Slavka Špilerja (na sliki z žo
go), ki je osnovni izpit opravil 
leta 1980, po treh sezonah re
publiški in leta 1989 zveznega. 
» V slovenski ligi sem začel so
diti leta 1987 in na seznamu 
najboljših ostal vse do letošnje 
zime, ko sem prostor odstopil 
mlajšim,« je najbolj pomem
ben del svoje sodniška kariere 
opisal 42-letni Špiler. 

V bivših jugoslovanskih U-

gah ni sodil zaradi razpade dr
žave, spomin na poldrugo de
setletje v črni sodniški opravi 
pa je zajet v zelo pedantni sta
tistiki. Skupaj 470 tekem, od 
tega 75 v prvi (30 kot glavni in 

45 kot stranski sodnik) in 15 
v drugi državni ligi ter leta 
1992 stranski sodnik v prvem 
finalu državnega pokala. 

Slavko Špiler je bil vzpo

redno še aktiven nogometaš. 
Začel je leta 1976 pri doma
čem Pivovarju, po razpada 
kluba pa je leta 1976 odšel 
k Papimičarju, za katerega je 
poslovilno tekmo odigral 
predlani proti Olimpiji. Do
končno slovo je preložil še za 
eno sezono in se postavil med 
vratnice novoustanovljenega 
Tima Laško, kjer je zdaj teh
nični vodja. 

Če je bil legendami Zdravko 
Martim laški Garrincha, je 
Slavko Špiler po vztrajnosti 
spominjal na Diima Zoffa. 
»Nekako tako,« pravi mož, ki 
je bU zadnjih osem let tudi se
kretar sodniške organizacije, 
za jesen pa napoveduje prehod 
med delegate. 

ŽELJKO Z U L E 
Foto: SHERPA 

Šentjur je tudi po derbiju 
v Dravogradu edino moštvo, ki 
je spomladi osvojilo vse točke 
in je praktično že tretjeligaški 
prvak. Ob solidni prednosti in 
z Aluminijem z boljšo bilanco, 
bo do konca prvenstva še tri
krat igral doma (Starše, Bi
strica, Pohorje) in le enkrat 
gostoval (Bakovci). 
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polzelani v Koračev pokal 
flliet še Uve leti za Kovinotehno - Celje v A-Z ligo, Kemoplast In Elektra v B llgl 

Košarkarji Olimpije in K o -
yiootehne so sinoči odigrali še 
^ t j o finalno tekmo končnice, 
potem ko so v polfinalu Ljub
ljančani vendarle izločili Sa-
tex (77:65). Branilci naslova so 
v finalu povedli z 2:0, Polzela-
01 pa odlično odigrali večji del 
jruge tekme. 

V Tivoliju so bili Ljubljan
čani predvsem zaradi izjemno 
natančnih metov premočan 
nasprotnik, druga tekma pa je 
bila že naslednji dan. Na Pol
zeli so sicer pričakovali prese
nečenje, ki so ga zamudili ob 
lioncu prvega polčasa, ko so 
pri vodstvu z 31:23 zapored 
zgrešili štiri proste mete in za
pravili dodatni napad. 

Nezadovoljnih ob koncu se
zone vseeno ni bilo, na svoj 
račun pa so prišli tudi navija-
a, ki jih je po tekmi za dvora
no čakalo tisoč porcij golaža. 
Na Polzeli ob načrtih za novo 
razširitev dvorane ne bo večjih 

I ip-alskih sprememb, saj je "ni- ler še za dve leti podaljšal po
godbo, vsi drugi pa imajo še 
veljavne. 

Celje In Kemoplast 
uspela 

z zadnjimi tekmami konč
nice je košarkarska sezona 
1994/95 zaključena tudi na 
nižjih ravneh. Celju je uspel 
prodor v A-2 ligo, iz katere je 
nekoliko nepričakovano iz
padla Elektra, uspešen pa je 
bil tudi šentjurski Kemoplast 
v boju za obstanek v B ligi. 

Celjani so v boju za uvrsti
tev v A-2 ligo z Goričani mo
rali odigrati vse tri tekme, Pri
morci pa so bili v odločilnem 
dvoboju preveč napeti in bodo 
zaradi sedme in osme tehnične 
Arha, druge Lutmana, prve 
Domika in organizacijskih 
napak morali plačati rekord
nih 499.900 tolarjev! Elektra 
je v dveh tekmah izgubila 
z Zagorjem (tretji dvoboj je 
dobila Jezica proti Radovljici 
z 2:1), v tretji tekmi končnice 

za obstanek pa je Kemoplast 
premagal Cerknico s 85:71. 
Sentjurčani za novo sezono 
napovedujejo pomladitev eki
pe in atraktivno domačo okre
pitev, v njihovo konkurenco 
pa sta napredovala BP in 
Hrastnik, ki sta bila v dveh 
tekmah boljša od Ruš in Slo
venj Gradca. 

ŽELJKO Z U L E 
Foto: TONE TAVČAR, 

SHERPA 

Šentjurski košarkarji so pravo formo ujeli šele v zadnjem delu sezone in ostali v B ligi. 

Cizej (levo) je v zadnjem delu sezone popustil, Tiller (14) pa je 
hU na obeh finalnih tekmah najbolj učinkovit polzelski ko
šarkar. 

Š I ^ T N I 
K O L E D A R 

Petek, 5. 5. 
Celle: Publlkum-Kočevje 
(26. krog I. lige, 17). 

Sobota. 6. 5. 
Nogomet 

Šentjur: Šentjur-Starše (22. 
krog m. lige). Štore: Kovinar-
Usnjar, Krško: Krško-Tim La
ško, Zreče: Unior-Eav Vran
sko (18. krog M N Z Celje, vse 16. 30). 
Rokomet 

Lucija: Piran-Žalec (3. krog 
končnice ženske lige, 19. 30), 
Velenje: Vegrad-Izola (3. krog 
končnice za obstanek v ženski 
ligi, 19). 

Nedella. 7 . 5. 
Nogomet 

Kranj: Naklo-Rudar (26. 
krog I. lige); Rogaška Slatina: 
Steklar-Nafta, Slovenske K o 
njice: Dravinja-Piran, Mari
bor: Železničar-Era Šmartno, 
Tumišče: Tumišče-Radeče 
(25. krog n. lige, vse 16. 30). 

Sreda, 1 0 . 5. 
Nogomet 

Celje: Publikum-Mura (prva 
finalna tekma pokala, 16. 30). 

Rokomet 
Žalec: Žalec-Kočevje (4. 

krog končnice ženske lige, 18), 
Velenje: Vegrad-Bakovci (4. 
krog končnice za obstanek 
v ženski ligi, 19). 

Kegllavke na 
M S P 

Od sobote bo v Hunedo-
ari (Romunija) mladinsko 
svetovno prvenstvo v keg
ljanju, na katerem bodo 
nastopile tudi Vesna Filip-
čič, Polona Koštomaj, Kat
ja Ledinek, Andreja Razlag 
in Patricija Špoljar (vse 
Miroteks). Naša ekipa bo 
ena najmlajših, trener La
do Gobec pa pričakuje vsaj 
izboljšanje predlanskega 
12. mesta Ledinekove. 

VVILSON, oprema za tenis 
- cebtni program. 
* TENIS LOPARJI - posebrii 
popusti! 
BELFE - BELFE program športne 
l(onfekcije 
URKO USNJENE JAKNE 
najnovejši modeli 
JEANS, BIG STAR, CASUCCI, 
AMERICAN LEGEND, CASUCCI 
JEANS otroški program 

BUTIK »NINO« spodnja etaža Nakupovalni center pri Vrtnici Ljubljanska 7, Celje 

R A ^ R A M A 

Košarka 

Državno prvenstvo 
Za prvaka: finale - prva tek

ma: Olimpija-Kovinotehna 
102:75 (52:36); Tiller 26, Pe-
tranovič 19, Jagodnik 14, Za
letel, Stavrov, Urbanija, Rovš-
nik, Čmer 2; druga tekma: K o 
vino tehna-Olimpij a 63:69 
(35:33); Tiller 21, Zaletel 12, 
Jagodnik 11, Cizej 9, Petrano-
vič 8, Stavrov 2. 

Za A-2 ligo - druga tekma: 
Zagorje-Elektra 78:76 (69:69, 
36:44); Mališevič 31, Mrzel 16, 
Lipnik 12, Bogataj, Pečovnik 
6, Tomic 3, Brinovšek 2; Ra
dovljica-Jezica 81:69; tretja 
tekma: Celje-Gorica 95:77 
(52:38); Jesenek 28, Tomažin 
17, Nidorfer 16, Kitek 14, 
Strašek 13, Jurak 6, Herman 1; 
Ježica-Radovljica 102:72 
(54:28). 

N o g o m e t 

L l l g a 
25. krog: Olimpija-Publi-

kum 2:1 (1:0); vodstvo prva
kov je omilil Hadžič (70); Ru
dar-Železničar 4:1 (2:1); po 
vodstvu gostov Ekmečič (27), 
Komar (37) in Pranjič (54, 86); 
Jadran-Beltinci 1:3, Mura-
Vevče 2:0, Primorje-Korotan 
4:3, Kočevje-Koper 2:1, Mari-
bor-Naklo 5:1, Izola-Gorica 
1:3. Vrstni red: Olimpija 40, 
Maribor 36, Gorica, Mura 33, 
Publikum 31, Beltinci 30, Ru
dar 29, Železničar (Lj) 27, K o -
rotan, Primorje 25, Koper 22, 
Izola 18, Vevče, Kočevje 16, 
Naklo 15, Jadran 3. 

II. liga 
24. krog: Radeče-Dravinja 

4:0 (0:0); Kačičnik (54), Pire 
(57, 59), Dorbne (64); Era 
Smartno-Tumišče 3:1 (0:0); 
Hodžar (62), Mešano\4č (66), 
Druškovič (70); Drava-Steklar 
7:0, Nafta-Domžale 2:1, Men-
geš-Železničar 1:0, Elan-Slo-
van 2:0, Beltrans-Piran 0:0, 
Zagorje-Rudar 2:0. Vrstni red: 
Era Šmartno 37, Zagorje 34, 
Nafta 33, Rudar (T) 29, Rade
če, Mengeš 25, Drava, Domža
le 24, Piran 23, Železničar 
(Mb), Tumišče 22, Dravinja 
21, Slovan 19, Beltrans, Ste
klar 15, Elan 13. 

m. liga 
21. )aog: Dravograd-Šent-

jur 0:1 (0:1); Valek 25; Starše-
Bistrica 2:0, Kovinar-Bakovci 
1:1, Kimgota-Pobrežje 1:0 
T ? o n t n \ 7 m _ C l l r i r a r 1 < » p 1 - O P n -

horje in Aluminij prosta. Vrst
ni red: Šentjur 30, Aluminij ( - ) , 
Dravograd 26, Bakovci ( - ) 25, 
Pohorje ( - ) 22, Kungota 19, 
Renkovci 18, Kovinar, Bistrica 
( - ) 17, Starše 15, SI. Gradec 7, 
Pobrežje 6. 

M N Z Celje 
17. krog: Kiv Vransko-Ko-

vinar 0:1, Tim Laško-Unior 
0:1, Usnjar-Krško 0:3. Vrstni 
red: Unior 31, Tim Laško 23, 
Kovinar 17, Krško 14, Usnjar 
9, Kiv Vransko 8. 

R o k o m e t 

I. liga 
Ženske - od 5. do8. mesta - 1. 

krog: Kočevje-Žalec 23:22 
(10:11); Hudej 6, Derčar 5, T. 
Dolar 4, Kline 3, V. Dolar 2, 
Brekalo, Randl 1; Piran-Bra-
nik 18:18. Vrstni red: Kočevje, 
Branik, Žalec 3, Piran 1. 

Za obstanek: Bakovci-Ve-
grad 19:27 (8:11); Vujovič 9, 
Topič 5, Medar, Stevanovič 4, 
Kranjc 3, Brelih, Raukovič 1; 
Izola-Kranj 24:17. Vrstni red: 
Vegrad 5, Izola 4, Bakovci 1, 
Kranj 0. 

NA kratko] 
Pariz: na svetovnem pr

venstvu v sabljanju med 
mladinci 79. Gregor Ura-
njek, med kadeti 52. Rok Be-
zlaj (oba Velenje), ki je 
v predtekmovanju premagal 
kasnejšega svetovnega pr
vaka. 

WoIfsberg: v državni re
prezentanci na pomladan
skem pokalu za odbojkarice 
igra tudi Špela Krebs (Celje). 

Ljubljana: na pokalnem 
tekmovanju v judu v polfina
lu Ivo Reya-Impol 1:13, 
v dvoboju za 3. mesto Ivo Re-
ya-01impija 9:5. 

Velenje: v 2. krogu II. bali
narske Uge Pleševica-Trebe-
liško 10:6, RLV Svoboda 
5:11. Vrstni red: Plešivica 6, 
Bistrica, Svoboda, Bičevje, 
Tržič 4, Iskra, Blagajana 3, 
Rogovila, Trebeliško, RLV 0. 

Velenje: v 2. krogu območ
ne balinarske lige Vegrad-
Trbovlje 8:8, Megrad-Zalec 
8:8, Velenje prosto. Vrstni 
red: Žalec, Trbovlje 4, Ve
grad, Megrad, Velenje 1. 

Rogla: konec tedna bo 
v hotelu Planja veliki med
narodni seminar tradicional
nega karateja, ki ga bo vodil 
Hiroshi Shirai (8. dan), pred
sednik tehničnega komiteja 
mednarodne zveze za karate. 

Dvojne nagrade 
Zaradi praznikov je bil v 32. krogu športne 

stavnice odziv nekoliko skromnejši, a je bilo 
vseeno osem pravilnih napovedi: Olimpija-Pu-
blikum 1, Radeče-Dravinja 1, Era Šmartno-
Tumišče 1, Dravograd-Šentjur 2, Tim Laško-
Unior 2. . . . . 

Nagrajenci: Barbara Cokan iz Celje (10000 
tolarjev), Franci Vreze iz Šmarja (6000 tolar
jev) in Nevenka Verovšek iz Celja «(4000 to
larjev). 

Za sodelovanje v naslednjem krogu bomo 
upoštevali kupone s poštnim žigom sobote, 6. 
maja, ali če bodo najkasneje do 12. ure istega 
dne oddani v nabiralnik pri vhodu v našo stav
bo. Naslov: Novi tednik, Prešemova 19, 63000 
Celje, s pripisom Golding loto. 



Iz ene v drugo skrajnost 
Miro P o ž u n : »Ekipa Je skoraj tako močna kot lani na EP, velika priilobitev pa so 
urejeni medsebojni oiJnosll^ 

Tone Tiselj je imel lani na 
evropskem prvenstvu rezul
tat (10. mesto), ne pa tudi 
igre. Kaj bo imel Miro Požun 
na Islandiji? »Kaj je rezul
tat? Uvrstitev med šestnajst 
najboljših je naš realen do
met, želimo si več. V skupini 
B je 4. mesto objektivno, 
tretje pa lahko pričakujemo 
ob zelo dobri igri,« pravi se
lektor. 

»Zmaga v Celju s Francijo 
nas je ponesla, poraz v Hrpe-
Ijah postavil v drugo skraj
nost, uspeh na turnirju v Ča-
kovcu po zmagah s Poljsko 
s 23:20, Hrvaško s 30:29 in 
Tunizijo z 18:16 pa spet 
dvignil . Tumirski sistem je 
za nas zaradi omejenega iz 
bora kvalitetnih igralcev 
najmanj ugoden, a bodo po
dobne težave imeli tudi dru
g i , « pravi Požun, ki je na re
prezentančni klopi dobil šti
ri in izgubil prav toliko 
uradnih tekem. 

Kako ocenjujete naše na
sprotnike? 

Rusi in Hrvati so kvalitet
nejši. Kubo smo imeli za out-

siderja, a je v prijateljski 
tekmi le za gol izgubila 
s Francijo in bo nevarna. Če
hi so pomladili ekipo in igra
jo zelo dobro, Maroko pa je 
neznanka. Vse je možno, 
vendar upamo na najboljše. 

Smo močnejši kot lani na 
evropskem prvenstvu? 

Ekipa je skoraj enako 
močna, čeprav v ekipi zaradi 

hujše poškodbe rame ni L i -
kavca. Na Islandiji ga bo pr
vi srednji Andrejič, njegovi 
zamenjavi pa Plaskan in F ic-
ko. Nenazadnje na Portugal
skem ni bilo samo Šafariča, 
Stojakoviča in Ficka. 

Rokometna reprezentanca 
je prva, ki igra na svetovnem 
prvenstvu, z njo pa ste od 
prve tekme naprej. Kakšne 
so razmere? 

V zadnjem letu dni so se 
uredili medsebojni odnosi, 
v organizacijskem pogledu 
pa je več ali manj podobno 
kot lani. Igralci so nagrado 
za uvrstitev na SP dobili šele 
pred dobrim tednom dni, te
žave pa so bile tudi 
z opremo. 

Kako je z nagradami opre
deljeno prvenstvo na Islan
diji? 

V treh stopnjah so predvi
dene za uvrstitev v osmino 
finala, za med osem najbolj
ših na svetu in za uvrstitev 
na olimpijske igre. 

Ž E L J K O Z U L E 

Slavko Ivezič: »Osnovni cilj 
je jasen, vse naprej pa bo 
stvar trenutnega položaja. 
Švica, Madžarska, Koreja in 
tudi Islandija niso nepre
magljivi . . . Možnosti so pre
cejšnje, načrti pa veliko večji 
kot samo 4. mesto v predtek-
movalni skupini. Edini pred
pogoj je maksimalno zavzet 
pristop k vsaki tekmi.« 

Miro Požun Slavko Ivezič 

Evropski pokali 
po starem 

Navzkrižni polfinale 
v ligi prvakov bo edina 
novost rokometnih poka
lov 1995/96. Pri žrebu bo
do še vedno favoriziranih 
osem nosilcev, vsi drugi 
klubi pa bodo izenačeni 
in spremembe se priprav
ljajo šele za sezono 1996/ 
97. 

Tekmovalna komisija 
E H F konec tedna v L a 
škem torej ni sprejela no
bene revolucionarne 
spremembe, toda nekate
ra stališča so vendar dru
gačna. V pripravi je raz
širitev l ige prvakov na 
dve skupini po osem klu
bov ali pa na štiri skupine 
s po štirimi moštvi, pred
log pa bo predvidoma že 
oktobra potrjevala kon
ferenca EHF. 

Največ pomislekov 
imajo klubi iz držav 
z močnimi prvenstvi (so
liden nemški klub samo 
za domače tekmovanje 
potrebuje dva milijona 
mark), med analizo prav
kar končane sezone pa je 
bil tudi izgred v Zagrebu, 

Ugledni možje E H F so ni
hali med denarno kaznijo 
in zaporo igrišča ter odlo
čitev preložil i na nasled
nji teden. Ž .Z. 

Med prazniki so bili v La 
škem pogovori o prestopu 
Perica in Stefanoviča 
k Celju Pivovarni Laško. 
Obe strani sta sprejeli po
nudbo, oviri za podpis 
pogodbe pa sta certifikat 
jugoslovanske zveze in 
izpisnici Teucre. 

Vsakega iaiiko premagamo 
Pred prvim nastopom Slovenije na svetovnem prvenstvu v Igrah z žogo — Igralci 
previdni, samozavestni In polni upanja 

v izhodiščnih napovedih 
so si reprezentanti enotni: 
najmanj 4. mesto v predtek-
movalni skupini B in uvrsti
tev v drugi krog prvenstva, 
v katerem je vse mogoče. 
Olimpijske igre v Atlanti so 
prikrita želja, na prvi pogled 
težek žreb z branilcem na
slova Rusijo in bronasto eki
po z lanskega EP Hrvaško pa 
je bil vseeno ugoden, saj so 
možnosti za napredovanje 
v konkurenci z reprezentan
co iz skupine A kar realne. 

Tomaž Jeršič: » N e smemo 
ponovit i lanskih napak in se 
pred tekmami s papirnatimi 
favoriti vnaprej predati. 
V sistemu na izpadanje bo 
vel iko odvisno od dnevne 
forme, v eni tekmi pa lahko 
premagamo vsakogar. Na 
treningu sem enkrat zaigral 
v sredini in če bo potrebno, 
bom za nekaj minut tudi 
vskočil v zunanjo l in i jo .« 

Aleš Leve: »Tekma za uvr
stitev v četrtfinale bo loteri
ja. Odločalo bo več dejavni
kov: če jih sestavimo v celo
to, smo sposobni premagati 
skoraj vsako reprezentanco 
na svetu. Za prodor med naj
boljšo osmerico bo potrebna 
sreča, realnost pa je vseeno 
osmina finala. Nekol iko se 
bojim vseh naporov, saj 
imam v obrambi eno najbolj 
odgovornih nalog, v napadu 
pa sem brez prave zame
njave.« 

Tomaž Tomšič: »Prav ih 
občutkov še nimam zaradi 
pomanjkanja močnih tekem, 
na črti pa zanesljivo ne bo 
lahko. S Stojakovičem nima-
va vel iko izkušenj, krožni 
igralci drugih ekip bodo 
v rahli prednosti, toda minu
se bo zanesljivo nadomestilo 
srce.« 

Rolando Pušnik: » D o pra
ve forme še malo manjka, to 
da vseeno je vel iko boljše kot 
pred mesecem dni. Igra ne bo 
odvisna samo od posamezni
kov, marveč od kolektiva in 
v takšnih okoliščinah imamo 
veliko možnosti za uvrstitev 
na olimpijske igre. V primer
javi z lanskim EP smo teles
no dosti bolje pripravljeni, 
popravili smo prenos žoge in 
dopolnili tudi nekatere tak
tične prvine.« 

Boštjan Strašek: »Zmaga 
na tumiju v Čakovcu ni pra
vo merilo, toda serija zmag 
nekaj le pomeni. Uvodna 
tekma na SP s Hrvaško bo 
bistveno drugačna, moji ob
čutki pa so zelo dobri. Vse je 
tako kot mora biti. Psiholo
ško sem dobro pripravljen, 
kar je zame najbolj po
membno. 

Borut Plaskan: » V boju za 
prodor med najboljšo osme
rico bo veliko odvisno od na
sprotnika. V klubu sem ve l i 
ko igral v sredini, med repre
zentančnimi pripravami sem 
bil vseskozi na krilu, po po
škodbi Likavca pa se bo za
deva spremenila. V obrambi 
5-1 je zame rezervirana v l o 
ga izpostavljenega rokome-
taša, ki sem jo igral že 
v klubu.« 

Robi Šafarič: »Konkuren
ca na levem krilu je huda, 
glede na poškodbe zunanjih 
igralcev pa se bo Jeršič ver
jetno občasno selil na mesto 
srednjega ali levega zuna
njega igralca. S tem bom 
verjetno dobil priložnost na 
krilu, v osmini finala pa je 
v eni tekmi vse mogoče.« 

Roman Pungartnik: » L a n i 
me je na Portugalskem ov i 
rala poškodba kolena, zdaj 
ni težav z zdravjem. Uvrst i
tev bo veliko boljša kot na 
EP, ker smo celoten ciklus 
priprav opravili v boljšem 
ritmu in z bistveno manj te
žavami. Na Islandiji bomo 
poskušali presenetiti, ne sa
mo z rezultatom, marveč tu
di z ig ro .« 

Uroš Šerbec: »Zaradi virfl 
ze sem teden dni preležal i 
izgubil nekaj moči. Z uigr< 
vanjem ne bo težav, odso 
nost Likavca pa bo povzroč 
la številne menjave. Začasi 
se bom verjetno moral seli 
tudi v sredino, za uvrstit« 
na olimpijske igre pa bo p O " 
trebne tudi nekaj sreče.« 

Ž E L J K O Z U L J 
Foto: E D I M A S N B C 

V osmino finala se iz vsake 
skupine uvrstijo po štiri re
prezentance. Prvouvrščena 
bo igrala s četrto, druga 
s tretjo, pari pa so skupina 
A (Švica, Islandija, Madžar
ska, Tunizija, Koreja, Z D A ) 
s skupino B (Rusija, Češka, 
Hrvaška, Kuba, Slovenija, 
Maroko) ter skupina 
C (Francija, Nemčija, Dan
ska, Japonska, Alžirija, Ro
munija) s skupino D (Šved
ska, Španija, Egipt, Beloru-
sija, Brazilija, Kuvajt). 

Dosedanji prvaki: 192 
- Nemčija, 1954 - Švedsk 
1958-Švedska,1961-Ronu 
nija, 1964 - Romunija, 19(1 
- ČSSR, 1970 - Romuniji 
1974-fomunija,1978-ZRI 
1982-SZ,1986-Jugoslavij 
1990 - Švedska, 1993 - Rusi 
(2. Francija, 3. Švedska, 
Švica, 5. Španija, 6. Neme 
ja, 7. Češka, 8. Islandija, 
Danska, 10. Romunija, 1 
Madžarska, 12. Egipt, 1 
Norveška, 14. Avstrija, 1 
Koreja, 16. Z D A . 

Spored slovenske reprezen
tance: ponedeljek, 8. maja: 
Hrvaška (ob 20. uri); torek, 
9. maja: Rusija (17); četrtek, 
11. maja: Kuba (15); petek, 
12. maja: Češka (15), nedelja, 
14. maja: Maroko (15). Dvo
boji osmine-finala bodo 16. 
maja, četrtfinala 17. maja, 
polfinala 19. maja, za uvrsti
tev od 5. do 12. mesta 20. 
maja, tekmi za kolajne 21. 
maja. 

Kdo je kdo v skupini B 
češka: obdržali jedro bivše ČSFR, lani z našimi neuspešni 

v dodatnih kvalifikacijah za EP. Tekmi s Slovenijo: 1993 
- 19:16, 19:22. 

Hrvaška: lani bronasti na E P in notranji problemi so bili 
opazni tudi na turnirju v Čakovcu. Tekme s Slovenijo: 1992 
- 18:21, 22:30; 1993 - 18:24; 1994 - 20:19; 1995 - 30:29. 

Kuba: panameriški prvaki. Udeleženci svetovnih prven-j 
stev 1982 (13. mesto), 1986 (15. mesto) in 1990 (14. mesto),! 
olimpijskih iger 1976 (11. mesto). j 

Maroko: tretji na afriškem prvenstvu, prvič na vel ikem] 
tekmovanju. i 

Rusija: svetovni prvaki! 1 

it. I t . - 4. Mai 
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REPORTAŽA 

Č r n o k o ž o z a 
r u m e n o z l a t o 
Franc Rlček, gradbeni Inženir Iz ¥elenja. Je pnrl Slovenec, ki Je obiskal 
rudnik zlata v Gani 

Pisana pot, na katero se \ 
je 4. januarja letos podal I 
Velenjčan Franc Riček, i 
inženir gradbeništva j 
v velenjskem premogov- | 
niku, mu je odkrila svet j 
nasprotij. Sl iko najboga
tejšega rudnika zlata na 
svetu polnijo črni delavci 
na eni strani ter beli stro- j 
kovnjaki in gospodarji na j 
drugi. Vmes je sijoče zla
to, ki ga temnopolti kop
ljejo za malo denarja 
v skrajno nevarnih in ne
urejenih delovnih pogo
jih. Da bi si utrgali koš
ček blagostanja, belim 
gospodarjem kradejo. Da 
bi j im pokazali , kako ma
lo j im je mar zanje, so 
v jamah slabi in leni de
lavci. Da bi dokazali , ka
ko ljubijo življenje revš
čini navkljub, so vedno 
nasmejani in uslužni. T o 
je Gana. Država z zlatim 
srcem. 

Franc Riček je tudi, 
eden zelo redkih ljudi na 
svetu, ki so mu kot obi
skovalcu sploh dovoli l i 
vstopiti v podzemna de-
lovišča zaradi izrednih 
nevarnosti. Vendarle je 
prejel uradno povabilo 
rudnika, za kar se ima 
zahvaliti predvsem bratu 
Ivanu, ki je že dve leti p o 
godbeno zaposlen v rud
niku Ashanti Goldfield 
Corporation. Takoj po 
novem letu je napočil tež
ko pričakovani trenutek 
odhoda proti Gvinejske-
mu zalivu. 

Črno življenje Ima 
svojo ceno 

L e en dan potovanja ga 
je ločil od afriške prepro
stosti. Z letalom družbe 
British Ai rways , znane 

po kakovosti storitev, je 
prispel iz Londona v A c -
cro in Gano pričel nemu
doma spoznavati takoj ob 
prihodu na letališče: 
»Pristal i smo približno 
700 metrov od letališke 
stavbe, prijazne stevar-
dese pa so nam povedale, 
da bomo morali peš. Za 
topljen v opazovanje sem 
nevede prestopil manjka
jočo, predzadnjo stopnico 
na pomičnem mostu in tr
do pristal v Gani na levi 
rami. Peš sem se podal po 
razbeljeni letališki stezi 
do zgradbe, v kateri so 

me stisnili v primež ad
ministratorji najhujše v r 
ste. Zahtevali so najra
zličnejše dokumente, od 
rumene karte do vize , 
vendar noben odgovor in 
papir ni bil pravšnji.« 
Kmalu je dojel, da je edi
ni pravi odgovor podkup
nina. L e nekaj denarja je 
treba ponuditi, pa je vse 
urejeno. Po prvih peripe-
tijah ga je pričakal brat 
Ivan in skupaj sta se od
pravila z letališča: » V 
prtljago se je zagnal du
cat črncev in prav toliko 
taksistov. Misliš, da boš 
ostal brez kovčkov, po 
tem pa ugotoviš, da so ti 
ljudje izredno zanesljivi, 
sploh pa so za majhno na
pitnino pripravljeni nosi
ti težka bremena ne
skončno daleč.« Ob pri
hodu v mesto je Franc R i 
ček osupnil nad umazani
jo in revščino. Odprte ka
nalizacije povsod bičajo 
vonj in oči. Stanovalci 
spuščajo odpadno vodo, 
ki jo že za streljaj proč 
lovijo njihovi sosedje, da 
bi jo ponovno uporabili. 
Potemtakem niti ne pre
seneča, da je Gana ena 
bolezensko najbolj ogro
ženih držav na svetu; 
v njej plenijo vse vrste 
malarije, rumena mrzl i 
ca, kuga, ostale nalezljive 
bolezni in aids. Podoba 
ulice je pretresljiva. Na 
cesti se tlačijo onemogli 
in invalidi, vsi prosijo mi
moidoče za denar ali hra
no: » O b tem sem naredil 
prvo veliko napako, ko 
sem dal nekaj denarja in
validoma za cesto. Tisti 
trenutek se je name usula 
ploha plazečih ljudi, pred 
katerimi sem se rešil šele 
po prihodu v hotel visoke 
kategorije, kamor bera
čem ne dovolijo vstopit i .« 

A na Zlati obali in nje
nih čudovitih peščenih 
plažah, kjer sta brata R i 
ček prebila naslednjih 

nekaj dni, človek kar ne- j 
kako pozabi na zevajoča i 
usta lačnih in njihove , 
proseče poglede. Topel i 
Atlantik in preuslužni j 
ljudje, ki želijo gostu, ki ] 
poležava na obali, uresni- 1 
čiti sleherno željo, maho- J 
ma preženejo slabe ob- i 
čutke, ki jih vzbudi revna \ 
država. Za majhen denar \ 
črnci strežejo po ves dan ' 
z eksotičninu sadeži, skr- • 
bijo za premikanje senč- š 
nikov in prinašajo hladno 1 
pijačo. Pri temperaturi • 
štiridesetih stopinj se 
takšno početje prileze. 
Ker v Gani turizma sko- { 
rajda ne poznajo, je belec I 
na obali prava zanimi- j 
vost. Predvsem za rosno • 
mlade, lepe domačinke, \ 
ki so se tudi Ričekovima i 
nekajkrat plaho približa
le, se opogumile in prosi- • 
le, če se lahko dotaknejo j 
bele kože. Počutiš se sko- i 
rajda kot nekakšna opica, j 
je imel ob tem pomisleke I 
Franc Riček. 

Potem ko sta si ogleda- ; 
la Accro z vsemi ostanki 1 
angleških kolonialnih ča- 1 
sov, je prišel na vrsto , 
Akosombo. Jez na reki { 
Volta z največjo hidro- \ 
centralo na svetu meri ^ 
okoli 400 kilometrov in = 
daje luč trem državam; 1 
Gani, Togu in Beninu. Če j 
nastopi v hidrocentrali ^ 
okvara, se vse tri države \ 
pogreznejo v temo. Jezero I 
pa ima še neko posebnost, i 
izjemoma v prid črncev. 1 
V vodi prebivajo prav po-^ 
sebne mikrožuželke, 
smrtne za belce in nene- [ 
v a m e za domačine. Za ] 
vse bele ljudi, ki so se ; 
kdaj okopali v tem jezeru, i 
najpogosteje ni bilo več l 
rešitve. Narava je poskr- * 
bela za svoje ljudi, česa; 
podobnega pa ne bi mogli ^ 
trditi za rudnik zlata, \ 
v katerem je črno ž iv l j e - ; 
nje vredno okoli 400 do-i 
larjev, 20 kilogramov riža; 
in 2 litra žganja. S temi j 
rečmi - dvema plačama,^ 
peščico živeža in ognjenoi 
tekočino - namreč izpla-^ 
čajo družino črnega ru-| 
darja, ki se pri izkopava-" 
nju zlate rude smrtno p o 
nesreči. I 

»Afričani zmorejo kljub skromnosti in revščini ohranjati 
ogromno veselja, družabnosti in prijaznosti, po svoje tudi 
poštenja,« je občutil Franc Riček na svojem popotovanju 
po Gani. 

V jami so mu položili v roke pol kilograma še toplega 
čistega zlata, izkopanega v rudniku Ashanti Goldield Cor
poration, v katerem je zaposlenih okoli 10 tisoč črnih 
rudarjev in 100 belih strokovnjakov. Kakšnih 80 odstot
kov rudnika je v rokah belcev, preostali delež si lasti 
država. 

Rudarji v kletkah 
z razstrelivom 

Najbogatejši rudnik na 
svetu, v katerem pridobi
vajo iz tone rude od enega 
do treh kilogramov zlata, 
leži v pokrajini Ashanti, 
približno 250 kilometrov 
od Accre. Treba je vedeti, 
da so ostali rudniki po 
svetu bistveno revnejši, 
saj drugod dosegajo že 
zadovolj iv izkoristek, če 
uspejo pridobiti iz tone 
rude 10 gramov čistega 
zlata. Ashanti Goldfield 
Corperation je nekaj po 
sebnega, tako po svojem 
bogastvu kot po načinu 
pridobivanja sijoče rude. 

»Pripotovala sva do 
rudnika, natančneje, do 
rudarskega mesta Obu-
asi, prav tako izjemno za
nemarjenega in posutega 
z raznovrstno umazanijo, 
v katerem prebivajo de
lavci v hišah iz pločevine 
in blata ,« je spoznal 
Franc Riček, še preden se 
je prvič spustil v eno od 
Ashantijevih odkopnih 
delovišč. K o se je to z g o 
dilo, se zlepa ni mogel na-
čuditi temu, kar je videl : 
» P r v i obisk v jami je bil 
zame izjemno šokanten 
zaradi vseh nevarnosti, ki 
prežijo nate, nenazadnje 
tudi zaradi visokih tem
peratur, ki sežejo prek 
štirideset stopinj. V rud
niku, kjer vladajo nemo
goče delovne razmere, 
brez slehernih varstvenih 
predpisov in varovanj 
ljudi, je zaposlenih pri
bližno 10 tisoč delavcev. 
Nesreč je zelo veliko, ta
ko da v vseh delih rudni
ka nimajo niti natančno 
evidentiranih smrtnih žr
tev med črnimi delavci. 
Nesreče se dogajajo naj
pogosteje na odkopih. P o 
odstrelu rude želijo de
lavci, ne da bi delovišče 
prej zavarovali, nemudo

ma priti do zlata, saj je to 
njihova edina priložnost, 
da ga vsaj nekaj izma
knejo. Kontrole ob izho
dih so ostre, kazen za 
krajo je takojšnja odpu
stitev z dela, vendar se 
900 varnostnikom navk
ljub na veliko krade; vsaj 
800 med njimi jih spreje
ma podkupnine. Po drugi 
strani dobi tisti delavec, 
ki prijavi krajo zlato ru
de, nemudoma izplačanih 
25 odstotkov vrednosti 
ukradenega blaga. Ven
dar tak človek ne preživi 
dolgo. Tiste, ki prijavijo 
krajo, največkrat zmelje-
jo mlini v podzemlju, ta
ko da od njih ostanejo sa
mo še kosi obleke. 

Ilustrativen je podatek, 
da pokradejo delavci pri
bližno četrtino vse proiz
vodnje, vendar kljub kra
jam rudarjev in finanč
nim transakcijam belih 
lastnikov, rudnik ustvar
ja velik dobiček. Lani so 
zabeležili 112 milijonov 
dolarjev čistega dobič
ka .« Skorajda neverjetno, 
saj vsak delovni dan po
teka počasi in neučinko
vito. Delavci večino časa 
v jami predremajo, razen 
če ne vidijo zase mamlji
ve priložnosti, kako bi 
prišli do zlata: »Nj ihovo 
glavno opravilo v rudni
ku je >čopanje<. Skupina 
rudarjev da revno malico, 
kolikor je imajo, na kup, 
potem pa skupaj jejo. Čo -
pajo, drugače povedano. 
Interesa, da bi pridno de
lali, nimajo. Tudi kakšne
ga spodbudnega motiva 
ne, saj so glede na ž i v 
ljenjsko nevarnost slabo 
plačani.« Črni rudarji za
služijo okoli 200 dolarjev 
mesečno, črni inženirji 
okoli 400 dolarjev, med
tem ko znaša zaslužek 
belih strokovnjakov in 
inženirjev približno 10 t i
soč dolarjev mesečno. 

Delavci 
urejenih j 
v udobnihi 
vami za % 
nimi butlet 
za vsa opra 
zevanja 1^ 
prekuhavM 
za bele M 
Ijenjskeai 
i n ž e n i r j i 
ti, P^sM 
preživetfl 
zelo r e a | 
podleže, pai 
sreč v rudni 
radi ostalihi 
domačinom 
živega. Vsaj 
belcev vj 
bolezni, • 
strupitvM 
ča, ali bcfl 
niku za J 
veka, S 
strokovnol 
povprašajo, 
lal, nakar a 
sploh kala 
preživetja. 

>Na drug 
ci, na kata 
ozira. Žal ji 
zatelj kaki 
v jami čni 
vzdrž i ali pa 
vest. Vjk 
ukrepovjB 
zavarovjuP 
kot življeî  
Ljudi tran^ 
mo v klef 
z v r e č a ^ 
vž iga lno f l 
črni rudaP 
nijo dostojB 
ča, pač pa 
v bližnji h« 
di^e Franci 
po treh tedi 
nja države 
Afr iki odp 
z mešanimi 

Življenje 
dva obraza^ 
lega. 

KSi 

Spečo deklico mu je neznana domačinka potisnila v naročje. Odnesi jo n 
ji daj dom! Dekletce je ostalo v Gani, mati pa je z otroškim navdušeail 
drobiža. 

Takšna je podoba rudarskega mesta Obuasi v središču. Po cestah ropočejo samo stari avtomobili, ^ 
desetin taksistov. »Še je prostor, vstopite,^< kličejo na ulico, dokler ne zberejo vsaj sedmih potnikov^ 

it. 18. - 4. mai 1*95 
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la kolesu in konju v osmo desetletje 
^HO Uršič Iz Cella le dokaz, da le lahko tudi starost lepa, če si lo znaš takšno narediti 

^i»ieri se počutijo stare in utrujene že v mladosti, saj ne 
Iznajti zanimivih stvari, ki bi jim izpolnile dneve in jim 
^veselje do življenja. Nekaj pa je ljudi, ki so tako rekoč 
jgtva zaposleni z odkrivanjem novega in ki na življenje 

jj v težavah gledajo pozitivno. Nenehno jih zanima vse, 
$e dogaja okoli njih in enostavno nimajo časa, da bi 
|gli stari in utrujeni. To še kako drži za Celjana Vinka 
l̂ a, ki je pred meseci stopil v 80. leto. Kaže jih sicer 
,i desetletij manj, še zlasti, ko poskočno odhiti po stop-

ali pa sede na kolo. Da se še ne da, pa je pred časom 
jî al tudi z vpisom v jahalni tečaj v konjeniškem centru 
gmartinskem jezeru in ga uspešno opravil. Po urnosti, 
fiiršno se vzpne v sedlo, lahko prekosi marsikaterega 
êj mlajšega jahača. 

finkaUršičapanezanimajo 
lonji, v dolgoletnem ž iv -
iju se je ukvarjal z letali, 
lotil popravila najrazlič-
ših aparatur, v prostem 
u je rad šel v naravo med 
iče in lovce, zadnja leta 
ga posebej privlači fo to-
fija. 
Njegova vitalnost pa ni le 
let naključij, pač pa rezul-
1 dolgoletnega zdravega 
čina življenja. S prebira-
m najrazličnejše literatu-: 
je prišel do spoznanj, kako -
slcrbeti zase, da ostaneš; 
irav, poln moči in da si, ta-
kot pravi sam, gospodar 

mega sebe in da se počutiš 
ad. 

ilenjavne Juhe in 
iidenčnica 

'»Pred nanogimi leti sem 
telušal starega in izkušene-

moža, ki mi je svetoval, 
b naj se hranim. 14 let 
H jedel samo vegetarijan-
D hrano, vendar sem bil 
fadi tega hitro utrujen, 
otovil sem, da je treba 
vati tudi nekaj živalskih 
jakovin. Če se giblješ in 
laš, jih namreč potrebuješ, 

si prešibak,« pravi V in -
^ Uršič. Tako je prepričan, 
P petina živalskih beljako-
F> v dnevni prehrani zado-
Ne. Sicer pa je treba po 
J^govem večji poudarek da-
helenjavnim juham, ki jih 
^ 0 pripravimo kar nekaj 
K Sam zavrača trditve, da 
Ĉiz zelenjave ne da pripra
vi dovolj pestrih jedi. » K u -
^ že nekaj let in imam 

•̂ og 20 receptov za ze le-
i^e jedi. Res je najbolj 
''stavno skuhati nekaj iz 
fsa. Veliko idej najdem 
•̂ t̂ jigi Narava ima vselej 

Zadnjič sem zase in za 
'''l̂ a pripravil koprivno ju-
I Čisto enostavna je, na 
'ftem olju prepražiš čebu-
^odaš zrezane koprive, 
^ dušiš, zaliješ z vodo, 
'̂ š jajce, moko in vse sku-
Posoliš. Brez soli ne gre, 
j o naše telo potrebuje. 
^ lovci sme najbolj učin-
?to zdravilno s soljo.« 
I njegovim načelom 
favi prehrani, ki nam jih 
^ zapisal, da bi koristile 

še komu, sodi tudi pitje stu-
denčnice. Sam že 29 let upo
rablja vodo iz znanega M e -
škovega studenca ob Savinji 
in ugotovil je, da se v njej 
fižol skuha enkrat prej kot 
s klorirano vodo. Tudi krom
pir je povsem drugačen. » V 
vodi iz pipe postane pire 
takšen, kot bi bilo v njem 
lepi lo ,« govori iz izkušenj 
Vinko Uršič. Na teden jo po
rabi približno 14 litrov, pri
pelje pa si jo v posebnih po
sodah. » P o mojem je voda 
v redu, saj gotovo nima 
škodljivih ni tratov,« meni. 

Povsem asketsko pa njego
v o življenje ni, kot bi kdo 
sklepal na prvi pogled. Že 
zjutraj si privošči požirek 
močnejšega, po kosilu pa ko
zarec,vina. »Belo vino je za 
mlade, črno za priletne,« 
pravi in doda, da je sicer tre
ba dnevno spiti do dva litra 
tekočine, da niso ogrožene 
ledvice in prebavni trakt. Po 
vsakem večjem obroku pa je 
po njegovem treba počivati 
pol ure. 

Če se kdaj preobje, se ves 
dan posti, da mu hlače v pa
su niso več pretesne. Ob tem 
je ves čas v gibanju, zato ne 
preseneča, da je pred časom 
ugotovil , da mu je še vedno 
prav slovesna obleka iz pet
desetih let. 

Tudi Icolo Je 
častitijive starosti 

Vinko se je rodil staršema 
Primorcema v Rečici ob Sa
vinji, kjer je bil oče v službi 
v zadrugi. Za nekaj let so se 
nato selili na Polzelo, leta 
1925 pa je oče kupil hišo na 
Bregu v Celju. Vinko je kon
čal elektrotehniško šolo 
v Ljubljani. Ukvarjal se je 
tudi z jadralnimi letali in bil 
vodja delavnice v mestni šo
li, ker je bilo težko za službo, 
pa je leta 1936 odšel v Kra 
ljevo v tovarno letal. Vojsko 
je služil v Pančevu in tam 
opravil izpit za pilota. Med 
vojno je bil ujet in domov se 
je vrnil konec leta 1941 ter se 
nato zaposlil v Emu, kjer je 
ostal do upokojitve. 

Ker je bil kot mlad fant 
vse dni zaposlen z delom, se
stavljal je namreč tudi radij

ske aparate, ni imel časa hb-
dit v družbo, da bi spoznal 
kakšno dekle. K o je delal pri 
regulaciji Savinje, pa je videl 
eno, ki mu je bilo všeč. Pr i 
naslednjem srečanju jo je 
ogovoril , bila sta si všeč in 
kljub številnim oviram sta se 
vzela. Prva dva otroka sta 
umrla kmalu po rojstvu. Ž e 
ne Cite, za katero je skrbel 
zadnjih šest let, ko je bila 
priklenjena na posteljo, tudi 
ni več. Vinko ima sina in 
hčer, družbo pa mu dela z la
sti vnuk Krištof, za katerega 
tudi kuha, zraven pa mu po
streže s kakšnim koristnim 
nasvetom, ki pa ga menda 
kar presl iš i . . . 

Vinko se še vedno loti vsa
kršnega popravila. K o mu je 
poplava pred leti zalila avto, 
ga je razstavil in ga poprav
ljal tri mesece in pol, da je 

bil avto spet vozen. Izpit pa 
ima še iz davnega leta 1937, 
ko ga je opravil na fiatu 504 
brez zavor. »Avtomehanik 
Ožek mi je posodil vozi lo , 
sam sem kupil bencin, pa 
sem vadil . Takrat ni bilo sin-
hronskih gonil in prestav, 
tako kot sedaj in tudi seda
njih zavor ne. Na izpitu sem 
moral pokazati, kako znam 
vozi t i nazaj, ne da bi zadel 
v rob ceste in speljevati na 
klancu,« se spominja. 

Prvi avto si je kupil leta 
1952, pripeljali so ga iz 
Nemčije in 1200 ur ga je po 
pravljal, da ga je usposobil 
za vožnjo. » T a k o starega se
daj ne vidite niti na odpa
du,« se smeji Vinko in doda
ja, da so govoril i , da je prvi 
uradnik v Emu z avtom. 

Sicer pa se večinoma vozi 
s kolesom, kar je po njego

vem čudovita rekreacija in 
utrjevanje rok in nog. Tudi 
kolo je častitljive starosti, 
saj sega v leto 1928. »Večkrat 
ga je že kdo hotel kupiti, pa 
ga še ne dam. Poskrbel sem 
samo za večjo varnost in si 
namestil ogledalo, da vidim, 
če me hoče prehiteti kakšen 
av to .« 

Vsak drugi dan pa gre peš 
na Miklavški hrib ali pa 
v Košnico. »Vedno imam 
s seboj foto aparat, včasih 
slikam po naročilu, sicer pa 
naravo, o t roke . . . Poskusil 
sem celo s fotomontažo. S l i 
ke največkrat razdelim, zato 
je ta hobi bolj v mojo izgubo 
kot korist .« Vel iko slika tudi 
za lovsko družino Šmartno, 
kjer je član, vendar je lovec 
bolj zato, da hodi v naravo. 
» K a r t o za odstrel srnjaka 
dan komu drugemu, sam sr

ne ne morem ustreliti, samo 
kakšnega fazana, zajca.« 

Rad prisluhne glasbi. Pra
vi da je liričen tip in se je 
zato v letih pred vojno nav
dušil nad harmoniko, si jo 
kupil in se nanjo tudi naučil 
igrati. Vendar jo je v Srbiji 
izgubil in kasneje si je ni več 
kupil, saj je bila predraga. 
»Vnuk včasih v kakšni cerk
vi zaigra na orgle, všeč so mi 
mogočne Bachove fuge,« 
pravi Vinko. »Takšne sklad
be me navdušijo, da se mi 
zdi, da bi lahko preskakoval 
gore .« A l i pa si zavrti kakšno 
moderno poskočno ročk ali 
country skladbo. Tistih po
časnih in žalostnih pa ne 
mara. Tudi glasba mora biti 
takšna, kot je on. Vedno v e 
sela, poskočna, polna ener
gije-

T A T J A N A C V I R N 
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Hokej: nastala 
Kladivar 

Vseeno nam je, če novinar 
Zule izkorišča svojo poklicno 
možnost in na »Športni strani« 
piše o vsem, le o športu redko. 
Omalovaževanje, cinizem in 
posmehovanje ter takorekoč 
paranormalni konstrukti, so 
že prepoznaven slog, ki ga pač 
ne jernljemo več resno in ga 
enostavno prezremo. Dokler 
nismo poleg z imeni, seveda. 

Ko pa nekdo stalno povzro
ča »motnje,« ko moti ritem 
ustvarjalnega umika, ko pose
ga že v zasebnost, ko moraš 
odgovarjati in pojasnjevati, 
počel bi pa rad vse kaj dioige-
ga, takrat enostavTio ne moreš 
več samo zamahniti z roko. 
Ker sem v članku »Nastaja 
Kladivar« zopet med nastopa
jočimi in to v vlogi (ki mi jo je 
dodelil novinar Zule), ki je 
lahko zelo neprijetna, sem ho
češ nočeš prisiljen napisati ne
kaj naslednjih vrstic. 

Celjskemu hokejskemu ko
lektivu sem pomagal s svojimi 
brezplačnimi profesionalnimi 
uslugami od leta 1992, v sezoni 
93/94 pa sem po odstopu pred
sednika pomagal reševati že 
takrat težko situacijo tudi f i
nančno. Po koncu sezone 93/ 
94 sem podpredsedniku Hri-
beršku jasno povedal, da se ne 
strinjam z njegovim načinom 
dela in da nisem pripravljen 
sodelovati pri vodenju kluba. 
Tega sem se potem tudi držal, 
sem pa še naprej nudil določe
ne usluge iz svojega področja, 
kot jih je tudi npr. klubski 
zdravnik. 

Na Zuletov konstmkt, da 
naj bi bil še vedno član lO H K 
Inntal in med najbolj intenziv
nimi ustanovitelji H K Kladi
var, ki se tako izogibajo plače
vanja Irmtalovih dolgov, bi 
odgovoril takole: 

Pisno kot »še vedno član 10 
H K Inntal« odstopiti ne mo
rem, ker tako tudi nisem pri
stopil. Nisem med najbolj in
tenzivnimi ustanovitelji Ho
kejskega kluba Kladivar, če
prav pozdravljam vsako more
bitno oživljanje hokeja 
v Celju. 

V H K Inntal nisem (razen 
nekaj palic) podpisal ničesar, 
zato me tudi Irmtalovi dolgovi 
ne skrbijo preveč. 

Kot prijatelj športa in svoje
ga mesta sem doslej na svojem 
profesionjilnem področju po
magal zastonj ali za simbolič-

Pojasnilo 
v Pismih bralcev objav

ljamo samo pisma znanih 
avtorjev, zato mora biti 
vsako pismo podpisano 
z imenom, priimkom in 
točnim naslovom. Če je 
mogoče, pripišite tudi tele
fonsko številko, kamor vas 
lahko po potrebi pokliče
mo. Pismo ne sme presegati 
45 tipkanih vrstic. Daljša 
pisma bomo v uredništvu 
krajšali tako, da ne bo pri
zadet smisel sporočila. 

Po zakonu o javnih gla
silih so uredništva dolžna 
objaviti le odgovor na ob
javljeno informacijo ter 
popravek objavljene infor
macije, s katero sta priza
deta pravica aU interes pis
ca, o vseh ostalih pismih pa 
se odloča v skladu z ured
niško politiko. 

no nadomestilo številnim klu
bom, zvezam in organizator
jem športnih prireditev, vsem 
športnim delavcem, ki so me 
za pomoč prosili. Ne spomnim 
se, da bi jo kdaj komu povsem 
odklonil. 

Tako sem prostovoljno, 
v svojem prostem času in 
s svojimi sredstvi pomagal tu
di hokejistom, seveda v obse
gu, ki ni mogel bistveno pre
makniti stanja, a vendarle, če 
bi še kdo . . . 

Afirmacije preko pomoči 
športu ne potrebujem, zato je 
tudi nisem obešal na zvon, sem 
pa kot nmogi drugi vsaj malo 
pripomogel k temu, da imajo 
tisti, ki živijo od športa (tudi 
športni novinarji) kaj početi, 
čeprav si nekateri med njimi 
zelo prizadevajo škodovati 
vsemu, kar ni Rolls Royce slo
venskega športa. 

Kot sem dejal, enkrat za 
vselej in za vse primere dajem 
na znanje, da že v naprej zani
kam verodostojnost vseh se
stavkov v katerih sem (bom) 
omenjen, saj novinarju Zuletu 
ne nameravam dajati nobenih 
izjav, ker je tudi doslej vse na
pisal brez potrebe, da bi kaj 
vprašal. Mimogrede, najini pi
sarni sta oddaljeni 20 metrov. 

Gk)spod Bratec, ki tudi na
stopa v omenjeni zgodbi, me je 
prosil, da tudi v njegovem 
imenu zanikam verodostojnost 
zgodbe, saj ima tudi od rad 
svoj mir. Že pred časom je lah
ko prebral, da je bila njegova 
soproga?!? med četverico, k je 
vodila klubsko politiko in od
ločala o vsem, sedaj pa že kar 
sam ustanavlja svoj klub. 

Kaže, da je z malo toplejšim 
vremenom že nastopil čas ki
slih kumaric, toda ker smo se 
jih nekateri že čez zimo preob-
jedli, prosimo za malo diete. 

MINJA BAJAGIČ zase 
in za gospoda 

VOJKA BRATCA 
Kako verjeti človeku, ki ima 
posetnico, na kateri piše: 
»Celjski hokej. Hokejski klub 
Celje, Minja Bajagič - vodja 
propagande in stika z jav
nostjo.«? 

ŽELJKO Z U L E 

PREJELI 

Evropsko leto 
varovanja narave 

Če je namen letošnje akcije 
pod zgornjim naslovom »ubi
jaj me nežno in počasi,« potem 
smo na pravi poti in bomo 
kmalu tudi na cilju. Če pa je 
namen ohraniti našo civiliza
cijo potomcem, potem se mo
ramo obrniti na drugo pot, po 
kateri bomo prišli do dejan
skega sožitja z njo. Izbrati pa 
si bomo morali druge vodite
lje, kateri nas bodo tja tudi 
pripeljali. Njihovo znanje bo 
moralo biti k tem ciljem tudi 
usmerjeno. Vsaka stvar, ki je 
za ljudi odpadek, ni odpadek 
tudi za naravo. Ona lahko vse 
predela, za kar pa potrebuje 
določen čas, potrebne meha
nizme za to pa že ima. Zato ji 
s primemo pripravo čas pre
delave lahko zelo skrajšamo. 
Tako bi se dalo s primemo pri
pravo kompostirati tudi od
padna mineralna olja, s čemer 
bi pridobili gnojilo, odpadlo 
pa bi »ekološko primemo« se
žiganje in strupeni plini ter 
pepel, kot produkt sežiganja. 

S tem gnojilom bi lahko na
domestili zdravju škodljiva 
umetna gnojila, ki zaradi ne-
primeme uporabe zjistmpljajo 
tudi podtalnico, ki je v mnogih 
krajih tudi edini vir pitne vo 
de. Umetna gnojila in stmpe-
na škropiva so večinoma vodo-
topne soli, ki jih atmosferska 
voda spira iz zgornjih plasti 
v podtalnico. Če odpadna olja 
drugod po svetu sežigajo, je to 
najbolj verjetno zato, ker ima
jo največji profit, pri kompo
stiranju pa, ki ne zahteva no
benih posebnih naprav, tolike
ga dobička ne vidijo. Mogoče 
pa tudi zato, ker primernega 
postopka ne poznajo, nikakor 
pa ne zato, ker bi bilo nemogo

če. Lastni poskusi mi zgornje 
besede samo potrjujejo. 

Dober kmet in gospodar na 
svojem posestvu nikoli ni imel 
odpadkov. Ker je živel v har
moniji z naravo in ker je bil od 
nje tudi odvisen, je znal vse 
pridelke koristno uporabiti in 
čeprav ni imel posebnih šol in 
zvenečih titul je prav dobro 
vedel, kako se repa seje in 
krompir sadi, da je pridelek 
čim večji. Delajmo tako sedaj 
tudi mi. 

Močnejši od narave ne bomo 
nikoli in si je tudi podrediti 
nikoli ne bomo mogli, temveč 
bomo od nje vedno samo od
visni. Zato jo spoštujmo takš
no kot je in je ne skušajmo 
prilagoditi po svoje. 

ANDREJ KOROŠEC, 
Škof j a Loka 

Mačehovski 
odnos do 
primarnih 
športov 

v soboto, 15. aprila, sta 
Športni klub Spiridon in K o 
lesarski klub Bike oba iz Celja, 
priredila vzpon na Celjsko ko
čo. Gorski kolesarji so kolesa
rili skozi Vipoto, tekači pa so 
tekli na Tolsti vrh in nazaj. 
Organizatorji in udeleženci 
smo razočarani zaradi odnosa 
celjskih medijev, do priredi
tve. Edina izjema je Radio Ce
lje in mu gre vsa zahvala za 
korektno obveščanje. Vabljena 
je bila tudi Celjska kabelska 
I V , vendar je ni bilo. V Novem 
tedniku je sicer bil kratek za
pis in fotografija prireditve 
pod mbriko »Njiši kraji in lju
dje«, vendar smatramo, da tja 
naša tekma ne sodi, ker ni ka
ka »eksotična«, vaška veselica. 
Vse preveč se v športni mbriki 
Novega tednika favorizirajo 
igralni športi, največkrat so to 
igre z žogo. Ti športi se pona
vadi tretirajo, kot športi se-
kundamega pomena, saj sko
raj brez izjeme osvajajo naziv 
»športnik leta«, tekmovalci iz 
individualnih športov. 

Slab odnos do tekme je po
kazal tudi upravnik Celjske 

koče. Mislimo, da ta gospod ne 
bi smel gledati na prireditev 
skozi finančno plat, saj smo 
tekmo organizirali volonterji. 
Upamo, da se bo v nadaljnjih 
letih odnos upravičeno kritizi
ranih, do prireditve spremenil, 
saj jo mislimo narediti tradici
onalno. Zahvaljujemo se Obči
ni in gospodu županu za pod
poro. Prav tako se zahvaljuje
mo gasilcem v Zagradu za pro
store, g. Trobišu in g. Čatru pa 
za pomoč pri okrepčevalnicah. 
Vse zainteresirane pa vabimo 
na prireditev maja naslednje 
leto. 

Člani Spiridona in 
K.K.Bike Celje 

Razmišljanje ob 
2 7 . aprilu 

v Vidmarjevi hiši v Ljublja
ni so se 27. aprila 1941 sestali 
zastopniki K P Slovenije, krš
čanskih socialistov, Sokolov in 
slovenskih kulturnih delavcev 
in ustanovili Protiimperiali-
stično fronto (PIF) , ki se je ko
nec jvmija 1941 preimenovala 
v Osvobodilno fronto Sloven
skega naroda (OF). Na današ
nji dan razmišljam, zakaj si je 
na začetku nadela ime PIF in 
neOF! 

V jeseni leta 1941 je OF se
stavila svoj program, ki naj bi 
izražal najnaprednejša strem
ljenja slovenskega naroda: 
osvoboditev in združitev vseh 
Slovencev, enakopravno sožit
je z drugimi jugoslovanskimi 
narodi, pravo ljudsko demo
kracijo, socialni napredek in 
podobno. In spet razmi
šljam . . . Je morda kdo od pre
živelih borcev pripravljen po
jasniti program Protiimperi-
alistične fronte in kaj je le-ta 
počenjala do konca junija 
1941?! 

Ustanovni sestanek PIF je 
bil 26. aprila 1941, vendar smo 
ustanovitev te fronte (z napač
nim imenom) pol stoletja praz
novali 27. aprila. Nekateri 
znajo povedati, da se je baje 
Boris Kidrič zmotil v datumu. 
In če spet razmišljam - kaj ni 
istega dne, to je 26. aprila 

1941, Hitler obiskal M̂ ^̂ ^ 
in je zaradi tega pomembni 
dogodka Kidrič preložil p|! 
novanje ustanovitve fronta 
en dan?! 

Državljanom polnoprj, 
in demokratične Slovenija 
vedno niso znani temeljni, 
datki o objektivni zgodoviij 
poti svojega naroda. 

IVE A . STAHi 
Kočevska H( 

PRITOŽNA 
KNJIGA 

Ukradli so nam 
ietalol 

V Levcu imamo prečudovi 
letališče (vsaj bilo je) , kjer s] 
se otroci radi igrali in si laj 
šali dolgčas. Na letališču d 
namreč imeli letalo, ki je ^ 
shranjeno v letališkem parb 
V in na njem smo otroci prq 
veli vse proste ure in dnn 
tako pa so se nabirala leta 
teklo je tudi naše otroštvo, 
pa se tega sploh zavedali j 
smo. To letalo je bilo naš »d 
boljši prijatelj« in imeli smol 
radi. A prišel je čas, ko so 
nam neki gospodje dovo| 
vzeti to naše letalo, ki so 
poleg nas poznali že naši staj 
in stari starši. Mi otroci za ta 
letalom še žalujemo, saj je zi 
v tem parku oz. na njegovi 
mestu le še pust, prazen pi 
stor, ki boleče prebuja prelf 
spomine. Nekaterim se »nai 
žalovanje zdi nesmisel 
otročje in se jim zdi prav, da 
to »šaro« odpeljali, vend 
smo mi na tem letalu preživ 
vse svoje najbolj nore dneve 
nam novo letalo, ki nam 
zaradi tolažbe obljublja 
prav nič ne pomeni. Ti »gosp 
dje« so nam z letalom ukrai 
naše spomine in dobršen ( 
otroštva. 

PETRA ŽAGA 
Lev 
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fl na avtosalonu 
^0 Radia Celle ¥ ž l ¥ 0 z UubUanskega sejmišča 

.pa Radia Celje se je 
jjlitirko Roberta Gor-
odeležila tudi 19. Av-

v Ljubljani. Oddaja 
l̂ lanom je tokrat tekla 
g Z ljubljanskega sej-

^ z gosti smo se pogo-
,li Matjaž Korošak, Pri-
§lcerl in Vesna Lejič, za 
j](0 pa je poskrbel Sašo 

oddaji ste lahko slišali 
jgta Kuzmiča, ki je to-
predstavil svojo šolo 

g vožnje na Ljubečni. 
ije pravzaprav nekakšno 
jjevanje vozniškega iz 
vozniki pa se v njej na-

j predvsem praviliiega 
vanja v neobičajnih in 
jvadnih situacijah, 
jdja servisno-prodajne 
be pri podjetju A v t o i m -
Ici je generalni uvoznik 

ozila Škoda, je spregovo-
jedvsem o prodajnih na-
\in škodi felicia, po ka

teri kupci v zadnjem času 
največ povprašujejo. Letos 
naj bi prodali 5 tisoč teh v o 
zil , kupci pa največ povpra
šujejo po felicii G X i rdeče 
barve, na katero v povprečju 

čakajo tri mesece. Felicia se 
vzpenja tudi po lestvici naj
bolje prodajanih avtomobi
lov. Kljub temu, da so s pro
dajo pričeli šele pred dobrim 
mesecem, je trenutno na 11. 
mestu, v prihodnjem četrt
letju pa se bo najverjetneje 
povzpela na tretje mesto. 

Polona Rozman, vodja 
službe za stike z javnostjo 
v podjetju Porsche Interavto, 
ki je generalni uvoznik za 
vozila Volkswagen, Audi , 
Seat in Porsche, je med dru
gim povedala, da prodajo 
največ vozil polo in audi A4 , 
kljub temu, da slednji ni po 
ceni. Povpraševanje presega 
ponudbo za več kot trikrat, 
tako da so ves kontingent 
vozi l že prodali, dogovarjajo 
pa se že za novega. Poleg te
ga že tečejo razgovori o pro
daji porschejev 911, izjemno 
dragih vozi l . Letos naj bi 
prodali le pet takšnih vozi l . 

d prvega do zadnjega 
O-predpraznično oddajo 
I ubrali.. .na kaj drugega 
i kot na praznik. Prvi maj. 
miku uradnih praznovanj 
tae občine Celje ga ni vpi-
[ga. Zadeva je pač prepuš-
isindikatom - t i pa menda 
ajo s politično oblastjo no-
izve/e več. Ha! 
eer pa - ali je 1. maj, praz-
ela, še praznik ali samo 
prost dan? Ga praznuje-
Se še vedno veselimo go-
, kresov in mlajev? 
akor kdo. 
v oddaji smo slišali precej 
enjenih besed. Kakor da 
eleii o Prazniku dela spre-
oriti predvsem tisti, Id se 
fojem delu in trudi čutijo 
krjeni za svoje delavske 
fice, ki so ostali na cesti, 
! ali s skromnimi sredstvi, 
si ti so več ali manj menili, 
landanes ni pravega razio-
za delavsko praznovanje. 
Ido ogorčenega občana, ki 
blabo voljo spravi že samo 
forjenje o tem prazniku, saj 

je, kot bi se norčevali iz obu
božanih delavcev, je pribil 
možakar. 

In še smo slišali, da je bil 
praznik včasih vse kaj druge
ga. Bolj zmago.slaven, saj smo 
ob prazniku odpirali nove to
varniške obrate. Pa repliko, da 
je bilo to zgolj hvalisanje ko
munističnega režima. Slišali 
pa smo tudi nekaj bolj optimi
stičnih glasov. Najbolj všeč mi 
je bila pripoved poslušalca 
Mirka, ki se je spomnil, da so 
včasih, na kmetih 1. maj praz
novali predvsem kot praznik 
prebujajoče se narave, ki je 
kmetom zagotavljala delo in 
kruh. Na ta dan menda nikoli 
niso delali. In še danes se veli
ka večina na ta dan odpravi 
v naravo, na izlet, na sprehod, 
na piknik. Saj je vendar prvi 
dan meseca brez črke R v ime
nu. Te mesece pa je po starem 
izročilu brez škode za zdravje 
mogoče sedeti na goli zemlji. 

In potem so tu še tretji, ki 
bodo prvi maj praznovali de

lovno. Poslušalka Angelca že 
trinajsto leto s celodnevnim 
dežurstvom v službi, za kate
rega bo zaslužila borna dva ti
sočaka. Praznika tako rekoč 
sploh ne pozna, a ga kljub te
mu priznava. Dinigim. 

Zelo raznolika so bila torej 
mnenja o prazniku dela. Zani
mivo pa, da se ni oglasil nihče 
od mlajših, čeravno stavim, da 
se ti - če drugega ne - veselijo 
prvomajskih kresovanj. Prav 
je tako! 

S prvim majem pa smo do
končali tudi zadnji Celjski 
magazui v tej sezoni. Prihodnji 
mesec se bomo pripravljali na 
nov, poletni, zabavni magazin, 
da se v mesecu juniju spet sli
šimo. Zasnovati ga namerava
mo kot lahkotno, poučno, na
gradno oddajo, ki bo krajšala 
poletne, pozne, petkove po
poldneve. Upamo, da vam bo 
všeč. Na svidenje torej v mese
cu juniju. 

N A D A KUMER 

hs Preslev - kralj rock'n'rolla 
'^isikomu se zdi trditev, da 
6'asba življenje, več kot pre
dla. Morda. Za koga. Toda 
Me gotovo, brez glasbe ni 
TOja, saj ne smemo poza-

da je glasba tudi petje ^ Valovanje morja.. . 

''oda ljudje, ki se z glasbo 
'srjajo in ji podredijo svoje 
Ĵ nje, bodo vedno in pov-
'Priznali, da jim glasba po-

življenje, tako je tudi 
največjih glasbenikov 

v̂ne glasbe vseh časov, 
l̂̂m rock'n rolla, Elvisom 

^'^vjem. Umrl je mnogo' 
I §<xiaj, toda za seboj je pu-
''ogato zapuščino. Zbrali 

"•̂ ekaj misli, ki so jih o El-ẑrekli znani glasbeniki. 

Sley Booth: 
^vis se je trudil biti pred
al' On sam. Ko mu je filmska 
b̂a Paramount ponudila 

v filmu, v katerem naj bi 
r ̂ 2il z motorjem, je Elvis 
P^oril: »Rajši ne bi igral 
îftiu!« Nihče ni namreč ve-

se je Elvis blazno bal 

Bob Dylan: 
Elvis je posnel tudi eno mo

jih pesmi. To je bila ena tistih 
pesmi, ki sem jo imel najra
j e . . . Imenovala se je Tomor-
row Is a Long Time. 

Jeff Nuttall: 
Mladina je vedno čakala El-

visa. Vsi, ki so bili stari manj 
kot 20 let po vsem svetu, so 
čakaU nanj. 

Nik Cohn: 
Elvis je tam, kjer se pop zač

ne in konča. Se vedno je naj
večji in najboljši, kljub temu, 
da so ga nekateri ocenjevali, 
da je nadutež in brez vsakršne 
cene. Njegovi oboževalci pa so 
celo spesnili pesem zanj: El-
svis is King (Elvis je kralj). 

Elvis je bil torej kralj rock'n 
rolla, ne pozabite pa, da gosti
mo 12. maja v celjski dvorani 
Golovec kralje slovenskih 
uspešnic petdesetletja, ki se 
bodo predstavili s pesmimi, ki 
so segle Slovencem najglobje: 
Poletna noč, Silvestrski po
ljub, Dan ljubezni. Tam, kjer 
murke cve to . . . 

S IMONA H2O 
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streljal, obseden od groženj In strahu 
Umorjeni Je bil na prostem Izbodu meti prestajanjem zaporne kazni 

Obsojenec Franc K. (19) iz Tera pri L j u b 
nem ob Savinji, ki je bil na prestajanju 
kazni v Zaporih Celje, se 28. aprila zvečer, 
po krajšem prostem izhodu, ni vrnil nazaj 
v zapor. Odrejeno je bilo iskanje pogrešane
ga, nekateri pa so takoj posumili, da je ob
sojenec nekje na begu. 

V noči na 1. maj je bilo vlomljeno v stano
vanjsko hišo v Teru, last Ignaca B. Zmanj
kala je buteljka vina in 3 tisoč tolarjev go to 
vine. Vlomilec je obenem poškodoval žice 
hišne alarmne ter telefonske napeljave. 

V ponedeljek okoli 11.30 ure se je pred g o 
stilno Majerhold v Šentjanžu zgodil umor. 
Ignac B., v katerega hišo je bilo vlomljeno, 
je streljal na Franca K . Vsi trije dogodki so 
med sabo v tesni neposredni povezavi in 
imajo skupni imenovalec: ljubosumje, grož
nje in strah. 

Franc K . je bil pri svojih nepolnih dvajse
tih letih že dober znanec organov pregona. 
Pred leti je kot mladoletni storilec bival 
v prevzgojnem domu v Logatcu in nekega 
dne, skupaj s svojim pajdašem, iz te ustano
ve pobegnil. K o je bil na begu, je v Ljubljani 

oropal neko menjalnico, potem pa ga je po 
licija, skupaj s sostorilcem, izsledila v enem 
od hotelov na Dobrni. Na to je bil Franc K . 
obsojen za kaznivi dejanji ropa in vel ike 
tatvine. Ves čas, dolga leta, pa je neizmerno 
sovražil Ignaca B. Kot vedo povedati doma
čini, se je Francetovo sovraštvo iz leta v leto 
stopnjevalo. Vrstile so se grožnje s fizičnim 
obračunom, z umorom, pa najrazličnejša 
neprijetna dejanja, v katerih je bil Franc K . 
storilec, Ignac B. pa oškodovanec. Kaj je 
Franca gnalo v tako bolestno sovraštvo, ne 
bo nikoli povsem razkrito, ker ga je v pone

deljek prekinila smrt. m 
Franc K . , ki je bil na begu, je u m 

dne (domnevno po vlomu v hišo l^M 
prišel pred gostilno Majerhold, takrat J 
je z osebnim avtomobilom, skupaj s ^ 
znancem, tja pripeljal tudi Ignac B.1 
takoj ko je zagledal Franca K. , izM 
potegnil pištolo in vanj izstrelil pet 
Franc K . je strelnim ranam podlegel y 
ju tragičnega dogodka. Ignaca B. sd 
žensko ovadbo privedli k preisko)3 
sodniku Okrožnega sodišča v Celju. • 

mini KRIMICI 
Vlom v šolo 

v noči na 25. april je nezna
ni storilec vlomil v stavbo os
novne šole Vere Šlander na 
Polzeli, v notranjosti pa vlomil 
še v prostore vodstva, kjer je 
pregledal vsebino omar in pre
dalov. Šolo je zapustil z ukra
deno videokamero znamke 
philips, skupaj z akumulatorji 
in polnilcem. Šolo je oškodo
val za okoli 100 tisoč tolarjev. 

Odnesel nakit 
v torek, 25. aprila, je nekdo 

vlomil v stanovanjsko hišo na 
Ulici Dušana Kvedra v Šent
jurju, ki je last Andreja M. Kot 
kaže, si je storilec pri tem 
opravilu vzel kar precej časa, 
saj je prostore temeljito prei-
skal in jih temu primemo raz-
metal. Na koncu je ugotovil, 
da se mu je trud splačal, saj si 
je nakradel zlatnine v vredno
sti okoli 120 tisoč tolarjev. Ker 
mu je menda policija že za pe
tami, bi mi dodali pregovor: 
kdor se zadnji smeje, se naj
slajše smeje. 

Orožje brez papirjev 
Policisti iz Velenja so 25. 

aprila zasegli pištolo kalibra 
6,35 nun in 4 naboje, kar je 
brez dovoljenja posedoval Ve
lenjčan Milan N . , ki je s tem 
orožjem ogrožal tudi svoje do
mače. Orožje je bilo istega dne 
odvzeto tudi Igorju K , ki je 22. 
aprila ponoči s pištolo kalibra 
9 mm streljal pred diskoteko 
Sahara v Rogaški Slatini. 

Ukana 
Gospodična Cvetka iz Šent

jurja najbrž ne bo nikoli več 
nasedla preveč sladkim mo
škim besedam. Ko je minuli 
četrtek okoli polnoči stala na 
avtobusni postaji v Celju, jo je 
ogovoril moški in se ji ponudil, 
da jo s svojim avtomobilom 
odpelje domov. Ženska je bila 
presrečna ob tolikšni radodar-
nosti neznanca, a je kmalu 
spoznala, da ni šlo za ustrežlji-
vost, ainpak za prevaro. Na
mesto v Šentjur, jo je možakar 
odpeljal na območje Selc, tam 
ustavil in ji na silo ukradel dva 

prstana, ki ji je nosila na roki, 
iz denarnice pa ji je pobral 
okoli 10 tisoč tolarjev gotovi
ne. Ko je ugotovil, da ni več 
kaj ukrasti, jo je nagnal iz av
tomobila, pritisnil na plin in 
oddrvel skozi teirmo noč. 

Šolarja z napako 
Dva fanta sta v sredo ponoči 

vstopila skozi priprto okno 
v prodajalno Don Juan na 
Bevkovi ulici v Žalcu. Nabrala 
sta si večjo količino najrazlič
nejših svinčnikov, radirk, šilč-
kov in bižuterije ter lastnico 
lokala, Matejo H., oškodovala 
za okoli 50 tisoč tolarjev. 

Cigarete Iz kioskov 
v noči na 28. april je nezna

ni storilec vlomil v kiosk Dela 
na Savinovi uUci v Celju. Na
bral si je več zavitkov različ
nih cigaret v skupni vrednosti 
53.750 tolarjev. Zdaj se bo mo
ral še potmditi, da bo ukrade
ne cigarete dobro in vamo 
vnovčil. 

Naslednjo noč je nekdo na
padel Delov kiosk na Maribor
ski cesti v Celju. Ukradel je 
5 zavitkov cigaret marlboro 
ter več zavitkov drugih, neko

liko manj uglednih cigaretnih 
znamk, v skupni vrednosti 50 
tisoč tolarjev. 

Jakna na obešalniku 
Šentjurčan Franc F.(44) se 

je prejšnji petek popoldne mu
dil v gostišču Rimljan v Celju. 
Ob prihodu je slekel suknjič in 
ga obesil na obešalnik v kotu. 
Gotovo takrat ni račimal, da 
se bo v lokalu našel nekdo, ki 
ga bo zanimala vsebina žepa 
v jakni oziroma denarnici. Iz 
nje je namreč izginilo nič več 
in nič manj kot 68 tisoč tolar
jev. Škoda jih je. 

OkradenI Petrol 
v noči na 29. april je nekdo 

vlomil v prostore Petrolovega 
bencinskega servisa na Tehar
ski cesti v Celju. V notranjosti 
objekta je vlomil še v hladilno 
omaro, ukradel pa je več za
vojčkov različnih cigaret, ne
kaj čokolade, pločevinke piva 
ter nekaj brezalkoholnih pijač. 
Podjetje Petrol je oškodovano 
za okoli 27 tisoč tolarjev. 

Ukradena avtomobila 
v noči na 29. april je nezna

ni storilec ukradel osebno vo

zilo zastava 101, reg. št. CE 
44-32E, ki je bilo parkirano na 
parkirišču na Jenkovi cesti 
v Velenju. Stoenka, ki ima 55 
konjev, je rdeče barve, vredna 
pa je okoli 120 tisoč tolarjev. 

V noči na nedeljo pa je bil na 
parkirišču Pod kostanji v Ce
lju ukraden osebni avtomobil 
znamke V W passat karavan, 
bele barve, reg. št. CE 7 6-7 9J. 
Lastnik Franc M. iz Celja je 
oškodovan za približno 3 mili
jone tolarjev. 

Kradel v šoli 
v dneh od 26. do 29. aprila 

je neznani storilec vlomil 
v prostore osnovne šole 
v Šmartnem v Velenju. Prei-
skal je učilnice in iz dveh 
ukradel dva radiokasetofona 
znamk tecsonic in samsung, iz 
ene učilnice pa kitaro in več 
didaktičnih igral. Skupna ško
da znaša okoli 60 tisoč to
larjev. 

AvtovlomI 
v noči na 29. april je bilo 

v Šaleku pri Velenju vlomljeno 
v osem osebnih avtomobilov, 
ki so bili parkirani na tam
kajšnjem parkirišču. Iz vseh 

avtomobilov so bili ui 
avtoradiokasetofoni in 
drugi predmeti. 

Isto noč je bilo vlonilj( 
di v deset vozil, ki so bij 
kirana v podzemni skuj 
razi na Stanetovi cesti \ 
nju. Iz štirih avtomob 
demontirali avtoradiol 
fone, sicer pa so povzro 
liko škodo z razbijanj« 
kel na vozilih in z ni 
odpiranjem vrat. 

V času od 26. do 29. aj 
neznani storilec vlomil \ 
ni avtomobil, ki je bil pj 
na parkirišču pred Stari 
dom nad Celjem. Iz 
znamke mercedes je i 
žensko torbico z dok 
oškodovanke Jožice H., 
pa je tudi 200 nemških n 
500 tolarjev. 

i 
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prejšnji petek popoldne 
nekdo sporočil na poli-
^0 postajo, da v lokalu 
Ijjr na Glavnem trgu ni 
*̂ ,ega miru. Da je šlo res 
la^enje javnega reda in 
jy so se možje postave 
jpiičali, ko so se 
^karj" srečali z alkohol-
razigranim Miloradom 
Iji je tečnaril in v slabo 

L spravljal goste in 
j ^ o osebje. Milorad jo 
y kratkem mahnil k sod-

za prekrške. 

y petek je bila potrebna 
l£]vencija tudi v bloku 
gezenškovi ulici. Zgodi-
pa se je tako, da je ata 
j v pozni nočni uri sedel 
t̂elju v svoji sobi, k nje-

II pa je stopil njegov sin, 
je brez dela in brez cven-
ter od njega zahteval 

jar. Ker mu ga oče ni 
[ je prišlo do obmetava-
i Z žaljivkami in do rav-
ija med očetom in sinom. 

Medicinska sestra z od-
Ika ORL je v petek pono-
sporočila, da se je v ča-
Inici nahajal pacient 
lapotnico, ki pa je bil ta-
neučakan, da se je začel 
[ti in razbijati okoli se-
, ker ni prišel takoj na 
ito. Potem je demonstra-
DO odšel z oddelka, zdaj 
se skriva nekje v bolniš-
i, saj ga vratar ni opazil 
iti, je sestra povedala 
telefonsko slušalko. Po -
1 so ga šli iskat policisti 
našli nadlogo, Milana 
ki se bo zaradi slabega 
ašanja znašel pred sod
im za prekrške. 

Na dvorišču lastne hiše 
rmovljah pri Socki sta se oboto ponoči sporekla in 
I g na drugega drla go -
)d soprog in njegova že-
ka. Prepir je menda za-
a Ona, ker bi naj On pre-
i čez domače planke 
kal. 

Na prireditvenem pro-
»ru šmarjeških gasilcev 
I Golovcu je nek moški 
zgrajal in metal naokrog 
ize in stole. Policisti so 

b i i r i l i Dušana D. 

V nedeljo je šla patrulja 
fctervenirat v Kajak klub 
pšpici ob Savinji. Tam se 
Anton M. spri s kanui-

Milanom in njegovo 
1*10, prepir pa se je spre
jel v fizični obračun med Kanom in Tonetom. Tone Pmoral k sodniku za pre-Mke. 
fV nedeljo so popenili 
*4iiovalci bloka v Skapi-

ulici, ki so morali po 
?^ti uri zvečer poslušati 
'''sval, ki je prihajal iz ne-
*sredne soseščine. Polici-
îso odkrili žarišče nočne-

^ nemira, ki ga je zakrivil 
*ran O., ki je takrat s svo-
" druščino praznoval svoj 
Msttii dan. Policisti so ga 
'"''irohotno opozorili. 

'Ha prvega maja dan so 
''^je postave intervenirali 

lini Romih v Verpe-
am so se v popoldan-
času iz javnega reda Ptiru norčevali Dušan S., 

y^ Z, neka Celjanka L i -
^ in še neka neznana 
'̂̂ a, ki bo kmalu dobila 

1?̂  in priimek, vsi pa bodo 
?'*ii opravka s sodnikom 
^prekrške. 

M. A . 

Zabodenega se je 
bilo treba znehiti? 
Umor Franca Ka¥člča še ¥edno ¥ megli - Pollclla ponuja nagrade 

Od sedeminosemdesetih 
umorov in poskusov umorov, 
ki jih je slovenska policija 
obravnavala v letu 1994, sta 
ostala nerešena dva. 

Eden je umor češkega dr-
žavljana-turista na počivališ
ču Studenec na avtocesti med 
Postojno in Razdrtim, drugo 
zločinsko dejanje pa je umor 
Celjana Franca Kavčiča, ki so 
ga 6. avgusta lani našli v strugi 
potoka Šahov graben pri nase
lju Lisce v Celju. Za oba nere
šena primera policija išče nove 
sledi za storilci in k sodelova
nju vabi občane, ki lahko p>o-
sredujejo kakršno koli korist
no informacijo, ki bi pripeljala 
bližje k cilju: prijetju storil
cev, ki se nemoteno sprehajajo 
nekje med nami in ki lahko 
takšno ali podobno hudodel
sko dejanje ponovijo v situaci
ji, ki bi jim ustrezala. Denarne 
nagrade, ki jih ponujajo za do
brodošle informacije, so lepe, 
pri tem pa policija, skladno 
z zakonskimi predpisi, jamči 
za tajnost in varnost informa
torja. Za celjski primer je tre
ba poklicati na telefonsko šte
vilko 92 ali 442-420, U N Z 
Celje. 

Temnolasec in 
svetlolasec 

Franc Kavčič, ki je bil med 
prijatelji in znanci bolj znan 
pod vzdevkom Čuha, je bil 
v času smrti star 29 let, nazad
nje pa je živel na Cesti na grad 
v Celju. Nazadnje so ga videli 
v torek 2. avgusta zvečer, ko je 
na »špici« ob Savinji, priljub
ljenem letnem shajališču in 
zabavišču mladih Celjanov, 
z znancem in dvema neznan
cema igral namizni nogomet. 
Takrat je imel oblečeno vzor-
často srajco kratkih rokavov 
in modre kavbojke znamke 
wrangler, obut pa je bil naj
verjetneje v superge. Neznan
ca, s katerima je Kavčič igral 

namizni nogomet sta bila: prvi 
je bil moški, star največ 30 let 
in visok okoli 175 cm in tem
nejše polti ter daljših temnih 
las, oblečen pa je bil v bolj 
temna oblačila. Govoril je slo
vensko, v celjskem narečju. 
Druga oseba je moški, star od 
20 do 25 let, visok približno 
185 cm, krajših svetlih las, 
oblečen pa je bil v lahko jakno 
sivozelene barve. 

Pasje diaice v odeji 
Čuhino truplo so našli 6. av

gusta v potoku Šahov graben. 
Zavito je bilo v črno pvc folijo, 
zvezano z vrvico. Pod folijo je 
bila odeja s karo vzorcem, ver
jetno doma izdelana, poleg 
odeje pa sta bili pod folijo še 
kuhinjska krpa in pletena vrv 
za vleko z dvema kavljema. 
Truplo je bilo oblečeno samo 
v spodnjice s tigrastim vzor
cem, ki bi lahko bile tudi ko
palke, noge pa so bile zvezane. 
Odeja, ki so jo našli pod pvc-
jem, je bila vse polna dlak dol
godlakega psa rjave barve, 
kavlja (karabina) pa sta bila 
doma nastavljena na vlečno 
vrv. Franc Kavčič je umrl za
radi izkrvavitve, ki jo je pov
zročil vbod z nožem. Po mne
nju izvedencev poškodba ni 
bila smrtna in je Cuha v bistvu 
umrl zaradi izkrvavitve. Glede 
na to, da je bil najden samo 
v spodnjicah, obstaja precejš
nja verjetnost, da je bil usod
nega dne pri nekom v stanova
nju ali v hiši, je pa imel pokoj
ni to navado, da je bil v družbi 
»izbrancev« in somišljenikov 
rad v spodnjih oblačilih. Ob
staja možnost, da je bil zadnji 
dan svojega življenja v družbi, 
v kateri je prišlo do spora, ta 
pa se je končal z uporabo noža. 
Zelo verjeten je nadaljnji po
tek dogodkov: Ko so ugotovili, 
kaj se je z uporabo noža zgodi
lo, se je bilo treba trupla zne
biti, da se je vse skupaj doga
jalo v neki hiši ali stanovanju. 

pa kaže tudi to, da je bilo vse 
prelepljeno z dvema različni
ma lepilnima trakovoma, ki ji 
ponavadi nimamo pri sebi ah 
v vozilu. 

Ce je mogoče dolgodlakega 
rjavega psa, odejo, kuhinjsko 
lupo (rumeno s tankimi pre
pletenimi črtami, ob robovih 
je okoli 5 cm širok rdeč rob), 
vlečno vrv s kavljema, svetlo
lasega in temnolasega moške
ga po zgornjem opisu, kakor 
koli med sabo povezati in zna
na dejstva ter osebe med sabo 
asociativno spojiti, pokličite 
policijo in povejte, saj je lahko 
vsakršna, navidez še tako nez
natna podrobnost, velikega ali 
celo odločilnega pomena pri 
iskanju storilcev. Tisti, ki ne
mara kaj ve, pa molči, je sokri
vec, ki se ne zaveda možnih 
posledic svojega molka. 

M.A. ,E .P . 

Udar strele 
Minulo nedeljo okoli 17. ure 

je vodna strela udarila v sta
novanjsko hišo na Gomilskem, 
last Antona R. Uničila je vso 
električno napeljavo, poško
dovala več aparatov in tele
fonsko napeljavo. Zaradi uda
ra strele je prišlo tudi do izpa
da električne energije v širši 
okolici. Materialna škoda zna
ša okoU 500 tisoč tolarjev. 

Kozolec 
v plamenih 

v nedeljo, 30. aprila ob 
23.50 uri je izbruhnil požar na 
kozolcu, last Marije G. iz Flor
jana, v Topolšici. Kljub hitri 
intervenciji gasilcev, je kozo
lec popolnoma zgorel, z njim 
pa še okoh 6 kubikov žagane
ga lesa in 2 ročna vozička. 
Gmotna škoda znaša okoli pol 
milijona tolarjev. Vzrok poža
ra še ni pojasnjen. 

Bivši lekarnar Posavec Andro 
v Celju je brezvestno uničeval 
živila 

Pri bivšem lekarnarju Posa
vec Andru v Celju, so v pričet-
ku tega tedna napravili 
oblastni organi hišno preiska
vo zaradi tega, ker je bil osum
ljen skrivanja večje količine 
iUvil. Uspeh ni izostal. Živila 
ni samo skrival, ampak jih je 
dobesedno uničeval. 

Tako je na primer na dvoriš
ču lekarne sežigal belo moko, 
ker so bih v njej 2 cm veliki 
črvi, ješprenj ves črviv, maka
roni plesnivi, praški vsi pok
varjeni, prepečenec je skuhal 
za psa takoj po izvršeni prei
skavi. Dobival je živilske na
kaznice za sebe in svojo po-
strežnico. Na svojo karto je 
kupoval živilske potrebščine 
in jih shranjeval, da so se pok
varile, na živilsko nakaznico 
postrežnice pa je oddajal živ
ljenjske potrebščine v bolnico, 

kjer sta bila oba na hrani. Svo
jo postrežnico izkorišča za de
lo za 800 din mesečno in sta
nuje v »luknji« ne v sobi, sam 
pa ima za sebe dve razkošni 
sobi. Uničuje se mu pohištvo 
in obleka in se izgovarja, da 
nima časa, da bi pospravil, 
ima pa čas sedeti v kavami in 
igrati šah. V času okupacije je 
bil pravi »mučenik«, vozil se je 
namreč z avionom iz Zagreba 
v Gradec in obratno ter se ro
koval z najvidnejšimi ustaški-
mi predstavniki, sedaj pa go 
vori o trpljenju in preganja
nju, katerega je doživel. Za 
njegovo izkoriščanje in gospo
darsko sabotažo, katero je na
redil s svojim početjem, priča
kujemo pravično kazen pred 
ljudskim sodiščem. 
Celjski tednik, glasilo Osvobo
dilne fronte Celja, št. 4 z dne 22. 

1. 1949. 

Smrtni udarec ob kamen 
v petek, 28. aprila okoli 18. ure, je 70-letni Matija P. iz 

Križevca spravljal v hlev živino, ki se je pasla na bližnjem 
travniku. Med hojo po travnati strmini mu je nenadoma 
spodrsnilo, nakar je padel in se kotalil približno 4 metre 
po pobočju. Med kotaljenjem je z glavo udaril ob kamen 
ob kolovozni poti in se pri tem tako hudo poškodoval, da 
je na kraju nesreče umrl. 

M . A . 

Ranjena sopotnica 
Na lokalni cesti v naselju Ložnica se je, v petek 28. aprila 

popoldne, pripetila nezgoda, v kateri je ena oseba utrpela hude 
telesne poškodbe, ena pa lažje. 

Darinko V. (38) iz Slovenj Gradca je vozil osebni avtomobil iz 
smeri Žalca proti Veliki Pirešici. K o je pripeljal do križišča 
s cesto k Minervi, je zavil levo na stransko cesto, takrat pa je iz 
nasprotne smeri pripeljal voznik osebnega avtomobila, 43-letni 
Bojan G. iz Velenja. V trčenju, ki je sledilo, je hude telesne 
poškodbe utrpela sopotnica, 70-letna Jožefa L. iz Prelske, druga 
sopotnica, 40-letna Majda G. iz Velenja, pa je bila lažje ranjena. 

Pet ranjenili 
Na magistralni cesti Celje-Slovenske Konjice se je, v nedeljo 

30. aprila popoldne, pripetila nezgoda, v kateri je bilo pet oseb 
lažje ranjenih, na vozilih pa je škode za okoli milijon 200 tisoč 
tolarjev. 

Dušan B. (30) iz Bukovelj je vozil osebni avtomobil iz smeri 
Frankolovega proti Ivenci. K o je v Globočah pripeljal v desni 
ovinek, je zapeljal na levo, v tem trenutku pa je iz nasprotne 
smeri pripeljala voznica osebnega avtomobila, 40-letna Stanka 
L. iz Slovenske Bistrice. V trčenju, ki je sledilo, sta bila voznik 
in voznica lažje ranjena, lažje poškodovani pa so bili še sopotnik 
v vozilu Dušana B., 22-letni Borut K. iz Stranic in sopotnika 
v vozilu Stanke L., 13-letna L.T. in 50-letna Breda F. iz Mari
bora. 

M . A . 

Zavod za prestajanje 
mladoletniškega zapora in Icazni 
zapora Celje 
objavlja prosto delovno mesto: 

pooblaščene uradne osebe 
- paznika 

Razpisne zahteve: 
- končan program srednjega - štiriletnega izobraževa

nja penološke ali druge ustrezne smeri 
- 2 leti delovnih izkušenj 
- aktivno znanje slovenskega jezika 
- izpit B kategorije 

Delovno razmerje združujemo za nedoločen čas s polnim 
delovnim časom in dvomesečnim poskusnim delom. Delovna 
doba se šteje s povečanjem 12/16 mesecev. 

V postopku sprejema bomo pri kandidatih preizkusili strokov
ne kvalifikacije ter druge posebne zahteve, ki so potrebne za 
opravljanje objavljenih del v kazenskem zavodu. 

Pisna dokazila o izpolnjevanju pogojev: diplomo, vlogo z živ
ljenjepisom, potrdilo o državljanstvu in potrdilo o nekaznova-
nju (okrožno sodišče) naj kandidati dostavijo osebno kadrov
ski službi zavoda v roku 8. dni po objavi v času od 8. do 
11. ure. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku 30 dni. 

Ko voda pobesn i . . . 
Celjani imamo sicer kar pre

cej izkušenj z vodno ujmo in 
njenimi posledicami, to, kar se 
je zgodilo prejšnjo sredo okoli 
poldneva na križišču Vodniko
ve in Kocbekove ulice, pri 
Elektrosignalu v Celju, pa je 
marsikoga osupnilo. Razdiral
na moč, ki jo premore besneča 
voda, je tega dne premikala 
asfaltna tla in povzročala za
strašujoči hrup. 

Pod pločnikom na omenje
nem križišču je razneslo cev 

premera 30 centimetrov, voda 
pa je dvignila okoh 20 kva
dratnih metrov asfaltne povr
šine, na mestu, kjer je počila 
cev, pa je izpod asfalta name-
talo večjo količino gramoza in 
na pločniku je nastala večja 
vdolbina. Tiste, ki so bili ta
krat v neposredni bližini do
godka, pa seveda stanovalce 
v tem delu mesta, je premika
nje tal in brizganje vode ne
malo prestrašilo, zaradi okva
re pa je bil tisto popoldne pre

cejšen del Celja brez pitne vo
de. Delavci celjske Komunale 
so pričeli takoj odstranjevati 
posledice, saj je bil zaradi po
plave in nanešenega gramoza 
nekaj časa onemogočen oziro
ma oviran promet. Zdaj se 
mnogi tam stanujoči občani 
sprašujejo, v kakšnem stanju 
je tamkajšnje vodovodno 
»omrežje«, saj bi se znal tak
šen dogodek nekega dne pono
viti. 

M.A., Foto: IGOR ROSINA 

Voda je drla s pločnika na cesto, na svoj račun pa so spet prišli otroci, saj so tistega dne imeli kaj 
videti in slišati, pa o čem pripovedovati prijateljem, staršem... 



Počasi, a vztrajno 
na poti if vriiu 
Skupina ¥eronlca po Izdaji prvega CD In odmevnih nastopih 
na glasbenem sejmu 

Celjska skupina Veronica je 
ena zelo redkih slovenskih za
sedb, ki igra izključno lastno 
glasbo. Pa čeprav njihovi na
stopi trajajo le kakšno uro. 
Glasba tako ali tako pove vse. 
O skupini. Mednarodnem 
glasbenem sejmu, novem CD 
in še o čem smo se pogovarjali 
z bobnarjem in vodjo kvarteta 
Veronica, Francom Podgor
škom. 

Imeni Veronica in pa Vecro-
nia nista samo izpeljani eno iz 
drugega, pač pa sta tudi tesno 
povezani? 

Žal na slovenskem trgu ni 
dovolj kvalitetnih agencij, ki 
bi se ukvarjale s trženjem za 
tovrstne multimedijske pro
jekte, kakršne pripravljamo 
mi. Redko kdaj se zgodi, da na 
odru nastopa samo glasbena 
skupina Veronica, vedno so tu 
še modne revije, ki jih priprav
lja Vladimira Skale (VS Sty-
ling), razni »photo sessioni«, 
izbori za miss in še kaj. In rav
no tu podjetje Vecronia poma
ga skupini Veronica. Zelo radi 
pa bi, da se ta dva pojma en
krat ločita in da se bo glasbena 
zasedba lahko izključno po
svetila ustvarjanju glasbe za 
film, gledališče, EPP spote in 
televizijo, podjetje Vecronia 
pa postavitvi scen, svetlobnim 
parkom in ozvočenjem, odr
skim konstrukcijam itd. 

Malce nenavadno je, da ste 
najprej izdali CD in šele nato 
kaseto. To ni povsem obi
čajno? 

Skupine nosilce zvoka po
navadi izdajo v ravno obrat
nem vrstnem redu, ali pa izda
jo le CD. Mi smo se odločili za 
oboje. Kompaktno ploščo smo 
izdali pri založbi Helidon in 
nosi naslov »Perspective«, iz
šla pa je pred dobrim mesecem 
dni. Nekaj dni kasneje je izšla 
tudi kaseta. Sami smo avtoiji 
glasbe, aranžamajev in pro
dukcije. 

Kot kaže, se je izmed pet
najstih skladb najbolj prijela 
Souline, ki jo že več kot pol 
leta vztrajno vrtijo tudi na te-
letekstu TV Slovenija? 

Glasba, ki jo igramo, je in
strumentalna in zelo ambien-
talna, takšna je tudi skladba 
Souline. Ne boste verjeli, toda 
to verzijo skladbe, ki se vrti na 
teletekstu smo posneli predla
ni za novoletno oddajo Studio 
City in to v pičlih štirih urah 
z vso postavitvijo instrumen
tov, v živo, in je takšna kot je. 
Nikdar je nismo spreminjali. 
Zdaj se dogovarjamo tudi za 
snemanje vido spota za to 
skladbo, vendar o podrobno
stih ne bi govoril. Ostale 
skladbe pa smo posneU v Žal
cu, kjer smo imeli večji prostor 
za vaje z A D A T studijsko 
opremo, s prijatelji, ki so nam 
pomagali in za relativno malo 
denarja. Snemali smo cele tri 
dni in izdelek je pred vami. 

Slišati je, da ljudje ne verja
mejo, da ste vi avtorji ravno te 
skladbe, Souline? 

Nad odzivom tistih, ki so 
glasbo slišali, smo resnično 
presenečeni in zadovoljni obe
nem, saj je tu res nastal zani
miv fenomen. Pred nekaj dne
vi so k meni na Mednarodnem 
glasbenem sejmu v Celju hodi
li ljudje in me spraševali, če 
igramo na plavback s pomočjo 
sekvencerjev in ritem mašin, 
spraševali so, če mi le preigra-
vamo to glasbo, ker nam je pač 
všeč in podobno. Ljudje so bili 
res navdušeni. Še bolj zanimi
vo pa je to, da so k nam priha
jali znani slovenski glasbeniki 
in spraševali podobne reči. 

Skratka, niso mogli verjeti, da 
smo slovenska skupina, ki igra 
v živo in to lastno instrumen
talno glasbo. 

Ko sva že pri glasbenem sej
mu, kako gledaš na tovrstne 
prireditve? 

Res, da je celjski glasbeni 
sejem pri nas najboljši, ker je 
pač edini. Tu kakšnih vzpo
rednic z glasbenim sejmom 
v Frankfurtu sploh ni mogoče 
potegniti, saj gre za dve, po 
ponudbi in kakovosti popol
noma različni prireditvi. Toda 
sejma si v obliki, kakršen je bil 
letos, organizatorji ne bi smeli 
več privoščiti. Povedali smo 
že, da v bodoče na sejmu ne 
bomo sodelovali, če se organi
zatorji ne bodo bolj p>otrudili. 
Konec koncev pa smo (takšne 
so povratne informacije) tudi 
mi eden izmed magnetov, ki 
vlečejo ljudi na ta sejem. 

Se boste odpravili na kakš
no tiu-nejo po Sloveniji? 

Tudi o tem smo že razmi-
šljaU. Če bo to turneja v pra
vem pomenu besede sicer ne 
vem, rabi pa bi, da bi s svojim 
odrom, sceno in razsvetljavo 
ter vsem spremljajočim pro
gramom nastopali po sloven
skih graščinah in gradovih, ki 
so nadvse primeren ambient 
za našo glasbo in multimedij
ske projekte, kakršne priprav
ljamo. 

Vabila za nastope pa najbrž 
že dežujejo? 

V nekem smislu res, vendar 
tudi mi ne vzamemo vsega, kar 
nam ponudijo. Nočem, da bi se 
to slišalo prepotentno, vendar 
če organizator ni sposoben iz
polniti naših zahtev o prostoru 
in ostalih podrobnostih, potem 
je bolje, da se zadeve sploh ne 
lotimo. Dosti dela je tudi na 
ostalih projektih. 

Kako pa je z nastopi v tu
jini? 

O kakšnih vnaprej priprav
ljenih nastopih še nismo raz
mišljali. Letos zaradi zamude 
pri izdaji CD žal nismo mogli 
nastopiti na Mednarodnem 
glasbenem sejmu v Frankfur
tu, kjer smo imeli že vse dogo
vorjeno in pripravljeno. To je 
tudi ena izmed redkih prilož
nosti v tujini, kjer te lahko 
v nekaj dneh sliši četrt milijo
na ljudi in kjer te lahko »od
krije« kakšen lastnik znanega 
nočnega lokala in te eventuel-
no angažira za nastope. Za 
tem zadeve ponavadi stečejo 

same od sebe. Čez noč se tvoja 
glasba začne vrteti kot podla
ga na radiu in TV. 

Zato pa je vseeno najbrž po
trebno kar nekaj časa? 

Absolutno! Največja napa
ka vseh slovenskih glasbeni
kov in skupin je v tem, da ho
čejo priti v Evropo kar čez noč. 
To je teoretično in praktično 
nemogoče, saj imajo povsod 
dovolj dobnh glasbenih sku
pin. Mi se od naših kolegov 
glasbenikov razlikujemo 
v tem, da ne rinemo z glavo 
skozi zid in delamo na dolgi 
rok. 

Kdaj boste posneli in izdali 
nov CD? 

Obstaja še nekaj skladb, ki 
so že posnete, vendar jih na 
CD zaradi premalo prostora 
nismo uvrstili. Izbrali smo res 
najboljše po našem okusu in 
kot kaže, smo pravilno izbrali. 
Novega CD ne bomo posneli še 
najmanj kakšno leto ali celo 
dve, saj bi radi najprej kolikor 
se da promovirali naš prvenec 
»Perspective«. Omenil sem že, 
da večino stvari, ki jih počne
mo, delamo na daljši časovni 
rok, saj mora naša glasba priti 
ljudem v ušesa. Še posebej za
to, ker je instrumentalna. To 
pa se lahko kar precej zavleče. 
Vi imate naše CD in kasete, mi 
pa imamo izredno potrpljenje. 

A L E Š L E D N I K 

Skupina Veronica, spredaj vodja in bobnar skupine Franc 
Podgoršek. 

Sredi turneje po Južni Ameriki je britanska ročk skupina 
THE CULT, po skoraj dvanajstih letih delovanja, razpadla. Šefa 
skupine, pevec lan Astbury in kitarist Bili Duffy, se nameravata 
posvetiti samostojnim karieram, drugi kitarist Jcunes Stevenson 
pa je skupaj z Michaelom Astonom že reformiral svoj nekdanji 
bend Gene Loves Jezebel. 

Eno izmed najpopularnejši britanski zasedb THE STONE 
ROSES je zapustil bobnar Alan Wren (na sliki). Zamenjal ga je 
kar njegov prijatelj Robert Maddix. 

M A D O N N A je s skladbo 
»Take A Bow« že deseti teden 
na prvem mestu ameriške le
stvice najbolje prodajanih sin-
gle plošč. Tik za njo se je ta 
teden uvrstila skupina Soul 
For Real, s pesmijo »Candy 
Rain«, tretji pa je trenutno na
juspešnejši ameriški tehno 
bend The Real McCoy s koma
dom »Run A w a y « . Na lestvici 
velikih plošč je že tretji teden 
prvi raj>er 2PAC, sledi mu 
Bruce Springsteen s svojo 
zbirko hitov, tretji pa je Ho-
otie in njegova skupina The 
Blowfish z L P »Cracked Rear 
W i e w « . Na tej strani Atlanti
ka, v Veliki Britaniji, so z ba
lado »Back For Good«, še ved
no prvi T A K E THAT, drugi so 
Outhere Brothers in njihova 

»Don't Stop«, na lestvici »ma
lih« plošč pa se je na tretje 
mesto uvrstil Bobby Brown, 
s skoraj tri leta staro skladbo 
» T w o Can Play That Game«. 
Med L P se v Angliji že nekaj 
časa najbolje prodaja album 
»The Colour Of Love« pevke 
CELINE DION, tik za njim je 
Annie Lennox in njena » M e -
dusa«, na tretje pa se je povz
pel Elton John s svojo najno
vejšo ploščo »Made In En-
gland«. 

Prejšnji torek je v starosti 83 
let umrla GINGER BAKER. 
Spominjamo se je predvsem po 
njenih bleščečih pevskih in 
plesnih vlogah, ki jih je odi
grala skupaj s Fredom Asta-
irom v zlatih letih Holly-
wooda. 

Britanski bend THE 
STRANGLERS, eden izmed 
najvidnejših predstavnikov 
punka in novega vala v osem-
destih, te dni praznuje 20. 
obletnico delovanja. Ob tej 
priložnosti bodo »Davitelj i« 
izdali nov album »About T i 
me«, ki mu bo nato sledila še 
nekajmesečna turneja, seveda 
brez originalnega pevca Hug-
ha Comwella, ki je skupino 
zapustil pred petimi leti. 

Po več kot dveletnem pre
moru se na sceno z albumom 
»Red Medecine« spet vračajo 
legendarni hard-corovci FU-
GAZI . Pod imenom U N U N pa 
se je v Islandiji reformirala 
odlična skupina The Sugarcu-
bes. Seveda brez pevke 
BJORK, ki je te dni objavila 
svoj drugi samostojni album 
»Post«. 

M A R T A ZORE se s petjem 
ukvarja že skoraj deset let. 
Pred leti smo jo lahko videli na 
festivalu MMS, nekaj časa se 
je ukvarjala z jazz petjem, 
zadnjih nekaj let pa je nasto
pala v ljubljanski Operi. Prejš
nji mesec je skupaj z Miranom 
Juvanoni napisala m posnela. 

skladbo »Pozabil si na vM 
se naj bi znašla tudi na | S 
debitanskem albumu, |9 
rim se Zoretova namej^l 
jesen spet vrniti na s low | 
pop sceno. ^ 

Te dni mineva leto dnj 
kar je skupina VICTORJ' 
založbi Salomon izdala ' 
maxi single in kaseto, z J 
Victory »nastrgali« kar ^ 
uspešnice, »Back In !̂  
U.S.S.R.,« »Orgazem«, »ĵ ^ 
in vroče noči« in »Svet \ 
solza«, ta mesec pa naj bij, 
tudi njihov drugi maxi si,. 
Na njem bo poleg hita \i\ 
skih Melodij morja in so, 
skladbe »Poletne mačke, 
njihova priredba svt[^ 
uspešnice »Cotton E j« j 
skupine Rednex in pa sklj, 
»Dhjeendhje«. 

Ex-pevec nekoč odaj 
The Pogues, sedaj pa vo 
skupine The Popes, SHj\ 
MacGOWAN, je skupaj i 
daško Irko S I N E A D 0'Cc 
NOR (na sliki) posnel kon 

»Haunted«. Omenjeno sklal 
je napisal Shane, v originj 
verziji pa smo jo lahko slil 
že v filmu »Sid And NancyJ 

Založba Nika je pred ne« 
nim na CD formatu ponatisi 
la 11 skladb odlične ljublji 
ske jazzy skupine Ql]A1| 
BRIGA. Vsi posnetki s plos 
poimenovane »Vol.«, so I 
narejeni leta 1984 in 1985, 
danes pa zvenijo prav izziv 
no sveže. Glavni akterji oi 
njene skupine, basist Nino 
Gleria, bobnar Aleš Rendla 
saxsofonist Milko Lazar, 
naj bi znova obudili njeno i 
lovanje. 

Sredi aprila se je na poli« 
slovenskih glasbenih trgoi 
znašla nova plošča SIMO! 
WEISS » V srcu tvojem je D 
dom«. Simona je na sloven 
glasbeni sceni prisotna že ( 
brih deset let, tokrat pa 

skupaj z možem Gora"^ 
Šarcem in še nekaterimi 
škimi avtorji, poskuša p" . 
viti ob bok hrvaški dance^ 
ni, ki z balkan-tehnom J 
kot dve leti bombardira * 
venske discoteke. 

STANE ŠP-

Kri na sediu 
Countnr punkerJI Blood On Saddie spet 
v Sloveniji 

Po lanskoletnem bombastič
nem koncertu na Metelkovi, ki 
je nabito polno Gala dvorano 
spravil na rob ekstaze, se cali-
fomijska skupina Blood On 
The Saddie, spet vrača na slo
venske koncertne odre. V ok
viru evropske turneje, kjer po
besnela trojica predstavlja 
svoj najnovejši CD »Red Blo
od« , jih bomo najprej videli 
v sredo, 10. maja, v Šentilju, 
v klubu Dum, dan kasneje 
v Ljubljani, v dvorani K U D 
France Prešeren, v p>etek, 12. 
maja, v razvpitem M K N Ž 
v Ilirski Bistrici in nazadnje še 
v ponedeljek, 15. maja, na 
.Rockowanju '95 v Kranju. 

Korenine tega benda iz Los 
Angelesa segajo v leto 1983, ko 
je kitarist in pevec Greg Daviš, 
skupaj z bobnarjem Herman-
nom Senacom in basistom Ro

bom Botelho, ustanovil zdaj že 
legendarne Blood On The 
Saddie. Že naslednje leto so 
fantje posneli svoj prvenec, 
istoimenski LP. Temu je sledi
lo še šest albumov in cel kup 
singlov. Predvsem pa je ome
njena trojica znana po ener
gičnih živih nastopih, na kate
rih bogato tradicijo ameriške 
folk glasbe (country, blue-
grass, hi l lbi l ly. . . ) oplemeniti
jo z obilno količino punk suro
vosti. 

Organizator tokratne slo
venske turneje skupine Blood 
On The Saddie, založba FV, in 
sponzorji ŠOU Ljubljana, Tam 
Tam in K U D France Prešeren, 
vabijo na coutry punk pašo, 
kjer boste lahko njuhali vonj 
širnih ameriških prerij in uži
vali v pogledu na »kavbojske« 
Sex Pistolse. SŠ 

it. 1«. - 4. M«i 1995 
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rebro, zlato in platina naše estrade 
^ t je že običaj, slovenske 
Men^ založniške hiše pri-
0̂ na leto in pol svojim jLpešnejšim izvajalcem po-

UQ srebrna, zlata in plati-
L v redkih primerih celo Lgntna priznanja. Čudež-
• smo v zadnjih 15 letih, 
.jr se ta priznanja pri nas jgljujejo, prejeli že kar 10 
j j j T i i h in zlatih plaket jljljki kaset, plošč in v zad-
^ času CD plošč. To pome-

smo bili prisotni na vseh 
jglitvah, ki jih je priredila 
rp Slovenije v raaiih slo-jjlcih krajih. 
četrtek 20. aprila smo bili 
č̂ priča podelitvam dveh 

[jžiiiških hiš hkrati. Heli-
pin ZKP Slovenija, tudi si-
j najmočnejši in najstarejši 
[jžbi nosilcev zvoka pri nas, 
, se odločili, da skupaj 
rfasbenim sejmom v Golovcu 
janizirata prireditev, ki bi 
j predstavljala obenem foritev glasbenih sejmar-jhdni. 
Ifljub temu, da se je v četr-
ina odru velike hale Golo-
(zvrstila praktično vsa slo-pska estradna smetana, ljučno s številnimi drugimi ajalci, pa si je prireditev 
0̂ ogledat le nekaj sto gle-[eev. Tudi če bi bila prisotna tretja založniška hiša, Man-rina, verjetno ne bi bilo nič iigače. Dejstvo je, da je mar-atera stvar pri nas še v po-

jih, kot tudi sam glasbeni 
trn, vsekakor pa se bomo 
ii na to navadili, ko nas bo-
organizatorji znali dovolj interesi rati 

Kljub temu ostaja vtis, da je 
s slovensko estrado nekaj na
robe, če z vsem kar premore ni 
v stanju napolniti dvorane, 
kakršna je dvorana v Golovcu, 
ko pa pride gostovat neka ju-
gozvezda, se ljudi tare. Nad 
tem bi se lahko zamislih pred
vsem tudi televizijski mediji in 
se vsaj delno pričeli zgledovati 
po HTV, na kateri mrgoli raz
nih glasbenih oddaj, ki dnevno 
producirajo nove glasbene 
zvezde, ki jih potem z odprtimi 
rokami sprejemamo tudi pri 
nas. To je povsem normalno, 
saj ljudje, če izvzamemo 
Dnevnik in oddajo Poglej in 
zadeni, raje gledajo hrvaške 
glasbeno zabavne oddaje, kot 
pa naše, v katerih je izvzeta 
preprostost, dodana pa velika 
mera pameti in filozofije. To je 
posebna problematika, ki jo 
estradniki še kako občutimo 
na lastni koži. Kljub temu pa 
so visoke naklade pri obeh go
stujočih založbah v četrtek po
kazale, da ljudje radi posluša
jo slovensko glasbo. Miša 
Molk in Vinko Simek, ki sta 
prireditev vodila, sta v imenu 
Z K P in Hehdona podelila sre
brne plošče ansamblom: Mali-
bu, Chateau, Magnet, Fantom 
izpod Rogle, M 4M, Petru Lov
šinu, Primorskim fantom, An
dreju Šifrerju, Celjskemu in

strumentalnemu kvintetu. 
Štajerskim 7, Alpskemu kvin
tetu in Ansamblu Francija Ze-
meta. Zlata odličja so prejeU: 
Magnifico, Boris Kopitar, Sla
povi, Adi Smolar, Helena 
Blagne in Čudežna polja, pla
tinasta pa Pop Design, Čuki, 
ansambel bratov Avsenik in 
ansambel Lojzeta Slaka. Mor
da še podatek koliko nosilcev 

zvoka je potrebno prodati, da 
si prislužiš odličja. Srebro je 
»vredno« 9 tisoč primerkov, 
zlato 18 tisoč, platina pa 25 
tisoč kaset, oziroma CD plošč. 
Za tržišče kakršno je Sloveni
ja, so to zelo velike številke, 
zato smo vsi, ki smo odličja 
prejeli nanje zelo ponosni, saj 
se za uokvirjenim priznanjem 
skriva veliko garanja, odpove-
dovania.. . 

Žal pa je pred na pol prazno 
dvorano takšno podeljevanje 
dokaj klavrno početje. Bo po
trebno povprašati Hrvate ka
ko se ob takšnih priložnostih 
naredi pravi bimi. 

Kadar ognil dogor i lo. •. 
30. aprila le bilo poO laškim graOom kresovanle, kler se le 
preOsiavllo mnogo mlalšib, a toliko glasnelšib skupin 

V počastitev prvega maja in 
boja proti Turkom je Klub 
ustvarjalcev Laško ( K U L ) or
ganiziral pod laškim gradom 
velik žur na prostem. Predsta
vilo se je sedem skupin, ki so 
večinoma igrale razUčice al-
ter-rocka, punka, grungea ali 
hardcora, le ena skupina je 
preigravala komercialni ročk. 
Prav tako so igrah večinoma 
izvirne komade in so bile pri
redbe v ozadju. Prav dober 
trik, ki je tudi močno vžgal, pa 
so bili Titovi govori, ki so jih 
predvajali ob vsaki pavzi. 

Koncert so odprU trbovelj
ski punkerji, ki pa so nas pu
stili docela ravnodušne. Sledi
li so celjski altemativci Preze
bla mafija, ki so za razliko od 
prejšnjih popolnoma obvladali 
sceno in vse skupaj zgledno iz
peljali. VeUka škoda je le, da je 
bilo ozvočenje prav bedno in je 

crknilo ob vsakem večjem »šu-
su«. A vseeno so pustili zelo 
dober vtis. Sledih so samozva
ne zvezde večera (s sabo so no
sili zvezdo na pahci in okoli 
vratu enega izmed njih), precej 
ironični begunci Magic. Pri 
njih je tako: lahko so vam 
všeč, ali pa ne. Predvsem so 
zelo čudni in glasni. Po krajši 
pavzi so nastopili že prej ome
njeni komercialisti, ki so prei-
gravaU Queene, Claptona, De
ep Purple in podobno, kar je 
sicer čisto v redu, ampak 
- igrali so slabo in takšna glas
ba ni niti najmanj sodila zra
ven. K o so končali, je zagorel 
tudi kres. Sledili so jim Spiri-
tual pyrotechnics, nasledniki 
Polske malce, ki so bili po 
mnenju mnogih najboljši bend 
večera. Igrali so v glavnem 
punk in hardcore in bili nas
ploh prekleto dobri (seveda 
kadar ni zatajilo ozvočenje), 

parirah pa so jim lahko morda 
le domačini It's not 4 sale. Tu
di oni igrajo hardcore, vse 
skupaj pa je spet izpadlo prav 
dobro. Zadnji so bili Uncle 
Jack, ki bi morali nastopiti že 
prej, a so zamudili. Vseeno je 
bil odziv občinstva pri njih 
skoraj najboljši, saj so igrah 
zmeren gnmge in to kar dobro. 

Z njimi se je koncert tudi kon
čal in splošna ocena na lestvici 
od ena do pet bi bila najbrž 
minus tri, predvsem zaradi ze
lo slabe organizacije in nespo
sobnih tehnikov, saj je bil na
bor bendov z izjemo nekaterih 
prav dober. 

A s tem zabavnega kresova-
nja še ni bilo konec, saj je vse
skozi potekal ob močni podpo
ri piva, vina in klobas in ljudje 
nismo imeU niti najmanjšega 
namena iti. Tako so na hitro 
sestavih še en bend s člani (če 
se nisem zmotil) Prezeble ma
fije, IN4S in Spiritual pyro-
technics, ki so zaigrah še malo 
Nirvane in Boba Marleya. N e 
uslišane pa so ostale prošnje 
celjskih punksov in altemativ-
cev sploh po Rdeči kapici. 
Upam, da bo drugo leto vse 
skupaj še boliše. 

GREGOR STAMEJČIČ 

R ^ O T / T R N I C A 

Novi vek 

Piše: Aleš Jošt 

Ulili so se prazniki po žem
ljici presušttii in kmetje smo 
hvaležno zrU v nebo in mrm-
Ijah o uspešnem gospodarje
nju. Eksplozivna moč novega 
začetka je povsem zasenčila 
slovo od polproletarskega 
navdihovanja, da ne rečem 
upanja. Vse je postalo kristal
no jasno, kajti narava nima 
časa za filozofiranje, vegeta
cijski ciklusi odražajo nezmot
ljivost kozmičnih nujnosti, teh 
osvežujočih nepredvidljivosti, 

ki dajejo edinstveni življenjski 
dar planetarnemu spreobrnje
nju. Ni strahu, Perger in Dario 
sta si verjetno že skuhala ju
tranjo kavo. 

Da, tudi april je mesec lju
bezni. Ekapresija nagrbanče-
nih vsakodnevnih skrbi je na
redila prostor svežemu in ka-
lečemu navdihu že v torek, ko 
so The Schmidfs z interno va
jo dokazali samim sebi, da je 
prihodnost odprta na vse stra
ni. Na marljivo Primorsko smo 
pretovorili svoja najnovejša 
spoznanja in oder v koprskem 
MKC nas je sprejel s prehodni
mi žarometi v obnovi. Potem, 
ko je že bilo jasno, da so mož
nosti, ki nam jih je nudilo do
mače društvo prijateljev zmer
nega napredka, progresivne, 
sem se čisto neobvezno spom
nil na svoj rojstni kraj in v tre
nutku zopet odmishl. Sila 
zmernega napredka je kot ti
sočletni ledenik pred sabo 
odrinila vse banalnosti televi
zijske utvare, utrip izpod odra 
je bil intenziven in poln priča
kovanja. Nekje med trinajst in 
štirinajst sekimd je trajal 
štrajk levega krila, ki naju je 
s Primožem postavil rame ob 
rame. Nobenih nevšečnosti, če 
odmislim tistega idijota, ki je 
vrgel slabo luč na Metelkovce, 
ker še nikoli ni imel v rokah 
krpe za brisanje tal. Najmanj 
dva sva bila pripravljena za 
ročno prepričevanje, fant je 
imel srečo! Pa kaj bi to! Da 
samo vidite Feota! Tudi Loli je 
bil z nami. Napravil je pravi 
kongo boben iz hrasta. Vzvrat
no letenje nam ni bilo tuje in 
šoferka je po vsem skupaj zvo
zila kot v filmu. Potem smo šh 
»za stalno.« Pobožno računam 
na razumevanje uredništva 
v izjemnih razmerah. Če verja
mete ali ne, samo tokrat last
noročni pozdrav. Podrobnosti 
sledijo! 

'op loto 
l a v i l e n vrstni red skladb je napovedala Nada Vouk, 
larjetna 10, Škofja vas, in si s tem prislužila nagrado 
Idno 9000 Sn . Za skladbe, ki jih je izbrala naša nagra-
ika, lahko glasujete v sredo, 10. maja ob 18. uri. Nagrada 
pravilno napoved, ki jo podarja sponzor oddaje Pop loto, 
[ovina O R I S - M A S H , je vredna 3000 SIT. Kupone na 
pisnicah pošljite na naslov: Radio Celje, Prešernova 19, 
Ije. 

GLASOVALNI KUPON 
t YOU VW\NT THIS - JANET JACKSON [ ~ 
lTHE$TRANGE$TPARTY-iNX$ 
1 1 $how you segret - pharao 
I thewildone$-$uede 
s^parklife-blur | 

v\ših 5 predlogov 

1. EVERVTIME YOU TOUCH ME - MOBY (6) 
2. SCATMAN - JOHN SCATMAN (3) 
3. CLOSE TO YOU - BRAND NEW HAVIES (5) 
4. THIS COWBOY SONG - STING & PATO BANTON (7 
5. PERFECT DAV - DURAN DURAN (1) 
6. LOVE IS ALL AROUND - D.J. BOBO (4) 
7. LOVE & DEVOTION - MC SAR & THE REAL McCOY (2) 
8. THINK TVVICE - CELINE DION 3) 
9. LOVE CAN BUILD A BRIDGE • CHER-HYDNE-CHERRY{2) 

10. BACK FOR GOOD - TAKE THAT (1) 

1. SPET Si TU - DOMINIK KOZARIČ (9) 
2. TAKSNEGA DNEVA PA SE NE - ALI-EN (3) 
3. KO TE NI - PANDA , 5) 
4. ODŠLA BOM SE TO NOČ - ANJA RUPEL (4) 
5. SAMO SE TEBE IMAM - ANDREJ SIFRER (10) 
6. ZDEJ EN DAN - ZMELKOOW (4) 
7. LUNA-BE RADIO (1) 
8. VEDNO - DADI 2) 
9. UN BEL DI VERDAMO - DEMOLITION GROUP (5) 

10. ENERGIJA - HEKTOR (1) 

BABY BABY - CORONA 
BELIVE - ELTON JOHN 

PRISLUHNI Ml - DARJA ŠVAJGER 
PENA-DIG 

Nagrajenca: Davorin Kračun, Škapinova 6, Celje 
Polona Kitak, M. ZidanSka 8a, Šentjur 

Nagrajenca dvigneta plošče v prodajalni Melodija v Cankarjevi ulici v Celju 

1. PA BREZ ZAMERE - PTUJSKIH 5 (5) 
2. RANJENO SRCE - ŠTAJERSKIH 7 (3) 
3. NAŠ STARI DOM - SLAPOVI (5) 
4. PREVANDRAL SEM TUJE DEŽELE - SLOVENUA (6) 
5. DOBRE DAN - ANS. JOŽETA BURNIKA (7) 
6. MOJE DVORIŠČE - ZASACVI (3) 
7. MOJA DOTA - FANTJE IZPOD VURBEKA (1) 
8. ZA TVOJ NAJLEPŠI DAN - D. BRVAR & R. PAVLIN (2) 
9. SVATOVSKA - DORE KOGOVŠEK (1) 

10. TA VRAŽJI TELEFON - JOŽE KREŽE (5) 

BREZ KUPICE ŽIVUENJA NI - GAJ 

PESEM LJUBUANI - ANDRE BLUMAUER 

Nagrajenca: Denis Petranič, Olešče 45, Laško 
Brigita GunzeK Sevče 5, Rimske toplice i 

Nagrajenca dvigneta kaseto na oglasnem oddelku \ Radia Celje 
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Renault laguna 2 , 0 S 
Francoski Renault zaneslji

vo ne more biti nezadovoljen 
s tržnim položajem lagune, 
kajti doslej so prodali 178 ti
soč avtomobilov in si v tako 
imenovanem tržnem razredu 
M2 priborili devet odstotkov 
kupcev. 

Pa vendar je v zadnjem času 
postalo jasno, da v ponudbi iz
vedenk zeva opazna praznina, 
in sicer v vrhnjem delu, kjer je 
v ospredju lani predstavljena 
različica s šestvaljnikom in 
s 170 K M , precej v ozadju pa 
doslej najmočnejši štirivaljnik 
z gibno prostornino 2,0-litra 
in s 115 K M . Sedaj francoska 
avtomobilska hiša prihaja na 
trg s povsem novo izvedenko, 
pri čemer je res, da je ta otrok 
sicer prekinjenega sodelova
nja med Volvom in Renaultom. 
Švedska avtomobilska tovar
na namreč za nesojenega part
nerja, to je za Renault, namreč 
izdeluje 2,0-litrski bencin.ski 
štirivaljnik z močjo 140 K M . 
Blok oziroma motor je iz alu
minija (zato je teža zgolj 140 
kilogramov), ki ga do konca 
obdelajo v Volvojevi tovarni 
Skovde 2, potem pa ga pošljejo 

nazaj v Renault, ki ga pač 
vgradi v laguno z oznako 2,0 S. 
Motorni agregat z gibno pro
stornino 1948-kubičnih centi
metrov ter močjo 102 kW/140 
K M pri 6000 vrtljajih v minuti 
in navorom 182 Nm pri 4500 
vrtljajih se dokazuje tudi 
s primernimi zmogljivostmi 
(največja hitrost lagune je 205 
km/h, pospešek 9,8 sekunde do 
100 kin/h), pri čemer tovarna 
ponuja dve izvedenki. RTL ali 
tudi RTI je športnejša različi

ca, ki je ozaljšana z lahkimi 
kolesnimi platišči in spojler-
jem na zadku, medtem ko je 
različica RXE nekoliko bolj 
družinsko umirjena. Po seda
njih napovedih novomeškega 
Revoza, uradnega predstavni
ka renaulta pri nas, naj bi pro
daja obeh izvedenk stekla ta
koj po letošnjem slovenskem 
avtomobilskem salonu (konec 
aprila). Do tedaj pa bo znana 
tudi končna cena. Na sliki: re-
nault laguna RTI 2,0 S. 

Mitsubishi carisma 
In space gear 

Japonski Mitsubishi je ena 
tistih zelo redkih avtomobil
skih tovarn, ki se na Sloven
skem ne more pohvaliti 
s kakšno posebno prodajo, ker 
pač nima uradnega uvoznika 
ali pa je ta v globoki ilegali. 

Japonska avtomobilska hiša 
pa ima ob tem kaj ponuditi: 
pred dvema letoma je povsem 
obnovila colta, lani lancerja in 
malo prej galanta, jeseni pa se 
bo na trgu pojavila tudi s po
vsem novo carismo. 

To je avtomobil, ki je name
njen posebej Evropi, je pa 
otrok skupnega dela med Mit

subishi] em, Volvom in nizo
zemsko vlado (tako imenovani 
NeDCar). Carisma bo zapolni
la praznino med lancerjem in 
galantom, v isti tovarni, kjer 
bo nastajal ta Mitsubishijev 
novinec, pa bo konec tega leta 
stekla tudi izdelava novega 
volvoja 600. 

Ob tem pa japonski izdelo
valec ponuja še kar nekaj li-
muzinskih kombijev. Space 
wagon in space rurmer sta bolj 
ali manj znana (pa, seveda, ne 
pri nas), skoraj povsem nov pa 
je space gear. Ta ponuja pro
stor največ osmim ljudem. 

v dolžino pa ga je za 460 cej 
metrov, kar je nekaj več ] 
merita space nmner in spj 
wagon. 

Avtomobil poganja bencj 
ski štirivaljnik z gibno p, 
stomino 2350-kubičnih cen 
metrov in 97 kW/130 KM, 
5500 vrtljajih v minuti tera 
večjim navorom 192 Nm i 
2500 vrtljajih. Kdaj bo ta 
muzinski kombi morda napJ 
daj pri nas, je seveda povs3 
nejasno, zato je še toliko ved 
uganka tudi morebitna ce3 
Na sliki: mitsubishi carismai 
space gear. 1 Nalprei T pri razredu C, nato še pri E 

Mercedes Benz, sestavni del 
največjega nemškega koncer-
na Daimler Benz, ima na svo
jem koledarju tako letos kot 
tudi v prihodnjih letih veliko 
novosti. Sredi letošnjega leta 
se bo predstavil z novim mer-
cedesom razreda E, sicer naj
bolje prodajanim avtomobi
lom doslej, hkrati pa naj bi 
v začetku prihodnjega leta po
nudili tudi karavansko (T) iz
vedenko mercedesa C. 

Ta j e lani tovarni pripomo

gel k tako rekoč izjemnim re
zultatom, hkrati pa dokazal, 
da dobrih poslovnih rezulta
tov ni mogoče pričakovati le 
od ene karoserijske različice. 
Če to velja za mercedes razre
da C, je še toliko bolj res tedaj, 
ko gre za nekaj večji razred E. 
T varianto tega avtomobila naj 
bi Mercedes Benz na trg pripe
ljal sredi prihodnjega leta. Na 
sliki: mercedes razreda E v iz
vedenki T. 

Lexus oziroma 
Toyota najbolj 
zanesljiva 
tovarna v Z D A 

Različne ankete oziroma 
ugotavljanje, kateri avtomobi
li se najmanj kvarijo, je seveda 
tudi pomembno merilo poslov
ne uspešnosti ter zaupanja ku
pcev. Tako so v ZDA, še vedno 
največjem avtomobilskem tr
gu, na prvo mesto po zaneslji
vosti avtomobilov, storitvah, 
ki jih ponujajo in številu na
pak, ki se pojavljajo pet let po 
nakupu vozila, postavili Toy-
oto oziroma Lexus (kar je 
ameriška različica te japonske 
avtomobilske hiše). Na dru
gem mestu je znova japonska 
tovarna, in sicer Infiniti (Nis
san), za njo Cadillac (General 
Motors), sledita pa še Merce
des Benz in Buick, ki je prav 
tako znotraj General Motorsa. 
Ko gre za avtomobile, je po teh 
ameriških podatkih najbolj 
zanesljivo vozilo toyota lexus 
LS 400, za njim infiniti Q 45, 
pa toyota cressida in lexus ES 
250. 

Slabši poslovni rezultati grupacije VW 
v letošnjih treh mesecih je 

koncern Volkswagen, ki zdru
žuje matično tovarno V W , pa 
Audi, Seat in Škodo, skupaj 
prodal 803 tisoč avtomobilov. 
Rezultat je v primerjavi z lan
skim za 3,7 odstotka skrom
nejši, kar je eno manjših pre
senečenj, kajti letošnje prodaj
no oziroma poslovno leto naj 
bi bilo po splošnih napovedih 
ugodnejše od lanskega. Pri 
tem je imel koncern za 342 mi
lijonov mark izgube, sam 
Volkswagen pa 35 milijonov 
mark dobička. K takšnim, to
rej nekaj slabšim rezultatom je 
po svoje pripomoglo znano 

dejstvo, da je prodaja avtomo
bilov na začetku leta običajno 
nekaj skromnejša. 

Hkrati pa Volkswagnu in 
vsem tovarnam v okviru tega 
koncema zanesljivo ni posebej 
po godu dejstvo, da je nemška 
marka izjemno močna v pri
merjavi z nekaterimi drugimi 
evropskimi valutami. Nemški 
avtomobili so zaradi tega 
dražji, tuji pa cenejši, kar 
zmanjšuje konkurenčnost 
nemških avtomobilov tako na 
domačem kot tudi na tujem tr
gu. Posebej V W občuti izjemno 
nizko vrednost italijanske lire, 
kajti na tem trgu je korporaci-

ja zelo močna. Kljub letošnjim 
trimesečnim rezultatom pa 
pričakujejo, da bo ob koncu 
leta dobička za kakšnih 700 
milijonov mark in da bo tudi 
končna prodaja ugodnejša od 
lanske. Končno gresta zelo do
bro v promet dva nova avto
mobila, in sicer V W polo in 
audi A4, kajti čakanje na ta 
dva avtomobila se je tudi 
v Nemčiji raztegnilo na nekaj 
mesecev. Po drugi strani osta
ja golf še naprej najbolje pro
dajani evropski avtomobil. Na 
sliki: V W golf v različnih izve
denkah je še vedno v evrop
skem vrhu. 

Ugodna prodaja avtomobilov v dveh letošnjih mesecii 
čeprav je bila lanska proda

ja avtomobilov na slovenskem 
trgu nekaj skromnejša od 
predlanske, je bolj ali manj 
jasno, da se bo slovenski pro
stor prej ali slej ustalil. Letna 
prodaja naj bi dosegla nekako 
10 odstotkov vseh registrira
nih vozil, kar pomeni, da naj 
bi prodali od 60 do 65 tisoč 
osebnih avtomobilov. 

Po letošnjih dveh mesecih je 
sicer težko reči, ali se bo napo
ved uresničila že letos, vendar 
je res, da so v januarju in fe-
bmarju na Slovenskem prvič 
registrirali skupaj 6507 avto

mobilov. To je malenkost manj 
kot lani in nekaj več kot pred
lani. Najbolje so šli v promet 
renaulti (1358 vozil), zelo do
bro pa tudi fiati (859) in volks-
wagni (723). Na četrtem mestu 
je Skoda s skupno registracijo 
444 škod, na petem Ford (376), 
na šestem Hyundai (363) in na 
sedmem Opel (355). Med dese
terico najuspešnejših tovam 
so še Seat (302), Citroen (209) 
in Audi (182). Primerjava obeh 
letošnjih mesecev kaže, da je 
bil februar veliko uspešnejši 
od januarja, kajti v prvem le
tošnjem mesecu so prodali ozi

roma prvič registrirali 2.881 
v dmgem pa 3.619 avtomobi 
lov. Zanimiva je tudi lestvi« 
najbolje prodajanih avtomobi 
lov. Povsem na vrhu je U 
punto (522), sledi renault clj 
(457), na tretjem mestu pa jI 
volkswagen golf (232). Najil 
spešnejša japonska avtomobi 
ska tovama je Suzuki (116 ai 
tomobilov), najbolje prodajal 
japonski avtomobil pa je swil 
(67 vozil). Med južnokorejski 
mi avtomobilskimi hišami i 
v ospredju Hyundai, naj uspe« 
nejši južnokorejski avtomoki 
pa je hyundai accent (253). j 

J e Cimos uredil odnose 
s Citroenom? 

Koprski Cimos lani na slo
venskih tržnih tleh ni doživljal 
najbolj ugodnih časov, kar se 
je pokazalo tudi v skromnejši 
prodaji in manjšem tržnem de
ležu. Pred nedavnim pa so Ko
prčani s Citroenom, najpo
membnejšim tujim partner
jem, podpisali pogodbo o na
daljnjem kooperacijskem so
delovanju, kar naj bi pripomo
glo k ugodnejšim poslovnim 
časom. 

Prav zaradi nekaterih ne
sporazumov je Cimos sredi ja
nuarja ustavil prodajo citro-
enov, saj je ugotovil, da so ce
ne previsoke, rezultati pa za
radi tega slabši. Sedaj so ure-

diU tudi to i n citroem so po 
novem nekaj cenejši, kajti A X 
je cenejši za 4,7 odstotka, Z X 
za 7,9 in X M za 7,6 odstotka. 
Sedaj so znane tudi cene za 
Irmuzinski kombi evasion, ki 
je v najcenejši izvedenki na
prodaj za 3,19 milijona tolar
jev (2,0i X ) , medtem ko je naj
dražja različica z oznako tur-
bo CT 2,0i VSX na voljo za 
4,38 milijona tolarjev, poleg 
tega pa so objavili cenik za 
kombi jumper. Al i bo vse to 
zadostovalo za ugodnejšo pro
dajo in pripomoglo k dokončni 
ureditvi razmer v koprskem 
Cimosu, pa se bo tako ali tako 
pokazalo prav kmalu. Na sliki: 
C i t r o e n evasion. 

Obetavna prihodnost avtomobilov 
na Kitajsicem 

Po sedanjih napovedih, ki 
imajo svojo težo, naj bi Kitaj
ska do leta 2010 postala tretji 
največji svetovni avtomobilski 
trg. Letos naj bi se število av
tomobilov v tej državi poveča
lo na deset milijonov, kar je za 
dva milijona več kot leta 1993. 
Takšne optimistične napovedi 
so posledica visoke gospodar
ske rasti, ki naj bi do konca 
tisočletja dosegla povprečno 

osemodstotno letno stopnjo; 
nasploh pa ocenjujejo, da naj 
bi na Kitajskem v prihodnje 
vsako leto prodali od 2,5 do tri 
miUjone osebnih avtomobilov. 
Če se bodo te napovedi vsaj 
približno uresničile, so vsi na
pori in novi avtomobili, ki so 
jih pred nedavnim predstavile 
nekatere avtomobilske hiše 
f K J s e b e j za kitajske kupce, do
segli svoj namen oziroma cilj. 

Skromna prodaja avtomobilov 
v Turčiji 

Lani je prodaja in izdelava 
vozil v Turčiji doživela skoraj 
izjemen razmah, letos pa je trg 
tako rekoč sesul. V enajstih le
tošnjih mesecih so tako izdela
li 240 tisoč vozil oziroma za 
dobrih 40 odstotkov manj kot 
lani v tem času. Proizvodnja 

osebnih avtomobilov je dose
gla številko 193 tisoč, kar je za 
37 odstotkov manj kot v lan
skih enajstih mesecih. Po 
splošnem rrmenju je do tako 
drastičnega padca prišlo zara
di velikega znižanja vrednosti 
turške valute. 
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flazde so cenejše 
l̂̂ venski avtomobilski pro- i 
se seveda ne more prav j Jjijo razlikovati od drugih,; 

jjj konkurenca in s tem po-
J|(,a sta velika. Tudi to je 
^ od razlogov, da je Ijub-

MMS, uradni pred-
Jvoik japonske Mazde pri 
^ $ 1. aprilom znižal cene, ki 
^ejo biti v nekaterih pri-
(fih (pn osebnih avtomobi-
^ nižje celo za 12,5 odstotka, 
popust oziroma znižanje cen 
J veljalo vse do 31. maja in 
jjo se utegne posrečiti načrt, 
, katerem naj bi MMS letos 
I slovenskem trgu prodal 
^bližno 500 japonskih avto-
jbilov. Načrt ni izjemno am-
jiozen, čeprav naj bi MMS i\lazda na slovenskem avto-
lobilskem prostoru nekaj več 
5 p e h a požela tudi z progra-
pni gospodarskih vozil. Gre 
, različice vozil iz serije E in 
I pri čemer je v vseh primerih Ivoljo 2,2-litrski dizelski šti-
jvaljnik, ki zmore enkrat 64, 

drugič pa 65 K M . Serijo E se
stavljajo različice furgon za 
prevoz tovora, pa kamionet in 
dva potniška furgona, ki po
nujata prostor petim ali šestim 
ljudem. V seriji B pa je najza
nimivejši B2200 cab plus. Gre 
za dostavno vozilo, ki spomi
nja na podobne ameriške avto
mobile, njegova nosilnost pa je 
celo 1160 kilogramov. Nekaj 

zanimivih, verjetno dovolj po
membnih novosti pa je tudi pri 
osebnih avtomobilih. V teh 
dneh bo stekla prodaja mazde 
323 C, kar je oznaka za tri-
vratno izvedenko sicer že lani 
predstavljene mazde 323. Slo
venskemu okusu pa naj bi se 
bolj prikupili še z roadsterjem 
MX-5, sicer najbolje prodaja
nim roadsterjem v svoji kate
goriji (doslej 350 tisoč vozil), 
ki doslej pri nas ni bil deležen 
prav velikega uspeha. Na sliki: 
mazda MX-5 . 2V0Z manjši, prodala večja 

Nemčija in njen avtomobil-
ki trg sta na stari celini daleč 
ijpomembnejša, zato je na-
ovedovanje tamkajšnjih go
barskih gibanj vsekakor 
o D i e m b n o za vso Evropo. Po 
tdanjih napovedih Nemške 
f e z e avtomobilske industrije fDiV) naj bi se proizvodnja 
rtomobilov v letošnjem letu 
I nemških tleh nekoliko umi-

še vedno bodo nemške to-
ime veliko izvozile, vendar ) izvoz nekaj manjši (za šest Istotkov), tako da naj bi letos delali za nekako pet odstot-
iiv več avtomobilov kot lani, 
)se je proizvodnja glede na 
to 1993 povečala za osem od-itkov). Po svoje je pomemb-
I napoved, po kateri naj bi se 

število prvič registriranih 
osebnih avtomobilov letos 
v Nemčiji povečalo za tri od
stotke (lani za 0,5 odstotka). 
Ob tem V D A nemško avtomo
bilsko industrijo opozarja na 
to, naj zmanjša stroške in za
drži plače na sedanji ravni, 
kajti prav to je strošek, ki je 
v povprečju dvakrat večji kot 
recimo v Italiji, Franciji, Veli
ki Britaniji ali Španiji. Res je 
sicer, da je nemška produktiv
nost v primerjavi s produktiv
nostjo v drugih evropskih dr
žavah prav v avtomobilski in
dustriji večja za dobrih 40 od
stotkov, toda to je prednost, ki 
ne more nadomestiti vsega ti
stega, kar nemška avtomobil
ska industrija izgubi na dru
gih področjih. 

Potres zmanjšal 
izdelavo toyot 

Januarski potres v japon
skem Kobeju vse bolj vpliva 
tudi na izdelavo avtomobilov. 
Tako je Tovota, največja ja
ponska avtomobilska tovarna, 
sporočila, da je bila zaradi 
motenj pri dobavi sestavnih 
delov januarska izdelava avto
mobilov manjša za nekaj več 
kot deset odstotkov. Tako so 
v prvem letošnjem mesecu iz
delali 217 tisoč avtomobilov. 
S podobnimi težavami se uk
varjajo tudi druge japonske 
avtomobilske tovarne, ki so 
imele dobavitelje iz Kobeja 
oziroma okoliških mest. 

Renauitovl lanski rezultati In laguna dizel 
Francoski Renault, tovarna, 

ki ji zadnja leta ni šlo slabo, 
objavlja uradne rezultate 
o svojem lanskem poslovanju. 
To so ob tem prvi uradni po
datki po tistem, ko so v tovarni 
opravili delno privatizacijo 
(država je še vedno večinski 
lastnik), kajti Renault je bil 
vse do lani eno zadnjih večjih 
francoskih podjetij v državni 
lasti. 

Skupni promet je bil lani 
vreden 36 milijard dolarjev, 
dobička pa naj bi bilo za 737 
mihjonov dolarjev. Toda po ti
stem, ko so objavili te podatke, 
je cena Renaultovih delnic na 
pariški borzi padla, kajti ugo
tovili naj bi, da je bil avtomo
bilski del Renaulta vendarle 
manj uspešen kot so napove
dovali. 

Louis Schweitzer, predsed

nik Renaulta, ob tem meni, da 
je Renault lani prodal več 
manjših kot pa večjih avtomo
bilov, zaradi česar je bil dobi
ček glede na obseg prodaje 
manjši. Ob tem je nekaj škode 
Renaultu povzročilo tudi pa
danje vrednosti lire, pezete in 
britanskega funta, kar pome
ni, da je bil Renault na teh 
trgih predrag in zato prodaja 
nekaj skrorrmejša. Schweitzer 
dodaja, da imajo v zadnjem 
času tudi težave s sindikati 
oziroma delavci, ki občasno 
stavkajo, saj hočejo imeti za 
300 dolarjev večje plače in 
krajši delovni teden. Predsed
nik družbe oziroma podjetja 
pa na vse to odgovarja, da to 
zaradi prevelikih stroškov ne 
more storiti. 

Sicer pa se Renault ob po
moči novomeškega Revoza 
v teh dneh na slovenskem trgu 
pojavlja z novo izvedenko la
gune, avtomobila, ki je dovolj 
uspešen. Gre za laguno, ki jo 
poganja 2,2-litrski bencinski 
motor z močjo 92 K M in je 
slovenskim kupcem na voljo 
za 3,2 milijona tolarjev. 

Na sUki: renault laguna. 
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Živjo! 
Kako se imate? Zdaj se ze nekaj časa nismo videli, kel sem se 

molal veliko učiti. Vi pa ste mi, kot da bi vedeli, poslali kar 
nekaj zgodbic, o katerih pišete o cvekih in drugih stvareh, ki jih 
sploh nimam rad. Rad pa imam Tjašo in pomlad. Zadnjič sem jo 
povabil gledat Gremline, vendar je od strahu zlezla pod posteljo 
in ni hotela ven, dokler nisem ugasnil videa in jo odpeljal na 
sladoled. Ringo se mi je pa smejal kot nor in rekel, da se bom 
moral še veliko naučiti. Oh, punce in starejši bratje! Sami! 
problemi so z njimi! 

Pa vi? Se imate lepo? Veliko ste že napisah o pomladi in lepih' 
stvareh, ki jih prinaša. Imejte se lepo še naprej in . . . čakam vašoj 
pošto! \ 

V deželo prihaja 
pomlad 

Lepo mi je, ko je pomlad, 
čeprav moram včasih kaj po
storiti na vrtu. Zdi se mi, da 
imam takrat veUko več energi
je kot pozimi in jeseni. Ob so
botah in nedeljah me skoraj 
vedno zbudi sonce, ki mi posi
je skozi okno na obraz. 

Popoldne po kosilu lahko 
s kolesom odidem v gozd ali 
h blokom, od koder me pona
vadi dolgo ni. Če grem v gozd, 
se usedem na kakšno drevesno 
korenino, kolo pa prislonim 
k drevesu. Takrat opazujem 
naravo. Slišim ptičje petje, v i 
dim razigrano veverico, pridne 
gozdne mravlje in rdečke. 
Včasih naberem tudi rože za 
mamico in za v svojo sobo; ro
že mi jo popestrijo. Rada pa 
sedim na eni od vej naše velike 
češnje in opazujem male živa-
lice, ki gomazijo po njej. Vča
sih vidim tudi malega mar
tinčka, ki prileze iz razpoke 
v drevesni skorji. Najlepše pa 
se mi zdi, ko vidim metulja na 
popku stare češnje, ki je stara 
okrog dvajset let in je prava 
velikanka, tudi sten-a divja 
breskev na sosednjem travni
ku si je opomogla od lani, ko 
so ji odžagali pol vrha. Zanima 
me, ah bo letos sploh rodila. 
Upam da bo, ker ima zelo 
okusne, čeprav drobne sadeže. 
Sedaj sem razkrila, zakaj mi je 
pomlad všeč. 

MAJA NAPRET, 5.e 

Neko jutro me je skozi okno 
požgečkalo toplo sonce, da bi 
me zbudilo. Jaz sem ga proseče 
pogledala in ga prosila, naj me 
še vsaj minutko pusti spati. 
Vendar topli nagajivec se ni 
dal, zasvetil je tako močno, da 
sem hočeš nočeš moreda vstati. 
Pogledala sem skozi okno in 
skoraj omedlela od začudenja. 
Zimaj je bilo tako lepo, da sem 
enostavno pozabila na vse. 
Sonce je čudovito sijalo, nara
va se je začela prebujati iz dol
gega sna. To je bilo tako čudo
vito, da ti je kar pobiralo sapo. 
Cvetlice so odpirale nežne in 
dišeče cvetove. Potok je veselo 
žuborel in ptički so začeh ne
beško žvrgoleti. Po travi je dr
sela lesketajoča se srebrna ro
sa. Bilo je nebeško in čez nekaj 
minut sem se sponmila, da se 
je začela pomlad. Pogledala 
sem na uro in takrat me je sko
raj kap, kajti čez petnajst mi
nut se bo začel pouk. Ta po
mlad me je tako prevzela, da 
sem čisto pozabila na šolo. Ko 
je bilo konec pouka, sem odhi
tela domov. Hitro sem naredi
la domačo nalogo in odšla ven. 
Zunaj se je vse prebujalo, zele
nelo, bilo je res čudovito. L e 
žala sem na travi in gledala 
mojega mačka, kako se podi za 
metuljčki ter premišljevala, 
kako čudovita je lahko po
mlad. 
J A S M I N A K L E N O V Š E K , 5.d 

Ko postanem 
očka 

Očka stoji pred kolesom, ves 
umazan, razcapan in objokan. 
Kaj naj storim? 

Stopim čez prag hiše v po-
nošenih copatih in naredim re
sen obraz. Ves prestrašen stoji 
pred mano in trepeta kot šiba 

na vodi. Se trikrat manjši je 
kot v resnici. Mislim si: »Sko
da na kolesu ni prav velika, le 
obleka je raztrgana, to bo pa 
že Tanja zašila. Vendar mule 
definitivno potrebuje lekcijo.« 
Stopim čez prag, si popravim 
lase in spregovorim z mirnim, 
vendar odločnim glasom: »Jo-
žek, pridi sem!« Mule se ves 
pokakan komaj priplazi pred
me in je tiho kot riba. »Kaj pa 
je bilo?« ga vprašam s trdim 
glasom. »P-p-p-peljal sem se 
po cesti in za-zafrkaval sošol
ce, pa me je eden porinil in 
sem pa-pa-padel.« Grdo ga 
pogledam in rečem: »Tako, te-
pen ne boš, ker si že prevelik, 
za kazen pa moraš na lastne 
stroške popraviti kolo in nema 
izlaza cel teden!!!« »Ja, ati. 
Razumem.« In že ga ni bilo 
več. Zadovoljen se obrnem in 
se v ponošenih copatih odpra
vim nazaj v hišo. Po poti pre
mišljujem, da je bila tale ka
zen vzgojna in se zdim sam 
sebi zelo pameten. Zleknem se 
v naslonjač, nekaj časa še 
medlo gledam prenos nogo
metne tekme, potem pa zato-
nem v krepčilen dremež, ki je 
še kako pK)treben mojim sta
rim kostem. 

K o se zbudim, se spet p)oču-
tim nekako majhnega. Prese
nečen opazim, da so mi izginili 
brki, saj sem se že pošteno na
veličal igrati vlogo vedno pra
vičnega in razsodnega očka. 
To lahko počaka - vsaj še nekaj 
let. 

PRIMOŽ MAVRIC, 7.a 
OS Vere Slander 

Polzela 

Kako bi ravnala, 
če bi moj sin 
dobil cvek 

J c i z sem v življenju dobila 
samo en cvek, pa še tega na tak 
način, da raje sploh ne bi opi
sala. Čeprav je tudi cvek oce
na, ni dobro, če ga dobiš. Sama 
nimam izkvišenj z dobivanjem 
cvekov, poznam pa nekatere, 
ki so jih že prav vajeni. 

Moj sin hodi v drugi razred 
osnovne šole. Trenutno se uči
jo poštevanko, kar mu sploh 
ne ix)vzroča težav. Učiteljica 
ga vedno pohvali, ko pridem 
na govorilne ure, in mislim, da 
bo razred dobro končal. V pe
tek, ko je prišel domov, sem ga 
kot zmeraj vprašala, kako je 
bUo v šoli. Odgovoril mi je, da 
dobro, in da je rekla gospa uči
teljica, da v torek pišejo kon
trolno nalogo iz matematike. 
V ponedeljek, ko sem likala 
perilo, sem ga zraven spraše
vala poštevanko. Kar dobro je 
znal, le osem krat pet je zame
njal s sedem krat pet. Zvečer 
dolgo ni mogel zaspati, zjutraj 
pa se je tudi že zgodaj zbudil. 

Danes je torek in pisali bodo 
napovedano kontrolko. Pre
pričana sem bila, da bo znal! 

V četrtek, ko so dobili nazaj 
popravljene lističe, je videl, da 
je dobil štirico. Rekla sem mu, 
da bo to hitro popravil, saj je 
bister fant in je zanj to malen
kost. Petek, zadnji dan pouka. 
Jutri se začnejo jesenske po
čitnice in lahko si bo odpočil. 

Čas hitro teče in počitnic je 
konec. Prvi dan po počitnicah 
so prišli v šolo vsi počitniški, 
brezskrbni. 

Naslednji dan je sin opazil, 
da je pozabil oddati zvezek za 
slovenščino in učiteljica mu je 

zato dala cvek. Domov je pri
šel ves potrt; takoj sem opazi
la, da je nekaj narobe. Ko mi je 
povedal, sem takoj sklenila, da 
grem v šolo. Na tak način že ne 
bom dovolila »deliti cvekov«. 
Dosti imam že drugih skrbi, 
zdaj pa še to! Ko sem prišla 
v šolo, sem prijazno ogovoiiia 
učiteljico češ, zakaj je mojemu 
sinu dala cvek. Čeprav me je 
imelo, da bi jo vprašala, če 
mogoče nima kam s cveki. Po
tem sva se dogovorili, da te 
ocene ne bo upoštevala in te
žava je bila rešena. 

Če bi moj sin v resnici dobil 
cvek na način, kot je opisan 
tukaj, bi storila isto, če pa bi 
ga dobil zaradi neznanja, bi 
mu pomagala. Nikakor pa ga 
ne bi okarala, saj je že tako 
dovolj hudo, če ga dobiš. ToU-
ko pa že vem! 

M O N I K A V A Č U N , 6.c 
OS Vere Slander 

Polzela 

Čudežna družina 
Naša družina je res nekaj 

posebnega. Lahko rečem, da je 
tudi fina. Zdaj pa dovolj govo
ričenja! Moram začeti. 

Najprej bom opisala svojo 
mami. . . Ne, starejši imajo 
prednost. Pa tudi bolj veselo 
moram napisati. Naj vam 
predstavim glavo družine. 

slavnega Danijela prvega, lju
bitelja bark, podmornic in 
slavnega potapljača, ki je 
strah vseh morij, velikega teh
nika, grafičarja in ljubitelja 
kurjih bedrc in vseh rib! Ta 
Dani je zelo močan in ima zelo 
rad otroke, zato pa je strog za 
bose noge, razmetane sobe in 
slabo narejene domače naloge. 
Ima ženo Nado, ki je profeso
rica slovenskega jezika, ured
nica različnih knjig pri založbi 
Sledi d.o.o. in prevajalka an
gleškega jezika. Zgodi pa se, 
da si včasih sposodi super 
knjigo v angleščini in cel dan 
teži zaradi tega, ker je ne razu
me. Nato vzame slovar in 
v dveh lu-ah prevede eno po
ved. Ko ji svetujem, naj da vse 
skupaj prevajalcu, je preškrta. 

V naši družini je tudi veUk lju
bitelj juda in lego kock, ose
mletni Klemen! V družini ima 
najraje mamico. Potem sem tu 
še jaz. Sem velika ljubiteljica 
živali, predvsem miši. To ma
mico jezi. Po poklicu sem 
učenka petega razreda. Hodim 
po atijevih stopinjah. Pred 
menoj trepetajo vsi sladoledi! 
Imamo tudi telesnega stražar
ja za mamico. To je slavna Lili , 
sestra pokojne Lepše in trepet 
vseh mesnin. Vedno hodi za 
mamico, zato ji pravimo stra
žar LUi. Našo družino naredi 
čudežno tudi akvarij z vrtnimi 

mišmi. Te so članice v naši 
družini preko mamičinega 
trupla. Ker se kar naprej vrti
jo, se čudim, da se jim ne zme
ša. Pred njimi trepetajo vse 
sončnice in solata. Av , roka me 
že boli od pisanja. Čas je, da 
zaključim. 

Imam eno željo. Mami in ati, 
ko vama pokažem tale spis, 
prosim, da me ne ubijeta. A me 
bosta? ŽrVA MULEJ, 5.a 

OŠ Griže 
(Iz glasila Mladi rod) 

V deželi 
sladkarij 

Neke noči sem sanjala, da 
smo šli s tovarišico na končni 
izlet v Deželo Sladkarij. Ta 
dežela je bila vsa sladka. Po 
cestah, ki so bile pohte s čoko
lado, so vozili avtomobili 
bomboni. Hiše so bUe iz kek
sov, okna in vrata pa iz žvečil
nega gumija. Ker so ljudje jed
li samo sladkarije, niso imeli 
zob. Njihov jedilnik je bil vsak 
dan enak. 

Zajtrk: lizike ali bonboni. 
Dopoldanska malica: žve

čilni gumi. 
Kosilo: keksi aU čokolada. 
Popoldanska malica: kepica 

sladoleda. 
Večerja: sladkorne mrvice. 

Tudi vsak od nas je j-J 
kolikor je mogel. NajveAJJ 
pojedli sladoleda. Tako mH 
najedli, da smo na avtf l 
vsi bruhali. To je bil n a š j 
bolj sladek izlet. | 

MAJA K A V p I OŠ Ob Drjl 
Slovenske 

Naš dan I 
v petek, 21. aprila, smojl 

U učenci svoj dan ob praJ^ 
vanju petnajste obletnice ^ 

Delali smo po različnih; 
lavnicah in po razredih, 
sem šel v Hermanov Tn\x 
Tam sem moral rešiti nekaj j 
nimivih vprašanj. Potem s, 
se lahko igrali banko, kov 
smo denar in si ogledovali ^ 
stavo v prvem otroškem nujj 
ju. K o smo se vrnili v šolo, 
imeU kosilo. Siti smo nestrpi 
počakali v razredu. Prišla 
tovarišica in odšU smo v velji 
telovadnico. Tam smo prjj 
kali Čuke. Imeli smo se 
lepo. Ob koncu so Čuki 
osmošolci igrah košari 
Zmagali so Čuki z 21 proti i 
Ta dan je bi res nekaj posebj 
ga. Užival sem vsak trenut 
in šele, ko so Čuki odšli, se 
začutil, da sem utrujen. 

NEJC SMISL,J 
OŠ Frana Ro 

CEU 

Narisal: Miha Čujež, 5. d (Alo-Alo, glasilo učencev lU. OŠ i 
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F E U T O N - R O M A N 

fantastična zgodba 
intonia Boasa 
y ordinaciji zdravnika dr. 
jjtesa v Riu de Janeiro in 
jjvzočnosti časnikarja Joaa 
Ainsa je Antonio Villas Bo-
trdil 22. februarja 1958, da 
ijoživel naslednje: 
Jem Antonio Villas Boas, 
^ 23 let, po poklicu kmet. 
jtarši živim na naši kmetiji 

mesta Sao Francisco de 
jes v državi Minas Gerais. 

dva brata in tri sestre, ki 
Iživijo v soseščini; nadaljnja 
jtra in brat sta umrla. Vsi 
k̂i družinski člani poma-

jo na kmetiji, obdelati je 
iba veliko njiv in nasadov na 
ji, Orjemo z bencinskim 
iktorjem, ki ga uporabljamo 
dveh izmenah, kadar je delo 
ipolju. Podnevi delajo z nji-
l kmetijski delavci, ponoči 
orjem večinoma sam ali 

upaj z bratom. Samski sem 
zdrav, delam veliko, studi
li v dopisni šoli in se učim, 
dar le utegnem. Težko sem 
išel v Rio, ker me na kmetiji 
ijno potrebujejo, vendar 
m za svojo dolžnost, da 
jšem nenavadne dogodke, 
tatere sem bil zapleten. Sto-
bom vse, kar se vam zdi 
avilno, izjavo sem priprav
il dati na civilnih in na voja-
ih uradih. 
Jačelo se je v noči na 5. ok-
ler 1957. Tisti večer smo 
di obisk in smo šli spat šele 
[enajstih, mnogo pozneje 

kot sicer. V sobi sva bila z bra
tom Joanom. Ker je bilo vroče, 
sem odprl okno na dvorišče. 
Prav v sredini sem videl moč
no svetlobo, ki je bila mnogo 
močnejša kot mesečina in ki si 
je nisem znal razložiti. Svetlo7 
ba je prihajala iz velike višine, 
kot da bi kdo usmeril žaro
mete. 

Poklical sem brata, ta pa se 
ni vznemirjal, češ, da je boljše 
spati. Nato sem okno zaprl, 
oba sva legla. Bil sem radove
den, čez čas sem spet stopil 
k oknu. Svetloba je bila še 
vedno tam, potem se je začela 
premikati proti mojemu oknu. 
V strahu sem zaloputnil okno, 
brat se je spet zbudil. Skupaj 
sva potem gledala v temni so
bi, kako je svetloba prodirala 
skozi reže v oknicah. Nato se 
je premaknila na streho, na
zadnje pa se je motno svetila 
skozi strešno opeko. (Brazilske 
hiše so odprte od tal do strehe, 
zaradi vročine in za boljše pre
zračevanje nimajo vmesnih 
stropov). Končno je svetloba 
izginila in se ni več vrnila. 

Tisto drugo se je zgodilo 14. 
oktobra. Bilo je malo pred de
seto zvečer, natančno ne vem, 
ker nisem imel ure pri sebi. 
Z drugim bratom sva s trak
torjem delala na polju. Nena
doma sva zagledala močno 
svetlobo, tako ščemečo, da so 
me bolele oči. K o sva prvič po

stala pozorna nanjo, je bila to
likšna kot kolo voza na sever
nem koncu njive. Bila je svetlo 
rdeča, osvetljevala je veliko 
površino. V svetlobi so se ka
zali nekakšni obrisi, vendar 
nisem popolnoma prepričan, 
ker me je preveč slepilo. Bratu 
sem rekel, da bi šla tja in po
gledala, pa ni maral. Šel sem 
sam. 

Bežeča svetloba na 
njivi 

Ko sem se svetlobi približal, 
se je nenadoma premaknila in 
bliskovito švignila na južni 
konec njive, kjer je spet obsta
la. Stekel sem tja, vse skupaj 
se je ponovilo takrat in še in 
še, skupno dvajsetkrat. Potem 
sem se naveličal in se vrnil 
k bratu. Nekaj minut je bila 
svetloba nepremična, od nje so 
šli nekakšni žarki na vse stra
ni. Nato je na lepem izginila, 
ko da bi jo kdo izklopil. Ne 
vem zanesljivo, da je bilo res 
tako, ker nisem neprekinjeno 
gledal v tisto smer. Lahko da 
sem za nekaj trenutkov pogle
dal drugam, tista svetloba pa 
se je dvignila in izginila, pre
den sem se spet ozrl tja. 

Naslednji večer, 15. okto
bra, sem oral s traktorjem na 
isti njivi. Bilo je hladno, z jas

nega neba so sijale zvezde. 
Točno ob enih sem opazil rde
čo zvezdo, ki je bila prav takš
na kot katera izmed tistih veli
kih, svetlih. Kmalu pa sem 
spoznal, da ni zvezda, ker je 
bila čedalje večja in se je očit
no bližala. V nekaj trenutkih 
se je spremenila v svetlikajočo 
se, jajčasto reč, ki se mi je bli
žala z veliko hitrostjo, tako 
naglo, da je bila nad traktor
jem, preden sem utegnil pre-
udariti, kaj naj storim. Bila je 
prav nad menoj, traktor in po
lje sta se kopala v tako močni 
svetlobi, kot da je dan. Strah 
me je bilo, imelo me je, da bi 
s traktorjem izginil, a sem ve
del, da je traktor v primei-javi 
s tisto rečjo veliko prepočasen. 
Če bi skočil s traktorja in jo 
ucvrl po globokih brazdah, bi 
si kvečjemu zlomil nogo, ušel 
pa ne bi. 

Ko sem se obotavljal in mor
da dve minuti razmišljal, se je 
tista reč spet premaknila in 
obstala 10 do 15 metrov pred 
traktorjem. Potem se je počasi 
spuščala. Bila je čedalje bliže. 
Opazil sem, da gre za nenava
den, skorajda okrogel stroj 
z majhnimi rdečimi lučmi nao
krog. 

Nasproti mi je žarel orjaški 
rdeči žaromet, ki me je zasle
pil, ko je tista reč prihajala od 
zgoraj. Vsa naprava je bila po
dobna podolgovatemu jajcu 
s tremi bodicami spredaj, ne
kakšnimi kopji s širokim na
stavkom. Barve nisem razločil, 
ker se je vse skupaj kopalo 
v rdečkasti svetlobi. Zgoraj se 
je nekaj zelo naglo vrtelo, tam 
je bilo nekaj takega kot flu
orescentna svetloba. 

Ko se je naprava upočasnila, 
da bi pristala, se je svetloba 
spreminjala v razmerju 
z zmanjšanim številom obra
tov vrtečega se dela, dokler ni 
postala zelena. Tisti vrteči se 
del je bil tak kot krožnik ali 
plitva kupola. Ne vem, ali je 
bil tak v resnici, ali pa se mi je 
samo zdelo, ker se je vrtel tudi 
ves čas po pristanku. 

TO, da Mira pripada svojemu zakonskemu možu, se ni 
leio Valentinu vredno pomisleka. Zanj je postal Janez 
» 1 0 še ovira, ki seje mora tako ali drugače znebiti, če hoče 
^ES uživa ti pri svoji nori ljubezni. Postajal je pra v Ijubosu-

in zabolelo ga je v srcu, kadar je pomislil, da je te dni 
^IRO Janez. 
^obnal je s prsti po mizi in mislil zdaj tako, zdaj drugače, 
^(nadoma mu je, najbrž sam hodobec, ki še vedno rad 
Opomore v trenutkih slabih odločitev, prišepnil v pokvar-
Ho dušo pogubno zamisel. 
"Da, to bo prava rešitev! Tale Ferv, ki se mu je Janez že 
"VOLJ zameril, ta bo opravil zame na drugi vožnji takšno 
ilugo!« 
\Misli so potem, ena hujša od druge, kar same prihajale 
F^alentinovo glavo. »Nesreča« bo nekje na tujih cestah 
M a « Janeza in vse bo videti lepo in prav. 
R-^az bom najbrž celo govornik na pogrebu in prav z izhra-

k™i besedami bom moral tolažiti vdovo,« je v neverjetni 
varjenosti, cinično dalje razmišljal Valentin. 

hele potne kaplje so mu stopile na čelo ob takšnem 
^mišljanju in začudeno je Suzana zrla v prebledelo šefovo 
|ce. 

'Mar vam je slabo, da ste tako bledi?!« je tiho vprašala, 
'J)e v tem hipu zares strašno izgledal. 
*Skuhaj mi močno kavo, zares ni nekaj dobro z menoj!« 
•odgovoril Valentin zamolklo, še ves v svojem groznem 
^^išljanju. O B kavi se je Valentin zbral, tudi običajna 
'̂•̂ a se mu je vrnila v lica. Kmalu je z običajnim glasom 
'̂'asai Suzano: »Ali mogoče veš, kje je šofer Fery?« 

^'s^im, da vem, kje bi se ga dalo poiskati,« je hitro odgo-
'"'•'̂ a tajnica. »Naroči mu, če ga boš kje videla, naj se nujno 

pri meni, da skupaj poravnamo nastale nesporazume, 
^0 da bo prav na vse strani.« 
^"^pam, da bom Feryja že danes videla,« seje zagovorila 
"î ana, da ji je rdečica šinila v lep obraz. »No, potem ne bo 

^ V ' / « seje namuznil Valentin, saj je takoj sprevidel, da se 
^ tajnico in šoferjem nekaj plete. Sam pri sebi si je 
^'^IIL: »Še lažje bo pridobiti Fervja za moj načrt, če mi bo 
^ tem pomagala še Suzanina jeza na Janeza.« Na glas je 
'^CM rekel: »Hvaležen ti bom, če boš čimprej organizirala 

L^nek s Feijjem.« 
3^dtem sta spila kavo do konca in se pričela odpravljati, 
^ 'e ura ŽE KUMLM č<tf» OB KM^&A SEJEKOGČNL delovni dan. 

X X V . 
Fery je zjutraj, še pred pričetkom delovnega časa, že 

čakal pred Valentinovo pisarno. Ko mu je včeraj Suzana 
povedala, da bi rad šef z njim govoril, je brez premisleka 
zgrabil za priložnost, da bo končno lahko oblatil Janezovo 
dobro ime pred šefom. Upal je še, da mu bo osebno poznan
stvo s šefom prineslo kakšne dodatne ugodnosti. Kmalu so 
pričeli prihajati v službo uradniki in čedna dekleta, za 
katere je Fery menil, da so bolj za okras v pisarnah svojih 
šefov, kot zaradi pravega dela, saj so bile povečini videti 
takšne, da bi lahko takoj nastopale na modni reviji. 

Kmalu je zagledal, da prihajata tudi Suzana in Valentin. 
Ko sta prišla že dovolj blizu, je hitro vstal in vljudno oba 
pozdravil. »Ali ste vi šofer Ferdinand?« je vprašal Valentin. 
»Da. Vaša tajnica mi je naročila, naj se oglasim pri vas 
v pisarni,« je odgovoril Fery. »Dobro, vidim, da ste resni, 
ker ste me že čakali,« je pričel Valentin takoj napeljevati 
pogovor v smer, ki mu je ustrezala. »Stopimo v pisarno, da 
ne bomo razpravljali na hodniku,« je še dodal in hitel 
odklepati vrata pisarne. Čeprav se je na razgovor s Feryjem 
Valentin pripravljal in dolge ure razmišljal, kako ga bo 
pridobil za svoj umazan načrt, sedaj ni vedel, kako bi prišel 
s pravo besedo na dan. S Feriyem sta govorila o minuli 
vožnji. Valentin je mimo poslušal Feryjeve izmišljotine in 
laži. 

Prav zares niti ni poslušal, le delal se je pozornega. Sam 
pri sebi je tehtal, ali je Fervjeva jeza in mržnja do Janeza 
dovolj velika, da bi mu lahko zaupal svoj podli načrt. 

Najbolj se je bal, da ne bi kdo spregledal, zakaj se hoče 
znebiti nekoga, za katerega so vsi prepričani, da je njegov 
prijatelj. 

Vse manj je slišal Valentin kaj mu govori Ferv, tako je bil 
zaposlen s svojimi mislimi. Razločno je ujel le zadnje 
besede, ko je Fery povzdignil glas: »Nekaj moramo ukre
niti, jaz s takim teslom ne grem več na pot!« 

»Seveda! Seveda! Zato sem vas tudi poklical danes na 
razgovor,« je bil Valentin razumevajoč. »Suzana, prosim 
pojdi v personalni oddelek. Potreboval bom osebne podatke 
o šoferju Janezu. Vse preišči in prinesi sem, meni osebno!« 

Seveda Valentin ni niti najmanj rabil Janezovih podat
kov, le Suzano je moral poslati stran, saj je hotel govoriti 
s Feryjem brez prič. 

»Težko mi je zaradi nevšečnosti, ki ste jih morali prena
šati na poti, deloma tudi po moji krivdi,« je Valentin zvito 
nadaljeval-pogovor, brž ko je Suzana zapustila pisarno. 
»Preveč sem bil dober in popustljiv do šoferja Janeza. Kaj 
hočete, doma sva iz istega konca, kar je znal on prav dobro 
izkoristiti. 

Ko meje prosil, naj mu pomagam do te službe, ki jo sedaj 
skupaj z vami opravlja, se mi še sanjalo ni, s kom imam 
opraviti, saj se na videz dela tako dobrega in poštenega.« 
Laž je tekla Valentinu z jezika, da se je sam sebi čudil. 
»Nevšečnosti, ki ste jih imeli vi, Ferdinand, na poti, niso nič 
proti temu, kar je storil meni.« »Ni videti, da se vidva ne bi 
razumela, saj ste ga zadnjič celo domov peljali, kot sem 
slišal?!« se je čudil Fery. 

»Seveda, saj Janez ne sme nič vedeti, da smo mu na 
sledi!« je zdaj Valentin strogo položil prst na usta. »Na 
kakšni sledi?!« je vznemirjeno vprašal Fery. Valentin se je 
narejeno skrivnostno ozrl naokrog in primaknil svoj stol tik 
ob Fervjevega. Skoraj šepetaje mu je govoril v uho: »Proti-
državni element, da ne rečem kar vohun, je ta človek, so mi 
sporočili iz nadrejenega mesta!« 

Debelo je Fery gledal Valentina in ni mogel verjeti kaj 
takšnega svojim ušesom. »Zdi se mi preveč primitiven za 
kaj takega!« je sedaj prvič izrekel resnično besedo o Janezu. 

»Dobro se zna pretvarjati. Tega jih v njihovih šolah 
najbrž učijo!« je hitel Valentin prepričevati Feryja. »Vi 
niste opazili, da bi se v tujini družil s sumljivimi ljudmi?« 

il.18. - 4. maf 199S 
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V R T I N C U 
Pripravlja: 

VLASTA CAH - ŽEROVNIK 
Naj vas spomnimo, dragi 

bralci, da bo tokratno radijsko 
(malce zakasnelo) aprilsko 
modno vrtinčenje prvo soboto 
v maju, to je 6. maja ob 10.30 
na valovih Radia Celje. Tema 
kontaktne oddaje, ki jo pri
pravlja naša modna svetoval
ka Viasta Cah-Žerovnik, bo 
pred kratkim zaključena akci
ja, izbor najbolje in najslabše 
oblečene slovenske medijske 
oziroma estradne osebnosti 

obeh spolov. Gostja v studiu 
bo Cvetka Dragan, ki je ome
njeni izbor organizirala in iz
peljala, je pa sicer modna obli
kovalka in novinarka, ki ureja 
modno prilogo Slovenskih no
vic, imenovano Ona. Od sobote 
dalje bosta v tajništvu redak
cije NT&RC čakali nagradi 
meseca aprila: ročna pletenina 
in ročno poslikan svilen šal. 

Uredništvo 

Diskreten iesk 
lu rexa 

Strokovnjaki, ki preučujejo 
sociološki fenomen oblačilnih 
navad, ugotavljajo, da je moda 
cikličen pojav, ki potrebuje za 
realizacijo procesa vračanja 
od 20 do 30 let. 

Kako prav imajo, dokazuje
jo tudi letošnji modni trendi, 
ki znova obujajo šestdeseta in 
sedemdeseta leta. K o se spre
hajamo med aktualno modo 
letošnje pomladi in poletja, 
nas zgrabi rahla nostalgija - če 
ne d i T i g j e , pa gotovo ob pogle
du na pletenine. Oblačila, ki 
nas bodo v prihodnjih mesecih 
včasih grela, drugič prijetno 
hladila, vselej pa navduševala 
s svojo izjemnostjo, obujajo 
namreč prav tista stara 
vzdušja. 

V enem izmed naših febru
arskih zmenkov smo se spo
mladanskih pletenin že dota
knili, danes pa si oglejmo še 
nekaj »hladnejših« inačic. 
V mislih imam seveda tisto ču

dežno bombažno in viskozno 
nitko, ki se v luknjičastih ple
teninah in kvačkanih motivih 
zlivajo v letošnjo super modno 
transparentnost. Pravzaprav 
je takšnale transparentnost za 
oči prej vroča - še posebej, če 
lastnica spodaj ne obleče kaj 
omembe vrednega. 

Če rade potrkavate s pletil-
kami in vrtite kvačko ali pa 
vso zadevo poenostavite kar 
s pletilnim strojem, vas gotovo 
zanimajo kroji letošnjih polet
nih pletenin. 

Ja, tudi to modno vejo je 
osvojila kratkost in oprijetost 
razigranih, celo neonsko žare-
čih barv. Vrača se diskreten 
lesk lurexa, srebrni efekti so 
sploh hit sezone, pa še eno no
vost bi veljajo omeniti: rebra-
sto pletene bluze brez rokavov 
in Chanel jopice se znova nosi
jo prepasane z ozkimi usnjeni
mi oziroma kovinskimi pasovi. 

V L A S T A 

Nagradno anketno vprašanje meseca maja: 

KJE OBIČAJNO KUPUJETE SVOJO GARDEROBO? 
a) kupujem konfekcijo v naših trgovinah; 
b) po lastnih idejah mi jih šiva šivilja; 
c:) kupujem v tujini in domačih butikih; 
d) 

Z D R A V I L N E R A S T L I N E 

Fižol 

Boris Jagodic' 

Fižol (Phaseolus vulgaris L . ) 
spada v družino metuljnic, ki 
šteje približno 400 rodov s šte
vilnimi predstavniki. Tudi rod 
fižolov zajema približno 3U0 
različnih vrst. Danes poznamo 
na stotine gojenih vrst, pri ka
terih so lahko užitni celi stro
ki, ali pa samo zrela in tudi 
nezrela semena. Domovina fi
žola so tropska področja Ame
rike, vendar dobro uspeva tudi 
v naših krajih. 

Fižoli so večinoma vzpenjal-
ke, vendar poznamo tudi fižole 
z nizkim, pokončnim steblom, 
ki se ne ovijajo. So enoletne 
rastline in jih gojimo po vrto
vih in njivah kot pomembne 
kulturne rastline. V zemlji ima 
fižol kratko razraslo korenino 
s številnimi gomolj často ode-
belienimi koreninicami. V njih 

živijo bakterije, ki vežejo du
šik iz zraka in ga pretvarjajo 
v nitrate in tako pretvarjajo 
slabo rodovitno zemljo 
v dobro. 

Fižol zraste do tri metre v i 
soko in se ovija v levo. Steblo 
nosi številne kratke vejice 
s tremi srčastimi listi, ki so na 
vrhu zašiljeni. Cvetovi so ra
zlično obarvani in so beli, vijo
ličasti ter tudi živo rdeči. Po 

oprašitvi se iz njih razvijejo 
podolgovati stroki s številnimi 
semeni. Zrela semena so ra
zlično obarvana in so vir po
membnih beljakovin za pre
hrano. 

Fižol cveti od junija do je
senske zmrzali in zori od julija 
dalje. V zdravilne namene na
biramo luščine zrelih strokov, 
zrele plodove, pa tudi nezrele, 
mlade stroke. 

Luščine vsebujejo: trigone-
lin, asparagin, holin, lizin, sili
cijevo kislino, lecitin, fosfate, 
rudninske soli itd. Plodovi pa 
vsebujejo beljakovine, ogljiko
ve hidrate, maščobe in strupe
no snov fazin, ki se s kuhanjem 
uniči. 

Fižolove luščine uporablja 
ljudsko zdravilstvo za odvaja
nje vode, za lajšanje težav pri 
sladkorni bolezni, putiki, rev
matičnih težavah. Za čaj vza
memo eno veliko žlico posuše
nih luščin in jih prelijemo 
z enim litrom mrzle vode ter 
počasi kuhamo tri do štiri ure. 
Nato ohladimo, precedimo in 
čaj pijemo pri povišanem slad
korju, pri ledvičnih obolenjih, 
ledvičnemu pesku in kamnih, 
pri kroničnem revmatizmu in 
gihtu, pri težavah s srcem, pri 
nepravilnemu bitju srca, vode-
niki, visokemu krvnemu priti
sku, pri nečisti aknasti koži 
itd. 

Pomembno je tudi uživanje 
fižolovih zrn. PoleG odličnih 
beljakovin, vsebujejo veliko 
ogljikovih hidratov, med kate
rimi so pomembni tudi nepre
bavljivi polisaharidi. Ti spod
bujajo prebavo, vežejo nase 
strupene presnovke v črevesju 
in tako preprečujejo nastanek 
nekaterih rakastih sprememb. 
Redno uživanje nezrelih fižo
lovih strokov in tudi zrelih se
men je pomembno zlasti za ti
ste, ki pri svojem delu veliko 
sedijo in imajo tudi .drugače 
neredno in slabo prehrano. 

Covela bržoia z zeliščnim maslom 
in brusnicami 

Za 4 osebe potrebujemo: 
4 bržole (180-200 g) , sol, mleti 
poper, 2 žlici gorčice, maslo 
(100 g) , sesekljana zelišča, pe-
teršilj, koper, baziliko, origa-
no, vložene brusnice. 

Priloga: mlad pečen krom
pir, hmeljevi brstiči. 

Bržole solimo, popramo, 
premažemo z gorčico in speče-
mo na žaru ali v ponvi. Pope-
čemo jih na obeh straneh, pri
bližno 10 minut. Meso mora 
biti znotraj še nekoliko rožna
to. Bržole položimo na krož
nik, nanje položimo kolobar-
ček zeliščnega masla, na kolo
bar pomaranče damo žlico 
brusnic, zraven še mlad pope-
čen krompirček in na maslu 
sotirane hmeljeve brstiče. De-
koriramo s peteršiljem in rezi
nami paradižnika. 

K jedi priporočamo merlot, 
Goriška brda. 

Cena goveje bržole z zelišč
nim maslom in brusnicami 
s prilogo, znaša 950 SIT. 

S priloženim kuponom boste 
lahko do 11. maja v gostišču 
Marjola v Žalcu uveljavili 
25% popusta pri naročilu go
veje bržole z zeliščnim maslom 
in brusnicami. 

Johanna Paimgger, Thomas Poppe 

V s e o b p r a v e i j 

č a s u 
Uporaba luninega koledarja v vsakdanjem m^ti 

Prva knjiga te vrste na svetu, ki je zajela bogii 
znanje in izkušnje naših prednikov o vplivih Lu 

na človeka in okolje. Prepričali se boste, da s 
zaradi bližine Lune ti vpUvi zelo veliki. 

Knjiga je prodigna uspešnica v Evropi in v mnogih i 
gamah je na prvem mestu. V kratkem času je bila ji 

vedena že v 4 jezike in natisnjeno več kot 30 izd̂  
Izjemno zanimiva knjiga, ki je mnogim spremenila i 

Ijenje, nmogi jo upoštevajo pri vsakdanjem delu in ravnal 
Knjiga vam bo razkrila in svetovala, kdaj je pravi 

najprimernejši čas za: 
* nabiranje, pripravo in uživanje zdravilnih zelišč * Km^ posege * opravila pri zobozdravnil̂ u * post in za uživaii določene vrste hrane (vplivi na naše zdravje in počû«l * različna opravila na vrtu in polju * učinl<ovito, a nestfi peno zatiranje plevela in drugih šl<odljivcev * gnojenje s katerim ne zastrupljamo podtalnice * sekarije drevji glede na uporabo lesa in druga opravila za uspešno 
gozdarjenje * čiščenje stanovanja * pranje perila s po 
lovično količino pralnega praška * vlaganje in vkî  
havanje sadja in zelenjave nego las in telesa itd 
Knjiga je trdo vezana, format 16 x 21,5 cm, 214 strani 

Posebna priloga: btnini koledarji do konca leta 199S! 
Cena knjige po povzelo: 3.400 STT - poštnino plačamo ̂  
Knjigo lahko plačate tudi v dveh obrokih - prvega po 
mu položnice, drugega pa čez mesec dni ob prevzemu m 

Nepreklicnô  naročam izvod(ov) knjige VSE OB 
PRAVEM ČASU po ceni 3.400 SFi; ki jo bom plaČalC 
• v enem obroku • v dveh obrokih (označite!) 
Ime in priimek: ' 
Ulica in hišna št , 
Kraj in poštna ŠL • 'j 
Založba MAVRICA, Galh^a 2,63000 Celje, TeljFai 063gj 
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I N F O R M A C I J E NOVj-^NIK 

O T R O Š K I O D D E L E K S P L O Š N E B O L N I Š N I C E C E L J E Z B I R A S R E D S T V A 
N A K U P U L T R A Z V O Č N E G A A P A R A T A 

Z a Otroke bi naredili vse, pravimo, saj je največ Pogoste bolečine v trebuhu v otroškem obdobju 
naše ljubezni namenjene njim. Kaj pa za bolne zahtevajo ultrazvočno preiskavo in nemalokdaj so 
otroke? B i naredili še več. So to samo besede? z njo že pravočasno odkrili tumor v trebuhu. Tudi 
Priložnost imamo, da jih potrdimo z dejanjem. neprimerna rast glave terja spremljanje z 
Otroški oddelek celjske bolnišnice, tretji največji v ultrazvokom, pa... 
Sloveniji, še nima ultrazvočnega aparata, ki Izgovor, da preiskav ne morejo opravljati, ker pač 
omogoča nenevarno in neboleče zgodnje odkrivanje nimajo aparata, je v naraščajočih potrebah vedno 
številnih bolezni in prirojenih napak. Imajo pa manj vreden, kajti bolnim otrokom je treba nuditi 
pediatra, ki je usposobljen za U Z preiskavo srca, ki vso mogočo pomoč. Ultrazvočni aparat je tudi na 
je izredno pomembna pri sumih na prirojeno srčno tem oddelku mogoč - a samo s pomočjo dobrih 
napako - preiskave pa opravlja samo v nujnih ljudi, saj bolnišnica zanj nima denarja. A l i , kot 
primerih na preobremenjenem aparatu internega pravi pregovor: 
oddelka. Podobno je z drugimi U Z preiskavami, ki "Ljubezen vse premaga. - Lažeš, je rekel denar, 
j ih opravljajo rentgenologi in se je nanje treba kajti kjer mene ni, je ljubezen brez moči." 
naročati in dogovarjati. 
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I N F O R M A C I J E 

R O J S T V A 
V celjski porodnišnici so ro

dile: 
11.4.: Damjana ZUPANČIČ 

iz Gomilskega - deklico, Vesna 
N I K O L O V S K I iz Rogaške Sla
tine - deklico, Karmen L E 
SKOVAR iz Zreč - dečka, N i 
ves KUNEJ iz Mozirja - dečka, 
Romana K O L A R iz Grobelne-

fa - dečka, Branka BRAČKO iz 
entjurja - dečka in Tatjana 

Z A G R A D I Š N I K iz Ljubnega 
- deklico; 

12.4.: Darja U K M A R iz La
škega - deklico, Stanislava PO
TISK iz Žalca - dečka, Laura 
TOMAŠIČ iz Celja - deklico in 
Andreja BRGLEZ iz Šentjurja 
- deklico; 

13.4.: Petra K O L A R iz Šent
jurja - dečka. Vida H R A S T E N -
SEK iz Dramelj - deklico, Kr i 
stina V I P O T N I K iz Grobelne-
ga - dečka in Zdenka ŠRETL iz 
Loč - dečka; 

14.4.: Polona ŠTIGLIC iz 
Šentjurja - deklico, Marta 
LUPŠE iz Prevorja - dečka, 
Mateja GREŠAK iz Laškega 
- deklico, Spomenka JUNU-
ZOVIČ iz Griž - dečka. Milita 
K O L A R iz Velenja - dečka, 
dvojčka, Suzana JARH iz Šo-
štarna - dečka in Helena K O 
ROŠEC iz Celja - dečka; 

15.4.: Doroteja SREBOT iz 
Frankolovega - dečka, Eliza
beta K O T N I K iz Zreč - dečka, 
Elizabeta M E K L A V iz Polzele 
- dečka, Angela V I P O T N I K iz 
Žalca - dečka, Zdravka Z U -
P A N C iz Celja - deklico in 
Majda Ž L E N D E R iz Loke pri 
Žusmu - deklico; 

16.4.: Renata VOH iz Šem
petra - dečka, Nada POSEDEL 
iz Žalca - dečka in Katarina 
GUČEK iz Celja - deklico; 

17.4.: Agata TEPEŠ iz Ro-

fatca - dečka in Aleksandra 
iUPANC iz Zreč - deklico; 

18.4.: Barbara M O Ž N I K iz 
Celja - deklico, Simona 
KRAJNC iz Šmarja - deklico. 

Marija K A U Č I Č iz Celja - deč
ka in Vera GROBIN iz Lesič-
nega - dečka; 

19.4.: Marjanca K O L A R iz 
Štor - dečka, Irma P A H O L E iz 
Ponikve - deklico, Julijana 
Z A V R Š E K iz Žalca - deklico, 
Branka KOVAČIČ iz Grobel-
nega - dečka in Dalida ORE
HOV iz Celja - dečka: 

20.4.: Lidija VREČKO iz 
Štor - deklico, Anica JAGO
DIC iz Vranskega - dečka, Zor-
ka SLIPČEVIC iz Celja - deč
ka, Zinka D E Ž E L A K iz La
škega - dečka, Jerica KRAJNC 
iz Boštanja - deklico, Katja 
V O G E L S A N G iz Celja - dekli
co in Helena VIDEČ iz Laške
ga - deklico. 

P O R O K E 
Celje 

Poročilo se je pet parov, od 
teh: Janez Š K O F L E K iz Klan
ca in Amira SMAJIČ iz Vele
nja ter Marko REBOV in Jelka 
BOŽIČNIK, oba iz Celja. 
Šmarje pri Jelšah 

Poročila sta se dva para in 
sicer: Marian PUST in Irena 
COLNARIC oba iz Rogatca ter 
Stanislav K A J T N A iz Šentjur
ja in Karmen POREDOS iz 
Celja. 

Velenje 
Poročili so se štirje pari in 

sicer: Alojz KRAJNC iz Flor
jana in Vanja U R A T N I K iz 
Vehkega Vrha, Ivan B L A Ž I Č 
in Andreja K O L B L oba iz Ve
lenja, Daniel A N C L I N iz Škal 
in Enisa D Ž U Z D A N O V I Č iz 
Velenja ter Franc DROLC iz 
Ojstriške vasi in Martina GO
LOB iz Topolšice. 

Žalec 
PoročUa sta se dva para in 

sicer: Alojz VEVCAR in Vale
rija VIDIC oba iz Gotovelj ter 
Zlatko K R I Ž N I K iz Prapreč in 
Doroteja POTOČNIK iz Celja. 

S M R T I 
Celje 

Umrii so: Josip SVEČAK, 62 
let iz Arclina, Marija K A L U 
ŽA, 86 let iz Braslovč, Amalija 
BRUMEC, 85 let iz Sp. Gru-
šovja, Radojka ŠAJINOVIČ, 
50 let iz Celja, Jožef OSET, 76 
let iz Šentjurja pri Celju, 
Franc HUMAR, 99 let iz Celja, 
Franc MURKO, 85 let iz Zgor
nje Kostrivnice, Ladislav G A -
BERŠEK, 53 let iz Zvodnega, 
Hermina ČERNELČ, 81 let iz 
Celja, Jožef VENGUST, 40 let 
iz Celja, Marjeta TOMAŽIČ, 
53 let iz Goričice, Danijela 
MEDVED, 77 let iz Celja, 
Franc OGRIZEK, 50 let iz Ro
gaške Slatine, Ana PEŠUT, 76 
let iz Teharij, Dragica PRIMO
ŽIČ, 66 let iz Šoštanja, Viktor 
ARZENŠEK, 86 let iz Celja, 
Jožef Z U P A N C , 78 let iz Mi -
gojnic, Marija GUČEK, 81 let 
iz Blatnega vrha, Ivana K O -
KOT, 64 let iz Senovice, Ivan
ka TURK, 94 let iz Celja, Janez 
FEKONJA, 80 let iz Ponikve, 
Marija Ž U Ž A , 54 let iz Tabo
ra, Alojz VEHOVAR, 83 let iz 
Vonarja, Pavla UDOVČ, 72 let 
iz Jablanice, Emilija FIJAVŽ, 
72 let iz Križevca, Vincencij 
OLENŠEK, 64 let iz Zabuko-
vice, Marija ŠKODNIK, 70 let 
iz Orle vasi, Anton ŠMID, 75 
let iz Koritnega in Julijana 
REBERNAK, 71 let iz Koble. 
Šentjur pri Celju 

Umrla sta Neža ARTIČEK, 
80 let iz Drobinskega in Va
lentin DOBRŠEK, 74 let iz L o 
ke pri Žusmu. 
Šmarje pri Jelšah 

Umrh so: Jožefa F I L I P A N -
ČIČ, 87 let iz Brezovca pri Po
lju, Stanislav MURKO, 59 let 
iz Podplata, Jožef BERK, 60 
let iz Cest, Marija TOJNKO, 
93 let iz Grobelc, Marija B A -
RIČ, 73 let iz Hrvaške, Franc 
ŠKOF, 68 let iz Hrastnika, 
Stanislav ŠRAMEL, 68 let iz 
Senovice, Agnes ŠKET, 94 let 
iz Cest, Ana VERK, 80 let iz 
Celja, Katarina ŠKOBERNE, 
84 let iz Dobja pri Planini, 
Matilda TEPEŠ, 85 let iz Ro
gatca, Ferdinand TAŠNER, 79 
let iz Šmarja pri Jelšah, Zlatko 
VULIČ, 66 let iz Rogaške Sla
tine, Ivan VEHOVAR, 93 let iz 
Rečice, Terezija KREGAR, 84 
let iz Strmca pri Sv. Florjanu 
in Kristina REP, 83 let iz Ro
gatca. 
Velenje 

UmrU so: Karol VITANC, 68 
let iz Velenja, Ivan VRABIČ, 
86 let iz Vinske gore, Vladimir 
GORLOV, 65 let iz Velenja, 
Alojz M O L A R I , 61 let iz Žerja
va in Jožef L I P N I K , 67 let iz 
Škal. 
Žalec 

UmrU so: Terezija BUR-
GER, 90 let iz Braslovč, Anto
nija VREŠAK, 86 let iz Celja 
in Alojz L E N A R T , 67 let iz 
Žalca. 

ZDRAVSTVENI DOM CE
LJE: Zdravstvena služba je 
organizirana v dopoldanskih 
in popoldanskih ordinacijah, 
prav tako imajo organizirano 
neprekinjeno 24-umo dežur
stvo. Dežurna ambulanta dela 
ob delavnikih od 13.do 7. ure 
naslednjega dne, ob sobotah, 
nedeljah in praznikih pa ne
prekinjeno 24 ur. Zdravnika 
za obisk na domu lahko naro
čite kadarkoU, vendar bodo 
nenujni hišni obiski ob delav
nikih opravljeni po 13. uri. 

V primeru življenjske ogro
ženosti kUčite telefonsko šte
vilko 94, sicer je telefon 434-
000 aU 434-211, za nujne ur-
gence pa 434-212. 

ZDRAVSTVENI DOM L A 
ŠKO: Zdravstvena služba je 
orgeinizirana v dopoldanskih 
in popoldanskih ordinacijah 
od 7. do 20. ure, nočno dežur
stvo je organizirano od 20. do 
7. ure zjutraj od ponedeljka do 
petka in sicer za vso občino. 
Dežurstvo med vikendom je 
organizirano od petka od 
20. do ponedeljka do 7. ure 
zjutraj, vmes je v soboto odpr
ta redna ordinacija od 7.do 
15. ure. Telefon 731-233. 

ZDRAVSTVENI DOM 
SLOVENSKE KONJICE: 
Redna zdravstvena služba je 
organizirana od 7. ure zjutraj 
do 21., od 21. do 7. ure zjutraj 
pa je na voljo redno nočno de
žurstvo. Telefon 754-522. 

B O R Z A D E L A 
Informacije o prost ih deiovnih mesHh, objavljenih na Repub l i škem zavodu za zapos lovan je , na območni enoti Cel je , 
d n e 0 3 . 0 5 . 9 5 . Po jasn i l a o pogojih za s tdeni lev de lovnega razmerja dojiljo j u n d i d a t i pri organizac i jah ali delodajalc ih 

it. 18. - 4. mai ^ 9 9 5 
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R U M E N A S T R A N 

Avtomobilski prvomajski shod 
Prvomajski shodi so bil povsod množično obiskani. Pos

netek z Boča kaže, da so zelene površine prekrili jekleni 
konjički in da so se morali obiskovalci, ki so prišli peš, kar 
potruditi, da so našli kakšen košček zelenja zase. In to kljub 
prepovedim o vožnji v takšnih okoljih. Čez udobje ga ni, 
sicer pa, dokler ni sankcij, je vse dovoljeno. 

Revni, manj revni 
Po Kozjanskem je že jasno 

čutiti razlike med revnimi in 
manj revnimi občinami, dav
koplačevalci. Medtem ko 

imajo šentjurski svetniki za
vidanja vredne sejnine, pa 
v Kozjem sejejo kar brez
plačno! Ponekod, na zadnjih 
sejah v Šentjurju ali v Roga
ški Slatini, na primer, so se 

okrepili tudi s prigrizkom, 
v Kozjem pa se je začela po
javljati šele kisla voda. 

Za upokojence 
v Kozjem so pred dnevi za 

predsednika občinskega sve
ta izvolili Miho Zakoška, iz 
Demokratične stranke upo
kojencev. Miha še ne misli 
kmalu v penzijo, saj je v naj
boljših letih, sicer pa se pri 
tej politični stranki pojavlja
jo celo tridesetletniki. Pa naj 

še kdo reče, da se za upoko
jence nihče ne briga! 

Venčkl In škornjl 
Jurjevanje v Laškem je 

vsakoletna zanimiva etno
grafska prireditev, le da nad 
njo niso vsi enako navduše
ni. Laški šolarji s svojimi 
mamami menda že ne. Otroci 
morajo imeti na prireditvi 
črne hlače, klobuk in škornje 
- tenis copati ne pridejo v po
štev - ob tem pa morajo priti 
okrašeni z venčki, piščalka
mi, rogovi in za vse to mora
jo poskrbeti starši. Nedeljo 
pred prireditvijo so tako 
mnogi preživeli delavno 
— pletli so venčke. 

Še vedno 
nezadovoljni 

Svetinčani bi menda na 
vsak način radi iz štorske 
občine in se priključili k ob
čini Celje. Res ne vemo, za
kaj. Vse najpomembnejše 
Celjane, je enako Zimske, že 
tako imajo. Le kaj jim bo po
tem še celjska občina? 

Uublm Laško 
spomladi 

Lahko se zgodi, da bodo 
Laščani tako kot na nova 
imena ulic morali leta in leta 
čakati tudi na svoj nov ob
činski praznik. Ker bi bila 
prava škoda, da svoj drago
ceni čas in pamet po nepo
trebnem trosijo za prepire 
okoli novega datuma, jim 
predlagamo, da si za vzgled 
vzamejo Islandce. In za svoj 
občinski praznik proglasijo 
kar prvi dan pomladi. 

»Tako sem vesela, da imam tako dobrega moža. A a 
Tona, odkar sem te vzela, nisi naredil nobene neumnos 
več.« 

»Ne draga, tisto je bila zadnja 

Janeza išče 
»Janeza iščem. Veste, je reku, da bo šel 

s šaljivci na izlet, ker sem bila jaz pred 
tednom na izletu 100 kmečkih žensk. Jezus, 
kako sramoto mi je takrat >naredu,< ko je šel 
na trg prodajat jajca pa hren. Jajca je kar 
izpod kokl pobral in tiste klopotce prodajal, 
hren mu je pa na soncu ovenel. K o je prišel 
drugi dan spet na trg so babn'ce kar vrešča
le: >Klopotce 'ma, ovenerga 'ma, bejžte od 
njega. . .< 

Kje je moj Janez, da spet ne bo ušpiču 
kakšne neumnost i . . . ,« je oni dan pričela 
svoj nastop na našem izletu Janja Kajtna. 
Poslušalce je uspela prepričati, da je dobila, 
skupaj s Terezijo Košir, največ aplavza, kar 
je pomenilo, da je bolj za šalo kot zares 
postala šaljivka leta. 

» M e d sodelavkami, čistOkami na osnovni 
šoli v Laškem, kjer sem zaposlena, si naj
večkrat pripovedujemo šale med malico. 
Kolegica Jožica, ki je oni dan zaradi bolezni 
nekaj časa ni bilo, je komaj čakala, da smo 
spet skupaj sedle. Janja, spet imam nekaj 
šal, da jih boš lahko v N o v i tednik poslala,< 
je rekla in jaz sem seveda to tudi storila. 
Splačalo se je, saj sem bila izbrana za nepo
zaben izlet; kjer sem seveda še obogatila 
svoj >zaklad< šal. Naslove si zapišem, imam 
jih preko 100, drugače pa si šale za
pomnim.« 

E D I M A S N E C 

N e vemo ali so tehniki Radia Celje sami 
pošiljali kupone ali njihove oboževalke, 
vsekakor je radijska šala dobila največ gla
sov za šalo tedna. Poslala nam jo je Marija 
Kronovšek iz Pariželj , izžrebali pa smo tudi 
Viktorijo Tovornik iz Dobia ori Planini. 

Šala tedna 
Radijska 

Pomladansko zaljubljeni 
tehnik Radia Celje šepeče 
svoji dragi na uho: »Med na
ma se pretakajo valovi sem 
in tja - kot po etru. Jaz sem 
oddajnik in ti sprejemnik.« 

»Res je, dragi. In čez sedem mesecev dobi
va zvočnik,« doda dekle. 

Prodaja 
Ribničan prodaja suho robo. Sreča ga 

znanec in ga vpraša: »Kako kaj, kako?« 
»Kakor bolniku. Vsakih šest ur eno žlico.« 

Na zdravje 
Očka je šel k zdravniku. Ko ga je zdravnik 

pregledal, mu je rekel: »Očka, z našim 
zdravjem je pa zelo slabo - preveč ste ga 
popili.« 

»To pa ne bo držalo,« pravi očka, »da bi 
bil zaradi pijače bolan, saj vedno pijem na 
zdravje.« 

Razveseljivo 
»Boris, ko boš očetu pokazal spričevalo, 

bo od žalosti posivel!« 
»To bo veselje, gospod učitelj. Veste, zdaj 

je plešast.« 

Tašča 
»Moja tašča je kot dnevni časopis,« pravi 

Maks prijatelju. 

»Zakaj? Ali toliko govori?« vpraša ta. 
»Ne to, ampak pride vsak dan!« 

Mleko 
v baru ob šanku sedijo tri lepe device in 

pijejo naročeno mleko. Mimo pride fant in 
jih ogovori: »Če bi imele to, kar pijete, ne bi 
bile to, kar ste!« 

Zaljubljenca 
Dva zaljubljenca drhtita v žaru velikega 

čustva. »Ah sem jaz prvi moški, s katerim si 
se ljubila?« 

»Mogoče. Tvoj obraz se mi res zdi nekam 
znan.« 

Doživetje 
Mož vstane od obilnega kosila in pravi 

ženi, da gre tja, kjer še ni bil nikoli, da bi kaj 
lepega doživel. 

Pa mu reče žena: »Potem pa pojdi v kuhi
njo in pomij posodo.« 

Nergač 
Dež je prenehal in posijalo je sonce. Mož 

gre po slabi cesti, polni luž. »Le kdaj bodo 
popravili te razrite ceste, strele občinske?!« 
Nato pogleda v daljavo in opazi mavrico. 
Tedaj vzklikne: »Vidiš, za to neumnost pa 
imajo denar.« 

Šale so prispevali: Štefka KRAJNC iz Kozjega, 
Tinika JAZBEC iz Lesičnega, Gelči A R Z E N -
ŠEK iz Šentjurja, Ambrož PUCELJ iz Laške-

§a. Stane ŠUMEJ iz Šentjurja, Zofija T U R N -
E K iz Gomilskega, Vera D E B E L A K iz Celja 

in Mi lka SFT.TČ \y Clnrirp nri Slivniri 


















